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سخنگوی هیات رئیسه مجلس در واکنش به شائبه هک فهرستی  از حقوق نمایندگان منتشر کرد

شفافیتاجباریحقوقومزایایبهارستانیها

ستاره های موسیقی
 در نازی آباد

توپ در زمین 
خاتمی است

تحلیلی بر نقدهای منتشرشده بر »نه به خاتمی، سلام به واقعیت«

141312

تولد حقیقت دانشگاه
 با تثبیت انضباط علمی

حبیب رحیم پور و مصطفی زالی در میزگرد »فرهیختگان« از امکان »دانشگاه ملی« می گویند

مرثیه ای برای مهار ت افزایی
گزارش وزارت علوم نشان می دهد دوره های مهارت افزایی دانشگاه ها

حدود یک چهارم سال گذشته بوده است

4

یخ، بخشی  وایت تار تربیت مبتنی بر ر
از رسالت نظام تعلیم و تربیت است

دکتر طهرانچی:

3

جشنواره موسیقی فجر با حضور پررنگ خواننده های مشهور
 به فرهنگسراهای جنوب شهر تهران رسید

صفحه 2

تحلیلی بر نقدهای منتشرشده 
بر »نه به خاتمی، سلام به واقعیت«

توپ در زمین خاتمی است

متن سخنرانی سخنگوی دولت در نشست علمی تبیینی ویژه دهه مبارک فجر دانشگاه آزاد اسلامی

امکان نظارت بر حکمرانی بر مردم ثابت شده است

22 بهمــن 1387 در دفتــر مجمــع روحانیــون مبــارز ســیدمحمد خاتمــی 
کــه آمــاده رقابــت بــا محمــود احمدی نــژاد در انتخابــات  اعــام می کنــد 
در  بعــد میرحســین موســوی  ز  و ر اســت. چنــد   88 ی  یاســت جمهور ر
حســینیه ای در جنــوب شــهر تهــران اعــام می کنــد او هــم کاندیداســت. 
تردیدهــا بــرای خاتمــی جــدی می شــود، او انصــراف می دهــد. ویژه نامه هــای 
ی اصاح طلبــان کــه مزیــن بــه میزانســن خاتمــی در حوالــی پاســتور  نــوروز
اســت، شــبانه جلــد عــوض می کننــد. موســوی بعــد از 20 ســال خانه نشــینی 
ی هــا  ی آبــاد از ولایت فقیــه گفــت کــه جلــوی دیکتاتور بــه صحنــه آمــد و در ناز
را می گیــرد امــا در عــرض شــش مــاه تــا »نــه غــزه نــه لبنــان« پیــش رفــت. 
موســوی 20 ســال خانه نشــین بــود. از زمســتان 87 تــا زمســتان 89 بــه میــدان 
ــاره 13 ســال خانه نشــین شــد.  ی کــرد کــه  دوب ی سیاســت ورز آمــد امــا طــور
یخــی همیشــه جوابگــوی موضوعــات امــروز مــا نیســتند  نوســتالژی های تار
امــا گاهــی بازخوانی شــان تلنگــر می زنــد. خاتمــی امــروز از یــک  طــرف در 
موقعیــت بهمــن 87 اســت و از طــرف دیگــر در موقعیــت اســفند 90 کــه در 
یــک؛ کناره گیــری ای کــه منجــر  دماونــد رای داد. گرفتــار بیــن دو موقعیــت تراژ
بــه رادیکالیســم 88 شــد و رای مخفیانــه ای کــه زمینه ســاز انتخابــات  92 یــا 
ی  96 شــد. بیانیــه 110 اصاح طلــب مشــارکت جو امــروز مســاله پیــش رو

خاتمــی اســت.
110 چهره دانشگاهی و رسانه ای جریان اصاح طلب بیانیه شرافتمندانه ای 
صــادر کرده انــد. می تــوان دربــاره اســتدلال های آنهــا چون وچــرا کــرد و می تــوان 
بــه شــکل جــدی بــه ایده هــای آنهــا دربــاره روش هــای حکمرانی نقد داشــت اما 
نمی توان عقانیت و خیرخواهی و میهن دوســتی پشــت این کنش سیاســی 
را ندیــده گرفــت. ایــن بیانیــه پــاس گل خوبــی اســت بــرای رفع انســداد سیاســی 
. آقای خاتمی بعید اســت این واقعیت  در بخشــی از فضای سیاســی کشــور
گــر در بخشــی از  را نبینــد و متوجــه نشــود، حــالا او بایــد تصمیــم بگیــرد کــه ا
جامعــه وجهــه ای دارد و توانــی بــرای اصــاح، آن را پــای ایــن بیانیــه عقایــی 
خــرج کنــد یــا دســتورالعمل های مخربــی کــه از اویــن می آیــد. او اینجــا بــا دو 
ســطح از چالــش روبــه رو اســت؛ چالــش انتخــاب بیــن یــک کنــش پشــتوانه دار 
ینــه کــه احتمــال شکســت هــم در آن کــم نیســت یــا  و مســتدل و احتمــالا پرهز
ینــه در کوتاه مــدت و مخــرب  یــک تصمیــم غریــزی و عافیت طلبانــه و کم هز
ینــه در درازمــدت. خاتمــی بایــد تصمیــم بگیــرد بــه واقعیــت ســام کنــد  و پرهز
یــا بــه تلــه  فرمــان رادیکالیســم صادرشــده از جانــب مصطفــی تاجــزاده بیفتــد.

یــک نقطــه نــزاع دیگــر خاتمــی، تصمیم گیــری دربــاره خاتمــی 1401 اســت. او در 
وقایع 1401 با دو جریان رجویسم-پهلویســم و رادیکالیســم موســوی مرزبندی 
ــی  ــش خاتم ــن کن ــوی مهم تری ــد موس ــه تن ــه بیانی ــی ب ــش خاتم کن ــت. وا داش
1401 بــود. او حــالا بایــد تصمیــم بگیــرد همــان خاتمــی 1401 باشــد و بــه توصیــه 
خــودش عمــل کنــد یــا بــه خاتمــی 1401 پشــت کنــد و بــه کمپیــن بیانیــه تنــد 
موســوی و تحریم طلبــان اضافــه شــود. تصمیــم امــروز خاتمــی ممکــن اســت 
بــرای جامعــه بــه انــدازه ســال های 87، 90 ، 92 یــا 96 مهــم نباشــد امــا اولا بــرای 

یــخ اهمیــت دارد.   بدنــه اصاح طلــب مهــم اســت، ثانیــا بــرای ثبــت در تار
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فصل جدید رادیو مضمون:
روایت سال های جنگ

ولادت حضرت ابوالفضل)ع( و روز جانباز را تبریک می گوییم

محمدزعیمزاده
سردبیر

سرمقاله
. فرمودند جلســـه همفکری همکاران دانشـــگاهی و من  عرض ســـام و ادب خدمت شـــما همکاران بزرگوار
به عنوان یک همکار خدمت رســـیدم تا با تاملی درباره دســـتاوردهای انقاب اســـامی در حوزه حکمرانی و 
الگوی حاکمیت در خدمت شما باشم. ابتدا دهه فجر انقاب اسامی و ایام بعثت پیامبر اعظم اسام را 
تبریک عرض می کنم. در باب دستاوردهای انقاب اسامی خیلی سخن ها می توان گفت. بحث، الگوی 
حاکمیت یا الگوی حکمرانی انقاب اسامی است و اینکه انقاب اسامی چه دستاوردهایی از این منظر 
داشته و چه آورده هایی داشته و چه تغییر و تحولاتی در این حوزه اتفاق افتاده است. به این مساله می خواهم از 
بعد داخلی و همچنین در انتهای بحثم از بعد بین المللی اشاره ای کنم که انقاب اسامی چه دستاوردهایی 
به رهبری حضرت امام خمینی)ره( و رهبر معظم انقاب اسامی، هم برای مردم و ملت ایران در درجه اول و از 
بعد بین المللی برای جهانیان در درجه دوم به ارمغان آورده است. بنده سعی کردم ذیل شعار و آرمان اساسی 
انقاب اســـامی یعنی شـــعار و آرمان اســـتقال، آزادی، جمهوری اســـامی به این مساله بپردازم. انقابیون در 
انقاب اسامی وقتی انقاب کردند شعار و وعده ای داشتند بر این مبنا که ما انقاب می کنیم برای اینکه 
برای ملت اســـتقال و آزادی به ارمغان آوریم. برای اینکه بتوانیم این دو را محقق کنیم باید نظامی مبتنی بر 
جمهوریت و نگاه اســـامی یا جمهوری اســـامی باشـــد و مردم به دنبال نظام حکمرانی و حکومتی بودند که 
بتواند آزادی و استقال برایشان به ارمغان آورد. سعی می کنم ذیل همین سه شعار ارزیابی داشته باشم درباره 
. وضعیت حکمرانی از منظر استقال و آزادی و جمهوریت و مردم سالاری دینی  وضعیت حکمرانی در کشور

در کشور ما بعد از انقاب چگونه بوده است؟

   دستاوردهایانقلاباسلامیدرحوزهجمهوریت
موضوع را از محور بحث جمهوریت یا مردم سالاری ورود می کنم. تا پیش از انقاب اسامی نظام هایی که در 
کشور ما استقرار داشتند غالبا نظام های پادشاهی بودند. تا پیش از انقاب مشروطه، پادشاهی مطلقه بوده و 
پس از انقاب مشروطه نیز پادشاهی مشروطه. یعنی مردم در نوع کان نظام جایگاهی نداشتند یا اینکه پس 
از مشروطه که به آن خواهیم پرداخت به عنوان یک عنصر فرعی و ثانوی در حوزه حکمرانی قلمداد می شدند. 
حکمرانی و حاکمیت متعلق به پادشاه و اعقاب ذکور نسل بعد از پادشاه بود که حاکمیت را برعهده داشت 
و حاکمیت را خدا به پادشـــاه واگذار کرده بود و اگر می خواســـتند ظاهر مردمی به آن دهند می گفتند خدا از 
، منظر عدم حضور  طریق مردم به پادشاه واگذار کرده و پادشاه و نسل او حکمرانی را برعهده دارند. یک منظر
و نقش آفرینی مردم در حاکمیت بوده است. منظر دیگر انتخاب نوع حکومت بوده که مردم در آن اثر و نقشی 
نداشتند و نمی توانستند نوع نظام خود را انتخاب کنند و حق تعیین سرنوشت به عنوان یک حق بشری و انسانی 
را نمی توانستند تامین و پیاده کنند. در دوره پهلوی به طریق اولی حکومت پهلوی به واسطه کودتا روی کار آمد. 
صرف نظر از نوع نظام پادشاهی حکومت پهلوی سوال اینا ست که چرا حکومت پهلوی مبتنی بر کودتا روی 
کار آمده بود و مصوبه ای اخذ شد برخاف قانون اساسی و نظام پادشاهی را از قاجاریه تغییر داد. هیچ جای 
آن قانون اساسی چنین چیزی پیش بینی نشده بود و بعدا مشابه آن را در پهلوی داشتیم که اشاره خواهیم کرد.

 
   نقشمردمدرتاسیسنظامجمهوریاسلامیایران

بد نیست به این نکته اشاره کنیم و توجه داشته باشیم، تنها هم  پرسی که در سطح جهان برای انتخاب نوع 
حکومت برگزار شده، همه پرسی انتخاب جمهوری اسامی برای نوع حکومت کشورمان است. با آن مشارکت 
، 98 درصد مردم شـــرکت کردند و از این 98 درصد 99.25 درصد به جمهوری اســـامی رأی آری دادند.  پرشـــور
یعنی 98 درصد مردم کشور آمدند و گفتند ما این نظام را می خواهیم. این نکته اول که در حرکت به سمت 
مردم سالاری، برگزاری همه پرسی همگانی از همه مردم کشور بود. روز 12 فروردین که این هم  پرسی برگزار شد 
تقریبا دو ماه بعد از آمدن امام از پیروزی انقاب اســـامی بود. نکته مهم آن اســـت که برخاف عموم حتی 
نظام های مردم سالار که صرفا برای رأی به قانون اساسی، مردم در همه پرسی شرکت می کنند و رأی می دهند 
یا صرفا مجلس موسسانی را برای تدوین قانون اساسی انتخاب می کنند، نظام جمهوری اسامی ایران نه تنها 
در اصل نظامش، بلکه در هر دو مرحله، مردم در انتخاب نمایندگان در مجلس، بررسی قانون اساسی و در رأی 

دادن به متن قانون اساسی شرکت کردند. این یک نوآوری در نظم های حقوقی حتی دنیای مدرن و کشورهای 
مردم سالار است. مساله بعدی اینکه در فرآیند تدوین و تصویب قانون اساسی وقتی می خواهد شعار جمهوری 
اسامی محقق شود، نقش مردم بسیار پررنگ و واقعی است. عموم نظام های حقوقی در کشورهای مختلف 
جهان صرف نظر از کشورهای پادشاهی مثل خیلی از کشورهای همسایه خودمان مثا در جنوب و حاشیه 
خلیج فارس، وقتی می خواهند قانون اساسی را به شکل مردم سالار بنویسند، یکی از این دو روش را انتخاب 
می کنند. یا مجلس موسسانی انتخاب می کنند با رأی مردم و این مجلس موسسان، نظام و قانون اساسی را 
تعیین می کند یا به روش دوم قانون اساسی می نویسند. مثا شورای انقاب یا متولیان امر انقابیون و آن قانون 
اساسی نوشته شده را به همه پرسی می گذارند که مردم به آن رأی آری یا خیر دهند. در کشور ما مردم مجلس 
موسسان را انتخاب کردند. این مجلس کل متن قانون اساسی ماده به ماده حتی مقدمه، اصل به اصل، بند 
به بند را مورد بررســـی قرار داد در قالب کمیســـیون ها و در بررســـی قانون اساســـی و به طور صریح اعام کرد در 
جلسات ابتدایی، خود را به هیچ وجه محدود به متن پیش نویس که از سوی دولت موقت ارائه و پیشنهاد 
شـــده، نمی داند. عاوه بر اینکه تغییرات بســـیار اساســـی و جدی در آن انجام دادند، متن پیش نویس قانون 
اساسی پیش از اینکه در دستور مجلس موسسان قرار بگیرد در جراید و رسانه های عمومی منتشر شد و در 
اختیار عموم مردم قرار گرفت. عموم مردم امکان اظهارنظر درباره پیش نویس را داشتند. بیش از 4000 پیشنهاد 
از طرف مردم در اختیار تدوین کنندگان قانون اساسی قرار گرفت و این یکی از رکوردهاست که بیش از 4000 
پیشنهاد مردمی در فرآیند تدوین قانون اساسی مورد بررسی قرار گرفت. دیگر اینکه مشروح تمامی مذاکرات 
قانون اساسی به صورت زنده از رسانه ها منتشر می شد و روزانه رسانه ها به مباحث روز می پرداختند. این طور 
نبود که مجلس مصوبه داشته باشد و بعدا به اطاع عموم مردم برسد. مثل مجلس امروز که به صورت علنی 
برگزار می شود و مشروح آن منتشر می شود، مردم روزانه در جریان مباحث مطروحه در جلسات بررسی قانون 
اساسی بودند. یعنی فرآیند تدوین و تصویب متن قانون اساسی در مجلس بررسی قانون اساسی، به نوعی یک 
رکورد و الگویی از مردم ســـالاری و جمهوریتی اســـت که شـــعار و وعده آن در ایام انقاب داده می شد تا اینکه 
متن قانون اساســـی به تصویب رســـید.  نگاه ژرف حضرت امام خمینی باعث شـــد که متن قانون اساسی در 
همه پرسی روز 11 و 12 آذر با رأی مثبت دوباره حدود 99 درصدی مردم به تصویب رسید. حدود 16 میلیون نفر 
در همه پرسی، رأی آری دادند به متن قانون اساسی پس از تدوین. در نظام های پادشاهی گذشته هیچ کدام 
از اینها را نداشتیم، حتی نظام مشروطه که می خواست از نظام سلطنت مطلقه به نظام مشروطه حرکت کند. 
مجلس موسسان عمومی انتخاب نکردیم، بلکه منتخبانی که از سوی هیات حاکمه انتخاب شده بودند که 
، کسبه، بازاری ها و روحانیون، توسط هیات حاکمه انتخاب شد و اینها  به آنها معاریف می گفتند، مثا تجار
منتخب مردم نبودند. منتخب هیات حاکمه بودند و متن قانون اساسی مشروطه را پیشنهاد دادند و با تنفیذ 
همایونی لازم الاجرا شد که این فرآیند اصا قابل مقایسه نیست با جمهوری اسامی که تحولی در حکمرانی از 

منظر مردم سالاری در مرحله تاسیس حکومت بود.
 

   نقشمردمدرادارهحکومتپیشازانقلاباسلامی
مرحله بعدی نقش مردم در اداره حکومت است که اشاره شد در حکومت پادشاهی نظام سلطنت موروثی بود 
و از پدر به پسر منتقل می شد. قانون اساسی مشروطه می گفت سلطنت ودیعه ای است که به موهبت الهی از 
طرف ملت به شخص پادشاه مفوض شده است. پادشاه هم حتی همه قوانین را مطابق اصل 27 باید توشیح 
می کرد. سلطنت مطابق اصل 36 قانون اساسی موروثی بود که از اعقاب ذکور بود. نکته مهم اینکه حتی پادشاه 
از هرگونه مسئولیتی مبرا بود، یعنی مصونیت کامل در کشور داشت. هر جرمی و اقدامی از سوی پادشاه اتفاق 
می افتاد نص قانون اساسی اصل 44 دوره مشروطه اعام می کند که شخص پادشاه از مسئولیت مبراست. یعنی 
امکان تعقیب و رسیدگی به هیچ گونه از تخلفات و جرائم پادشاه وجود ندارد. مقایسه کنید همین را با قانون 
اساسی جمهوری اسامی ایران. طبق اصل 107 قانون اساسی رهبر هم مانند سایر مردم هیچ گونه مصونیتی در 
قبال جرائم ندارد. تنها حاکمان ممکن است فرآیند متفاوتی را طی بکنند به خاطر شرایطی که ممکن است برای 
آنها پرونده سازی و جرم سازی هایی انجام شود. پس که برای نمایندگان هست یک مصونیت تشریفاتی است 
و به این معنی نیست که نماینده جرمی انجام دهد و قابل رسیدگی نباشد. مقایسه کنید با مصونیت پادشاه از 
هرگونه تعقیب در قانون اساسی مشروطه. اغلب ارکان حاکمیت هم توسط شخص پادشاه انتخاب می شدند. 
... اکثر قریب به اتفاق مقامات، فرمانداران ایالات همگی توسط  ، وزرا، مقامات ارتش نهادهای ملی و نخست وزیر

شخص پادشاه نصب می شدند و توسط شخص پادشاه عزل می شدند. نکته مهم اینکه قوانین آنچنانی هم ناظر 
به شرایط و کیفیت انتخاب در حوزه مقامات وجود نداشت. معدود کرسی هایی که به صورت انتخابات انجام 
می شد، کرسی نمایندگی مجلسین بود: مجلس شورای ملی و مجلس سنا و همچنین بخشی از کرسی های 
نمایندگی در انجمن های ایالتی ولایتی بود. بد نیست به خاطرات افرادی که در آن دوران سمت داشتند اشاره 
کنم. فردوست در خاطرات خود اشاره می کند نمایندگان مجلس با نظر حاکمیت تعیین می شدند. محمدرضا 
دستور داد که با منصور کمیسیون سه نفره برای انتخاب نمایندگان مجلس تشکیل دهم. هر روز منصور با یک 
کیف پر از اسامی به دربار می آمد و اسامی را می خواند و علم هر که را می خواست دستور تایید می داد و هر که را 
می خواست حذف می کرد و منصور با جمله اطاعت می شود اسم را حذف می کرد. علم می گوید در کلیه سطوح 
انتخابات، شاه نظر خود را تحمیل می کرد و نامزدهای خود را از صندوق ها بیرون می آوردند. مثل اینکه رأی دهندگان 
کوچک ترین حقی در آن ندارند. مرحوم شهید مدرس در انتخاب مجلس هفتم حتی یک رأی هم نیاورد که به 
کنایه می گفت حداقل خودم که به خودم رأی دادم، آن یک رأی چه شد. نمایندگان مجلس هفتم معروف بودند 
به نمایندگان مجلس رضاشاهی؛ چراکه در حوزه های انتخابیه آرای نمایندگانی که شاه می خواست نماینده 
مجلس شوند از تعداد واجدان شرایط در آن حوزه بیشتر بود. مثا شیخ تهرانی که نفر اول شده بود در تهران بیش 
از 100 درصد افرادی که قابلیت شرکت در انتخابات را داشتند به او رأی داده بودند. در انتخاب مقامات ارتش 
هم نکات زیادی هست. مادر فرح دیبا در کتاب خاطرات خود نقل می کند در مراسم میهمانی رسمی می دیدم 
که چطور افسران عالی رتبه ارتش دست یا کفش محمدرضا را می بوسیدند. ارتش یک تشکیات نمایشی بود. 
ارتش همه چیز داشت به جز افراد زبده و باغیرت. این وضعیت اداره امور و نقش واقعی مردم در اداره کشور بود. 
معدود کرسی هایی هم که انتخاباتی است تحمل نمی شود و دربار به اعتراف خود درباریان، انتخاب کننده آن 
کرسی ها بودند. بازنگری در قانون اساسی در دوران پهلوی که خودش غصه ای است که براساس نظر شاه قانون 
اساسی اصاح می شود. حتی همین مجلس فرمایشی را هم تحمل نمی کند. رضا شاه مجلس را طویله خطاب 
می کرد.   اعلی حضرت همایون شاهنشاهی می تواند هر یک از مجالس سنا و شورای ملی یا هر دو مجلس را 
در آن واحد منحل نماید. مضحک تر اینکه طبق قانون اساســـی فرزندی از شـــاه می تواند به پادشـــاهی برسد که 
ایرانی الاصل باشـــد و از مادر ایرانی الاصل متولد شـــده باشـــد. و چون محمدرضا شـــاه فوزیه را گرفته بود، لایحه 
تکمیلی می دهند به مجلس -که مجلس فرمایشی را این گونه می شود شناخت- که ایرانی الاصل یعنی چه؟ 
یا پدر و مادرش ایرانی باشند یا مجلس به او اعطای عنوان ایرانی الاصل داده و صفت ایرانی الاصل را به فوزیه 
اعطا می کنند که او امکان استفاده از اصل 137 قانون اساسی را داشته باشد. جالب اینکه مجلس به اتفاق آرا 
آن را تصویب می کند. بسیار مضحک و گریه آور است که به اتفاق آرا این تصویب می شود. اینها نشان می دهد 
قانون اساســـی وجود خارجی نداشـــته و دســـتخوش اراده سلطنت بوده و هم نشان می دهد معدود کرسی های 
انتخاباتی، کرسی انتخاباتی نبودند و کرسی های نمایندگی پادشاه بودند. در اصل 49 قانون اساسی، پادشاه به 
خود امکان وتوی مصوبات را هم می دهد . با اصاح ماده 38 قانون اساسی اگر ولیعهد به سن قانونی نرسیده بود 
نایب السلطنه شهربانو می شود، یعنی مادر ولیعهد. درحالی که پیش از او نایب السلطنه را باید مجلس انتخاب 
می کرد. مجلس صاحیت های خودش را با اتفاق آرا می گیرد و به پادشاه می دهد. عاوه بر روایت های تاریخی، 
این اسناد حقوقی هم به خوبی وضعیت فجیع حکمرانی را نشان می دهد. این فضای حکمرانی نشان می دهد 

در آن دوره سلطنت مطلقه بوده نه مشروطه. 
ادامه در صفحه 6

انا لله و انا الیه راجعون
همکار ارجمند جناب آقای دکتر سیدعلیرضا مهدویانی 

رئیس محترم بخش کودکان بیمارستان مسیح دانشوری 

خبر درگذشت والده گرامی تان موجب تاثر و تالم گردید. ضمن تسلیت این مصیبت، از درگاه 
خداوند متعال برای آن مرحومه غفران و رحمت واسعه الهی و برای شما و سایر بازماندگان 

محترم، صبر جمیل و اجر جزیل مسالت می نمایم.
علی اکبر ولایتی

محمدبهادریجهرمی
سخنگوی دولت 
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ساعات کار طولانی، شیفت هایی بدون استراحت و حقوق های کم، شاید 
کوتاه ترین و مختصرترین تعریف از وضعیت کاری رزیدنت ها باشد. چند 
ماهی می شود که به دلیل انتشار اخبار تلخ خودکشی برخی رزیدنت ها 
، نگاه ها به سمت وضعیت رزیدنتی معطوف شده است. اساسا  در کشور
یدنتی در قانون کار تعریف نشده و علی رغم اینکه بار اصلی درمان  رز
بیمارستان های دولتی بر دوش رزیدنت ها است اما رزیدنت نه دانشجو به 
حساب می آید و نه قانون کار شامل وضعیتش می شود. پیش از این نیز در 
همین صفحه و به  تفصیل از وضعیت نابسامان رزیدنتی و البته بیشتر شدن 
خودکشی ها در میان این قشر از نخبگان جامعه نیز نوشته و گفته ایم. مستند 
»رزیدنت« به کارگردانی امیرمحمد کوچک زاده و تهیه کنندگی محمدتقی 
بستجانی و همراهی فعالان صنفی حوزه بهداشت و درمان برای ایجاد یک 
تصویر شفاف از وضعیت رزیدنتی در نظام سلامت، تولید و ساخته شده 
است. این مستند درباره تصمیمی است که سال ۱۳۶۴، در نظام سلامت 
اتخاذ شده و چالش هایی برای جامعه پزشکی ایجاد کرده است. در سال 
۶۴ در مجلس تصمیم می گیرند که آموزش پزشکی را از نظارت وزارت علوم 
خارج کنند و به وزارت بهداشت بسپارند. به واسطه تصویب این لایحه 
نتایج و عواقب غیرقابل جبرانی متوجه دانشجویان پزشکی، نظام بهداشت 
یدنت، »فرهیختگان« با  و درمان، مردم می شود. به بهانه اکران مستند رز
عوامل این مستند، درخصوص وضعیت رزیدنتی در کشور و ابعاد مختلف 

آن نشستی برگزار کرده است.

ید تصویری که از پزشکان در جامعه وجود دارد، تصویر صحیحی نیست  قبول دار
و برخی از صنوف نسبت به این قشر از جامعه گارد دارند؟

: پزشکان وقتی از مشکلات شان صحبت می کنند، این انگ به  علی سلحشور
آنها زده می شود که شما چرا فقط خودتان را می بینید؟ بدیهی است که ما هم 
، فقط مشکلات خودمان را می بینیم و مسائل خودمان  مانند سایر اصناف دیگر
کثریت پزشکان را همان 10 درصد پزشکانی می بینند که  را بازگو می کنیم. چرا ا
کثر  گر نگوییم تمام بار اما ا برخورد مناسبی ندارند یا درآمدهای نجومی دارند؟ ا
بار درمان بیماران کشور بر دوش بیمارستان های دولتی است. فکر می کنید که 
یافتی پزشکان دولتی را اعلام کند؟ کار بسیار راحتی  وزارتخانه نمی تواند آمار و در
... می گیرم. اینها اعلام  است. وزارتخانه می داند که من دقیقا چقدر کارانه و
نمی شود که از آن سمت، هجمه علیه پزشکان ایجاد شود. مثلا اعلام می شود 
یافتی پزشکان را برداشته . باید پرسیده شود که اصلا چند  که وزارتخانه سقف در
یافتی شان به سقف می رسید که سقف برداشته شد؟ تا دو سال گذشته،  نفر در
یافتی 60 میلیون تومان بود. یعنی هرقدر طرف کار می کرد اما باز هم  سقف در
یافت نمی کرد. آمدند برای رشد مناطق محروم و  انگیزه  بیشتر از 60 میلیون کارانه در
پزشک در آن مناطق، سقف را برداشتند و برای مناطق کم برخوردار سقف را 120 
گر بگویم 99 درصد  اعلام کردند. امسال که کلا اعلام شد سقف برداشته شد. ا
پزشکان در شهرهای کوچک حتی نزدیک سقف هم نمی شوند و میانگین کارانه 
ی  یافتی شان زیر 20 میلیون است، دروغ نگفته ام. می گویند ما دروغ وارد باز در
یافتی ما که دست وزارتخانه است. اعلام  می کنیم. خب اعلام کنند. آمار در
یافتی پزشکان در بیمارستان دولتی به تفکیک رشته چقدر  کنند میانگین در
است. تاخیر پرداخت کارانه ها بالای یک سال است. با ساعت کاری بالای 240 
ساعت کار در ماه پزشکان طرحی، زندگی شان را تا سال گذشته با 11 میلیون و 
امسال با 13 میلیون تومان می گذرانند. من مجبور بودم به جز 240 ساعت کار 
برای دولت، باز هم برای دولت در شهرستان دیگر کار می کردم تا اموراتم بگذرد. 
پارسال با 11 میلیون تومان اصلا هزینه رفت و برگشت من درنمی آمد. اصلا از 30 
ی می بیند،  روز مگر چقدر می توانم کار کنم؟ پزشکی که مرگ می بیند، بیمار

خستگی خودش هم هست و همین است که می برد. 
محمدتقی بستجانی: شب هایی که به بیمارستان برای ضبط می رفتیم، در بخش 

ارتوپدی می چرخیدم. از دیدن آن همه خون و بیماری به تنگ می آمدم. 
: باز ممکن است که کسی استرس فرزندش را داشته باشد، کسی  علی سلحشور
استرس پدر یا مادرش را داشته باشد و درنتیجه هرکدام به طور جداگانه استرس 

بیمارش را داشته باشد. اما تمام استرس های اصلی به پزشک مربوطه شان باز می گردد.
 چه شد که به سمت این سوژه رفتید؟

محمدتقی بستجانی: میانگین کار رزیدنت ها در اروپا کمتر از 200 ساعت است و 
مشکلات شان در دنیا به این شدت نیست. اما ما در ایران کشیک های 540 ساعته هم 
داریم. مستند را به دو منظور ساختیم. یکی اینکه برای پزشکان بود که قشر زحمت کشی 
هستند و معتقدیم که ضریب هوشی بالایی هم دارند. اما مساله مهم تری که ما را به 
ساخت این مستند سوق داد، خود مردمی هستند که زیر دست این پزشکان درمان 
می شوند. یعنی نگاه اصلی ما روی مردمی است که زیر دست این پزشکان درمان 
می شوند. اصل پرداخت ما خود مردم هستند. علت پرداخت ما هم این بود که دو 
سال قبل، در روزهای ابتدایی کلید خوردن کار مستند، یک رزیدنت خانمی داشتیم 
که بچه اش زیربار رزیدنتی سقط می شود و ما رفتیم این سوژه را کار کنیم. در همان 
ایام، یک مورد خودکشی هم در میان رزیدنت ها اتفاق افتاد و خبر آن پخش شد. از 
آنجا دیگر سوژه جذاب شد و به آن پرداختیم. در مستند ازجمله محدودیت هایی 
که داشتیم، این بود به دلیل بار کاری که بر دوش رزیدنت ها وجود دارد، اصلا وقت 
، ترس از مصاحبه بود. یعنی هم خودشان  نمی کردند که برای مصاحبه بیایند. از آن بدتر
مایل به گفت وگو نبودند و هم مشکلاتی برایشان به وجود می آوردند. از جایی به بعد 
ممکن است که فرد به یک انسداد برسد. دقیقا همینجاست که مساله خودکشی و 
مهاجرت به وجود می آید. اگر به انسداد نرسد چرا باید خودکشی یا مهاجرت کند؟ 
اما گاهی هم وقتی فرد به انسداد می رسد، وجدانش را خاموش می کند. یعنی درون 
خودش را خاموش می کند. آن وقتی که صدای درونش را خاموش می کند، چند سال 
دیگر همین رزیدنت، پزشکی می شود که از بیمار زیرمیزی می گیرد. آن وقت است 
که اخلاقیات خودش را فراموش می کند؛ چراکه قبحش دیگر شکسته شده است. 

: ماجرا از سمت ما این گونه شروع شد که ما در شورای مرکزی  علی سلحشور
شورای صنفی بودیم. رسما به این نتیجه رسیدیم که باید یک مستند درباره 
یم. به دنبال تیم مستندساز هم گشتیم. روزی یکی از  یدنتی بساز وضعیت رز
یدنتی  دوستان تماس گرفت که فردی آمده و قصد دارد یک مستند درباره رز
بسازد. برایم سوال شد. اینکه از جایی شنیده است؟ چه جوری شده؟ این را 
به فال نیک گرفتیم و گفتیم چه همزمانی مناسبی. درنهایت هر کمکی که از 
یدنت  سوی شورای صنفی می توانستیم انجام دادیم. مردم نمی دانستند که رز
چه شرایط سختی را می گذراند. آن زمانی که ما به این نتیجه رسیدیم که باید 
یدنت بین 2 تا3 میلیون تومان بود.  یافتی رز مستندی ساخته شود، درآمد در
باورنکردنی بود. برای کار مستند ما در ابتدا همدیگر را در بیمارستان رسول 
دیدیم. تصاویری که ضبط شده دقیقا برای دو سال پیش، در همین روزها بود. 
اوایل زمستان دو سال گذشته. تعجب می کردم چرا کار این همه طول کشید. 
اما وقتی مستند را دیدم، هم خیلی لذت بردم و هم متوجه شدم چرا کار طول 
کشید. از نظر من کار بسیار خوبی که انجام شده، ورود به این موضوع است. 
یدنت تمایل به گفت وگو داشت و نه اجازه مصاحبه داده  در این موضوع نه رز

می شد. وضعیت در پزشکی به شکلی است که خود قوانین مصوب، پزشک 
یافت  را به سمت انجام کار غیرقانونی سوق می دهد. مثلا هزینه ویزیتی که در
می کنند، بالاتر از نرخ مصوب است. درآمد بالای 150 میلیونی دارند، چگونه؟ 

با کارهای غیرقانونی. 

یدنت ها خودکشی قبحش شکسته شده است؟ از طرفی  به نظر شما در بین رز
گفته می شود که خبر خودکشی ویروسی است و وقتی پخش شود، آن ویروس 

در جامعه متکثر می شود. 
محمدتقی بستجانی: دقیقا در انتهای مستند به این مورد اشاره می کنیم. سوژه 
خودکشی مان که خودکشی می کند، در مراسم ختم او خانم دکتری می آید و در مجلس 
ختم به دوستان رزیدنت فوت شده می گوید که چرا گذاشتید امیر خودکشی کند؟ 
پس فردا دقیقا وسط شیفتش مرخصی می گیرد و خودکشی می کند. این خانم دکتر هم 
که خودش را می کشد، کمتر از یکی دو هفته بعد، یکی دیگر از رزیدنت ها خودکشی 

می کند. دقیقا در فرآیندی دومینووار خودکشی ها اتفاق می افتد. 

کم، چندین خودکشی  امسال هم دقیقا همین اتفاق افتاد و در مدت زمان 
اتفاق افتاد. 

محمدتقی بستجانی: دقیقا امسال هم همین فرآیند را داشتیم. در یک هفته سه 
خودکشی داشتیم. 

با مواردی که خودکشی کرده اند هم روبه رو شدید؟
محمدتقی بستجانی: یک مورد بود. دقیقا بعد از اکران مستند، رزیدنت طب اورژانس 
بود. به ما گفت که یک ماه پیش خودکشی کرده بود. در چارسو کار را دیده بود. بعد 
از کار بیرون که آمده بود، گریه می کرد. خودکشی کرده بود و بعد هم انصراف داده بود. 

می گفت من رشته ام را دوست داشتم.
 

یدنت هایی که خودکشی می کنند،  دلیل خودکشی فقط سختی بود؟ یا اینکه رز
قصد انتقال یک پیام خاصی را دارند؟

: مسلما دلیل خوکشی شان فقط سختی نیست. خودکشی یک  علی سلحشور
عامل چندفاکتوری است اما یک عامل، بیشتر تاثیرگذار بود. این عامل هم برای 
هر کسی متفاوت است. مثلا یکی از رزیدنت هایی که چند وقت پیش خودکشی 
کرده، کارمند رسمی برای تعهدنامه رزیدنتی نداشت. یا یک خانم دکتر دیگری که 
انصراف داده بود، به این دلیل بود که شرایط زندگی اش به هم ریخته بود و برای چند 
ماهی که دانشجوی رزیدنتی شده بود، او را مجبور کرده بودند که 90 میلیون بپردازد. 
یکی دیگر هم به دلیل شرایط کاری سخت. فرد به نقطه ای می رسد که احساس 
می کند هیچ کس او را نمی بیند. سختی را می کشد اما کسی او را نمی بیند. پزشک 
صدمات روحی بسیاری طی شیفت هایش می بیند، این صدمه روحی را چه کسی 

قرار است جبران کند؟ وقتی ذات یک شغل همراه با چنین اتفاقاتی است، باید این 
موارد هم دیده شوند. دیده شدن فقط به معنی حقوق نیست. فقط یک بخش از آن 

حقوق و دریافتی رزیدنت و پزشک است.
 

به نظرتان کار چگونه حل می شود؟
محمدتقی بستجانی: در کنار کار مستند، پژوهشی هم انجام دادیم. اینکه اصل مشکل 
چگونه حل می شود؟ یک کمپینی راه انداختیم. گره در سال 64 اتفاق افتاده و در طول 
کار این تصمیم را بازخوانی می کنیم. اما مساله ما این نیست که تصمیم سال 64 به طور 
کل به هم بریزد. نه. قطعا در طی این سال ها برخی قوانین و لوایح به این تصمیم اضافه 
شده و اکنون این تصمیم یک درخت تنومند به حساب می آید. اما با تصمیمات ساده 
اجرایی که برخی از آنها بار مالی خاصی هم ندارد، قابل حل است. این در کمپین ما 
هم وجود دارد. مثل کاهش ساعت کاری. 36 ساعت پشت هم و فقط دو ساعت 
استراحت، طبق کدام منطق است؟ نکته بعد این است که این فرد باید بیمه شود. 
مورد بعدی که پیشنهاد می دهیم، ایجاد یک حداقل حقوق است. ساعت کاری فعلی 
واقعا غیرمنطقی است و جان بیماران هم در خطر است. کشیک ها باید 12 ساعته 

شود. یا اگر کشیک ها 24 ساعته شود، لااقل دیگر فردا صبح نیازی به حضور نباشد. 
: این مسائل هم ربطی به افزایش ظرفیت ندارد؛ چراکه اکثر بار اصلی  علی سلحشور
بیمارستان های دولتی بر دوش رزیدنت های سال یک است. اگر افزایش ظرفیت 
صورت بگیرد چه اتفاق خاصی می افتد؟ همان کار را دوباره ایجاد می کنیم. فرقی 
ندارد. مثلا می گویند که تعداد کم است و باید افزایش ظرفیت صورت بگیرد. تعداد کم 
نیست. باید بیماران بین کل رزیدنت ها تقسیم شوند. اما اینجا فقط بین رزیدنت های 
سال اول تقسیم می شوند. مثال جراحی بیمارستان امام زده می شود. اینکه بالای 100 
تخت دارد و هر رزیدنت بالای 20 تخت دارد. این گونه نیست. باید این تعداد تخت 

بین تمام رزیدنت ها و هیات علمی ها تقسیم شود. 
محمدتقی بستجانی: فرد تا رزیدنتی قبول می شود، او را به کشیک می فرستند. یعنی 
هیچ آموزشی ندیده و بالای سر مریض می فرستند. سال اول و با کمترین آموزش، فرد 

باید بالاترین تعداد کشیک را سپری کند. 
: در اینجا ظلم به مردم در موارد اورژانسی بیشتر است. ظلم به مردم در  علی سلحشور
جایی صورت می گیرد که تمام خدمات توسط رزیدنت سال یک ارائه می شود که 
کمترین تجربه و آمادگی را دارد. در صورتی که اصلا نباید این گونه باشد. کجا گفته اند 
باید سال یک کارها را انجام دهد؟ باید بین تمام رزیدنت ها تقسیم کار صورت بگیرد. 
من جزء آخرین رزیدنت های فعال در شورای صنفی رزیدنتی بودم. سال 1400 که تمام 
شد، سال 1401 به طور کل آیین نامه را تغییر دادند و آن را به تغذیه، خوابگاه و قسمت 
... محدود کردند. ما آن زمان در شورای مرکزی بودیم. شورای مرکزی را منحل  زیراکس و
کردند. خب اگر مشکلی پیش بیاید چه کسی می گوید؟ ما آن موقع اگر مشکلی پیش 
می آمد، می گفتیم. اگر موردی بود که کسی جرات اعلام آن را نداشت، ما می گفتیم. 
می گفتیم فلان دانشگاه یا فلان رشته این تعداد کشیک دارد. اکنون این اتفاق نمی افتد. 
چه می شود؟ اگر کسی اعلام کند که طبق آیین نامه کشیک ها صورت نمی گیرد، از فردا 
علاوه بر اینکه طبق آیین نامه صورت نگیرد، تنبیه هم می شود. مثلا از ورود به بخش یا 
اتاق عمل محروم می شود. ممکن است کارهای دون شأن فرد به او سپرده شود. ممکن 
است برای امتحان ارتقا معرفی نشود. ما هر حرفی که بزنیم، تا وقتی که ضمانت اجرای 
آن وجود نداشته باشد، هیچ فایده ای ندارد. ضمانت اجرایی چگونه است؟ هر کسی 
که خلاف دستورات و قوانین عمل کند، باید با او برخورد شود. یعنی اگر گروهی بیشتر 
از 12 کشیک می گذارد، باید مدیرگروه آن عزل شود. حتما مسئول آموزشی آن گروه باید 
عزل شود. مثلا جزء ساده ترین فعالیت های مسئول آموزشی، نظارت بر تعداد کشیک ها 
نباشد. پس می خواهد چه کار کند؟ باید با آنها برخورد شود. تا برخورد نشود هیچ اتفاقی 
نمی افتد. همچنین از موارد مورد مناقشه دیگرمان این است که ما یک آیین نامه، یک 
روش کاری برای تمام رشته های تخصصی داریم. مثلا طب کار، طب ورزشی، پاتولوژی 
و رشته های دیگری که اورژانس ندارند، کشیک های سخت ندارد. ما اینها را داریم. از 
این سمت ماجرا هم رشته هایی را داریم که جراحی دارند. فشار کاری و استرس بالایی 
دارند. حالا یک آیین نامه برای همه این رشته ها داریم. یعنی تعداد کشیک ها، ساعات 
کاری و حقوق شان هم یکی است. این تغییر و ایجاد تفاوت بین رشته ها باید به وجود 
... تفاوت ایجاد شود. در  بیاید. یعنی باید بگویند که در این رشته ها در پرداختی ها و
دنیا هم همین گونه است. یعنی براساس رشته و بیمارستان، پرداختی ها متفاوت است. 
. این تفاوت ها باید ایجاد شود. اگر  بیمارستانی شلوغ تر است و بیمارستانی خلوت تر

بخواهیم درست و منطقی ورود کنیم، باید این تغییرات را اعمال کنیم. 

ظهر روز سه شـــنبه 2۴ بهمن ماه یک گروه هکری منتســـب به منافقین با 
حمله ســـایبری به ســـامانه های مجلس شورای اســـلامی، اقدام به نشر 
یافتی هـــای نمایندگان  اســـناد مختلفـــی اعم از نامه هـــای محرمانه و در
مجلس کرد. روابط عمومی مجلس در واکنش به این اتفاق گفت: »طبق 
بررســـی های اولیه برخی از این اســـناد دستکاری شده و غیرقابل استناد 
اســـت. به این صورت که هکرها احتمالا از طریق دسترســـی محدود به 
برخی اسناد، اسناد واقعی را دستکاری کرده اند. به عنوان نمونه در فایلی 
که باعنوان حقوق نمایندگان در خرداد ۱۴۰2 منتشـــر شـــده یک ستون با 
عنوان جمع نهایی حاوی اعداد غیرواقعی درج شده است که در اسناد 
پرداختـــی مجلـــس وجود ندارد.« همچنین ســـیدنظام الدین موســـوی، 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس ضمن تکذیب ارقام منتشر شده اعلام 
کرده است رقم دریافتی ماهانه نمایندگان مجلس تقریبا 25 میلیون تومان 
یر سوال ببرد. اما آنچه ذهن افکار  است. تا صحت و سقم این فایل ها را ز
عمومی را به خودش مشغول کرده این است که چرا باید زیرساخت های 
فنی کشور از شبکه بنزینی گرفته تا اسناد محرمانه و سایت های خبری 
و مهم کشـــور این میزان امنیت شـــان پایین باشد تا به راحتی هک شود و 
اینکه چرا هیچ مقام مسئولی تا به حال پاسخگوی هک های انجام شده 

و انتشار اطلاعات خصوصی شهروندان نبوده  است؟

از یک سوراخ چند بار گزیده شویم؟ 
حمله های سایبری از طرفی می توانند آسان تر و کم هزینه تر از حملات نظامی 
باشند و از طرفی هم هیچ بعید نیست که یک حمله سایبری به مراتب خسارتی 
جبران ناپذیرتر از حمله ای نظامی داشته باشد. هک پمپ بنزین ها و مختل شدن 
جایگاه های سوخت و سرگردانی مردم، مورد هدف قرار گرفتن داده های اسنپ فود 
بر و هک روز گذشته سامانه های مجلس  و افشای اطلاعات 20 میلیون کار

تی بود که هشدارهای قابل توجهی را به سیستم امنیت سایبری  ازجمله حملا
کم  کشور مخابره کرد. علی رغم محدودیت های شدید و فیلترینگ گسترده حا
بر سکوهای مختلف اینترنتی، چرا حتی نمی توانیم از داده های مهم و محرمانه 
دولتی صیانت کنیم؟ نقطه مشترک تمام این اتفاقات اما عدم مسئولیت پذیری 
مسئولان مربوطه است. فضای آشفته سایبری کشور به سمتی پیش رفته که گویا 
هک داده ها و اطلاعات محرمانه و غیرمحرمانه به امری عادی تبدیل شده و 
فرآیند آن هم محدود می شود به 1. حمله 2. تحمیل خسارت و افشای اطلاعات 3. 
انتشار بیانیه  از سوی پایگاه هدف قرارگرفته شده مبنی بر تحت کنترل بودن اوضاع. 
مشخص هم نیست که در چنین مواقعی باید سراغ چه کسی رفت و چه نهادی 
را مسئول این ناامنی در شبکه های اینترنتی دانست. همین امر باعث می شود 
تی، افکار عمومی که نهاد مشخصی را برای پاسخگویی  که با وقوع چنین حملا
پیدا نمی کنند، ارکان مختلف کشور را مورد بازخواست قرار دهند و درنهایت 

ارکان مختلف کشوری و لشکری مسئول یک حمله سایبری شناخته شوند. 

حقوق نمایندگان مجلس؛ ۲۰۰ یا ۲۰ میلیون؟
یافتی  در میـــان اســـناد منتشرشـــده توســـط گـــروه هکری، گـــزارش حقـــوق در
نماینـــدگان نیـــز دیـــده می شـــود. با توجه به اعـــداد و ارقام این گـــزارش و البته 
کثر نمایندگان مجلس  یافتی ا اطلاعاتی که پیش از این نیز فاش شده بود، در
تقریبا به 200 میلیون تومان می رسد. این رقم پیش از این هم مورد بحث و واکنش 
مردم قرار گرفته بود. البته برخی از نمایندگان پاســـخ داده بودند که این عدد 
مربوط به مجموع فعالیت ها و افراد تحت خدمت آنهاســـت. به عنوان مثال 
ی تلفن و احیانا اجاره مسکن  ، حقوق کارمندان، هزینه های جار هزینه دفتر
هم شامل این حقوق نجومی می شود. تابستان امسال و با انتشار فیش حقوقی 
ی قزلجه نماینده بســـتان آباد در این  نجومی یکی از نمایندگان، غلامرضا نور
گر  خصـــوص توضیحاتـــی داد که در آن به جزئیـــات این فیش پرداخته بود: »ا
به سوابق برگردیم و چهار پنج مجلس قبل را بررسی کنیم می بینیم در آن زمان 
در اطراف مجلس خانه های سازمانی وجود داشت و مسکن را مجلس برای 
نمایندگان تامین می کرد که بعدا آنها در طرح توسعه بهارستان تخریب شدند.«

نوری قزلجه در رابطه با دفاتر نمایندگان گفته بود: »در بحث دفاتر نیز ما قانونی 
یم که در حوزه های انتخابیه مجلس شورای اسلامی تحت عنوان خانه  را دار
ملت قرار اســـت مکان هایی را به عنوان دفاتر نمایندگان درســـت کند که هر 
کسی از حوزه نماینده بود، از دفتر به عنوان یک جای ثابت استفاده کند که 
این تقریبا به جز یکی دو مورد محقق نشـــده اســـت.«  نماینده بســـتان آباد در 
جـــای دیگـــری از بحث و درخصوص کارکنان مربوط به نمایندگان هم اظهار 
کرده بود: »در چهار پنج دوره قبل این نیروها معرفی می شدند و مجلس آنها را 
تامین می کرد و از مجلس حقوق می گرفتند و وقتی دوره نماینده تمام می شد 
و رای نمی آورد و می رفت، اینها گردن مجلس می افتادند و مجلس باید اینها 
یـــج ایـــن نیروها از 200، 300 نفر بـــه بالای هزار نفر  را اســـتخدام می کـــرد و به تدر
ی را در پیش بگیرند  رســـیدند. در چند دوره اخیر به این نتیجه رســـیدند کار
تا این روند ادامه نیابد و هر دوره به خاطر نمایندگان 200، 300 نفر به نیروهای 
مجلس اضافه نشـــود. بر این اســـاس به این نتیجه رســـیدند هزینه این نیروها 
را به نماینده بدهند و مجلس طرف حســـاب نشـــود و خود نماینده موضوع را 
برای دفاتر مدیریت کند. موضوع دفاتر هم متفاوت است، در حوزه انتخابیه 
یم تا پنج دفتر و این بســـتگی به شهرســـتان هایی که در حوزه  از یک دفتر دار
انتخابیـــه وجـــود دارد، هزینه آن متفاوت اســـت. این هزینه هـــا را تا چند دوره 
گذار  قبـــل از بودجـــه دولتـــی انجام می دادند ولی الان اینها را بـــه نمایندگان وا
یـــت کند. درمجموع نباید بگوییم این هزینه به  کرده انـــد و نماینـــده باید مدیر
شـــخص نماینـــده اختصـــاص دارد بلکه نماینده باید ایـــن پول را با مدیریت 
خود برای امور ذکرشـــده هزینه کند. از طرفی این روش برای مجلس و بودجه 
عمومی کشور مقرون به صرفه است و مطمئن باشید اغلب نمایندگان در این 
هزینه ها کم هم می آورند، نمی توانیم بگوییم چیز اضافه ای از آن درمی آید.« 
در اینجا سوالی که پیش می آید این است تکلیف نماینده ای که کارمندی 
ندارد چه می شود؟ مدت هاست این اعداد نجومی همواره مورد اعتراض و 
ناراحتی مردم از تبعیض های موجود واقع شده و باید چاره ای برای حل و 
فصل آن اندیشید. تفکیک هزینه ها و درآمدها و مدیریت دقیق و بهینه منابع 

مالی می تواند گام آغازین در راستای افزایش سرمایه های اجتماعی باشد.

 تهدید اتفاق افتاده را تبدیل به فرصت کنید
به هر جهت کمتر از 20 روز تا انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شـــورای 
اســـلامی باقی  مانده و روشـــن اســـت که هدف از این حمله و انتشار اسناد 
گر  مربـــوط به آن چیزی نیســـت جز کاهش مشـــارکت مـــردم در انتخابات. ا
بخواهیم دقیق تر به ابعاد موضوع نگاه کنیم، این هکرها نیستند که منجر به 
چنین اتفاقی می شوند؛ بلکه تصمیم ساز انی هستند که چنین حقوق های 
یافتی  نجومی را برای نمایندگان ملت تعیین می کنند. همان ملتی که رقم در
کارگـــران و کارمندانـــش چندیـــن برابر کمتـــر از نمایندگانش در بهارســـتان 
یافتی نمایندگان مجلس درواقع زخمی بود که  اســـت. افشـــای چندباره در
ی آن نشســـت. هکرها، خلأهای  مگـــس منافقیـــن در آســـتانه انتخابات رو
امنیت ســـایبری و موارد افشـــا شـــده هر کدام باید در جای خود بررســـی و 

تعیین وضعیت شوند. 
همواره نقاط تبعیض آمیز فرصتی برای بدخواهان و تهدیدی برای کشوردوستان 
بـــوده. تبعیـــض میان مردم و نمایندگان آنها شـــکاف های موجـــود را عمیق و 
عمیق تر می کند. بنابراین در فاصله باقی مانده تا تعویض اعضای مجلس و 
در راســـتای افزایش مشـــارکت مردم در انتخابات، می توان فرصت را غنیمت 
شمرد و با تصمیم  های راهبردی، مردم را به صندوق های رای نزدیک تر کرد. 

دوستان از دشمنان جدا شدند
گرهای سیاســـی و اســـاتید  در ســـمت دیگر این ماجرا اما راه برای برخی از بلا
گری علیه  کنون دســـت به افشا گر تا خودخوانده ســـاده تر شـــد. به گونه ای که ا
نمایندگان می زدند و نمی دانســـتند شـــخصیتی که از او صحبت می کنند، 
گری  یکی افشـــا کیســـت حالا منافقین، چراغ بهارســـتان را برای آنها که در تار
می کردنـــد روشـــن کـــرده و این اجازه را می دهند تا دوســـتان از دشـــمنان جدا 
گری ها نیز تغییر کند. آقایان می توانند اطلاعات منتشر  شـــوند و جهت افشـــا
/ ایکس خود منتشـــر و  ی در حســـاب های توییتر شـــده را فارغ از هر سانســـور
مســـتقیما نماینده مدنظرشـــان را مذمت کنند. فارغ از اینکه چه کسی با آنها 

و چه کسی علیه آنهاست. 

مستند »رزیدنت« نگاهی تحلیلی تاریخی به یک مساله جدی حوزه پزشکی دارد

کار  رزیدنت ها  کجا  گره خورد؟

سخنگوی هیات رئیسه مجلس در  واکنش به شائبه هک فهرستی  از حقوق نمایندگان منتشر  کرد

شفافیت اجباری حقوق و مزایای بهارستانی ها
علی ملکی

خبرنگار  گروه نقد روز

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز



 رئیس واحد علوم و فناوری پردیس دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

پاتوقپایگاهتوسعهفناوریدرپردیسمیشود

WWW.FDN.IR شماره  40۸0 چهارشنبه 2۵ بهمن 1402
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تسلط
برمغزبشریت
بهسبکجدید

قرارداد بیمه مازاد درمان کارکنان و اعضای هیات علمی دانشگاه 
با بیمه دی تمدید شد

ید با ابلاغ دستورالعملی از تمدید قرارداد بیمه مازاد درمان کارکنان و اعضای هیات علمی  جاو
یت منابع دانشـــگاه  ن توســـعه و مدیر ید، معاو یوش جاو دانشـــگاه آزاد با بیمه دی خبر داد. دار
آزاد دستورالعمل »تمدید قرارداد بیمه مازاد درمان کارکنان و اعضای هیات علمی دانشگاه آزاد 
کز آموزشی و معاونت آموزش  اســـلامی« را به روســـای دانشـــگاه آزاد استان ها، روسای واحدها، مرا
یـــف و اجرای طرح های  عمومـــی و مهارتـــی ابـــلاغ کرد. این دســـتورالعمل در راســـتای تحقق »تعر
درمانی و بیمه ای برای بهره مندی استادان، کارکنان و دانشجویان دانشگاه« به عنوان اقدامات 
ی دســـتیابی به ســـازمان یادگیرنده در ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه آزاد  کلان و مهم بســـته کار
اســـلامی تدوین شـــده است. براســـاس بندهای این دستورالعمل طرح کلی قرارداد بیمه تکمیلی 
درمـــان بـــا شـــرکت بیمه گـــر دی بـــرای پوشـــش بیمـــه ای گـــروه کارکنـــان، اعضـــای هیات علمی و 
یخ  یخ 1402/11/1 تا 1403/10/30 و برای گروه دانشجویان از تار بازنشســـتگان به مدت یکســـال از تار
1403/1/1 تا 1403/12/29 منعقد شـــده اســـت. همچنین تمام متقاضیان اعم از کارکنان و اعضای 
یخ 1402/11/22 تا 1402/12/6 با مراجعه به ســـامانه ســـاجد نســـبت به  هیات علمی می توانند از تار

ثبـــت عضویت خود اقدام کنند. 

عضو هیات علمی واحد شاهرود جزء دانشمندان 
یک درصد برتر جهان معرفی شد

عضـــو هیات علمی دانشـــگاه آزاد واحد شـــاهرود در بین دانشـــمندان پراســـتناد یـــک درصد برتر 
ی قرار گرفت. مرتضی خوشوقت علی آبادی، عضو هیات علمی گروه شیمی  جهان در سال جار
دانشـــگاه آزاد واحد شـــاهرود برای ســـومین ســـال متوالی در بین دانشمندان پراستناد یک درصد 
یده  ی قرار گرفت. خوشـــوقت علی آبادی دارای افتخاراتی همچون برگز برتر جهان در ســـال جار
ششمین جشنواره فرهیختگان دانشگاه آزاد، پژوهشگر برتر واحد دانشگاهی شاهرود در سال های 
1394 و 1395، پژوهشگر برتر استان سمنان در سال 1394، فناور برتر این استان در سال 1394، 

ی سال 139۷ است.  رتبه نخســـت و پژوهشـــگر برتر در ششمین جشـــنواره فرهیختگان کشور

نشست هم اندیشی روسای ادارات نظارت و ارزیابی آموزشی
پژوهشی و دانشجویی مناطق دانشگاه آزاد برگزار شد

یابی آموزشی، پژوهشـــی و دانشجویی مناطق  نشســـت هم اندیشـــی روســـای ادارات نظارت و ارز
یابی، بازرســـی و  دانشـــگاه آزاد اســـلامی با حضور ســـیدجواد آل یاســـین، رئیس مرکز نظارت، ارز
رســـیدگی به شـــکایات دانشـــگاه آزاد به میزبانی واحد بندرعباس برگزار شـــد. آل یاســـین در این 
یک اعیاد شـــعبانیه و دهه فجر انقلاب اســـلامی، این ماه را ماه تجدید بیعت  نشســـت ضمن تبر
یت و حجت خدا دانست و گفت: »انتظار برای تحقق فرج آقا  با ولایت و حرکت بر محور مهدو
امام زمان)عج( از مهم ترین مســـائلی اســـت که بر محور تقوی شـــکل می گیرد و هرکس باید به قدر 
ی انقلاب اسلامی را زاییده و  دانایی خود در این مسیر خطیر گام های بزرگ و مثبتی بردارد.« و
 ، ادامه اندیشه های اسلام ناب محمدی دانست و افزود: »خداوند به واسطه نظام اسلامی مقتدر
ی را برای ایرانیان ارزانی کرد و امروز ما باید با انجام درســـت تکالیف فردی  نعمت های بیشـــمار
کر  و اجتماعی در تقویت نظام اســـلامی کوشـــا باشـــیم و خداوند را به پاس این توفیقات بزرگ شـــا
و قـــدردان بـــوده و در جهـــت هدف الهی که همان عدالت گســـتری و حرکت در محور ســـعادت 
یابی آموزشـــی،  ن نظارت و ارز و تقواســـت، بیش از پیش کوشـــا باشـــیم.« مســـعود صانعی، معاو
یابی، بازرســـی و رســـیدگی به شکایات دانشگاه آزاد نیز  پژوهشـــی و دانشـــجویی مرکز نظارت، ارز
یابی، نظارت و رســـیدگی به شـــکایات را بســـیار مطلوب و قابل  در این نشســـت، فعالیت های ارز
ی همه جانبه  یت های توانمند در راس استان ها و همکار تقدیر دانست و گفت: »با وجود مدیر
کز دانشـــگاهی حرکت رو به رشـــد این دانشـــگاه بر محور توســـعه بسیار  همکاران در واحد ها و مرا
، رئیس دانشگاه آزاد استان هرمزگان نیز در  ارزشـــمند و قابل تقدیر اســـت.« محمدحســـین رنجبر
ابتدای این نشست با اشاره به خدمات دانشگاه آزاد اسلامی در طول انقلاب گفت: »دانشگاه 
کنون خدمات ارزشمندی را به عنوان یک دانشگاه مساله محور  آزاد خود مولود انقلاب است و تا

در کشـــور ارائه داده است.« 

دکتر طهرانچی: 

تربیتمبتنیبرروایتتاریخ
رسالتنظامتعلیموتربیتاست

اولین محفل خاطره گویی انقلاب اســـلامی در دانشـــگاه آزاد 
اسلامی دیروز با حضور دکتر محمدمهدی طهرانچی رئیس 
یفانی رئیس نهاد نمایندگی  دانشگاه آزاد اسلامی، محمد شر
مقام معظم رهبری در دانشـــگاه آزاد اسلامی، فرزاد جهان بین 
معاون فرهنگی و دانشجویی و جمعی از پیشکسوتان انقلاب 
اســـلامی و خانـــواده معظم شـــهدا در ســـالن شـــهید مطهری 
ســـازمان مرکزی برگزار شـــد. دکتر طهرانچی در این مراســـم با 
یخ  اشـــاره به اینکه انقلاب اســـلامی ایران نقطه عطف در تار
کنون مانند همیشه در موقعیت  جهان معاصر است، گفت: »ا
گر لحظه ای غفلت  یم. نگهبان هر قلعه ای ا حساسی قرار دار
کند، دشـــمن از آن اســـتفاده می کند. سوال این است که چرا 
باید هشـــیار بود و نســـبت به آنچه می گذرد، تحلیل داشت.« 
ی ادامه داد: »ایام مبارک دهه فجر را پشـــت ســـر گذاشـــتیم  و
و وارد ماه معظم شـــعبان شـــدیم. رخدادهای این ایام را باید 
مورد تأمل قرار دهیم. آنچه در شـــبانگاه و در آســـمان پرستاره 
که هریک از ســـتاره ها  می بینیـــم، خبـــر از گذشـــته دارد؛ چرا
میلیون ها ســـال پیش اتفاقی را رقم زده اند و ما امروز شـــاهد 
آن هســـتیم و می توانیـــم از طریـــق ســـتاره ها، جهت حرکت را 
مشخص کنیم؛ همان طور که خداوند متعال در آیه 16 سوره 
نحل می فرماید »و نشـــانه هایی در زمین مقرر داشـــت و آنان 
بـــه ســـتارگان هدایـــت یابند.« این واقعه طبیعی که هر شـــب 
تکـــرار می شـــود، یـــادآور نکته ای پرتأمل اســـت که هدایت به 
ی که در گذشـــته اتفاق  لحظه نیســـت. اتفاق قوی و انفجار
افتاده، آســـمانی را به وجود آورده که پس از میلیون ها ســـال، 

موجب هدایت است.« 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان کرد: »اینکه امام )ره( 
می فرماید »انقلاب ما انفجار نور بود«، یک ســـخن حکیمانه 
اســـت کـــه نشـــان می دهـــد امروز بعد از گذشـــت 45 ســـال از 
ی انقلاب اسلامی، این واقعه می تواند راهبر ما باشد.«  پیروز
دکتر طهرانچی با بیان اینکه رخداد گذشـــته می تواند منشـــأ 
یـــح کـــرد: »ایـــن موضوع یـــک امر  هدایـــت حـــال باشـــد، تصر
طبیعـــی اســـت و به قدرت رخداد بســـتگی دارد؛ مانند قیام 
ع( در ســـال 61 هجـــری کـــه امروز دســـتگیر و  امـــام حســـین )
یخ  هدایت کننده مردم اســـت. بنابراین اتفاقات بزرگ در تار
موثرنـــد؛ همان طور که انقلاب اســـلامی ایـــران نیز این تاثیر را 
ی با اشـــاره به  دارد و شـــهدا هـــم ایـــن جهت دهی را دارند.« و
ی  آیات 99 تا 101 سوره طه گفت: »خداوند در این آیات یادآور
می کند که داستان گذشتگانی را که می گوییم، برای شما ذکر 
اســـت. هرکســـی گوش فرا ندهد و تأمل نکند و درس نگیرد، 
آینـــده را خـــراب می کند و این موضوع منشـــأ خطا و اشـــتباه 
می شود. پس این روایت را می گوییم که چراغ راه آینده باشد. 

همان گونه که ســـتاره ها از گذشـــته هستند، اما چراغ هدایت 
امروز می شوند، داستان ها و وقایع نیز بیان گذشته است اما 

چراغ راه آینده خواهد شد.« 
کید  دکتـــر طهرانچـــی ادامـــه داد: »همان طـــور که خداونـــد تا
دارد، ما نیز باید در نظام تربیتی دانشـــگاه به تربیت مبتنی بر 
یم بارها روایت  یخ توجه داشـــته باشـــیم. در قرآن کر روایت تار
یخی برای هدایت انسان بیان شده است، تربیت مبتنی بر  تار
یـــخ نیـــز بخشـــی از رســـالت نظام تعلیـــم و تربیت  روایـــت تار
اســـت. خداوند در آیه 9 ســـوره روم  اشاره می فرماید که روایت 
یخ، هدف دارد و صرفا روایت نیســـت، بلکه عاقبت عمر  تار
را بایـــد دیـــد. واقعیت این اســـت که درک گذشـــته تابع درک 
آینده اســـت و آینده نیز به گذشـــته پیوســـته اســـت. بنابراین 
یم.  باید به گذشته تکیه داشته باشیم تا بتوانیم آینده را بساز
در موضـــوع اصحـــاب کهف قرآن روایت را تذکر می دهد و ما 
یخ متوقف شـــویم، بلکه باید به  نبایـــد در جزئیـــات روایت تار
اصل و موضوع واقعه توجه داشـــته باشـــیم.« رئیس دانشـــگاه 
آزاد در ادامـــه بـــا طرح این ســـوال که آیا صرفـــا رهبران در قرآن 
کریم مهم هســـتند یا گروه ها هم در کنار آن اهمیت دارد؟ به 
آیـــه 88 ســـوره توبه  اشـــاره کـــرد و گفت: »خداونـــد در این آیه 
یفه می فرمایـــد: »اما رســـول و مومنـــان اصحابش به مال و  شـــر
جان شان در راه خدا جهاد کردند و آنهایند که همه خیرات 
و نیکویی هـــا )ی دو عالـــم( مخصـــوص آنهاســـت و هم آنان 
ســـعادتمندان عالمند.« همچنین در آیه 64 ســـوره اعراف  و 
آیه 94 سوره هود  که اشاره به داستان حضرت نوح و شعیب 
کید شده که همراهان و یاران انقلاب هم مهم هستند  دارد، تا

و باید به آنها رجوع شـــود.« 
ی با بیان اینکه وقتی به بیان رخدادهای انقلاب اســـلامی  و
یـــم، بنیانگـــذار انقـــلاب، رهبر انقـــلاب، همراهان و  می پرداز
مکتـــب فکـــری قـــرار دارد، اظهار کـــرد: »اینکه دانشـــگاه آزاد 
درس وصایـــای امـــام )ره(، انقـــلاب اســـلامی و دفاع مقدس 
را ارائه می کند، بخشـــی از رســـالت دانشـــگاه در آشـــنا کردن 
جوانان با رخداد بزرگی است که انفجار نور بوده است، یعنی 
یـــک مکتـــب فکری اســـت که همراهی در آن وجـــود دارد، به 
همین دلیل همه کســـانی که همراه انقلاب بودند از اهمیت 

خاصی برخوردارند.« 
دکتـــر طهرانچـــی بـــا بیان اینکه انقلاب اســـلامی ایران با علم 
ی و علم حصولی می توان شناخت، گفت: »در دسته  حضور
اول افـــرادی قـــرار دارند که انقلاب اســـلامی را درک کرده و در 
وقایع آن حضور داشـــتند و دســـته دوم جوانانی هســـتند که 
می خواهند نســـبت به انقلاب اســـلامی، علـــم حصولی پیدا 
یم ســـلطنت  کننـــد. از آنجایـــی کـــه برای مـــا بدیهی بود که رژ

پهلوی باطل اســـت، نیامدیم بیندیشـــیم که چگونه این علم 
ی را بـــه جوانـــان کـــه می خواهند علـــم حصولی پیدا  حضـــور
ی ادامه  یخی ما بود.« و کننـــد، منتقل کنیم و ایـــن غفلت تار
یم پهلوی و انقلاب اسلامی را درک کرده،  داد: »نسل ما که رژ
ی بود، اما در بیان روایت این مســـاله  ایـــن درک، علـــم حضور
بـــه فرزندان مـــان غفلت کردیم. ما که در متن بودیم چون علم 
ی به  ی داشـــتیم، تصور می کردیم که این علم حضور حضور
ی به صورت  فرزندان منتقل می شـــود درحالی که علم حضور
ارثی منتقل نمی شود. واقعیتی که وجود دارد این است که ما 
ی به علم حصولی در دانشگاه  نسبت به تبدیل علم حضور
کم گذاشـــتیم.« رئیس دانشـــگاه آزاد خاطرنشان کرد: »ما باید 
یم شاهنشاهی را بدیهی  برای این تفاوت که نسل ما بطلان رژ
یم را درک نکرده، علم  می دانســـت، در مقابل نســـلی که آن رژ
حصولی ایجاد کنیم. این تفاوت، یک تفاوت بدیهی اســـت 
که آنچه برای ما واقعه در دســـترس اســـت، برای نســـل بعد از 
یخی است. ما از منظر انقلاب اسلامی  انقلاب یک واقعه تار
ی اسلامی نگاه می کنیم اما نسل بعد از انقلاب از  به جمهور
ی اسلامی نگاه می کند. به  ی اسلامی به جمهور منظر جمهور
همین دلیل است که نسل ما امیدوار و محکم بر صراط خود 
ایستاده است. البته جوانانی مانند شهید حججی و شهید 
ی بـــه آنها منتقل  صـــدرزاده نیز هســـتند کـــه این علم حضور
ی با بیان  شـــده و آنها هم به این بدیهی واقعه رســـیده اند.« و
اینکه فضای مقاومت و فضای دفاع از حرم، جوانانی ساخت 
ی پیدا  کـــه دوبـــاره نســـبت بـــه انقلاب اســـلامی علم حضـــور
کردند، گفت: »نظامی که در آن پیشـــرفت، یک اصل بدیهی 
اســـت و همه تلاش آن برای پیشـــرفت است و با وجود حمله 
نظام بداخلاق و خلاف انســـانیت غرب، در حال پیشـــرفت 
اســـت، زمانی که به دانشـــگاه مراجعه می کنیم، می بینیم که 
برخـــی جوانان این احســـاس را ندارند. البتـــه این موضوع امر 
جدیدی نیســـت و خداوند در آیه 151 ســـوره انعام و 31 سوره 
اســـراء نیز بدان اشـــاره کرده که فرزندان خود را از تنگدســـتی 
که »نَحنُ نَرزُقُکم وَ إِیاهم.«  یا از ترس تنگدســـتی نکشید؛ چرا
گر فضای انقلاب را که فضای  کید کرد: »ا دکتـــر طهرانچـــی تا
امید و ساختن است، به نسل جدید منتقل کنیم، می توانیم 
ی  یم. لازمه پیشـــرفت خدامحور فضای ناامیدی را از بین ببر
ی اســـت و بعـــد از آن امید.« رئیس دانشـــگاه آزاد  و خودبـــاور
یان  اســـلامی در پایـــان خاطرنشـــان کـــرد: »در این مراســـم راو
انقـــلاب خواهنـــد گفت که مردم ایـــران درمقابل دژخیم زمان 
ی، آنها را ســـاخت.  ایســـتادند و امیدوار بودند و این امیدوار
بنابرایـــن بایـــد پای روایت انقلابیون نشســـت. امیـــدوارم این 
جلســـه یک نشســـت مفید بـــرای راه بزرگی کـــه ملت ایران در 

پیـــش گرفتـــه، باشـــد. نـــگاه غزه و رفـــح به انقلاب اســـلامی و 
ی کـــه تصمیمات این انقلاب و رهبر عزیزمان در کنترل  آثـــار
منطقه داشـــته اند، اســـت. دنیا نشـــان داده در کشـــتن زنان، 
کودکان و مردم بی دفاع هیچ تعارفی ندارد و دست دژخیمان 
را به راحتی باز می گذارد. نه سازمان ملل و نه شورای امنیت 
هیچ کدام نمی توانند دســـتگیر مردم باشند، جز اتکا به خدا 
و بزرگانـــی ماننـــد رهبر معظم انقلاب و یاران ایشـــان در ایران 
اســـلامی و جبهه مقاومت.« در ادامه این مراســـم تعدادی از 
پیشکســـوتان انقـــلاب اســـلامی و جانبازان دفـــاع مقدس به 
ذکر خاطرات خود پرداختند. لازم به ذکر است در پایان این 
مراسم، از خانواده های شهدا، جانبازان و رزمندگان دانشگاه 

آزاد تقدیر به عمل آمد.
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آمار بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی یکی از مسائل پراهمیت نظام 

دانشـــگاهی و در ســـطح کلان تر کشـــور اســـت، آماری که طبق آخرین 
داده ها به 43 درصد رســـیده اســـت. این مهم خوشـــایند هیچ کدام از 
بخش های کشور نیست و شاید مهم ترین بستر حل آن را هم باید همان 
دانشگاه ها دانست. حل این چالش از مهم ترین دلایل شکل گیری مراکز 

هدایت شغلی به شمار می رود. مراکزی که قرار است به دانشجویان در 
یابی و اشتغال را به آنها  یابی مشـــاوره  دهند یا خدمات کار راســـتای کار
ارائـــه دهنـــد؛ یعنی به صورت کلی زمینه را برای فعالیت دانشـــجویان در 
صنعت یا سازمان های مختلف فراهم کنند. علاوه بر این موضوع، دوره 

کارآموزی که یکی از مهم ترین بســـترها برای ورود دانشـــجویان به بازار 
، ساماندهی و بهبود یابد. در  کار شناخته می شوند، باید ذیل این مراکز
ادامه گزارش پایش دفتر ارتباط جامعه و صنعت وزارت علوم از 70 دفتر 

یابی را در سال 1402 می خوانید.  هدایت شغلی و کار

 گزارش وزارت علوم نشان می دهد دوره های مهارت افزایی دانشگاه ها حدود یک چهارم سال گذشته بوده است 

مرثیهایبرایمهارتافزایی

رئیس واحد علوم و فناوری 
پردیس دانشگاه آزاد در 

 گفت وگو با »فرهیختگان«: 

پاتوق
پایگاه
توسعه

فناوریدر
واحدپردیس

میشود

 واحد فناور و نوآور پردیس یکی از واحدهای جوان دانشگاه آزاد است که در اواخر 
سال 1385 در کنار پارک فناوری پردیس یعنی بزرگ ترین پارک فناوری کشور تاسیس 
شد. واحدی که اولین واحد فناور و نوآور دانشگاه آزاد محسوب می شود و در ناحیه 
نوآوری پردیس قرار گرفته است. در روزهای پایانی سال 1400 این واحد دانشگاهی وارد 
مرحله جدیدی از فعالیت خود شد و اکوسیستم پارک فناوری پردیس و دانشگاه آزاد 
ناحیه نوآوری پردیس به یکدیگر متصل و این واحد دانشگاهی در تغییر ماموریتی 
بـــه واحـــد علوم وفناوری پردیس تغییر نام داد. هم اکنون ماموریت اصلی این واحد 
تربیت فناوران و متخصصانی است که علاوه بر توسعه فناوری، توانایی مدیریت 
کسب وکارهای مبتنی بر فناوری را در بازارهای رقابتی ملی و بین المللی دارا باشند 
و توانایی هدایت کسب وکارهای مبتنی بر نوآوری را برای برآورده ساختن نیازهای 
ملی به دست آورند. از این رو این واحد دانشگاهی دارای یک اکوسیستم کارآفرینی و 
کسب وکار است که تمام عوامل تولید و رشد یک کسب وکار را در مرزهای تکنولوژی 
برای دانشـــجویان خود فراهم آورده تا بتوانند به کمک آن علاوه بر ارتقای علمی به 
، 70 عضو  اهداف کاری خود نیز دست یابند. امروز نزدیک به 5 هزار و 200 دانشجو
هیات علمـــی و 10 عضـــو هیات علمی وابســـته در این واحد دانشـــگاهی مشـــغول 
بـــه فعالیت هســـتند. این واحد همچنین با همکاری پـــارک علم و فناوری درحال 
راه اندازی یک فضای کار اشتراکی با عنوان »پاتوق« برای افراد فناور است. حسین 
اصغری شـــیوایی، رئیس واحد علوم و فناوری پردیس دانشـــگاه آزاد در گفت وگو با 
»فرهیختگان« با بیان اینکه واحد پردیس یکی از واحدهای جوان دانشگاه آزاد بوده 
و در مجاورت پارک علم و فناوری پردیس که بزرگ ترین پارک فناوری کشور است 
قرار گرفته، گفت: »اســـفندماه ســـال 1400 دکتر طهرانچی و ســـتاری معاون علمی و 
فناوری ریاست جمهوری تفاهمنامه ای مبنی بر اینکه واحد دانشگاهی پردیس تغییر 
، فناور و کارآفرین  ماموریت داده را امضا کردند تا این واحد دانشگاهی یک واحد نوآور
شده و ماموریت های آن حتی در حوزه آموزش به سمت آموزش فناوری حرکت کند.« 
او اضافه کرد: »پارک علم و فناوری پردیس بزرگ ترین پارک کشور است که نزدیک به 
350 شرکت بزرگ و کوچک دانش بنیان در آن مستقر هستند. ماموریت اصلی ما 
این است که نیروهای علمی و دانشجویی مورد نیاز این شرکت ها را تربیت کرده و 
پروژه هایی که مورد نیاز است را انجام دهیم و ارتباط مستقیم خوبی با برخی از این 
شرکت ها برقرار کردیم و برنامه ما  این است که ماموریت دانشگاه را به سمت این ببرم 
که از  این پتانسیل بزرگ استفاده کنیم.« رئیس واحد علوم و فناوری پردیس دانشگاه 

آزاد با بیان اینکه پردیس یک شهر جوان، جدید و نخبگانی است، تصریح کرد: »برای 
این واحد دانشگاهی طراحی ای انجام شده و یک اکوسیستم کامل است تا اجزای 
مختلف کنار هم قرار گیرند و ورودی ها و خروجی های مرتبط با یکدیگر را تکمیل 
کنند. پارک ها را معمولا در کنار دانشگاه ها می سازند تا بتوانند از نیروی جوان درحال 
آموزش و اســـاتید دانشـــگاه ها استفاده کنند. خوشبختانه پارک پردیس هم در کنار 
دانشگاه قرار گرفته و ما جزئی از این اکوسیستم هستیم. مهم ترین وظایفی که انجام 
می دهیم  این است که تعداد قابل توجهی از فارغ التحصیلان ما نیاز این شرکت ها 
را برطرف کرده و پروژه های علمی توسط این اساتید و دانشجویان انجام می شود.« 
اصغری شیوایی در ادامه اظهار کرد: »تعدادی رشته جدید به این واحد اضافه شده 
است اما محدودیت هایی وجود دارد زیرا برای اضافه کردن رشته ها الزامات وزارت 
علوم، بحث های آمایشی و سیاست های دانشگاه وجود دارد. این در حالی است 
که تعدادی رشته از جمله رشته کارآفرینی و رشته در حوزه هوش مصنوعی اضافه 
شـــده، اما این رشـــته ها کفایت شرایط پویایی که اینجا مورد نیاز است را نمی دهد. 
دکتر طهرانچی دســـتور دادند ما از پتانســـیل مدرســـه عالی مهارت استفاده کرده و 

مدارس مختلف را در دانشگاه ایجاد کنیم.« 

تاسیس ۵ مدرسه عالی مهارتی در واحد علوم و فناوری پردیس 
رئیس واحد علوم و فناوری پردیس دانشـــگاه آزاد بیان کرد: »می توانیم مجوز ایجاد 
هر مدرسه ای را از معاون مهارتی دانشگاه آزاد بگیریم و تفاهم کردیم کمتر از یک ماه 
هر رشته مورد نیاز را ایجاد و پیش ببریم. الان پنج مدرسه که عبارت از مدرسه عالی 
هوش مصنوعی، مدرسه عالی مدیریت، مدرسه عالی برنامه نویسی، مدرسه عالی 

رباتیک و پهپاد راه اندازی شده است.« 
اصغری شـــیوایی افزود: »در طول ســـه چهار ماه اخیری که به پردیس آمده ام با نادی 
درباره پنج شش مدرسه مطرح شده، توافق کرده ایم و پروپوزال های آن آماده و ارسال 
شـــده و موافقت اولیه ایجاد آنها هم گرفته شـــده اســـت. البته ما تعطیلات بین ترم را 
داشتیم و به همین دلیل از هفته جاری به شکل جدی بحث جذب دانشجو را در 

این مدارس دنبال خواهیم کرد.«
 

۱۰ رشته- گرایش به واحد فناوری پردیس اضافه شد
او با بیان اینکه ما 50 رشته - گرایش داریم و امسال هم حدود 10 رشته - گرایش جدید 
اضافه کرده ایم، اظهار کرد: »اضافه شدن رشته - گرایش های جدید در چند ماه آینده 
به کمیته آمایش استان بستگی دارد، با این حال ما درخواست هایمان را در این زمینه 
ارسال کرده ایم.« رئیس واحد علوم و فناوری پردیس دانشگاه آزاد تصریح کرد: »مجوز 

رشته هایی مانند مدیریت تکنولوژی، مدیریت کسب وکار و حوزه فناوری همگرایی 
، 70 عضو هیات علمی و 10  را دریافت کرده ایم و امروز نزدیک به 5 هزار و 200 دانشجو

عضو هیات علمی وابسته در این واحد دانشگاهی داریم.«
 

از حالت آموزشی صرف خارج می شویم
اصغری شیوایی درباره اقدامات صورت گرفته در حوزه دانش بنیان ها گفت: »یکی 
از برنامه های اصلی مان این است که بتوانیم حوزه فناوری را در واحد تقویت کرده و 
از حالت آموزشـــی صرف خارج شـــویم. در همین راستا فضای زیادی را به این حوزه 
اختصـــاص داده و در همیـــن چهـــار ماه، واحدهای فناور زیادی را مســـتقر کرده ایم 
به طوری که در همین بازه زمانی بیش از 10 واحد فناور را داشته ایم. البته شرکت هایی 
هم داشتیم که پیش تر در پارک مستقر بودند ولی حالا به این واحد آمده اند. همچنین 
با همکاری پارک علم و فناوری در حال راه اندازی فضای کار اشتراکی نسبتا بزرگی 

هستیم که به عنوان پاتوق برای افراد فناور خواهد بود.« 
او تصریح کرد: »کارهای اجرایی برای ایجاد فضای اشتراکی با هزینه 2 میلیارد تومانی 
به زودی آغاز خواهد شد و امیدواریم تا اردیبهشت ماه سال آینده به بهره برداری برسد. 
در آنجا فضاهای مختلف مورد  نیاز افراد فناور مانند اتاق جلسات، اتاق کنفرانس، 
... تعبیه شده و تمام فناوران می توانند در این  ، فضای کار شخصی و سایت کامپیوتر
فضا فعالیت کنند و اساتیدمان هم در کنارشان حضور خواهند داشت. در اصل 

این فضا، پایگاه اصلی مان برای توسعه فناوری خواهد بود.« 

کنفرانس هوش مصنوعی اردیبهشت برگزار می شود
رئیس واحد علوم و فناوری پردیس دانشگاه آزاد با بیان اینکه همزمان با نمایشگاه 
اینوتکس یعنی اردیبهشت سال آینده هم کنفرانس مهمی را در حوزه هوش مصنوعی 
خواهیم داشـــت، گفت: »براســـاس سند تحول و تعالی دانشگاه هم برنامه مفصلی 
خواهیم داشت؛ هر  چند هنوز کامل نشده اما بازه زمانی آن برای سال مالی آینده و 
از ابتدای شهریورماه 1403 تا پایان مردادماه 1404 تعیین شده است.« اصغری شیوایی 
درباره تعامل با پارک علم و فناوری دانشگاه آزاد گفت: »عملا هر حرکتی که بخواهیم 
انجام دهیم، حرکت یکپارچه با این پارک خواهد بود. در جلسات مختلف کمیته 
راهبردی دانشگاه آزاد واحد پردیس، رئیس پارک یکی از اعضای اصلی خواهد بود.« 
او درباره دانشجویان خارجی اظهار کرد: »در حال حاضر دانشجوی خارجی نداریم 
که الزامات وزارت علوم و خود دانشـــگاه و نســـبت اســـتاد به دانشجو به عنوان موانع 
جدی در این زمینه به شـــمار  رود، با این حال ریاســـت دانشـــگاه برای حل این مانع 

قول مساعدت داده تا بتوانیم به زودی در این زمینه ورود کنیم.« 

فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 

مراکز کاریابی دانشـــگاه های وزارت علوم با هدف تسهیل استخدام 
نیروی کار برای بنگاه ها و کاهش هزینه برای جویندگان کار تشکیل 
یابـــی در دانشـــگاه ها از این مراکز گذر  کـــه اگر جریان کار شـــدند؛ چرا
کند، قطعا کارجو و کارگزار می توانند به نزدیک ترین خواســـته  و توقع 
خود برسند. خدماتی که این مراکز ارائه می دهند شامل رصد اشتغال 
دانش آموختگان دانشـــگاهی، ســـاماندهی دوره هـــای مهارت افزایی 
دانشـــجویان و ســـاماندهی دوره های کارآموزی دانشجویان می شود. 
یابـــی تخصصی در دانشـــگاه های دنیا  کـــز هدایـــت شـــغلی و کار مرا
، ســـاماندهی کار  وظایفـــی مانند، شـــفاف کـــردن اطلاعات بـــازار کار
... را  پاره وقـــت تخصصـــی و ســـاماندهی دوره هـــای مهارت آمـــوزی و
کـــز ایران همچنین  نیـــز انجام می دهند که پیشـــنهاد می شـــود در مرا

خدماتی ارائه شود. 
همچنیـــن در نگاهـــی کلـــی، بهتـــر اســـت هماهنگـــی و هم افزایـــی 
بیـــن بخش هـــای مختلف در دانشـــگاه ها در راســـتای ســـاماندهی، 
ی، پایـــش اشـــتغال  کارآمـــوز مهارت  افزایـــی و بهبـــود دوره هـــای 
دانش آموختگان صورت گیرد. برنامه ریزی های جامع برای توســـعه و 
برگزاری دوره های مهارت آموزی نیز ذیل این مراکز اتفاق می افتد. این 
مراکز می توانند با توجه به نیازهای شغلی استان و مهارت های مورد نیاز 
مراکز صنعتی دوره های مهارت افزایی را تعریف کنند. یا مراکز شغلی 
دانشگاه های کشور می توانند با ارتباط مستمر با صنایع استان های 
خود، نیازهای شغلی شرکت های صنعتی، شرکت های دانش بنیان، 
... را به روزرســـانی کنند. از ســـمت دیگر نیز  پارک های علم و فناوری و
لازم است براساس وضعیت بازار و توانمندی های مهارتی دانشجویان، 

متقاضیان را در مسیر شغلی قرار دهد. 

تنها ۲۵ درصد جایابی در مراکز هدایت شغلی 
صورت گرفته است

یابی در یک سال گذشته رشدی معادل  کز هدایت شغلی و کار مرا
40 درصدی داشته و از 50 مرکز به 70 مرکز رسیده است. در یک سال 
گذشته حدود 7 هزار و 304 نفر در مراکز هدایت شغلی مشاوره شدند 
کز به دانشجویان معرفی شده  و حدود 3 هزار و586 شغل از طریق مرا
اســـت. از این تعداد حدود هزار و 898 نفر یا تنها 25 درصد در این 
فرصت ها جایابی یا مشـــغول به کار شـــده اند. تعداد نمایشگاه های 
کار در یک سال گذشته به 48 نمایشگاه رسید که در این نمایشگاه ها 
603 شرکت حضور داشته اند. در این بین دانشگاه خوارزمی با هزار 
و 700 مشـــاوره در جایگاه اول قرار گرفته اســـت. پس از آن دانشـــگاه 
، دانشـــگاه حضرت معصومه 400 نفر و دانشـــگاه  یاســـوج به 610 نفر
علامه طباطبایی 350 نفر مشاوره داده اند. همچنین تعداد دوره های 
مهارت افزایی برگزار شـــده عمومی و تخصصی، 2 هزار و 291 دوره، 
تعـــداد فرصت های شـــغلی 3 هزار و 586 و تعـــداد تفاهمنامه های 
منعقد شـــده با شـــرکت ها و سازمان ها تنها 493 عدد بوده است. در 
ســـال 1401 تعداد دوره های مهارت افزایی در دانشـــگاه ها، 8 هزار و 
296 دوره بود که به صورت میانگین، تعداد متوسط دوره های برگزار 
شده در هر دانشگاه، 108 دوره شده و 4 هزار و 160 نفر در این دوره ها 
شـــرکت کرده انـــد. بـــه عبارت دیگر تعداد دوره هـــا به کمتر از نصف 

سال پیش رسیده است. 

گزارش عملکرد   مراکز  کاریابی دانشگاهی چه می گوید؟  مراکز  کاریابی در یک نگاه 

3۱ درصد جایابی در دانشگاه تهران
در ادامه این گزارش به بررسی عملکرد مراکز کاریابی دانشگاه های مطرح 
و سطح یک کشور پرداخته ایم. اولین دانشگاهی که نگاهی به عملکرد آن 
می اندازیم، دانشگاه تهران است. ساختمان اصلی مرکز هدایت شغلی 
 ... این دانشگاه، 20 کلاس و سایت و کارگاه آموزشی و سالن اجتماعات و
دارد و این مرکز در حوزه های برگزاری نمایشگاه کار، لیگ بازی دانشجویان، 
دوره های استعدادیابی، کارگاه های مقاله و پروپوزال نویسی، برگزاری دوره 
برنامه نویســـی را برای دانشـــجویان دانشگاه برگزار می کند. تعداد تمامی 
دوره های برگزار شده این مرکز به 11 دوره می رسد. مرکز کاریابی دانشگاه 
تهـــران، 70 فرصت شـــغلی به دانشـــجویان معرفی کرده کـــه از این تعداد 
22 دانشـــجو یا 31 درصد آنها جایابی و مشـــغول به کار شـــده اند. تعداد 
تفاهمنامه های این مرکز به صورت حدودی و بیش از 20 مورد بیان می شود. 

مرکز کاریابی که کاری پیدا نکرد
دانشگاه بعدی، دانشگاه الزهراست. مرکز هدایت شغلی این دانشگاه 
مســـاحتی بیـــش از 500 مترمربع و در دوطبقـــه دارد. این مرکز اقدامات و 
فعالیت هایی ماننـــد برگزاری دوره مهارت افزایی عمومی، منتورینگ و 
... را در کارنامه خود داشته  مشاوره شغلی، برگزاری دوره های شتابدهی و
اســـت. تعداد دوره های این مرکز در یک ســـال اخیر 65 دوره بوده است. 
همچنین 50 فرصت شغلی به دانشجویان معرفی شده اما هیچ جایابی 
از طریق مرکز صورت نگرفته اســـت. همچنین تنها یک نمایشـــگاه کار 
برگزار کرد که 65 سازمان و شرکت در آن فعالیت کردند. این مرکز تنها یک 

تفاهمنامه با اتاق بازرگانی ایران- سوئیس برقرار کرده است. 

فقط 3۲ درصد فرصت های شغلی 
در خواجه نصیرالدین طوسی به جایابی رسید

، دانشگاه خواجه نصیرالدین  یکی دیگر از دانشـــگاه های مطرح کشـــور
طوسی است که رشته های فنی و مهندسی را تربیت می کند و دانشگاهی 
صنعتی محسوب می شود. مرکز هدایت شغلی و کاریابی این دانشگاه 
در ساختمان مرکز قرار دارد. این مرکز در یک سال اخیر به دنبال اقداماتی 
، تهیه بانک  همچون مطالعات اولیه برای تدوین شیوه نامه فعالیت مرکز
اطلاعات صنعت، معرفی فرصت های شغلی و کارآموزشی بوده است. 
به صـــورت کلـــی این دانشـــگاه توانســـته با معرفی 25 فرصت شـــغلی به 
دانشجویان، حدود هشت نفر از آنها را مشغول به کار کند. به عبارتی حدود 
32 درصد آنها مشغول به کار شدند. این مرکز تنها یک نمایشگاه کار برگزار 
کرد که 72 سازمان و شرکت در آن مشارکت داشتند و سه تفاهمنامه با 

، شرکت نفت پارس و مپنا امضا کرده است.  وزارت کار

در یک سال تنها ۲۲ دانشجو امیرکبیر 
مشغول به کار شدند

، دانشـــگاه صنعتی  یکی دیگر از دانشـــگاه های صنعتی مطرح کشـــور
امیرکبیر اســـت. باشـــگاه مهارت و اشتغال این دانشـــگاه از سال 1397 
فعالیـــت خـــود را آغاز کرده اســـت. زیر نظر معاونـــت ارتباط با صنعت 
دانشگاه فعالیت می کند. این باشگاه در این یک سال 25 دوره مختلف 
گهی شـــغلی ثبت  برگـــزار کـــرد و در قالـــب ســـامانه کاریابی حدود 150 آ
شـــده اســـت. دوره های این مرکز در قالب دوره جامع و مدیریت پروژه، 

طراحی محصول و مذاکره و هنر گفت وگو و دوره تخصصی است. آمار 
فرصت های شـــغلی معرفی شـــده توســـط این مرکز 150 فرصت بوده که 
20 دانشـــجو در این فرصت ها جایابی شـــدند. به عبارتی تنها 13 درصد 
دانشجویان توانستند مشغول به کار شوند. تعداد بازدیدهای یک سال 
، شرکت  گذشته این مرکز 55 بازدید بود که از صنایعی مانند پارس خودرو
... بازدیـــد صورت گرفت. همچنین 21 تفاهمنامه با شـــرکت ها و  مپنـــا و

صنایع مختلف منعقد شد. 

خوارزمی؛ هزار و 7۰۰ مشاوره با خروجی صفر؟
از دیگر دانشگاه های مطرح کشور که بیشترین آمار در جلسات مشاوره 
را داشت، دانشگاه خوارزمی بود. مرکز کاریابی این دانشگاه شش دوره 
... در دانشگاه برگزار  استارتاپی و آشنایی با بازارهای مالی، تفکر خلاق و
کرد. همچنین به 200 دانشجو فرصت شغلی معرفی کرد که هیچ کدام از 
آنها جایابی نشـــدند. بازدیدهای علمی این مرکز در دو بازدید خلاصه 
می شود که برای دو سازمان دیجی نکست و کارخانه نوآوری آزادی انجام 
شد. این دانشگاه علی رغم ساعات و تعداد بالای مشاوره هایی که ارائه 

داده، خروجی و نتیجه ای برای دانشجویان نداشته است. 

39 درصد فرصت های شغلی شریفی ها 
منجر به اشتغال شد

لیست عملکرد مرکز هدایت شغلی دانشگاه شریف نیز در این دفترچه 
، امکان ساخت رزومه کاری و تحصیلی آن وجود دارد.  آمده و در این مرکز
این مرکز نمایشگاهی با 36 شرکت برگزار کرد و در آن حدود 700 عنوان 
شـــغلی با 13 رشـــته، 9 هزار بازدید و بین 38 هزار الی 53 هزار رزومه بین 
کارجویان و شرکت ها ردوبدل شد. از 470 فرصت شغلی که به دانشجویان 
معرفی شده است، تنها 185 جایابی در این مرکز صورت گرفت که حدود 
39 درصد از کل فرصت های معرفی شده را شامل می شود. در آینده قرار 
، نمایشگاه کار ویژه هر دانشکده را برگزار کند و بازدید های  است این مرکز
علمی ویژه دانشجویان و برگزاری دوره های مهارت افزایی را داشته باشد. 

اشتغال ۱3 درصدی، 
سهم دانشجویان علامه طباطبایی از مرکز کاریابی

دانشگاه علامه طباطبایی، به عنوان دانشگاه علوم انسانی و ارتباطات 
شـــناخته می شـــود و در نتیجه دانش آموختگان این دانشگاه در چنین 
حوزه هایی باید فعالیت داشـــته باشـــند و جنس فعالیت مرکز کاریابی 
این دانشـــگاه با دیگر دانشـــگاه ها تفاوت دارد. مرکز کاریابی و هدایت 
شـــغلی این دانشـــگاه، دو کلاس آموزشی 40 نفره دارد و در این یک سال 
راه اندازی مدرسه اشتغال و هدایت شغلی، آموزش های تخصصی حوزه 
اشتغال، آموزش های عمومی و طرح سنجش استعدادهای شغلی را در 
کارنامه خود داشته است. تعداد دوره هایی که مرکز کاریابی علامه برگزار 
کرده، به 45 دوره در حوزه های علم داده، نوآوری های رسانه ای و رمزارز و 
چالش های حقوقی می رسد. از بین 150 فرصت شغلی که به دانشجویان 
معرفی شده، 20 جایابی صورت گرفته که حدودا 13 درصد از کل فرصت ها 
را شامل می شود. همچنین دو بازدید علمی از شهرک صنعتی شمس آباد 
و بازدید از شرکت دیجی کالا صورت داده و دو تفاهمنامه با وزارت تعاون 

و بانک پارسیان منعقد کرده است. 

تنها یک تفاهمنامه 
در مرکز هدایت شغلی صنعتی ترین دانشگاه ایران

دانشگاه علم و صنعت ایران از دیگر دانشگاه های سطح یکی است. 
مرکز کاریابی این دانشگاه مستقر در دفتر همکاری های علمی و صنعتی 
دانشـــگاه اســـت و امکان استفاده از امکانات دانشگاه جهت برگزاری 
دوره، ســـمینار و همایـــش را دارد. از جملـــه اقدامـــات و فعالیت هایـــی 
کـــه ایـــن مرکز در یک ســـال اخیر ارائه داده، می توان به برگـــزاری 265 دوره 
مهارت افزایی، برگزاری نمایشگاه کار صدف اشاره کرد. این دانشگاه 265 
دوره مهارت افزایی مانند کربن زدایی در صنایع، انتقال تجربه کارآفرینی 
... را برگزار کرد. مرکز هدایت شغلی علم و صنعت در سال گذشته یک  و
نمایشگاه کار برگزار کرد که تعداد سازمان ها و شرکت های آن به بیش از 
50 شرکت رسید و همچنین تعداد بازدیدهای علمی این دانشگاه 58 
بازدید بوده که از کاخانه هایی مانند کارخانه میهن، تصفیه خانه حکیم، 
، مپنا، نمایشگاه صنعت برق بازدید به  نیروگاه پاکدشـــت، ایران خودرو
عمل آمده است. همچنین یک تفاهمنامه با ایران خودرو در این دانشگاه 
منعقد شد. در مورد اشتغال و جایابی مرکز هدایت شغلی این دانشگاه، 

اطلاعاتی منتشر نشده است. 

مراکز هدایت شغلی دانشگاه های مطرح استانی 
چه کردند؟

تا اینجای گزارش نگاهی به مراکز هدایت شغلی مطرح ترین دانشگاه های 
دولتی تهران انداختیم و در این قسمت قرار است مروری بر مراکز هدایت 
شغلی دانشگاه های مطرح استانی داشته باشیم. اولین دانشگاهی که 
عملکرد آن را مرور خواهیم کرد، دانشگاه بین المللی امام خمینی است. 
مرکز کاریابی این دانشـــگاه، در یک ســـال گذشـــته 93 دوره مهارتی برای 
دانشجویان، بایگانی بیش از سه هزار دانشنامه دانش آموختگان، تدوین 
نقشـــه راه واحد هدایت شـــغلی دانشـــگاه را انجام داده است. از بین 50 
فرصت شغلی معرفی شده 48 دانشجو یا 96 درصد جایابی شدند. تعداد 
، 9 بازدید از مراکزی  بازدیدهای انجام شده در یک سال گذشته این مرکز
مانند نیروگاه شهید رجایی، شرکت تهویه، شرکت شوینده پاکنام و شرکت 
... داشته است. هشت تفاهمنامه و قرارداد با سازمان و صنایع  بالین تک و
مختلف از جمله، سازمان جهاد خودکفایی سپاه، سازمان فنی و حرفه ای 
... منعقد شد. از دیگر دانشگاه های مطرح استانی، باید به  استان قزوین و
دانشگاه تبریز اشاره کرد. این دانشگاه تنها چهار دوره در یک سال اخیر 
برگزار کرده و از بین 50 فرصت شـــغلی معرفی شـــده به دانشجویان تنها 
پنج جایابی صورت گرفته است. تعداد بازدیدهای انجام شده در این 
مرکز 20 بازدید بوده که یک تفاهمنامه با سازمان فنی وحرفه ای در راستای 
برگزاری دوره های مهارتی منعقد شده است. سومین دانشگاه استانی که 
آن را بررسی می کنیم، دانشگاه صنعتی اصفهان است. مرکز کاریابی این 
دانشگاه 108 دوره مهارت افزایی عمومی و تخصصی برگزار کرد. همچنین 
150 فرصت شغلی به دانشجویان معرفی شده که 30 دانشجو یا 20 درصد 
افراد در آن جایابی شدند. همچنین دو نمایشگاه کار در یک سال اخیر 
برگزار شد که 35 سازمان و صنعت در آن حضور داشتند. همچنین در 
این یک سال 46 تفاهمنامه و قرارداد با سازمان ها و صنایعی مانند شرکت 
مترو اصفهان، بسپار شیمی، پتروشیمی کارون، سازمان شیلات ایران، 

... منعقد شده است.  صندوق پژوهشگران و

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 
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یابـــی در دانشـــگاه را بایـــد مهم ترین  کـــز هدایـــت شـــغلی و کار مرا
ی  یـــن راهـــی دانســـت که به صورت رســـمی امـــکان برقرار و تنهاتر

ارتبـــاط میـــان صنایـــع، بخش هـــای مختلف جامعه و دانشـــجویان 
کزی که با رصد اســـتعدادها و شـــناخت دقیق  را فراهم می کند. مرا
اســـتعدادهای دانشـــجویان از یک ســـو و دانســـتن نیاز بخش های 
مختلـــف در حـــوزه نیـــروی انســـانی، می تواننـــد ســـهم بســـزایی در 
رفع چالش های مرتبط با اشـــتغال فارغ التحصیلان داشـــته باشـــند. 

کز در دانشـــگاه های مختلف  همیـــن مولفه باعث شـــده تا ایـــن مرا
برنامه های متنوعی را برای افزایش مهارت های دانشـــجویان برگزار 
کنند که از جمله آن می توان به ایجاد مدارس مهارتی اشـــاره کرد. 
موضـــوع دیگـــر تغییرات ســـرفصل های مهارتی اســـت که به عنوان 
کز دنبال می شود. در این گزارش  یژه ها از سوی این مرا و یکی از کار

مدیـــران دو مرکـــز هدایت شـــغلی دانشـــگاه های صنعتـــی اصفهان 
کز  و شـــهرکرد در قالب ســـیزدهم نشســـت تجارب و برنامه های مرا
یابی تخصصی دانشگاه ها به بیان اقدامات  هدایت شـــغلی و کار
کـــز پرداخته اند که  وی این مرا صورت گرفتـــه و چشـــم انداز پیـــش ر

در ادامه می خوانید. 

 بازخوانی تجربیات ۲ مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی در دانشگاه های دولتی

 نمایشگاه های کار 
ضامن اشتغال دانشجویان می شوند؟
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نوبت دوم

منطقـــه هفـــت عملیـــات انتقـــال گاز در نظـــر دارد »تأمین  خدمات عمومی و تخصصی خط ششـــم 
سراســـریBOT منطقـــه 7 عملیـــات انتقال گاز 1402 الـــی 1403« را به روش مناقصه عمومی و ارزیابی 
کیفی )یکپارچه( از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به شماره 2002091509000028  به 
پیمانکاران واجد صلاحیت واگذار نماید. لذا از متقاضیان شرکت در مناقصه دعوت به عمل می آید 
جهت دریافت اسناد مناقصه و کاربرگ استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد اقدام نمایند.

: منطقه 7 عملیات انتقال گاز 1-  نام و نشانی مناقصه گذار
 2-  موضـــوع مناقصـــه: تأمیـــن  خدمـــات عمومی و تخصصی خط ششـــم سراســـریBOTمنطقه 7 

عملیات انتقال گاز 1402 الی 1403
: 14,282,141,887ریال مطابق آخرین آیین نامه   3-  نوع و مبلغ ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار

تضمین معاملات دولتی
4- برآورد کارفرما: 285,642,837,740  ریال   

5 - محل دریافت و تحویل اسناد: 
 )www.setadiran.ir(محل دریافت اسناد: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )1-5

2-5( مهلت دریافت اسناد: از تاریخ 1402/11/25 لغایت 1402/12/02  
3-5( زمان تحویل اسناد:  1402/12/16

4-5( زمان بازگشایی: 1402/12/17
: درصورت تغییر تاریخ بازگشایی فعلی )براساس عوامل غیر قابل پیش بینی( زمان بازگشایی  تذکر

جدید از طریق اطلاعیه کتبی و سامانه ستاد به اطلاع مناقصه گران خواهد رسید.  
6- محل گشایش پاکات: همدان-  بلوار سی متری سعیدیه - منطقه 7 عملیات انتقال گاز 

7- شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه:
- ارائه گواهینامه صلاحیت خدمات عمومی از وزرات تعاون، کار و رفا اجتماعی و صلاحیت ایمنی 
از وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی الزامی می باشد و کسب امتیاز لازم از کمیته فنی بازرگانی. مابقی 
شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه در کاربرگ های استعلام ارزیابی کیفی درج گردیده است. کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها 
از طریق درگاه ســـامانه ســـتاد به آدرس setadiran.ir انجام خواهد شـــد و لازم است مناقصه گران در 
صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق نمایند. 
شماره تماس با امور پیمان ها : 38412000-081  فکس: 081-38218777 

روابط عمومی منطقه 7 عملیات انتقال گاز
شماره شناسه1665894   -   شماره م.الف1932

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسلامی واحد نیشابور در نظر دارد نسبت به فروش امتیاز یک 
ک 805146  با دبی مجاز 5.3 لیتربرثانیه )برابر  حلقه چاه آب به شماره اشترا
( واقع در اراضی گل  پروانـــه مضبـــوط در پرونده اداره امور منابع آب نیشـــابور

برطشت نیشابور بین دو روستای روح آباد و کاریزک اقدام کند.
یافت اســـناد مزایده با همراه  از افراد واجد شـــرایط دعوت می شـــود برای در
یال )واریز به حســـاب شـــماره  داشـــتن فیـــش بانکـــی به مبلغ ســـه میلیون ر
گهی به مدت 10  یـــخ درج آ 0115860755005 بانـــک صـــادرات ایـــران( از تار
، بلوار پژوهش، مجتمع دانشگاه آزاد اسلامی،  ی، به نشانی: نیشابور روز کار

دبیرخانه دانشگاه مراجعه کنند.
گهی بر عهده  دانشـــگاه در رد یا قبول پیشـــنهادها مختار بوده و هزینه نشر آ

برنده مزایده است.
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد نیشابور

مدرک فارغ التحصیلی )گواهی موقت( اینجانب هادی کرمی فرزند اسدالله به 

ی  شماره شناسنامه 3650 در مقطع کاردانی رشته علمی کاربردی حسابدار

صادره از دانشگاه آزاد اسلامی واحد مراغه مفقود گردیده است و فاقد اعتبار 

می باشـــد. از یابنده تقاضا می شـــود اصل مدرک را به دانشـــگاه آزاد اسلامی 

واحد مراغه به نشانی مراغه – اتوبان شهید درخشی –دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد مراغه ارسال نماید.

مدرک دانشـــنامه محمد تقوی فرزند اســـماعیل دارای شناســـنامه به شماره  

0590052136صادره ساوه رشته مهندسی برق الکترونیک صادره از دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد ساوه مفقود گردیده و فاقد اعتبار است. از یابنده تقاضا 

می شود گواهینامه مذکور را به آدرس: استان مرکزی- ساوه-کیلومتر 4جاده 

نورعلیبیک- شـــهرک دانشـــگاهی خاتم الأنبیاء)ص( دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد ساوه به صندوق پستی39187-366 ارسال نماید.

آگهی مناقصه عمومی )یک مرحله ای( نوبت اول
یوی دکتر مسیح دانشوری مرکز آموزشی، پژوهشی و درمانی سل و بیماری های ر

وابسته به دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی شهید بهشتی
یوی دکتر مسیح دانشوری در  مرکز آموزشـــی، پژوهشـــی، درمانی ســـل و بیماری های ر
ی و راهبری کلیه تاسیســـات  یس، نگهدار ، ســـرو نظر دارد انجام کلیه امور تعمیر
مکانیکی، برقی و الکترونیکی موجود خود را به اشـــخاص واجد شـــرایط از طریق 
 www.setadiran.ir درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی 

گذار نماید.  وا
 ، یس و ســـر  ، تعمیـــر ر  مـــو ا کلیـــه  م  نجـــا ا ی  ر ا گـــذ ا و  : قصـــه منا ع  ضـــو مو  -1
و  یکـــی  برقـــی، الکتر کلیـــه تاسیســـات مکانیکـــی و  ی و راهبـــری  نگهـــدار

نیکـــی و لکتر ا
یافت اســـناد مناقصه: از ســـاعت 8 روز چهارشـــنبه مـــورخ  1402/11/25  2- زمـــان در

لغایت ساعت 14روز دوشنبه مورخ 1402/11/30 

پنجشنبه مورخ 1402/12/10  3- آخرین مهلت تســـلیم پیشـــنهادها: تا ســـاعت 14روز
می باشد.

کت ها: پیشـــنهادات واصله در ســـاعت 9 صبح روز شـــنبه  4- زمان باز گشـــایی پا
مورخ 1402/12/12 در کمیســـیون مناقصات واقع در دفتر مدیریت بیمارســـتان باز 

و  قرائت خواهد شد.
گهی بر عهده برنده مناقصه است.  5- هزینه انتشار آ

6- نوع تضمین شـــرکت در مناقصه: ضمانتنامه بانکی، گواهی خالص مطالبات 
قطعی تاییدشده قراردادها و فیش بانکی )واریز وجه نقد(

یال )معادل سیصد و سی میلیون تومان( 7- مبلغ تضمین: 3.300.000.000ر
8- حساب تمرکز وجوه سپرده 4001099907147386بانک مرکزی به نام مرکز آموزشی، 

ی ی های ریوی دکتر مسیح دانشور پژوهشی، درمانی سل و بیمار
9- شماره فراخون مناقصه در سامانه ستاد ایران2002005860000006می باشد.

بـــرای اینکـــه در ایـــن مرکـــز بتوانیـــم فعالیت هایمـــان را ســـازمان دهی کنیم، 
از ســـامانه ای تحت عنوان کاردان به نشـــانی kardan. iut. ac. ir اســـتفاده 
کرده ایم. به این ســـایت در حال حاضر ســـه سامانه متصل هستند که اولین 
یم که به نوعی  یابی را دار ی اســـت. بعد از آن سامانه کار آن، ســـامانه کارآموز
یان بتوانند  ی اســـت تا از این طریق دانشـــجو یابی و شبکه ســـاز ســـامانه کار
در یک روند ســـاده تری شـــرکت ها و صنایع مورد نظر خودشان را پیدا کنند. 
ی تابســـتان 1402 برای اولین بار اجرایی شـــد. در مقابل  این ســـامانه کارآموز
یـــم کـــه این ســـامانه هم اجرا شـــده و قرار اســـت طی  یابـــی را دار ســـامانه کار
یان بتوانند اطلاعات خودشـــان را وارد کرده و  یکـــی  دو مـــاه آینـــده دانشـــجو
شـــرکت ها و صنایع هم می توانند از اطلاعات این ســـامانه اســـتفاده کنند. 
ی اســـت. ما در این ســـامانه  قســـمت دیگر این ســـامانه، بحث شبکه ســـاز
دسترسی های مربوط به اساتید را باز خواهیم کرد و عملا افراد با نقش های 
مختلف از دانشـــجو گرفته تا اســـتاد و کارشـــناس ارتباط با صنعت، به این 
ی  ســـامانه دسترســـی خواهند داشـــت. البته برای هر نقش متناســـب با نیاز

یف شـــده است.  که وجود دارد، دسترســـی هایی تعر
یـــم، یکـــی از فعالیت هـــای مهمی که امســـال در قالب  از ســـامانه کـــه بگذر
ی نمایشـــگاه کاروتک بود. در این  مرکز هدایت شـــغلی انجام دادیم، برگزار
نمایشـــگاه از حدود 40 شـــرکت و صنایع بزرگی که در ســـطح اســـتان بودند، 
یســـا، شرکت  مانند گروه صنعتی انتخاب، شـــرکت ملی پالایش، شـــرکت ایر
یژگـــی مهم این نمایشـــگاه هم آن  پتیـــک یـــا صاایـــران دعوت کردیم؛ و صااو
ی آن  یان در رونـــد برگزار بـــود که ســـعی کردیم تـــا از توانمندی های دانشـــجو

کنیم.  استفاده 
قســـمت دیگـــری از فعالیت هایـــی کـــه مـــا در مرکـــز هدایـــت شـــغلی انجام 
می دهیم، به دوره های مهارتی عمومی مرتبط می شـــود.  دور ه هایی مثل کار 
... که سال گذشته در  کره و ی و خلاقیت، اصول و فنون مذا تیمی، ایده پرور
دانشـــگاه ما برگزار شـــد. همچنین تابستان سال گذشته هم باز به نوعی یک 
مدرســـه تابســـتانه را در قالب کارآفرین شـــوی تابستانه برگزار کردیم. در اصل 
یجی را برگزار کنیم تا از این  یدادهای ترو هدف مان این است که بتوانیم رو
یان ایجاد کند.  ینی و اشـــتغال را در دانشـــجو طریق به نوعی فرهنگ کارآفر

نکتـــه دیگـــری کـــه بایـــد مدنظـــر قـــرار بگیـــرد، بحـــث ســـرفصل های دروس 
اســـت. وزارت علـــوم آیین نامـــه ای را برای دانشـــگا ه ها ارســـال کرده و در آن 
بینی  به دانشـــگاه ها تکلیف کرده که یک ســـری درس های مهارتی مثل کار
ینی به چارت درســـی دانشـــکده های  و مهارت های نرم شـــغلی و نیز کارآفر
مختلف اضافه شـــود. با بررســـی هایی که انجام دادیم، توانســـتیم ســـرفصل 
درس مهارت های نرم شغلی را آماده کنیم و امروز معاونت آموزشی دانشگاه 
دنبـــال ایـــن اســـت تا بتوانـــد این درس را در چارت درســـی دانشـــجوها قرار 
دهـــد. نکتـــه مهمـــی وجود دارد و آن هم اینکه اضافه  کردن یک درس جدید 
بـــه چـــارت درســـی دانشـــکده های مختلف واقعا کار ســـختی اســـت. یکی 
یـــادی دارد، بحث  از بحث هـــای مهمـــی کـــه بـــه نظرم همچنـــان جای کار ز
یجی است که باید وجود داشته باشد. یکی از گلوگاه هایی  یدادهای ترو رو

یم، اســـتقبال دانشجوهاســـت.  ی دوره ها دار که ما در برگزار

امیر اخوان، معاون اجرایی ارتباط با صنعت دانشگاه صنعتی 
اصفهان و مدیر مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی: 

سرفصل درس مهارت های نرم 
شغلی را آماده کرده ایم

تقی جاودانی، مدیر امور فناوری دانشگاه شهرکرد: 

 کافه کارآفرینی دانشگاه
 با استقبال  دانشجویان همراه شده است

ســـعی می کنم به اختصار درباره فعالیت های یک ســـال اخیر 
یابـــی تخصصی دانشـــگاه برایتان  مرکـــز هدایـــت شـــغلی و کار
یکرد ارائه کارکرد باشـــد،  بگویم. ســـعی می کنم قبل از اینکه رو
بحث انتقال تجربه باشد که دوستان قطعا بهتر از دانشگاه ما 
ی نمایشگاه  عملیاتی اش کرده اند. ما هم در این دانشگاه برگزار
یم که همه ســـاله و گاهی در یک ســـال بیش از یک بار  کار را دار
ی  ی که به صورت حضور برگزار شده است. آخرین نمایشگاه کار
که ما از دوران شـــروع  برگزار شـــد، مربوط به  آذر امســـال بود؛ چرا
ی  کرونـــا این نمایشـــگاه را در پلتفرم دانشـــگاه بـــه صورت مجاز
اجرا کرده بودیم. در نمایشگاه امسال از حدود 50 شرکت برای 
حضور دعوت کردیم که 27 شـــرکت با اعزام 53 متخصص در 
آن شرکت کردند. در این نمایشگاه حدود 275 مصاحبه شغلی 
انجام شد که در نهایت 25 دانشجو به صورت پاره وقت توسط 
ک قرار داد که  شرکت ها جذب شدند، البته باید این را هم ملا
هدف نمایشگاه کار در سطح دانشگاه ها ایجاد شغل و معرفی 

دانشجو به صنعت نیست. 
مـــورد بعـــدی حضـــور مرکـــز هدایـــت شـــغلی مـــا در نمایشـــگاه 
خدمـــات کســـب وکار اســـتانی بـــود. بـــرای اولین بار در اســـتان 
ی نمایشگاه خدمات کسب وکار با همت  چهارمحال وبختیار
ی برگزار شد و ما نیز مانند  اداره کل صمت و حمایت استاندار

دیگر دانشـــگاه ها در این نمایشگاه حاضر شدیم. 
هدف مـــان ایجـــاد فضایـــی بود کـــه دانشـــجویان بتوانند خارج 
از محیط دانشـــگاه با مســـائل مرتبط با شغل شـــان و مجوزهای 
شغلی و مسائلی مرتبط با آن، آشنا شوند. خوشبختانه بیش از 
50 درصد از بازدیدکنندگان این نمایشگاه، دانشجویان بودند. 
ی کرد تا برای  نکته ای که در این میان وجود دارد، آنکه باید کار
دانشـــجو روشـــنگری شـــود که او به جای آنکه دنبال استخدام 

ی کند.  باشـــد، می تواند کســـب و کار خودش را راه انداز
ینی اســـت که امسال به صورت یک  مورد بعدی مدرســـه کارآفر
تجربـــه خیلـــی ویژه ای انجام دادیم و با یک ظرفیت محدود 40 
نفر این مدرســـه را برگزار کردیم. هدف ما  از این مدرســـه آن بود 
که تجربه جدیدی برای دانشـــجویان باشـــد تا در مرحله اول در 
دانشـــجویان خوشـــه های مهارتی ایجاد کنیم. در این مدرســـه 
ینـــی را به آنها یـــاد دادیم و در کنار آن  مهارت هـــای اولیـــه کارآفر
ی  ســـعی کردیم با تکیه بر مســـائل روز حوزه سلامت، ایده پرداز
کنیـــم و از دانشـــجویان بخواهیـــم که با تیم های مشـــارکتی این 

ی کنند.  ی را انجام دهند و به شـــکلی تیم ســـاز ایده پرداز
همچنین سلســـله برنامه هایی هم در راســـتای توســـعه شـــغل و 
یف کردیم. هدف ما این بود  کسب وکار با دانشگاه شهرکرد تعر
کـــه به نوعی دانشـــجویان دو دانشـــگاه را به هـــم نزدیک کنیم، با 
این نگاه که در حوزه ســـلامت و حوزه های مرتبط با ســـلامت با 
ی  یکرد جدید کشور و جهان در حوزه سلامت، فناور توجه به رو

ی های  اطلاعات و ســـلامت و اســـتفاده از تجهیزات و تکنولوژ
ی کنیم.  نوین الکترونیکی در ســـلامت، تیم ساز

مســـاله بعدی مشـــاوره های تخصصی هدایت شغلی است که 
یف  امسال برای سومین  سال متوالی برنامه هایی را برای آن تعر
و اجـــرا کردیـــم. در اینجـــا بایـــد به این نکته اشـــاره کنـــم که دفتر 
مشاوره تخصصی مان دفتر دایری است و در آن ماهی یک بار 
هـــم از متخصصان صنعتی و هم از اســـاتیدی که قراردادهای 
ن دانشـــگاهی دارند و خودشـــان مرتبط با صنعت هســـتند،  برو
دعـــوت می کنیـــم تـــا در این دفتر حاضر شـــوند و برنامه هایی را 

به صورت مشـــترک داشته باشیم. 
مســـاله بعدی اســـتفاده از ظرفیت شـــبکه مشاوران پارک علم و 
ی است. خوشبختانه ارتباط و تفاهمنامه ای با پارک علم  فناور
یم و به همین دلیل از کل ظرفیت مشـــاوران پارک  ی دار و فناور
ی استفاده می کنیم. اقدام مهم دیگرمان این است  علم و فناور
کان متناسب با نیازهایی که  که  مشـــاوره های اختصاصی کما
دانشجویان و هسته های نوآور و فناور و تیم های مرکز رشدمان 
دارند، برگزار می شود. در کنار این ما فرهنگی را جا انداختیم که 
طبـــق آن تمام دانشـــکده هایمان بحث ارائه کارگاه های معرفی 
یف کرده اند.  مشـــاغل را به عنوان یک الزام برای خودشـــان تعر
ی دانشـــگاه یکی از وظایف معاونان  درواقع ما در شـــورای فناور
ی دانشکده ها را بحث ارائه کارگاه های معرفی  پژوهش و فناور

مشـــاغل در رشته های مختلف گذاشته ایم. 
ی آزمون هـــای متعدد استعدادســـنجی کـــه تقریبا این را  برگـــزار
بـــه صـــورت روتین در دانشـــگاه انجام می دهیم و مشـــاوره های 
تخصصی و هدایت های تیم به تیم درمورد تیم هایی که در مرکز 
ی مان هم قرار دارند هم ذیل مجموعه هدایت شغلی مان  نوآور
انجام می شـــود. بحـــث بعدی بحث دوره هـــای مهارت افزایی 
است که خوشبختانه از سال 99 به  دنبال شده و هم به صورت 

ی برگزار می شـــود. ی و هم حضور مجاز
همچنین با ســـازمان فنی و حرفه ای اســـتان بیش از 57 کارگاه 
تخصصـــی برگـــزار کرده ایـــم که ظرفیـــت هر کـــدام از آنها 15 نفر  
بـــوده و دلیل این ظرفیت هم این اســـت کـــه همه این کارگاه ها 
به صورت عملی برگزار می شود. در کنار آن، بیش از 50 کارگاه 
مهارتـــی داشـــته ایم کـــه عمدتـــا در رشـــته های بـــرق، مکانیک، 

ی و دامپزشکی بوده است.  ، کشـــاورز کامپیوتر
بخش دیگر فعالیت مان به حوزه آموزشی برمی گردد و در اصل 
گروه  های آموزشی را ملزم کرده ایم تا برای اجرای ابلاغ وزارت علوم 
ی به ما راهکار ارائه  ی و کارورز درباره افزودن دوره های کارآموز
دهند و تغییر در این حوزه ضرورتی است که باید در سه چهار 

ســـال آینده به شکل جدی دنبال شود.
 بحث بعدی درباره نشست های انتقال تجربه است که برای این 
ما بیشـــتر از ظرفیت انجمن های علمی مان اســـتفاده می کنیم. 

یم و ذیل دو  یـــک تفاهمنامـــه با معاونت فرهنگی دانشـــگاه دار
یرمجموعـــه فرهنگـــی و معاونت آموزشـــی با اســـتفاده از  نهـــاد  ز
ظرفیـــت برخـــی دانشـــجویان موفقی که قبـــلا فارغ التحصیل ما 

بودند و وارد صنعت شـــدند، آن را برگزار می کنیم. 
ینی اســـت که  آخریـــن مورد هم اســـتفاده از ظرفیت کافه کارآفر
خوشـــبختانه اســـتقبال خوبی از آن شـــده، گرچـــه ظرفیت این 
کافه ها معمولا به دلیل فضایی که تعریف کرده ایم، محدود است 
اما به نظر می رســـد به اعتمادبه نفس و شـــاید اشـــتیاقی که لازم 
ن خود داشته باشند، کمک می کند.  است دانشجویان در درو
مـــورد بعـــدی بحـــث ارتبـــاط هدفمنـــد بـــا صنایـــع اســـت. 
تفاهمنامه هـــای متعددی با صنایع، به دلیل مســـائل مختلفی 
ی، آموزشی، مالی و  که در دانشگاه در حوزه های پژوهش، فناور
یم، اتفاق می افتد؛ اما نیم نگاهی جدی هم به مساله  ی دار ادار
یدادهای  یم کـــه اینها در رو امضـــای تفاهمنامـــه با صنایعی دار
تخصصـــی مرتبـــط با ایجاد انگیزه در دانشـــجویان برای حضور 
در صنایع یا ایجاد اشـــتیاق در دانشـــجو برای اینکه در رشـــته 
تحصیلی خودش به صورت تخصصی کار کنند، کمک کنند. 
تقریبـــا تعـــداد 90 درصـــد این صنایع ثابت اســـت و این نشـــان 
می دهد تعهداتی که آن شرکت ها باید داشته باشند، در سطح 
ی و موقعیتی  مناسبی است. استفاده از ظرفیت دستیار فناور
که دانشگاه شهرکرد به عنوان دانشگاه معین استان دارد کمک 

ی پررنگ تر شود.  کرده این مســـاله یک مقدار
آخریـــن نکتـــه این اســـت که فکر می کنم ما جزء دانشـــگاه های 
پیشـــرو باشـــیم کـــه از ســـال 1398 کلیه فعالیت هـــای مرتبط با 
کزی که ذیـــل مجموعه  ینـــی، هدایـــت شـــغلی و تمـــام مرا کارآفر
یم.  ی هســـتند را به صـــورت کامـــلا الکترونیکی دار امـــور فنـــاور
یعنـــی  تقریبـــا تمـــام دوره هایـــی که برگـــزار می کنیـــم، به صورت 
الکترونیکی برگزار شـــده و حتی روند اطلاع رســـانی و ثبت نام، 
حضـــور و غیـــاب اســـاتید هم به صورت برخط برگزار می شـــود. 
ی انســـانی خیلی دخل و تصرفی در این موارد  یعنی تقریبا نیرو
ی که یک بخشـــی از آن  نـــدارد. همـــه حوزه هـــای مرتبط با فناور
یابی تخصصی اســـت، ذیل این سیستم  هدایت شـــغلی و کار

در حال اجراست. 
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گر فیلم های تخیلی چند دهه گذشته سینمای جهان را به خاطر داشته  ا
باشید، حتما مواردی را به یاد می آورید که محققان با کاشت تراشه هایی 
در مغز افراد ســـعی داشـــتند مغز و روان آنها را به تســـخیر خود درآورند یا 
ک کرده و آنچه می خواستند جایگزین کنند. این شاید  حافظه آنها را پا
کی از یک فناوری  در آن دوره تنهـــا یـــک فیلم تخیلی بود که بعد خطرنا
را بـــه تصویـــر می کشـــید امـــا حالا که دانشـــمندان موفق بـــه تولید چنین 
تراشـــه هایی بـــا همـــان قابلیت ها شـــده اند، باید گفت کـــه می توان آن 
فیلم های علمی و تخیلی را پیش زمینه ای برای رسیدن به فناوری امروز 
یادی از این فناوری قرار است برای درمان بیماری ها  دانست که بخش ز
مورد اســـتفاده قرار گیرد. حالا چند ســـالی اســـت که تراشه های مغزی به 
واقعیت تبدیل شده اند و محققان در راستای عملی کردن واقعیت های 
فیلم های سینمایی حرکت کرده اند؛ شاهد آن هم کاشت موفقیت آمیز 
ایمپلنت مغزی توســـط کمپانی Neuralink به مدیریت ایلان ماسک 

است که تقریبا دو هفته ای از انجام آن می گذرد. 

   کاشت نخستین ایمپلنت مغزی روی انسان 
بـــه گـــزارش BBC، اواخـــر ژانویه بود که ایلان ماســـک، مدیر میلیاردر شـــرکت 
Neuralink در توییتی که منتشـــر کرد، مدعی شـــد محققان این شـــرکت موفق 
شدند یکی از تراشه های مغزی بی سیم را در مغز یک انسان قرار دهند. شواهد 
نیز حکایت از آن داشـــت که بعد از انجام این عمل حســـاس، ســـیگنال های 
یافت شـــده که نشـــان دهنده موفقیت آمیز بودن کاشت این  مغزی به خوبی در
ایمپلنت در مغز انسان بوده است. او هدف از این کار را اتصال مغز انسان به 
کامپیوتر به منظور ردیابی فعالیت های پیچیده مغزی عنوان کرد. این تســـت 
انسانی از آنجایی حائز اهمیت بود که یک بار در دسامبر 2022، آزمایش مشابهی 
ی حیوانات آزمایشـــگاهی انجام شـــد که باعث مرگ تقریبا  در فاز حیوانی رو
1500 جانور ازجمله گوســـفند، میمون و خوک شـــد و پروژه شکســـت خورد. اما 
یک ســـال تلاش محققان شـــرکت Neuralink، معادلات را به نفع این شـــرکت 
پیش برد و ســـرانجام موفق شـــدند تســـت های انســـانی خود را با موفقیت  آغاز 
کنند و این چراغ ســـبزی برای آغاز آزمایش های شـــش ســـاله ای بود که طی آن 
یک تر از  محققـــان از رباتـــی برای قرار دادن 64 رشـــته منعطف با ضخامتی بار
ی بخشـــی از مغز با قابلیت کنترل حرکتی استفاده کردند. این  موی انســـان رو
یک که در کنار هم تشکیل تراشه را می دهند، به کمک باتری به طور  رشته های بار
بی سیم شارژ می شوند تا بتوانند سیگنال های مغزی را به طور بی سیم به نرم افزار 
مخصوص انتقال دهند. ایلان ماسک که نام این محصول را »تلپاتی« گذاشته، 
عنوان کرده اســـت کاربران اولیه این تراشـــه، بیماران قطع عضو هســـتند اما در 
ادامه از این تراشه ها می توان برای کنترل گوشی یا کامپیوتر نیز استفاده کرد. 

   تراشـــه های مغزی چگونه به پیشرفت علم کمک 
می کنند؟

ایمپلنت هـــای عصبـــی کـــه به ایمپلنت های مغزی هم شـــناخته می شـــوند، 
ی از پژوهش ها بوده و قابلیت آن را دارند  در ســـال های اخیر موضوع بســـیار
کـــه در حـــوزه بهداشـــت و درمان انقـــلاب ایجاد کنند. ایـــن ابزارهای فناورانه 
به گونه ای طراحی شده اند که قادر است به طور مستقیم با مغز انسان تعامل 
داشـــته باشـــد و انتقال ســـیگنال هایی را امکان پذیر کند که بتواند در کنترل 
ی  عملکردهای مختلف بدن مورد اســـتفاده قرار گیرد. در حالی که این فناور
هنوز مراحل ابتدایی خود را می گذراند، اما علاقه بالایی به کاربردهای بالقوه 
لات عصبی، افزایش توانایی های شناختی و حتی  آن، ازجمله درمان اختلا
ایجاد رابط های مغز و ماشین وجود دارد. ایمپلنت های عصبی، دستگاه های 
الکترونیکی هستند که از طریق جراحی داخل مغز انسان کار گذاشته می شود 
تا پزشکان بتوانند از عملکردهای درمانی آن استفاده کنند. این ایمپلنت ها 
یافت اطلاعات از مغز یا  برای تعامل با فعالیت های عصبی مغز از طریق در

ارسال خروجی به آن طراحی شده اند. این دستگاه ها معمولا شامل مجموعه ای 
از الکترودهای متصل به نواحی خاصی از مغز و یک واحد کنترل اســـت که 

یافتی از الکترودها را پردازش می کند.  سیگنال های در
به گزارش deltecbank، ایمپلنت های عصبی یا مغزی معمولا از مجموعه ای 
الکترود متصل به قســـمت های خاص مغز و یک واحد کنترل تشـــکیل شده 
یافتی از الکترودها را پردازش می کند. از الکترودهای  است که سیگنال های در
موجود در ایمپلنت های عصبی هم برای تحریم و هم برای ثبت فعالیت های 
عصبی مغز استفاده می شود. الکترودهای تحریک شده، تکانه های الکتریکی 
ی هایی چون  را بـــه مغـــز ارســـال می کنند که از آنها می توان بـــرای درمان بیمار
صرع و پارکینسون استفاده کرد. همچنین از ثبت الکترودها نیز می توان برای 
شناسایی و ثبت فعالیت های عصبی استفاده کرد که برای اهداف پژوهشی 
و نیز کنترل دستگاه های مصنوعی به کار می آیند. ایمپلنت های عصبی برای 
اینکه کارکرد درستی داشته باشند، باید مجهز به یک واحد کنترل برای پردازش 
یافتی از الکترودها باشند. این واحد کنترل معمولا  و تفسیر سیگنال های در
شـــامل کامپیوتر کوچک و فرســـتنده ای اســـت که زیر پوست گذاشته شده و 
سیگنال ها را به طور بی سیم به دستگاهی در خارج از بدن ارسال می کند. این 
دستگاه خارجی قابل تنظیم بوده و می توان عملکرد آن را کنترل و داده های 

ی شده توسط الکترودها را تجزیه و تحلیل کرد.  جمع آور

   بازار داغ رقبا
بـــه گـــزارش wired، ســـپتامبر 2023 بـــود کـــه ایلان ماســـک اعلام کرد شـــرکت 
Neuralink که در زمینه تولید ایمپلنت های مغزی فعالیت می کند، به دنبال 
جذب داوطلبانی برای تســـت بالینی تراشـــه های مغزی اســـت. این پروژه که 
( شـــناخته می شـــود، فعالیـــت الکتریکی را از  - کامپیوتر بـــه BCI )تعامل مغز
ی کرده و این سیگنال ها را در قالب دستوراتی برای  نورون های مغزی جمع آور
کنترل دستگاه های خارجی تفسیر می کند. در حالی که ایلان ماسک مدعی 
شده قصد دارد در انتهای این پروژه، انسان را با هوش مصنوعی ادغام کند، 
اما هدف اولیه آن را درمان بیماران فلج نخاعی عنوان کرد تا به واسطه کاشت 
، بتوانند با ذهن خود صفحه کلید گوشـــی یا کامپیوتر را  ایمپلنت داخل مغز
کنترل کنند و حتی بتوانند با مغز خود تایپ کنند. منشأ BCI به دهه 1960 و 
ی حیوانات آزمایشگاهی تست شد. این  1970 برمی گردد که اولین تراشه ها رو
سیستم ها به مرور پیشرفته تر شد و تا حدی پیش رفتند که به بیماران معلول 
یدئویی  ی و اجـــازه مـــی داد بتوانند بازوهای رباتیـــک خود را حرکت دهند، باز
انجـــام دهنـــد و با ذهن خـــود ارتباط برقرار کنند. شـــرکت Neuralink با توجه 
بـــه فعالیت هایـــی کـــه در این زمینه انجام می دهد، بـــه تازگی 43 میلیون دلار 
ســـرمایه مازاد کســـب کرده که با احتساب ســـرمایه های قبلی به دست آمده، 

کل سرمایه این شرکت را به 323 میلیون دلار می رساند. 

به گزارش deltecbank، در کنار شرکت ایلان ماسک که در حوزه ایمپلنت های 
مغـزی در دنیـا پیشـرو اسـت، رقبـای دیگـری هـم همـگام بـا ایـن شـرکت بـه 
فعالیت های خود در این حوزه ادامه می دهند و امید می رود آینده درخشانی 
« از دیگـر  ک میکروسیسـتمز ی باشـد. شـرکت »بلـک را ی ایـن فنـاور پیـش رو
کنـون دسـتگاه های مختلـف قابـل کاشـت در بـدن  شـرکت هایی اسـت کـه تا
را به منظـور پژوهش هـای عصبـی شـناختی و کاربردهـای بالینـی توسـعه داده 
اسـت. تولیـدات ایـن شـرکت شـامل ایمپلنت هـای مغـزی می شـود کـه بـرای 
، ایـن  ثبـت و تحریـک فعالیت هـای عصبـی بـه کار می رونـد و از سـوی دیگـر
دستگاه ها قادرند تحریکات عمیق مغزی و سایر کاربردهای درمانی را انجام 
دهنـد. »مدترونیـک« نـام شـرکت دیگـری در حـوزه پزشـکی اسـت کـه طیـف 
وسیعی از محصولات را شامل دستگاه های قابل کاشت در بدن برای درمان 
ی های عصبی شناختی مانند پارکینسون، دردهای مزمن و صرع تولید  بیمار
می کند. دستگاه های تحریک عمیق مغزی آن به طور گسترده ای برای درمان 
ی هـای عصبـی شـناختی مـورد اسـتفاده قـرار  لات حرکتـی و سـایر بیمار اختـلا
می گیرند. شـرکت »سـینکرون« از دیگر رقبای Neuralink محسـوب می شـود 
- کامپیوتـر قابـل کاشـت در بـدن  کـه در حـال توسـعه یـک دسـتگاه تعامـل مغـز
اسـت کـه بیمـاران معلـول را قـادر می سـازد بـا اسـتفاده از مغـز خـود، کامپیوتـر 
ی ایـن شـرکت در حـال  و سـایر دسـتگاه های دیجیتـال را کنتـرل کننـد. فنـاور
حاضر مراحل تست های بالینی را پشت سر می گذارد تا در آینده ای نزدیک، 
بیمـاران مبتـلا بـه آسـیب های مغـزی و نخاعـی و سـایر معلولیت هـا بتواننـد 
ی  ی اسـتفاده کننـد. در ادامـه همچنیـن شـرکت »کرنـل« نیـز رو از ایـن فنـاور
توسـعه ایمپلنت های عصبی متمرکز شـده اسـت که قابلیت های متعددی 
چـون درمان هـای پزشـکی، کاربردهـای پژوهشـی و بهبـود سـایر عملکردهـای 
ی تولیـد پروتزهـای  شـناختی را بـه همـراه دارد. تمرکـز اصلـی ایـن شـرکت رو
، بـه درمـان افسـردگی ها و  عصبـی اسـت کـه بـه واسـطه تحریـک مسـتقیم مغـز

اضطراب هـا کمـک می کنـد. 

   از بهبود کیفیت زندگی تا کمک به پژوهش
ایمپلنت های عصبی دامنه وسیعی از مزیت های درمانی را برای افراد شامل 
لات عصبی رنج می برند. یکی از مهم ترین کاربردها  می شود که بیشتر از اختلا
و مزایایـــی کـــه ایمپلنت هـــای عصبـــی دارنـــد، بهبود کیفیت زندگی اســـت. 
ایمپلنت هـــای عصبـــی قادرند به طور قابل توجهی کیفیت زندگی افراد مبتلا 
لات عصبی مانند پارکینسون، صرع یا دردهای مزمن را ارتقا دهند. با  به اختلا
ئم این بیماری ها، افراد قادرند استقلال بیشتری را در انجام  کنترل یا کاهش علا
کارهای روزمره، حرکت و وضعیت عمومی خود تجربه کنند. از دیگر مزایایی 
که ایمپلنت های مغزی به همراه دارند، بهبود توانمندی های شناختی مانند 
بهبود حافظه، تمرکز و توجه اســـت. ایمپلنت های عصبی با تحریک نقاطی 

، قادرند عملکردهای شناختی را به ویژه در افرادی بهبود بخشند که از  از مغز
ی هایی چون آلزایمر یا آســـیب های تروما به مغز رنج می برند. طبق آمار  بیمار
منتشر شده از سوی سازمان بهداشت جهانی، بیماری های عصبی شناختی 
ی ها را در دنیا شـــامل می شـــوند و یکی از علل اصلی  6.3 درصد از کل بیمار
ی که 13.2 درصد از مرگ ومیرها را در  مرگ ومیر در دنیا به شمار می روند به طور
کشـــورهای توســـعه یافته و 16.8 درصد از مرگ ها را در کشورهای کم درآمد و با 
، نیاز بالینی به راه حل های  درآمد متوسط به خود اختصاص می دهند. این امر
درازمدتی چون محرک های نخاعی و محرک های عمقی مغز را افزایش داده 
است. علاوه براین، شیوع استرس و افسردگی مرتبط با چاقی در سطح جهانی 

ی کمک می کند.  در حال افزایش است که به رشد بازار این فناور
از دیگر قابلیت هایی که این ایمپلنت های عصبی در اختیار دارند، می توان 
به کنترل پروتزها و اندام های مصنوعی مانند دست ها و پاهای رباتیک اشاره 
، می توان آنها را با دقت بالاتری  کرد. با ارتباط مستقیم این ایمپلنت ها با مغز
کنتـــرل کـــرد و عملکرد و اســـتقلال بیشـــتری را برای افـــراد دارای قطع عضو یا 
آسیب های نخاعی فراهم کرد. اما در این میان، ایمپلنت های عصبی قابلیت 
دیگری هم دارند که در بخش پژوهش مورد استفاده قرار می گیرند. این ابزارها 
در اهداف پژوهشی، می توانند در تحقیقاتی که روی مغز و مکانیسم اختلالات 
عصبی انجام می شود، موثر عمل کنند. محققان با ثبت فعالیت عصبی، قادر 
خواهند بود درک بهتری از چگونگی عملکردهای مغز و توســـعه درمان های 

جدید برای طیف وسیعی از مشکلات عصبی ارائه دهند. 

   بازار ۱۴ میلیارد دلاری در انتظار ایمپلنت های مغزی
به گزارش precedenceresearch، طبق برآوردهای صورت گرفته، پیش بینی 
می شود بازار ایمپلنت های مغزی بین سال های 2022 تا 2032 با رشد میانگین 
ی که انتظار می رود ارزش بازار این  سالانه 9.3 درصدی روبه رو باشد، به طور
ی تا سال 2032 به رقمی بالغ بر 14 میلیارد و 240 میلیون دلار برسد. رقم  فناور
بازار ایمپلنت های مغزی در سال 2022 حدود 5 میلیارد و 850 میلیون دلار 
و در سال 2023 به 6 میلیارد و 400 میلیون دلار رسید و انتظار می رود حجم 
ی در پایان 2024 به مرز 7 میلیارد نزدیک شود. در بازه زمانی  بازار این فناور
10 ســـاله، پیش بینی می شـــود بازار ایمپلنت های مغزی رشد قابل توجهی را 
لات عصبی در سراسر  تجربه کند که در درجه اول به دلیل شیوع بالای اختلا
جهان و افزایش جمعیت سالمندان است. با افزایش شمار افراد سالخورده 
در دنیا، احتمال ابتلا به بیماری هایی چون پارکینسون نیز افزایش می یابد که 
منجر به افزایش تقاضا برای ایمپلنت های مغزی می شود. طبق برآوردهای 
صورت گرفته، آمریکای شـــمالی حجم غالبی از این بازار را در اختیار دارد، 
ی کـــه در ســـال 2022 بیـــش از 44 درصد از کل ســـهم درآمدی دنیا از  به طـــور
، ایمپلنت های  ایمپلنت های مغزی را از آن خود کرده بود. از نظر کاربرد نیز
مغـــزی در ســـال 2022 بیـــش از همـــه در درمان دردهای مزمن مورد اســـتفاده 

قرار می گرفتند. 

   نقش هوش مصنوعی در پیشبرد ایمپلنت های مغزی
به گزارش deltecbank، به نظر می رسد یک دهه آینده، ایمپلنت های عصبی 
با پیشرفت های فناورانه قابل توجهی روبه رو شوند. یکی از زمینه های اصلی 
توسعه، بهبود دقت در کاشت ایمپلنت های مغزی است که می تواند کارایی 
آنها را بالا برده و خطرات این دستگاه ها را کاهش دهد. یکی دیگر از حوزه های 
ی ایمپلنت های بی ســـیم و غیرتهاجمی اســـت که  ی توســـعه فناور ، رو تمرکز
می تواننـــد بـــدون نیاز به جراحی، با مغز ارتبـــاط برقرار کنند. همچنین انتظار 
مـــی رود پیشـــرفت در حوزه یادگیری ماشـــینی و هوش مصنوعـــی نیز بتواند بر 
ایمپلنت های عصبی تاثیر قابل توجهی داشته باشد. این فناوری ها می توانند 
ایمپلنت های پیچیده تر و هوشـــمندتری ایجاد کنند که قادر خواهند بود با 
ی بیماران قرار  نیازهای کاربر ســـازگار شـــده و درمان های موثرتری را پیش رو
ی ها مانند  دهـــد. علاوه برایـــن، ادغـــام ایمپلنت های عصبـــی با ســـایر فناور
ی و واقعیت افزوده، می تواند به امکانات جدیدی برای درمان  واقعیت مجاز

و تقویت عملکرد شناختی انسان منجر شود. 
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تسلط بر مغز بشریت به سبک جدید

نقش مردم در اداره حکومت پس از انقاب اسـامی
ی کـه طی 45  مـا از ایـن سـلطنت کـوچ می کنیـم بـه یـک نظـام مردم سـالار
سـال گذشـته حـدود 40 انتخابـات یـا همه پرسـی سراسـری برگـزار کـرده 
اسـت. یعنی میانگین هر یک سـال تقریبا یک انتخابات در این کشـور 
برگـزار شـده و نصاب هـای مشـارکت عمومـا بـالا و قابـل قبـول در ادوار 
متعـدد و مختلـف بـوده اسـت. مجلـس خبـرگان رهبـری بـه انتخـاب 
مردم اسـت و خبرگان رهبر را انتخاب می کند. رئیس جمهور به واسـطه 
مردم انتخاب می شـود و نمایندگان مجلس شـورای اسـلامی به وسـیله 
مـردم انتخـاب می شـوند. اعضـای شـورای نگهبـان 6 عضـو حقوقـدان بـا 
معرفی رئیس قوه قضائیه و باز با رأی اعتماد نمایندگان مجلس تعیین 
می شـود. شـوراهای اسـلامی شـهر و روسـتا به تعداد روسـتاها و شـهرهای 
کشور توسط مردم انتخاب می شود. حجم گسترده از نهادهای انتخابی 
کـه مقامـات بـه نمایندگـی از مـردم انتخـاب می شـوند و بـه نوعـی مردم به 
ینـی بسـیار جـدی دارنـد. بـه  ایـن واسـطه در انتخـاب مقامـات نقش آفر
کیـد شـده کـه اداره امـور کشـور بـا اتـکا بـه مـردم  عـلاوه در قانـون اساسـی تا
گذار می کند. در  باشـد؛ اصول مختلفی که اداره امور کشـور را به مردم وا
گذار شـده اسـت. اصل  ، حـق نظـارت امـور هـم بـه مـردم وا کنـار اداره امـور
8 قانـون اساسـی کـه امـکان نظـارت مـردم در آن آمـده اسـت. نظـارت بـر 
کمیـت و بـر همـه اجـزای کشـور اصـل 173 قانـون اساسـی و امـکان  حا
نظـارت قانونـی و شـرعی مـردم بـر هـر اقـدام و هـر نهـاد دولتـی و در هـر 
ی شـکایت می کننـد و مغایـرت  سـطحی. مـردم بـه دیـوان عدالـت ادار
مصوبـات بـا قانـون یـا شـرع یـا تظلم خواهـی از اقدامـات و تصمیمـات 
کـه دیـوان عدالـت  خـلاف قانـون را از دیـوان مطالبـه می کننـد. آرایـی 
ی به صورت مستمر علیه دستگاه اجرایی صادر می کند مصداق  ادار
همین امر اسـت. کمیسـیون اصل 90 قانون اساسـی که امکان شـکایت 
... به هر یک از شهروندان  یه، قوه قضائیه و از طرز کار مجلس، قوه مجر
می دهـد تـا  بتواننـد شـکایت خـود را از ایـن نهادهـا بـه ایـن کمیسـیون 
عرضـه کننـد. پـس امـکان نظـارت بـر حکمرانـی در کلیـه سـطوح بـر مردم 
ثابت شده است. علاوه بر این نمایندگان مطابق اصول مختلف قانون 
اساسـی حـق سـوال، اسـتیضاح، تحقیـق و تفحـص در کلیـه امـور کشـور 
و اظهارنظـر را دارنـد. مرحلـه آخـر اینکـه بـرای صیانـت از قانـون اساسـی 
برآمـده از نـگاه مـردم، یعنـی همه پرسـی اولیـه و همه پرسـی پـس از متـن 
قانـون اساسـی، نهـاد پاسـدار قانـون اساسـی یـا شـورای نگهبـان تاسـیس 

می شـود کـه امـکان اصلاحـات قانـون اساسـی کـه در نظـام پادشـاهی بـه 
یـت  آن اشـاره شـد اتفـاق نیفتـد. ایـن بخـش مربـوط بـه تضمیـن جمهور
ی اسـلامی در  نظـام و اصلی تریـن محـور شـعار اسـتقلال آزادی جمهـور

نـگاه مـردم بود.
 

 وضعیت شـعار آزادی در انقاب اسامی
در محور آزادی و استقلال هم دستاوردهای انقلاب در حوزه حکمرانی 
یع مـرور می کنـم. در حـوزه آزادی، وضعیـت حقـوق آزادی هـای  را سـر
کـه عمـلا  کردیـم. حـق مشـارکتی  سیاسـی پیـش از انقـلاب را اشـاره 
یچه مقامات نظام بود، پس از انقلاب علاوه بر حق های  دستخوش و باز
تعییـن سرنوشـت کـه بـه آن اشـاره شـد، در فهرسـت انتخاباتـی در قانـون 
اساسـی بـه حقـوق زنـان و خانـواده به طـور خـاص مـورد توجـه قـرار گرفتـه 
اسـت. اصـل 10 قانـون اساسـی می گویـد هیـچ قانونـی نمی شـود برخـلاف 
بنیان خانواده تصویب کرد. حقوق اقلیت های دینی؛ علاوه بر اصل 13 
کـه بـه حقـوق و آزادی هـای دینـی و مذهبـی اشـاره داشـت، اقلیت هـای 
دینـی 5 نماینـده در مجلـس دارنـد کـه تبعیـض مثبـت بـه نفـع آنهـا شـده 
گـر بـه لحـاظ کمـی بـه تعـداد حدنصاب کرسـی ها نرسـند،  اسـت. حتـی ا
بـاز در قانـون اساسـی بـه نفـع آنهـا عمـل شـده اسـت. حـق آزادی تحـزب 
در اصـل 26 قانـون اساسـی آمـده اسـت. مـا در طـول 45 سـال بیـش از 
یـم. مثـلا مقایسـه کنیـد بـا حـزب  120 حـزب ثبت شـده فعـال در کشـور دار
یات در اصـل 24 قانـون  رسـتاخیز پیـش از انقـلاب. مطبوعـات و نشـر
یه دارای مجـوز حمایت هـای دولتـی  اساسـی آمـده اسـت. از 8000 نشـر
صورت می گیرد، به واسـطه آزادی های مختلف مطبوعات و نشـریات. 
آزادی اعتراضات و تجمعات موضوع اصل 27 قانون اساسی است. در 
چهارچوب هـای مذکـور بـه شـرط اینکـه بـا حمـل سـلاح و مخـل امنیـت 
مردم نباشـد. در اصل 25 قانون اساسـی اسـتراق سـمع و رعایت حقوق 
خصوصـی افـراد تامیـن شـده اسـت مگـر دسـتور مقـام قضایـی باشـد. 
در حـوزه آزادی هـای قضایـی پیـش از انقـلاب اساسـا بـا وضعیتـی کـه 
یـه  بـود. یعنـی پادشـاه همـه  دیدیـم وزارت دادگسـتری جزئـی از قـوه مجر
یـم  ی اسـلامی قـوه قضائیـه و دادگسـتری دار را نصـب می کـرد. در جمهـور
یـه مسـتقل اسـت. حـق دسترسـی بـه دادگاه در  و قـوه قضائیـه از قـوه مجر
قانـون اساسـی مـا پیش بینـی شـده کـه قبـل از انقـلاب نبـوده اسـت. حـق 
ی مـوارد  دادخواهـی، حـق دسترسـی بـه دادگاه، انتخـاب وکیـل و بسـیار

. اصـل برائـت، منـع شـکنجه، آزادی در اقـرار و سـوگند. حقـوق  دیگـر
گرفتـه  یـح قـرار  کـه در قانـون اساسـی مـورد تصر فرهنگـی و اجتماعـی 
اسـت. حـق تامیـن اجتماعـی، آموزش وپـرورش رایـگان، حـق بهداشـت، 
یسـت و غیـره. بـا اینکـه 45 سـال از قانـون  حـق اشـتغال، حـق محیط ز
اساسـی می گـذرد امـا قانـون اساسـی مـا یـک قانـون اساسـی پیشـرو در 

ی اسـلامی ایـران اسـت. حقـوق اساسـی جمهـور
 

وضعیت شعار استقال در انقاب اسامی
ی اسلامی، بحث استقلال  محور سوم در شعار استقلال آزادی جمهور
کشور است. استقلال به عنوان یک بحث انقلابیون، در حوزه سیاسی و 
بین المللی و در حوزه فرهنگی و در حوزه علمی و نظامی و ان شاءالله در 
حوزه اقتصادی، با تقویت پایه های اقتصاد مقاومتی، حاصل و تا حدود 
یـادی رو بـه تکمیـل و تقویـت اسـت. اشـاره کردیـم بـه قبـل از انقـلاب و  ز
یخی برای  وابستگی مقامات که بد نیست اشاره کنیم به برخی وقایع تار
ی، انگلسـتان  ی. در سـال 1322 روسـای جمهور سـه کشـور شـورو یادآور
ن اطـلاع از پادشـاه در کشـور مـا کنفرانـس سـه روزه برگـزار  یـکا بـدو و آمر
می کننـد. یـا قانـون کاپیتولاسـیون بـه نفـع اتبـاع ایـالات متحـده در همین 
گـر آمریکایـی جـرم  مجلـس تصویـب شـد. نظـام قضایـی حـق نداشـت ا
کـرد حـق رسـیدگی داشـته باشـد و بایـد کشـور میزبـان خـودش رسـیدگی 
کنـد. ایـن قانـون در 1343 بـه تصویـب مجلـس و تاییـد شـاه می رسـد. 
یت نظام و مردم. آمریکایی ها  همچنین کودتای 28 مرداد علیه جمهور
بعدا خودشـان مستندات شـان را منتشـر کردند که وضعیت حکمرانی 
فاقـد اسـتقلال بـوده اسـت. مایـل بودمـدر رابطـه بـا وضعیـت اسـتقلال 
در حوزه هـای فرهنگـی و علمـی و جایگاه هـای مـدارس و جایگاه هـای 
علمی ما، از دو کتاب صعود 40 ساله و کارنامه منتشرنشده، برخی آمار 
را ارائـه دهـم. اسـتقلال فرهنگـی و علمـی و نظامـی چگونـه بـوده اسـت 
و الان چگونـه اسـت. اسـدالله علـم در یادداشـت های خـود درخصـوص 
یـکا را بخـواه و بگـو 35  27 فروردیـن 52 می گویـد شـاه گفـت سـفیر آمر
یتنـام فرسـتادید. در عـوض شـما  هواپیمـای اف5 بـه شـما دادیـم کـه بـه و
چنـد فانتـوم اف14 بـه مـا دادیـد و 64 فانتـوم هـم کـه خودمـان داشـتیم. 
چـرا لـوازم یدکـی 16 فانتـوم را بـه مـا نمی دهیـد کـه زمین گیـر اسـت. شـاه 
گفـت بـا وجـود اینکـه سـازنده ایـن فانتوم هـا کتبـا تاییـد کـرده کـه قیمـت 
هـر هواپیمـا 6.5 میلیـون دلار اسـت چطـور آن را بـه 18 میلیـون دلار بـه 

ی کـه دربـاره ناوشـکن ها بـا مـا  مـا فروخته انـد. در پاسـخ گفتـم همـان کار
کردنـد. 6 فرونـد 280 میلیـون دلار بـود کـه مـا را مجبـور کردنـد 600 میلیـون 
ی که از خرید نفت ایران،  یم. شریف امامی می گفت هر دلار دلار بپرداز
یـد ادوات نظامـی  یـکا بـه ایـران پرداخـت می کـرد، دو دلار بـرای خر آمر
کـه هـم منابـع  برمی گرداندنـد. ایـن وضعیـت اسـتقلال نظامـی مـا بـود 
یـده بودیـم را عمـلا  ی از آنچـه خر را می بردنـد و هـم امـکان بهره بـردار
یـاد بـود کـه  نداشـتیم. در وضعیـت اسـتقلال علمـی سـطح بی سـوادی ز
حتـی پایین تـر از میانگیـن سـطح جهانـی بـود. مقایسـه کنیـد بـا امـروز کـه 

سـطح سـواد الان بیـش از میانگیـن جهانـی اسـت. 

تحلیل برون مرزی شعارهای انقاب اسامی
شـاخص های اسـتقلال نشـان می دهد که ما در تحقق شـعار اسـتقلال 
ی اسـلامی در کنار نقاط ضعف و مواردی که نتوانسـتیم  آزادی جمهور
ی،  کارآمـد ادار کنیـم مثـل انقـلاب در سـاختارهای نا آنهـا را محقـق 
اصلاحـات بنیادیـن اقتصـادی و تامیـن اسـتقلال واقعـی در حـوزه 
اقتصادی، در حوزه های متعددی دسـتاوردهای شـگرفی داشـتیم. این 
ی اسـلامی ایـران پـس از انقـلاب اسـلامی و  وضعیـت عملکـرد جمهـور
ی  تحولی که انقلاب به وجود آورده و تامین استقلال، آزادی و مردم سالار
ی جهانیان نمودار و روشـن شـود. نظام مردم سـالار  باعث شـده که به رو
برآمده از انقلاب مردمی مبتنی بر مردم و متکی بر مردم و حرکت کننده 
در مسـیر توسـعه، اسـتقلال و آزادی را مقایسـه کنید با نظام های مرتجع 
که نظام سلطه غربی حامی این نظام هاست. آبرویی برای غرب نمانده 
است. در ماجرای غزه هم دیدیم که آبرویی برای غرب در حوزه ادعای 
حقوق، دفاع از حقوق زنان و کودکان و آزادی ها نمانده است. این مسیر 
باعث می شود کم کم برای جهانیان واقعیت غرب یا غرب بدون روتوش 
قابـل فهـم یـا هضـم باشـد. اینکـه غـرب واقعـا بـه دنبـال آزادی و اسـتقلال 
یـر سـوال رفتـه اسـت. دلیـل اینکـه در  کشورهاسـت به طـور مشـهودی ز
کشـورهای منطقه، مقاومت همسـو با نگاه اسـلامی در سـطح حکمرانی 
شـکل می گیـرد ایـن اسـت کـه موفقیت هـای ایسـتادن در برابـر غـرب را 
می بیننـد. نتیجـه اینکـه ایـن افـق تمدنـی کـه ایـن نـگاه می توانـد شـکل 
دهـد، می توانـد در نقـاط مختلـف جهـان هژمونـی چنـد دهـه غـرب را بـه 
زمیـن زنـد. نتیجـه اش تغییـر هندسـه قدرتی اسـت کـه مقام معظم رهبری 

یـم بـه سـمت آن بـه سـرعت حرکـت می کنیـم. اشـاره کردنـد کـه دار
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پایین بودن مشارکت در انتخابات مجلس و خبرگان رهبری 1402 یکی از مهم ترین 
دغدغه های فعالان سیاسی این  روزهای کشور است. مطابق نظرسنجی ها تا فاصله 
کمتر از دو ماه تا انتخابات، مشارکت در مجموع در حدود 40 درصد است و این 
، مخصوصا در شهرهای بزرگ پایین تر است. شاید یکی از بهترین راه های  آمار
افزایش مشارکت مردم در انتخابات توجه به علل کاهش مشارکت باشد. معمولا 
علت مشارکت پایین را نبود تکثری از نمایندگان می دانند، درحالی که بعضی از 
منتقدان از بازبودن کانال تایید  صلاحیت ها در این دوره گلایه هم داشته اند. فارغ 
از این کلیشه همیشگی، به نظر می رسد باید به دنبال عوامل دیگری برای فهم علل 
»روند« کاهش مشارکت بود؛ به زعم ما این عامل بیش از هر چیز ناشی از تفاوت 

قابل توجه سطح نمایندگان مردم و مردم است. 

   توضیح مساله
»مردم نمی فهمند!«، »این حرف ها سنگین و نخبگانی است!« و گزاره های 
کلیشه  شده  ای نظیر اینها را معمولا به صورت مکرر از زبان مدیران، مخصوصا مدیران 
رسانه ای و فرهنگی یا نمایندگان مجلس شنیده ایم. ماحصل این گزاره ها آن است 
که باید سطح سیاست ورزی و محتوای قابل گفت وگو با مردم را به شکلی افراطی 
و مبتذل پایین آورد تا یحتمل مردم ارتباط بیشتری با مدیر یا سیاستمدار بگیرند. 
اما به طرز عجیبی، علی رغم رعایت شدید این اصل توسط مدیران یا نمایندگان 
مبنی بر پایین آوردن سطح مطالب )بخوانید مبتذل کردن آن(، از قضا بازهم مشکل 
مخاطب، حل نمی شود. در این شرایط مشاوران رسانه ای آن مدیر یا نماینده بازهم 
راهکار را در سطحی تر کردن )بخوانید مبتذل تر کردن( محتوا دنبال می کنند و به 
آن مدیر یا نماینده گوشزد می کنند که سطح مطلب را پایین تر بیاورید تا مخاطب 
بتواند با او ارتباط بگیرد. اما عجیب اینکه این فرآیند هرمقدار هم تکرار می شود، 
بازهم معضل جذب مخاطب یا مشارکت مردم، مخصوصا در درازمدت حل 
ک و معیار جذب مخاطب یا مشارکت  نمی شود. در این فرآیند، به تدریج ملا
مردم )یعنی اصلی که هر چه پیش تر می آییم، کاهش می یابد(، توسط مدیران، 
نمایندگان یا مشاوران رسانه ای و تبلیغاتی آنها تعیین می شود. به تعبیر دیگر آنچه 
سطح مطالب و گفته های مدیران یا نمایندگان را معلوم می کند، نه سطح فهم واقعی 
مردم یا مخاطبان بلکه سطح فهم خود نماینده یا مدیر یا مشاور رسانه ای اوست. 

   فرضیه رقیب
در مقابل این فرضیه که کاهش مشارکت مردم معلول سطح فهم یا بیان پایین 
نمایندگان یا مدیران است فرضیه دیگری نیز مطرح است که در ادامه به طرح و 

نقد آنها خواهیم پرداخت. 
اصلاحطلبان: یکی از فرضیات رایج درباره کاهش  وعدمحضور عدمتکثر
میزان مشارکت در انتخابات، عدم تکثر دیدگاه ها و نمایندگان آنها و یک دست 
بودن انتخابات، مخصوصا با نبود یا حضور ضعیف نمایندگان طیف موسوم 
به اصلاح طلبان است. فارغ از آنکه بعضی از منتقدان از بازبودن زیادی درگاه 
تایید صلاحیت های شورای نگهبان در این دوره گلایه دارند و در میان گروه ها و 
، تکثری از دیدگاه ها دیده می شود اما به  دیدگاه های حاضر در انتخابات پیش رو
دلایل زیر حتی نبود یا حضور ضعیف طیف موسوم به اصلاح طلبان نیز توضیح 

مناسبی برای این حد از کاهش مشارکت نیست. 
اولا بسیاری از اصول یا آرمان های اصلاح طلبی کلاسیک )از 1376 به بعد(، 
مخصوصا امور مربوط به جامعه مدنی، تکنوکراسی، توسعه و نظایر آنها در میان 
نمایندگان موجود دیده می شود و تضاد شدید میان اطلاح طلبان با اصولگرایان در 
انتخابات های دهه 1380 دیگر معنای قابل توجهی ندارد؛ چنانکه بعضا نمایندگانی 
از اصولگرایان اصلاح طلب رخ می نمایند؛ ثانیا در میان نمایندگان موجود نیز تکثر 
و اختلاف دیدگاه ها به قدری است که نمی توان مدعی یک دستی انتخابات شد. 

ثالثا نکته اساسی و مهم در ارتباط با فرضیه این یادداشت، آن است که حتی اگر 
علت کاهش مشارکت را نبود یا حضور ضعیف اصلاح طلبان بدانیم، بازهم نه تنها 

خللی در فرضیه این یادداشت پیش نمی آید، بلکه موید آن است. 
اصلاح طلبان از جریان هایی بوده اند که همیشه به واسطه مجلات و ژورنال های 
تخصصی و حرفه ای شان از روزنامه شرق تا ایراندخت و سیاست نامه و بسیاری 
از سایت های شان به ترویج ادبیات نخبگانی شهرت داشته اند. از قضا خود 
اصلاح طلبان همواره جریان مقابل را به سطحی بودن، نداشتن ادبیات نخبگانی، 
عوام فریبی در حوزه سیاست و نظایر آنها محکوم می کردند و جراید و ژورنال های 
اصولگرایان را فاقد روند حرفه ای می دانستند. به راستی چگونه ممکن است که 
، لنین، استالین، کانت،  ک، هابز اسامی و نظریات دشوار و سنگینی نظیر هگل، لا
، لیبرالیسم، سوسیالیسم، مارکسیسم، ناسیونالیسم، رکود و تورم، انواع  هایک، راولز
تکنیک های رسانه ای و شبکه های اجتماعی و نظایر آنها را که هیچ نسبتی 
با حافظه بلندمدت تاریخی ایرانیان نداشته، تبدیل به ادبیات رایج سیاسی 
جامعه ایرانی کرد و آنگاه در مقابل مدعی بود که مردم حرف های عادی سنت 
اسلامی-ایرانی خودشان را نمی فهمند یا این حرف ها، سنگین و نخبگانی است؟! 
از این منظر از قضا اگر کاهش مشارکت در این دوره را ناشی از فقدان یا ضعف 
حضور اصلاح طلبان بدانیم )فرضیه ای که لزوما مورد تایید نگارنده این یادداشت 
نیست(، بازهم تاییدی بر فرضیه این یادداشت مبنی بر فاصله بسیار زیاد سطح فهم 
نمایندگان و مردم است؛ تجربه اصلاح طلبان نشان می دهد که از قضا، بالابودن یا 
گاهی عمومی )و به طور کلی، اجتناب از کلیشه هایی نظیر »مردم«  بالابردن سطح آ
... از طریق جراید، ژورنال ها و  نمی فهمند! این حرف ها سنگین و نخبگانی است! و
دیگر ابزارهای فرهنگ عمومی )حتی با مفاهیم و ادبیات بیگانه و غریبه و غیربومی 
با حافظه تاریخی مردم(، باعث افزایش مشارکت سیاسی و نه کاهش آن می شود. 

   مویدات فرضیه مختار
مردم: شاخص های که می توان به عنوان  تفاوتشاخصهاینمایندگانو
سنجش سطح فهم بر آنها تکیه کرد شاید روشن ترین شاخص برای تایید فرضیه 
مختار این یادداشت باشد. اشتغالِ درازمدتِ بسیاری از مدیران و نمایندگان، 
گاهی  مخصوصا نمایندگان مجلس به این شغل، عملا امکان ارتباط با منابع آ
... را از  عمومیِ مردم در قلمروهای مختلف فنی، پزشکی، علوم انسانی، دینی و
گاهی عمومی مردم، خواه از طریق کتاب و جراید  آنها سلب کرده است. منابع آ
یا از طریق شبکه های مجازی و رسانه های داخلی یا خارجی و خواه از طرق 
رسمی تر تحصیلات عمومی و عالی، در حال رشد و ارتقاست. این در حالی است 
که اشتغال چندین دوره ای نمایندگان به شغل پرمشغله نمایندگی یا مدیریتی و 
همچنین اخذ مدارک دانشگاهی از دانشگاه های رتبه پایین، باعث عقب افتادن 
گاهی عمومی شده است. تفاوت این شاخص ها مخصوصا از  آنها از سطح آ
حیث کیفی، فاصله معناداری میان عموم مردم و نمایندگان/مدیران ایجاد کرده 
گاهی آنها  است. جز تعداد معدودی از نمایندگان/مدیران، اطلاعات و سطح آ
در همان دوره های پیش از قبول مسئولیت اجرایی باقی مانده و به تعبیر رایج، 
دیگر فرصت کتاب خواندن ندارند. این فقدان گاهی با اجبار مدیران/نمایندگان 
گاهی عمومی مردم  به ارتباط گیری با نخبگان و تحصیل کردگان یا حتی ارتباط با آ
می تواند رفع شود، اما در اینجا نیز چنانکه اشاره خواهم کرد غلبه منطق تبلیغات 
و معطوف بودن این جلسات عمومی یا تخصصی به جلسات منجر به بیلان  
کاری و تبلیغاتی شدن آنها )که گلایه های مکرر متخصصان یا حتی عموم مردم از 
تبلیغاتی بودن جلسات مدیران/نمایندگان با آنها حکایت از این امر دارد(، امکان 
گاهی نمایندگان/مدیران را به حداقل می رساند. طبیعی است که  ارتقای سطح آ
/نماینده ای که با تبلیغاتی کردن جلسات تخصصی یا عمومی اش به  وقتی مدیر
گاهی خودش را  شوهای تبلیغاتی یا بیلان  کاری های مدیریتی، امکان ارتقای آ
سلب می کند و در دوره بعد به دلایل صرفا سیاسی و زدوبندهای سیاسی نماینده 

یا مدیر شود، مشارکت مردمی کاهش می یابد. 

جامعهایرانی: سیاست ، نقطه اوج عقل و عقلانیت است.  سیاستزداییاز
ع(، سیاست  بر مبنای حدیث »من ساس نفسه ادرک السیاسه« از حضرت علی )
در معنای واقعی کلمه، محصول سیاست نفس است و سیاست قوای نفسانی، 
به معنای کنترل قوای شهوت و غضب و تخیل در ذیل عقل است. حتی اگر معنای 
مدرن از سیاست را هم درنظر بگیریم، عقل تنظیم گر و کنترل نیروها با عقلانیت 
ابزاری، بازهم بیانگر حضور نحوه ای دیگر از عقلانیت در قلمرو سیاست است. 
در فقدان عقل و عقلانیت، تنها عاملی که می تواند ضرورت های شبه عقلانی و 
شبه منطقی را به صورت مقطعی تامین کند، همان طور که از زمان سوفسطائیان 
یونان چنین بوده، تکرار یک گزاره غلط، در حجم و تکرار انبوه است، به نحوی 
که آن گزاره غلط و غیرعقلانی به دلیل تکرار انبوه، عقلانی جلوه کند. تکرار مکرر 
کلیشه »مردم« نمی فهمند! این حرف ها سنگین و نخبگانی است! و نظایر آنها 
عملا به معنای دوری از هر معنایی از عقلانیت در سیاست و پناه بردن و دمیدن 
در تنور سیاست زدایی از جامعه ایرانی است. شاید در برهه کوتاه مدت منتهی به  
انتخابات بتوان با تکیه بر این شور تبلیغاتی )که در مورد بعد به آن اشاره خواهم 
کرد(، مشارکتی موقت را رقم زد، اما تهی کردن سیاست از عقلانیت و گفت وگوهای 
انتقادی عقلانی به بهانه آنکه »مردم نمی فهمند!« یا »این حرف ها نخبگانی و سنگین 
است!« مخصوصا در درازمدت، منتهی به سیاست زدایی از جامعه شده و نتیجه 

محتوم آن، کاهش مشارکت سیاسی خواهد بود. 
سیاست: تبلیغات، مهم ترین ابزار نظام سرمایه داری  اصالتتبلیغاتدر
غربی مخصوصا در قرن بیستم برای غلبه بر بحران های ذاتی اش بوده است. 
تبلیغات به عنوان محور اصلی صنعت فرهنگ، واقعیت را به شکلی به مخاطب 
عرضه می کند که مخاطب علی رغم التفات درونی به کذب آن، اما به جهت 
سلطه همگانی تبلیغات، ناگزیر از تن دادن به آن می شود. بی جهت نیست که 
تبلیغات در شکل رسانه ای اش تا این اندازه در انتخابات ها اهمیت یافته است. 
لایش، با محوریت معرفی صرف و شناساندن  اگر در دهه 60 تبلیغات ساده و بی آ
شعارهای عمیقی همچون شعار »حکومت اسلامی آن حکومتی است که مردم را 
به فکر کردن دعوت می کند و هدایت ذهن مردم را به کار می گیرد« انجام می شد، 
اما هرچه به تدریج جلوتر آمدیم، تبلیغات تبرج گونه و اغواگر بیشتر شد و محتوای 
. در میان مشاوران یک مدیر یا نماینده،  شعارها و ایده ها، مبتذل تر و سطحی تر
سهم و وزن مشاور رسانه ای یا حتی مشاور عکاسی و چهره پردازی به مراتب بیشتر 
از وزن و سهم مشاور فکری یا حتی فلسفی یک مدیر یا نماینده است. در این 
موازنه، مشاور فکری )اگر وجود داشته باشد(، باید گزاره ها را هم مطابق نظر مشاور 
رسانه ای به  جذاب ترین و مهیج ترین شکل ممکن تنظیم کند تا به بهانه کلیشه 
»مردم نمی فهمند!« یا »این حرف ها سنگین و نخبگانی است!« محتوایی کاذب، 
ایدئولوژیک و مبتذل اما پر زرق و برق با بهره گیری از تولید انبوه  رسانه ای و تکرار 
بی امان بر سر مخاطب و مردم هوار شود. اصحاب صنعت فرهنگ که مفید فریب 
توده ای است، همچون تولید صنعتی توده ای، در حجمی انبوه کالاهای فرهنگی 
مبتذل و یک بار مصرفی را تولید می کنند که علی رغم جذابیت های مقطعی و 
کوتاه مدت و تحریک هیجانات، هیچ  بهره ای از واقعیت و حقیقت ندارند. تاریخ 
مصرف این کالاها و محتواهای تبلیغاتی به اندازه تاریخ مصرف پوسترهای کاغذی 
حاوی عکس های زینت شده ای از نمایندگان/ مدیران است که آنها نیز حتی با 
واقعیت ظاهری نمایندگان/ مدیران سازگار نیست. همان طور که مدیران/ نمایندگان 
با صورت بزک کرده در عکس های تبلیغاتی بر سر کرسی های نمایندگی یا دیدارهای 
مردمی ظاهر نخواهند شد، کمتر نماینده ای را می توان یافت که شعارها و کالاهای 
تبلیغاتی پر شور انتخاباتی اش را در دستورکار اجرایی دوره نمایندگی اش قرار دهد. 
در اینجاست که عقلانیت، قربانی شور فراگیر کاذب می شود و سیاست، قربانی 
تبلیغات و مشاوران فکری و فرهنگی، تسلیم محض مشاوران رسانه ای و تبلیغاتی. 
در این شرایط سیاست و انتخابات بر سر یک دوراهی قرار می گیرد. در مسیری 
بی انتها باید سیاست را فدای تبلیغات کرد و ناگزیر باید منتظر ظهور نسخه های 
ایرانی سلبریتی هایی نظیر زلنسکی یا ترامپ و رقص های هیلاری کلینتون در 

بالاترین سطح سیاست بود یا در مسیری دیگر و متناقض با حفظ چهارچوب های 
شورای نگهبان، شاهد ظهور مدیران/ نمایندگانی بود که علی رغم تن دادن به 
گاهی  تبلیغات، اما سعی می کنند ظاهر صحنه  را حفظ کنند. در این شرایط آ
گری تبلیغات مخصوصا در درازمدت و در اثر  عمیق تر مردم نسبت به اغوا
سروکارداشتن شبانه روزی با رسانه ها، ناگزیر منجر به کاهش مشارکت سیاسی 
می شود. پشت  صحنه فیلم های تبلیغاتی تنها تا زمانی برای مخاطب و مردم 
جذاب و اغواگر است که خود آنها دست به ساخت کلیپ ها و فیلم هایی نزده  
باشند و تمایز پشت صحنه و صحنه را تجربه نکرده باشند. با فهم تفاوت صحنه 
و پشت صحنه رسانه ای، دیگر تبلیغات جذابیت نداشته و لذا کاهش مشارکت 

سیاسی در فضای غلبه تبلیغات بر سیاست، امری طبیعی است. 

   راهکار افزایش مشارکت، مشارکت مردم در فرآیند 
آگاهی و معرفت

با نظر به شواهد فوق که می توان جزئیات آنها را با تدقیق بیشتری نیز بیان کرد، به نظر 
می رسد مهم ترین راهکار برای افزایش مشارکت در انتخابات اسفند 1402 و دیگر 
گاهی و معرفت  ، »مشارکت مردم در فرآیند ارتقای سطح آ انتخابات های پیش رو
از طریق انتخابات و سیاست ورزی« باشد. انتخابات به مثابه عرصه ای که تصمیم 
سیاسی را نمودار می سازد، یکی از دشوارترین و مهم ترین عرصه های حیات انسانی 
است. در انتخابات هر انسانی حق تصمیم گیری برای چهار سال از زندگی و حیات 
تکرارناشدنی اش را به نماینده یا نمایندگانی می سپارد که تصمیمات سیاسی آنها 
سرنوشت جمعی ملتی را رقم می زند. برای فهم این ماجرا تنها کافی است به قلمروهای 
کم اهمیت تر از انتخابات مراجعه کنیم. هر کدام از ما برای دادن حق وکالت به 
یک وکیل برای انجام یک معامله مالی حتی نه چندان سنگین و برای اجتناب از 
مخاطرات احتمالی، حتما به دفاتر ثبت اسناد مراجعه می کنیم و با رعایت بسیاری 
گاهی و شناخت مانع از هرگونه  از نکات ایمنی در کمال صحت عقل و با حداکثر آ
تصمیم خارج از خواست و اراده خودمان توسط آن وکیل می شویم. بعید می دانم 
کسی حاضر باشد در حالتی که تحت تاثیر هیجانات قرار دارد و به صورت عقلانی 
تصمیم نمی گیرد، تن به چنین وکالتی بدهد. همه ما سعی می کنیم فرآیند وکالت 

در دفتر اسناد رسمی را با حداکثر عقلانیت و شناخت و معرفت انجام دهیم. 
انتخابات عرصه ای است که این وکالت در بالاترین سطح تاثیر به افرادی دیگر 
سپرده شده و واگذار می شود. تصمیمات نمایندگان ما نه تنها بر حیات تکرارنشدنی 
ما، بلکه بر حیات آیندگان و فرزندان ما تاثیرگذار است. از این  جهت انتخابات و 
فرآیندهای منتهی به آن مخصوصا شناخت و انتخاب نماینده، باید در عقلانی ترین 
حالت انسانی صورت پذیرد. حتی اگر موضوع این انتخاب و تصمیم، هیجانات و 
نیازهای احساسی نظیر خورد و خوراک و تفریح و سرگرمی و نظایر آنها باشد، بازهم 
فرآیند انتخاب باید در کمال عقلانیت انجام شود. سیاست، کنترل قوای جسمانی 
کت انسان می شود.  با عقل است. خروج قوای احساسی از دایره عقل منجر به هلا
از این  جهت انتخابات مظهر عقلانیت ملتی است و مشارکت حداکثری در 
گاهی و معرفت ملتی از طریق مشارکت  انتخابات لاجرم به معنای ارتقای عقلانیت، آ
گاهی عمومی جز با مشارکت  گاهی و عقلانیت است. ارتقای این آ عمومی در آ
گاهی و عقلانیت سیاسی ممکن نمی شود. به  عمومی حداکثری در خود فرآیند آ
همین دلیل مهم ترین راهکار کوتاه مدت یا بلندمدت برای افزایش مشارکت مردم 
گاهی عمومی است. با این افق روشن است که  در انتخابات، تلاش برای تعمیق آ
تکرار کلیشه های »مردم نمی فهمند!« یا »این حرف ها سنگین و نخبگانی است!« و 
نظایر آنها با میزان کاهش مشارکت سیاسی مردم در انتخابات و تشکیل حلقه های 
بسته قدرت که سیاست را فدای اصالت تبلیغات کرده اند، پیوند وثیقی دارد. در 
این فرصت اندک تا انتخابات افزایش مشارکت مردم ناگزیر از فراهم کردن مشارکت 
گاهی و عقلانیت و دوری از غلبه تبلیغات بر سیاست واقعی  عموم مردم در فرآیند آ
گاهی سیاسی مردم با مشارکت خود آنها«، به دور از هرگونه  و در یک کلمه »تعمیق آ

تکنیک فریبنده تبلیغاتی و اغواگرانه و سطحی سازی امور است. 

تاملی در نقش کلیشه »مردم این حرف ها را نمی فهمند!« در کاهش مشارکت سیاسی

انتخابات؛ مظهر عقلانیت یک ملت 

در منابع جامعه شناسی، مشارکت انواع متعددی مانند مشارکت اجتماعی، 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی دارد. در هر کدام از این مفاهیم اصل بر حضور 
 ... عامه مردم در تصمیم سازی ها، تصمیم گیری ها، اجرا و انجام وظایف و
است. اما آنچه تغییر می کند، حوزه ای است که مردم در آن حضور یافته 
و اقدام جمعی می کنند. چهارچوب های نظری و تجارب داخلی نشان 
از آن دارد که مشارکت اجتماعی، پایه  هرگونه مشارکتی است. یعنی اگر 
بخواهیم جامعه ای را به سمت مشارکت جویی چه در طرف مردم و چه 
در طرف نظام حکمرانی سوق دهیم، باید از نقطه مشارکت اجتماعی 
آغاز کنیم. مشارکت اجتماعی عموما به فعالیت داوطلبانه ای اشاره دارد 
که افراد را در موضوعات تعاملی یکدیگر و نیازهای اجتماعی دخیل 
می کند. این مشارکت می تواند اشکال و درجات متفاوتی مانند تعاون، 
 ... همکاری، همیاری، همبستگی، انطباق، سازگاری، پذیرش، انقیاد و
داشته باشد. پژوهشگران معتقدند ریشه مشارکت اجتماعی، عقاید افراد 
و نگرش آنان به موضوعات و مسائل اجتماعی است تا آنها را به اهداف 
یف مشخص است مشارکت در عرصه هایی  خود برساند. با این تعار
مانند سیاست، باید ابتنای بر مشارکت اجتماعی داشته باشد. درواقع 
جامعه باید خود را دخیل در امور جاری بداند و این مداخله نیز توسط 
نظام حکمرانی، هم مشروع دانسته شود و هم تقویت شود تا بعد سیاسی 

هم مشحون حضور مردمی شود. 
مهم است دقت کنیم، مشارکت اجتماعی خود را در قالب های مختلف 
بروز می دهد. شکل های سازمان یافته که در قالب انواع سازمان های 
مردم نهاد بروز می کند، بخشی از این موضوع است که ذیل نظام حکمرانی 
و با تایید آن صورت می گیرد. گرچه اساس و پایه این نوع از مشارکت هم 
همان داوطلبانه بودن است اما قالب آن، میزانی از رسمی بودن همراه با 
یک سری قواعد مانند اساسنامه تشکل و جمع سازمان یافته مربوطه را دارد. 
همچنین میزان فعالیت در این شکل و قالب، معمولا منظم و ساختاریافته 
است. نظارت حاکمیتی در این قالب نیز در بیشترین حالت خود قرار دارد. 
اما شکل دیگری از مشارکت اجتماعی نیز وجود دارد که سازمان یافته 
نبوده ولی افراد را دخیل در امور اجتماعی می کند. وجود مجموعه های 
... که اساسا به گونه ای  فراوان اجتماعی مبتنی بر روابط دوستی، محلی و

سازماندهی نشده و غیررسمی، با رویکردی داوطلبانه پیرامون مسائل 
اجتماعی کشور درحال فعالیت هستند، از جمله این موارد مهم و اساسی 
است. نکته دیگر در این زمینه تفاوت شکل ها و قالب های مشارکت 
اجتماعی در کشورهای مختلف است. باید در نظر داشت صورت بندی 
هر جامعه برای مشارکت اجتماعی و فرهنگی، با جوامع دیگر گاهی 
متفاوت است. برای مثال وجود قالب هیات مذهبی یا مسجد، یکی از 
دیرپاترین قالب های مشارکت اجتماعی و فرهنگی و در برخی برهه ها 
مانند انقلاب اسلامی در ایران بوده است. در همین مثال ها بازهم مشخص 
است مشارکت اجتماعی آغازگر مسیر مشارکت در انواع دیگر آن به ویژه 

مشارکت سیاسی بوده است. 
در دهه اخیر نیز قالب های جدید و منحصربه فردی برای مشارکت 
اجتماعی به وجود آمده که مغتنم است. برای مثال در نوع سازمان یافته 
که با  کرد  گروه های جهادی اشاره  مشارکت، می توان به شکل گیری 
استقبال خوبی از سوی جوانان و دانشجویان روبه رو بوده است. و در نوع 
غیرسازمان یافته نیز می توان مشارکت عمومی مردم و خصوصا جوانان در 
شبکه های اجتماعی و گفت وگوی چندطرفه درباره مباحث مختلف را 
مورد توجه قرار داد. بر این اساس می توان گفت مشارکت اجتماعی در 
ایران، تضعیف نشده، بلکه شکل و قالب آن تغییر یافته است. گرچه 
این تغییر ایرادات خود را دارد. یکی از مهم ترین ایرادات وجود اخبار 
و اطلاعات بعضا غیردقیق و نادرست در این شبکه ها و درونی شدن 
گروه ها و خرده فرهنگ های اجتماعی است. یعنی به جای آنکه مردم با هم 
گفت وگو کنند و مشارکتی با اکثریت جامعه داشته باشند، در فضایی از 
دوستان و هم فکران خود گفت وگو می کنند و در نتیجه مشارکت اجتماعی 
به همبستگی اجتماعی بیشتر منجر نمی شود. همچنین اشکال دیگری 
که در این زمینه می توان ذکر کرد عدم وجود اطلاعات و آمار کمی از این 
گونه های جدید مشارکت در کشور است. خلاصه اینکه مشارکت اجتماعی 
به عنوان پایه و مبنای مشارکت در کشور و همچنین نقش ممتازی که 
در جامعه پذیری افراد، خصوصا جوانان برعهده دارد باید بیش از پیش 
مورد توجه سیاستگذاران و مجریان قرار گیرد. همچنین باید توجه داشت 
تقویت انواع دیگر مشارکت همچون مشارکت سیاسی را، باید از مشارکت 
اجتماعی آغاز کرد و این آغاز هم باید با نگاهی به ساختارهای بومی و 
تغییرات جدید و روندهای شکل گرفته در یک دهه اخیر انجام شود تا در 

نگرشی کل بین، بتواند کار را پیش ببرد. 
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به دنبال وقوع جنگ طوفان الاقصی در غزه، رهبر معظم انقلاب از کشورهای 
اسلامی خواستند به خطوط تامین اقتصادی رژیم صهیونیستی ضربه بزنند. 
دولت یمن بر اساس این راهبرد، حملات به خطوط کشتیرانی رژیم را در دریای 
سرخ و خلیج عدن آغاز کرد. رسانه های صهیونیستی اعتراف کرده اند این 
حملات با ایجاد فشار موثر بر خط دریایی جنوب، باعث تعطیلی 90 درصد 
از فعالیت های بندر ایلات شده است.  در میانه درگیری بزرگ فلسطینی ها با 
پشتیبانی جهان اسلام، جهان عرب و کشورهای ضدصهیونیستی، اعراب 
منطقه در اقدامی به زیان فلسطین، اسلام و جهان عرب با استفاده از خط 
زمینی کشیده شـــده از امارات، عربســـتان و اردن انتقال حجم بالای کالا به 
فلسطین اشغالی را کلید زدند. این اقدام برای دور زدن دریای سرخ صورت 

می گرفت که برای صهیونیست ها ناامن شده بود. 

راه آهنی که همه کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس را به هم متصل 
کنـــد، حداقـــل از ســـال 2009 آرزوی دیرینه دولت های منطقه، به ویژه عربســـتان 
سعودی بوده است. اما مسائل منطقه ای پس از بیداری اسلامی و کاهش قیمت 
نفت و همچنین اختلاف کشورهای شورای همکاری خلیج فارس که با تحریم 
قطر در سال 2017 به اوج خود رسید، مانع از انجام این کار شد. بااین حال، بهبود 
روابط قطر با کشورهای شورای همکاری خلیج فارس و تغییر رویکرد بن سلمان 
از سیاست خارجی تهاجمی-نظامی به سیاست خارجی عمل گرا و همچنین 
الزامات نظام بین الملل در لزوم بازیگری قدرت های متوسط، منجر به این شد 
که در چهل و دومین اجلاس سران شورای همکاری خلیج فارس که در دسامبر 
، تاســـیس »اداره راه آهن شـــورای همکاری  2021 برگزار شـــد، رهبران شـــش کشـــور
خلیج فارس« را تصویب کنند. این نهاد نقش اصلی را در هماهنگی و مدیریت 
این پروژه بر عهده خواهد داشـــت. بااین حال، امیدها به ازســـرگیری این پروژه در 
مارس 2022 که رسانه های قطری گزارش دادند که ساخت بخش اتصال راه آهن قطر 
به عربستان به زودی آغاز می شود بیشتر شده است. همچنین کارهای مقدماتی 
مانند طراحی،   مهندسی و برنامه ریزی های موردنیاز نیز تکمیل شده اند. بر اساس 
گزارش ها، پیش بینی می شود این خط راه آهن تا سال 202۵ به بهره برداری برسد، 
اما به نظر می رسد بر اساس گزارش اکونومیست، نهایی شدن این طرح و اتصال 
یکپارچه همه کشـــورهای شـــورای همکاری خلیج فارس، تا ســـال 2030 به طول 
انجامد. تصمیم شـــورای همکاری خلیج فارس در این خصوص، زمینه را برای 
توسعه قابل توجه زیرساخت های ریلی منطقه فراهم کرده است. عملیاتی شدن 
این راه آهن، می تواند برای منطقه ای که پلی بین مناطق مختلف جهان به شمار 
می رود و مورد علاقه همه بازیگران بین المللی اســـت، تحول آفرین باشـــد. چنین 
امری در کنار طرح های رژیم صهیونیستی در اتصال زمینی-ریلی به کشورهای 
حوزه خلیج فارس و همچنین حمایت قدرت های بزرگ از جمله آمریکا و هند 
از آن، می تواند برای جمهوری اسلامی ایران پیامدهای عدیده ای داشته باشد که 

پژوهش حاضر سعی دارد به این مهم بپردازد. 

پروژهراهآهنشورایهمکاریخلیجفارس
بخش ریلی در منطقه شـــورای همکاری خلیج فارس به ســـرعت در حال تحول 
، کشورهای عضو به تدریج به اهمیت توسعه این جنبه از  است و در سال های اخیر
زیرساخت های منطقه و نقش کلیدی صنعت ریلی در تنوع بخشیدن به اقتصادها 
و تسهیل رشد تولید ناخالص داخلی و همچنین کاهش اتکا به نفت پی برده اند. 
، ابتکار  در این میان از سال 2009 پس از گفت وگوی طولانی، همه کشورهای عضو
راه آهن شورای همکاری خلیج فارس را تصویب کردند. هدف این ابتکار اتصال 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس از طریق راه آهن به طول 2177 کیلومتر 
است. این خط ریلی که از شهر کویت در شمال خلیج فارس شروع می شود، از 
شهرهای ساحلی جبیل و دمام در عربستان سعودی می گذرد و سپس از منامه، 
پایتخت بحرین و دوحه، پایتخت قطر عبور می کند. این خط قبل از انتقال به 
امارات و عبور از شهرهای عمده این کشور یعنی ابوظبی، دبی و فجیره، مجددا وارد 
عربستان می شود و ایستگاه پایانی این خط راه آهن مسقط، پایتخت عمان خواهد 
بود. به سخن دیگر خط آهن برنامه ریزی شده از شهر کویت آغاز می شود، از دمام 
و بندر البطح در عربستان سعودی، ابوظبی و العین در امارات می گذرد و سپس 
از طریق صحار وارد عمان می شود و در مسقط خاتمه می یابد. از دمام، از طریق 
مسیر پیشنهادی ملک حمد به بحرین و از طریق گذرگاه سلوی به قطر متصل 
-بحرین بین بحرین و قطر ارتباط  خواهند شد. احداث گذرگاه پیشنهادی قطر
بیشتری را بین این دو کشور فراهم خواهد کرد و شاید زمینه ای برای توسعه روابط 
بین آنها باشد.  تا سال 2017، تخمین زده می شود که بیش از 1380 پروژه حمل ونقل 
فعال در شورای همکاری خلیج فارس در چهار بخش اصلی حمل ونقل )راه آهن، 
جاده، هوانوردی، و دریایی( با ارزش نزدیک به 380 میلیارد دلار آمریکا وجود داشته 
باشـــد. بخش قابل توجهی از این سرمایه گذاری به توسعه زیرساخت های ریلی 
کشورهای حوزه خلیج فارس، به ویژه پروژه راه آهن شورای همکاری خلیج فارس، 
، پروژه راه آهن  اختصاص یافته است. با هزینه تخمینی بیش از 240 میلیارد دلار
شورای همکاری خلیج فارس یکی از بزرگ ترین شبکه های ریلی فرامرزی معاصر 
در جهان است که شهرهای کلیدی سراسر شورای همکاری خلیج فارس را به 
مســـیری یکپارچه متصل می کند. بر اســـاس مطالعات »اکونومیســـت«، راه آهن 
شـــورای همکاری خلیج فارس تا ســـال 2030 به طور کامل شکل خواهد گرفت. تا 
سال 2027 بر اساس زمان بندی اعلام شده ارتباط عربستان به عنوان حلقه واسط 
 ، کشورهای شورای همکاری خلیج فارس، با دیگر کشورهای منطقه، یعنی قطر
بحرین و کویت به اتمام خواهد رسید و در سال 2028 شبکه ریلی عمان به امارات 
وصل خواهد شد و درنهایت ارتباط بین قطر و بحرین با ساخت پل 40 کیلومتری 

در سال 2030 صورت خواهد گرفت. 

وضعیتریلیکشورهایعضوشورایهمکاری
خلیجفارس

کشـــورهای شورای همکاری خلیج فارس، سعی کرده اند زیرساخت های ریلی 
خود را توسعه دهند و هرکدام نقشی در این پروژه داشته باشند که به نوعی بازی 
برد-برد برای همه آنها به حساب می آید. عربستان سعودی و امارات پیشرو در این 
پروژه هستند و هر دوی آنها برنامه های بسیار بلندپروازانه ای برای تنوع بخشیدن 
به اقتصاد خود و کاهش اتکا به سوخت های فسیلی دارند و سرمایه گذاری در 
زیرســـاخت های ریلی تنها بخشـــی از این استراتژی است. گلوبال دیتا تخمین 
می زند که ســـرمایه گذاری در زیرســـاخت های ریلی در امارات متحده عربی تا 
ســـال 2026 هرســـاله و با ســـرعتی سریع تر از سایر انواع زیرساخت ها رشد  کند. تا 
سال 2026، امارات متحده عربی از مجموع بودجه ساخت 100 میلیارد دلاری، 
ســـالانه بیـــش از ۵ میلیارد دلار برای زیرســـاخت های ریلی هزینـــه خواهد کرد. 
امـــارات متحـــده عربی، برنامه راه آهن ملی خود به نـــام »اتحاد ریل« را آغاز کرده 
است. عربستان سعودی، بیشترین تمرکز و هزینه را بر توسعه شبکه ریلی دارد. 
عربستان در سال 2021 اعلام کرد که 1۵0 میلیارد دلار در حمل ونقل و لجستیک، 
سرمایه گذاری خواهد کرد. مهم ترین پروژه ریلی عربستان سعودی پل زمینی به 
طول 1300 کیلومتر است که بنادر این کشور در سواحل دریای سرخ را به بندرهای 
خلیج فارس متصل می کند. پروژه پل زمینی که قرار است ساخت آن در سال 
2022 آغاز شـــود و در ســـال 2026 تکمیل شـــود، هزینه ای بین 7 تا 26 میلیارد دلار 
برآورد شده است و با مشارکت یک شرکت چینی ناشناس درحال توسعه است. 
گلوبال دیتا تخمین می زند که عربستان سعودی تا سال 202۵ سالانه 11 میلیارد 

دلار برای زیرساخت های ریلی هزینه کند. 

فرصتکشورهایعربیخلیجفارس
علی رغـــم چالش هـــا و پیچیدگی هـــای فراوان مرتبط با توســـعه پروژه های ریلی، 
به طور بالقوه مزایای بلندمدت و گســـترده ای برای کشـــورهای شـــورای همکاری 
خلیج فارس وجود دارد. پیوستگی زمینی و جغرافیایی کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس، فرصت های بسیاری برای این شش کشور خواهد داشت و امکان 
انسجام اجتماعی و سیاسی درون این شورا را افزایش خواهد داد. البته از زمان 
شکل گیری این شورا، به سبب اقتصادهای موازی و عدم سیاست های واحد، 
شورای همکاری خلیج فارس نتوانسته در مباحث اقتصادی و پول واحد به انسجام 
برسد. با اینکه تجارت درون شورای همکاری خلیج فارس از زمان تاسیس تاکنون 
تقریبا 40 برابر شده است، اما همان طور که صندوق بین المللی پول گزارش داده، 
تجارت غیرنفتی درون شـــورای همکاری خلیج فارس همچنان پایین اســـت و 
تنها 10 درصد از کل تجارت غیرنفتی در سال 2016 را تشکیل می دهد. بااین حال 
به نظر می رسد با توجه به روی کار آمدن رهبران عمل گرا در خلیج فارس و تمرکز 
آنهـــا بـــر تنوع اقتصادی و گذر از اقتصاد نفتی، امـــکان افزایش مراودات بین این 
کشورها افزایش یابد و هرکدام نقشی در زنجیره تامین داشته باشند. در این میان، 
با تکمیل راه آهن شورای همکاری خلیج فارس، ارتباطات منطقه ای با کاهش 
، بهبود جریان تجارت در سراسر  زمان و هزینه حمل ونقل بین شهرهای بزرگ و بنادر
منطقه و جذب ســـرمایه گذاران بالقوه، به صورت چشـــمگیری بهبود می یابد. در 
چشم اندازهای بلندپروازانه کشورهای شورای همکاری خلیج فارس که می توان 
به »چشم انداز 2030 عربستان«، »چشم انداز 203۵ کویت«، »چشم انداز 2040 عمان« 
... اشاره کرد، تلاش شده است که با تنوع بخشی به منابع درآمدی، از وابستگی به  و
درآمدهای نفتی به طرز چشمگیری کاسته شود و این مهم نیز از طریق گسترش 
سرمایه گذاری در خارج، جذب سرمایه گذاری خارجی، توسعه صنعت گردشگری 
، شبکه راه آهن سراسری شورای همکاری  و... دنبال می شود. برای رسیدن به این امر
خلیج فارس، می تواند راهگشـــا باشـــد. افزون بر این، ســـاخت راه آهن در سراســـر 
شورای همکاری خلیج فارس، همکاری های منطقه ای را تقویت می کند و منجر 
به همسویی بیشتر اقتصادی در میان کشورهای شورای همکاری خلیج فارس 
می شود. درواقع، شورای همکاری خلیج فارس به دنبال تسریع در ایجاد اتحادیه 
گمرکی و بازار مشترک پیش از رسیدن به وحدت اقتصادی منطقه ای بوده است 
و چنین امری با همگرایی اقتصادی از طریق ارتباط ریلی امکان اجرا شدن دارد.   
یکی از مزایای آشکار توسعه زیرساخت های ریلی، این است که پیوندهای ریلی 
پیشرفته به افراد، کالاها و خدمات این امکان را می دهد که راحت تر و موثرتر در 
داخل و بین کشورهای شورای همکاری خلیج فارس جابه جا شوند. حمل ونقل 
کارآمدتر و مقرون به صرفه تر برای مردم، کالاها و خدمات، به توسعه گردشگری و 
تجارت در منطقه کمک می کند و درنتیجه اقتصاد منطقه را تقویت می کند. در 
حال حاضر روش اصلی حمل ونقل بار در شبه جزیره عربستان، استفاده از وسایل 
نقلیه است که به نسبت حمل ونقل ریلی، کند، ناکارآمد و گران است و همچنین 
به محیط زیست آسیب می رساند. در حالی که استفاده از شبکه ریلی، امکان 
حمل ونقل مقادیر بیشتری از کالا را در مدت زمان کوتاه تر و با هزینه کمتر فراهم 
، توسعه شبکه ریلی  می کند و تجارت کارآمدتر را تسهیل می کند. از سوی دیگر
به توسعه خود کشورهای ذی نفع نیز کمک می کند. توسعه حمل ونقل ریلی در 
مناطق توسعه نیافته می تواند به عنوان کاتالیزوری برای توسعه مناطق مختلف 
کشور باشد و مراکز شهری پیشرفته به مناطق دورافتاده روستایی متصل گردند. 
در صورتی که برنامه ریزان بتوانند اطمینان حاصل کنند که این مناطق را با سایر 
بخش های حمل ونقل مانند فرودگاه ها، بنادر و سایر زیرساخت های حمل ونقل 
داخلی متصل  کنند، این می تواند به تشویق سرمایه گذاری داخلی و رشد اقتصادی 
در چنین مناطقی کمک کند. مزایای زیست محیطی را نیز نباید نادیده گرفت. 
درحالی که در حال حاضر اکثر مسافران و کالاها در داخل و بین کشورهای شورای 
همکاری خلیج فارس از طریق جاده یا هواپیما حمل می شوند، سرمایه گذاری ریلی 
در نهایت می تواند حجم بیشتری از افراد و کالاها را جابه جا کند و میزان ترافیک 
وسایل نقلیه سنگین در جاده ها کاهش یابد. تخمین زده می شود که حمل ونقل 
ریلی، انتشار دی اکسید کربن را 70 تا 80 درصد در مقایسه با حمل ونقل با کامیون 
، راه آهن  کاهش می دهد. درواقع، علاوه بر تســـهیل جابه جایی میلیون ها مســـافر
شـــورای همکاری خلیج فارس می تواند تا 29 میلیون تن بار حمل کند، تجارت 
منطقه ای را تقویت کند و هزینه های حمل ونقل را کاهش دهد. گذشته از مزایای 
اقتصادی، زیست محیطی و اجتماعی، عملیاتی شدن راه آهن شورای همکاری 
خلیج فارس، از ابعاد سیاسی نیز می تواند برای کشورهای عربی حاشیه خلیج 
فارس حائز اهمیت باشد. همگرایی اقتصادی در بسیاری از مواقع، همگرایی 
، سبب می شود  سیاسی را نیز در پی دارد. ارتباط منافع اقتصادی کشورها با یکدیگر
که رهبران در مباحث سیاسی، دیپلماسی را در اولویت قرار دهند و اختلافات 
را با ابزار دیپلماتیک حل نمایند که چنین امری در بلندمدت نزدیکی کشورها به 
یکدیگر را در پی دارد. بااینکه کشـــورهای شـــورای همکاری خلیج فارس هنوز از 
رسیدن به چنین مرحله ای فاصله زیادی دارند و اختلافات پیدا و پنهان آنها بر سر 
نفوذ در جهان عرب و جذب سرمایه گذار وجود دارد، اما نمی توان نزدیکی رهبران 
 ، ، نادیده گرفت. به سخن دیگر را با نزدیکی مردمان، اقتصادها و منافع به یکدیگر
همان گونه که اکونومیست گزارش می دهد: »انتظار می رود کشورهای به هم پیوسته با 
وابستگی متقابل اقتصادی، جریان های گردشگری )به ویژه گردشگری مذهبی( و 
روابط مردم با مردم را تجربه کنند که درنهایت باعث افزایش رشد منطقه ای و بهبود 
چشم انداز صلح می شود.«    علاوه بر مزایای گفته شده که عمدتا ناظر بر مزیت های 
احداث راه آهن شورای همکاری خلیج فارس در درون این کشورها و ارتباط آنها با 
یکدیگر است، یکی از اصلی ترین و مهم ترین مزیت عملیاتی شدن راه آهن شورای 
همکاری خلیج فارس، در افزایش جایگاه این کشورها در کلان پروژه قدرت های 
بین المللی و همچنین افزایش ارتباط با کشورهای منطقه است. کریدورها همواره 
در طول تاریخ اهمیت داشته اند و همین اهمیت منجر به افزایش وزن ژئوپلیتیکی 
، اهمیت کریدوری و ترانزیتی  کشورهای غرب آسیا شده است. در حال حاضر نیز
کشـــورهای خلیج فارس منجر به این شـــده که قدرت های بین المللی به دنبال 
روابط عمیق و فزاینده با کشورهای حاضر در این منطقه شوند. بر همین اساس، 
احـــداث راه آهن شـــورای همـــکاری خلیج فارس و اتصال کویت به عمان، عملا 

وزن ژئوپلیتیکی کشورهای خلیج فارس و همچنین کنشگری آنها در معادلات 
بین المللی را تقویت می کند. دراین بین می توان به کشورهای چین و هند اشاره 
کرد که در پی ارتباط با کشورهای اروپایی هستند و شاید یکی از بهترین مسیرها 
عبور از کشورهای حوزه خلیج فارس باشد. راه آهن شورای همکاری خلیج فارس 
در برخی از تقاطع ها، می تواند با ابتکار »کمربند و راه« چین که به اعتقاد بسیاری 
از کارشناسان بزرگ ترین پروژه حال حاضر جهان است، ارتباط بگیرد و در ذیل 
آن تعریـــف شـــود. ارتباط کریدوری چین به عنـــوان یکی از بزرگ ترین قدرت های 
جهان با کشورهای حوزه خلیج فارس، به این کشورها در ابعاد گوناگون سیاسی، 
... مزیت های قابل توجهی می دهد و کنشگری آنها  نظامی، اقتصادی، فناورانه و
در معادلات نظام بین الملل را تقویت می کند.  گذشته از چین، هند نیز با کریدور 
عرب-مد که به دنبال ارتباط با کشورهای اروپایی از طریق کشورهای عربی حوزه 
خلیج فارس است، نگاه ویژه ای به راه آهن شورای همکاری خلیج فارس دارد. هند 
با حمایت آمریکا، سعی دارد از نفوذ ابتکار کمربند-راه چین جلوگیری و سعی 
کنـــد ابتـــکار دیگری را جهت تضعیف پـــروژه چین و همچنین افزایش ارتباط با 
کشورهای مدیترانه شکل دهد. مطالعه ای که توسط توسط مایکل تانچوم، صورت 
گرفته نشـــان می دهد که کریدور باری چندوجهی هند-عرب -مد که بمبئی را 
به بندر پیرائوس در یونان از طریق کشـــورهای خلیج فارس و رژیم صهیونیســـتی 
متصل می کند و عمدتا از خطوط راه آهن موجود و در حال ســـاخت اســـتفاده 
می کند، امکان شکل گیری بالایی دارد. این کریدور می تواند زمان عبور از بمبئی 
به یونان را از 17 روز به 10 روز کاهش دهد و همچنین جایگزینی برای کانال سوئز 
باشـــد.  همان طور که مایکل تانچوم بیان کرده، بســـیاری از زیرساخت ها از بندر 
جبل علـــی در دبـــی تـــا الغویفات در مرز عربســـتان- امارات و تـــا الحدیثه در مرز 
عربستان- اردن یا ساخته شده اند و یا در مرحله ساخت  هستند. تنها به اتصال 
ریلی 300 کیلومتری از الحدیثه به بیت شیان در مرز اردن و اسرائیل و اتصال ریلی 
به سمت حیفا که در حال حاضر عملیاتی شده، نیاز است. این واقعیت که گروه 
آدانی هند 70 درصد از سهام یک پایانه در حیفا را به دست آورده است، مهره مهم 
دیگری را در این صفحه شطرنج دیپلماتیک پیش می برد و نشان دهنده اهمیت 

کریدور هند- عرب- مدیترانه است. 

ارتباطبارژیمصهیونیستی
احداث راه آهن شـــورای همکاری خلیج فارس به ســـبب اهمیت ژئوپلیتیکی و 
ژئواکونومیکی کشورهای این منطقه، امکان پیوستن این راه آهن به دیگر کشورهای 
عربی و ایجاد شبکه ای از کشورهای عربی با محوریت عربستان سعودی را فراهم 
می کند. این راه آهن می تواند با راه آهن اردن از طریق عربستان و راه آهن عراق از طریق 
کویت و عربستان متصل شود و عملا این کشورها را به بازیگر کانونی در طرح های 
توسعه  دیگر کشورها تبدیل کند. به سخن دیگر در بلندمدت، کشورهای شورای 
همکاری خلیج فارس می توانند از شبکه ریلی برای تسهیل تجارت با کشورهای 
خاورمیانه استفاده کنند و عربستان سعودی نیز در حال حاضر در حال بررسی 
فرصت هایی برای اتصال خطوط ریلی خود به همسایگان عراق و اردن است. در 
این  بین به نظر می رسد، رژیم صهیونیستی بیش از دیگر کشورها سودای مشارکت و 
اتصال به راه آهن شورای همکاری خلیج فارس را داشته باشد. رژیم صهیونیستی از 
سال 2017، تحت ابتکاری به نام »مسیرهای صلح منطقه ای« در تلاش است تا پروژه 
راه آهنی را که بندر حیفا را به کشورهای خلیج فارس ازجمله امارات متحده عربی 
مرتبط می کند، دنبال کند. جاناتان گرینبلات، نماینده ترامپ در خاورمیانه، در 6 
نوامبر 2018 در توییتی حمایت واشنگتن را از ساخت خط آهنی که اسرائیل را به 
اردن، خلیج فارس و عراق متصل می کند، برای تقویت امنیت و ثبات در منطقه 
اعلام کرد. این طرح پس از توافق عادی سازی بین ابوظبی و تل آویو در سال 2020 
اهمیت بیشتری یافت و در ماه ژوئیه گزارش شد اسرائیل و ایالات متحده در حال 
کار روی طرحی برای پروژه اتصال زمینی برای کامیون هایی هستند که بین اسرائیل 
و امارات از طریق اردن و عربستان سعودی تردد می کنند. این دو پروژه با هم قصد 
دارند دریای مدیترانه و خلیج فارس را به هم متصل کنند. مسیر پیشنهادی، مسیری 
را در امتداد خط قطار المرج که از حیفا تا بیت شیآن امتداد دارد، در نزدیکی مرز 
اردن ترسیم می کند. این مسیر از طریق گذرگاه رودخانه اردن، معروف به پل شیخ 
حسین به اردن می رسد و از اردن به عربستان سعودی و سپس امارات می رود و با 
راه آهن شورای همکاری خلیج فارس تا عمان امتداد می یابد. این شبکه ارتباطی 
پیچیده نه تنها سرزمین های فلسطینی اشغالی را با بنادر خلیج فارس پیوند می دهد، 
بلکه راه را برای گسترش بالقوه به عراق و کویت هموار می کند. بر اساس مطالعات 
وزارت خارجه رژیم صهیونیستی و ایالات متحده، این مسیر منجر به کاهش زمان از 
دو روز تا چند هفته می شود و تا 20 درصد در هزینه حمل ونقل صرفه جویی می شود. 
بر همین اساس نتانیاهو در ژوئیه 2023 طرح »اسرائیل یکپارچه« را مطرح کرد که 
در آن 27 میلیارد دلار برای اتصال مناطق مختلف فلسطین اشغالی به یکدیگر 
اختصاص داده شده و به عقیده پژوهشگران این طرح درنهایت به دنبال ارتباط با 
دیگر کشورهای عربی خلیج فارس و به ویژه عربستان سعودی است. نتانیاهو در 
این خصوص ابراز داشت: »در آینده می توانیم کالاها را از ایلات به دریای مدیترانه 
با قطار حمل کنیم و همچنین می توانیم اسرائیل را با قطار به عربستان سعودی و 
شـــبه جزیره عربستان متصل کنیم.« روندهای موجود نشان می دهد حتی بدون 
عادی سازی روابط بین رژیم صهیونیستی و عربستان، امکان اجرایی شدن این 
مسیر وجود دارد. عربستان سعودی اجازه عبور هواپیماهای صهیونیستی جهت 
عبور از حریم  هوایی اش را صادر کرده که چنین فرآیندی در عبور زمینی و ریلی نیز 
قابل تصور است. همچنین بنا به منافع مشترک عربستان، کشورهای عربی حوزه 
خلیج فارس و رژیم صهیونیستی در اتصال خلیج فارس به دریای مدیترانه، به نظر 
می رســـد درصورت تکمیل این پروژه ها مانعی برای اتصال رژیم صهیونیســـتی به 
خلیج فارس و بالعکس وجود نداشته باشد. چنین امری برای رژیم صهیونیستی 
مزایایی عدیده ای خواهد داشـــت. گذشـــته از تحکیم روابط رژیم صهیونیســـتی 
با کشـــورهای عربی خلیج فارس که همواره جزء اصلی ترین راهبردهای این رژیم 
بوده اســـت، اتصال ریلی و زمینی اســـرائیل به منطقه، امکان حمل ونقل ســـریع و 
مقرون به صرفه کالا به بازارهای عربی را فراهم کرده و تولیدکنندگان صهیونیستی را 
برای ورود به بازارهای جدید ترغیب می کند و حجم تجارت رژیم صهیونیستی 400 

درصد افزایش می یابد. همچنین باوجود کامیون های ریلی یا جاده ای بین دولت 
اشغالگر و کشورهای خلیج فارس، رژیم صهیونیستی به عنوان مرکز حمل ونقل کالا 
از اروپا به کشورهای عربی و بالعکس، اهمیت فزاینده ای پیدا خواهد کرد و عملا 
به عنوان راه جایگزین کانال سوئز مطرح خواهد شد. در این میان وقوع جنگ طوفان 
الاقصی و افزایش تهدیدات علیه رژیم صهیونیستی در دریای سرخ، طرح »پل زمینی« 
و اتصال کشورهای عربی خلیج فارس به رژیم صهیونیستی از طریق خشکی که 
به نوعی ستون فقرات کریدور هند- خاورمیانه- اروپا )آی مک( نیز به شمار می آید، 
در راهبرد رهبران رژیم صهیونیستی و همچنین قدرت های فرامنطقه ای اهمیت 
مضاعفی پیدا کرده است. به طوری که روزنامه معاریو در میانه جنگ غزه خبری 
تحت عنوان توافق امارات و اسرائیل جهت راه اندازی کریدور زمینی میان دو بندر 
حیفا و دبی منتشـــر کرد. آنا براســـکی، روزنامه نگار اسرائیلی در همین خصوص 
نوشت: »این قرارداد با شرکت لجستیک امارات متحده عربی پورترانس افزدسی که 
با همکاری شرکت بندری دی پی ورلد کار می کند، امضا شد. انتظار می رود این 
گذرگاه زمینی که تاییدیه وزارت دفاع و دولت اسرائیل را دریافت کرده، 80 درصد 
از زمان عبور از مسیر دریایی را صرفه جویی کند، جایگزینی سریع تر برای عبور از 

کانال سوئز ارائه دهد و راه حلی برای مشکلات امنیتی این گذرگاه ایجاد کند.«

پیامدهابرایایران
عملیاتی شدن راه آهن شورای همکاری خلیج فارس و اتصال شرق و غرب شبه جزیره 
، برای جمهوری اسلامی ایران پیامدهای عدیده ای دارد. این  عربستان به یکدیگر
پیامدها را می توان در چهار بعد مورد بررسی قرار داد. نخستین پیامد تکمیل پروژه 
راه آهن شورای همکاری خلیج فارس برای جمهوری اسلامی ایران این است که 
با تکمیل چنین پروژه ای عملا احتمال همگرایی و همکاری همسایگان جنوبی 
ایران بیشتر می شود. با توجه به گسل های بسیاری که در روابط ایران با کشورهای 
شورای همکاری خلیج فارس وجود دارد، این همگرایی می تواند درنهایت به ضرر 
ایران تمام شود و عملا جبهه واحد و منسجمی علیه ایران شکل گیرد. دومین پیامد 
تکمیل پروژه راه آهن شورای همکاری خلیج فارس را باید در افزایش وزن ژئوپلیتیکی 
همسایگان جنوبی و به ویژه عربستان سعودی دانست. علی رغم بهبود روابط ایران 
با عربستان سعودی و دیگر کشورهای منطقه، اما تاریخ نشان داده این دو همواره 
رقبای سرسخت هم بوده اند که در بسیاری از مواقع رقابت به دشمنی تبدیل شده 
است. ازاین رو افزایش وزن ژئوپلیتیکی کشورهای منطقه و امکان نقش آفرینی این 
کشورها در برنامه های راهبردی دولت های بزرگ، امکان آزادی عمل آنها در برابر ایران 
را افزایش می دهد که چنین امری می تواند در پرونده های منطقه ای و بین المللی 
به ضرر ایران تمام شود. شاید مثال بارز چنین امری در جزایر سه گانه و حمایت 
قدرت های بزرگ از رقبای منطقه ای ایران نمود یافته باشد. سومین پیامد که به نظر 
تهدید بسیار راهبردی برای جمهوری اسلامی ایران می باشد، ارتباط ریلی و زمینی 
کشورهای خلیج فارس با رژیم صهیونیستی است. چنین امری از این  جهت که 
رژیم صهیونیســـتی را به هاب تجاری شـــرق به غرب )و بالعکس( تبدیل می کند 
... این رژیم را با کشورهای منطقه تعمیق  و همچنین روابط اقتصادی، سیاسی و
می بخشد و جا پای آن را در محیط پیرامونی ایران محکم می کند، می تواند تهدید 
بزرگی علیه امنیت ملی ایران باشد. از سوی دیگر چنین همکاری هایی بین کشورهای 
خلیج فارس و رژیم صهیونیستی، به همگرایی منافع امنیتی اسرائیل و کشورهای 
خلیج فارس از طریق تقویت همکاری های امنیتی و نظامی ختم می شود و با تحکیم 
این اتحاد، رژیم صهیونیستی کمپین خود برای متحد کردن شرکای منطقه ای علیه 
دشمن اصلی خود یعنی ایران را بیشتر می کند که چنین امری در تقابل با سیاست 
همسایگی ایران و بهبود روابط با کشورهای منطقه است. چهارمین تهدید راه آهن 
شورای همکاری خلیج فارس برای جمهوری اسلامی ایران، تغییر در الگوی ترانزیتی 
منطقه است. راه آهن شورای همکاری خلیج فارس با تسهیل جابه جایی کالاها، 
هاب های جایگزینی را که کالاهای وارداتی و محموله های هیدروکربنی می توانند از 
آنجا وارد یا خارج شوند، تقویت می کند و درعین حال از خطرات امنیتی تانکرهایی 
که از طریق تنگه هرمز با آن مواجه هستند، جلوگیری می کند. در این میان بنادر 
خارج از تنگه هرمز و خلیج فارس مانند بندر دقم عمان یا پایانه های سواحل دریای 
سرخ می توانند به عنوان دروازه های جایگزین معرفی شوند. به سخن دیگر با تکمیل 
پروژه راه آهن شورای همکاری خلیج فارس، امکان کنار گذاشتن ایران از تجارت 
بین المللی افزایش می یابد و ابزارهای فشار ایران، اهمیت پیشین خود را از دست 
می دهد. البته چنین سناریویی زنجیره تامین کنونی شورای همکاری خلیج فارس 
را مختل می کند و نقش بندر جبل علی را به عنوان قطب اصلی صادرات مجدد 
منطقه خلیج فارس به چالش می کشد. این امر می تواند فرصتی برای ایران در جهت 

ممانعت از تغییر مسیرهای تجاری باشد. 

راهکارهایایران
طرح اولیه راه آهن شورای همکاری خلیج فارس، در سال 2009 مطرح شد اما به سبب 
مســـائل و مشـــکلات گوناگون تابه حال نتیجه ای در بر نداشته است. بااین حال 
بررسی روندهای موجود در کشورهای حوزه خلیج فارس و به ویژه عربستان سعودی 
و امارات متحده عربی که دو کشـــور اصلی در احداث راه آهن شـــورای همکاری 
خلیج فارس هستند، نشان می دهد رهبران این دو کشور تمرکز ویژه ای بر مباحث 
مربوط به توسعه اقتصادی و زیرساختی کرده اند و سعی دارند از تمامی ابزارها )ورزشی، 
...( در جهت افزایش وزن ژئوپلیتیکی  دیپلماتیک، اقتصادی، سیاسی، مالی و
خود و رسیدن به جایگاه برتر در نظام بین الملل استفاده کنند. از این  رو با توجه 
به تکاپوها در کشـــورهای منطقه و حرکت به ســـمت دوره ای از ثبات و همکاری 
نسبی، انتظار اجرایی شدن این راه آهن را می توان داشت. علاوه بر تمایلات درونی 
و داخلی خود کشورهای شورای همکاری خلیج فارس، علاقه قدرت های بزرگ 
همچون چین، هند و آمریکا در ساخت این خط آهن و اتصال آن به کشورهای 
مورد هدف، به پیشرانی جهت عملیاتی شدن این پروژه بزرگ تبدیل شده است. 
فارغ از اهداف و منافع ملی قدرت های بزرگ که برای تکمیل کلان پروژه هایشان 
به منطقه خلیج فارس می نگرند، رژیم صهیونیســـتی نیز از ســـال های گذشته در 
پی اتصال به خلیج فارس بوده اســـت. با توجه به ســـرمایه گذاری کلان این کشـــور 
در پروژه هـــای ریلـــی داخلی و همچنین روندهای موجود همچون پیمان ابراهیم 
و توسعه روابط عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی و همچنین موافقت اردن با 
چنین پروژه هایی، امکان اتصال رژیم صهیونیستی به کشورهای حوزه خلیج فارس 
و دریای عمان دور از ذهن نیست. جنگ اخیر غزه که با عملیات طوفان الاقصی 
گروه های مقاومت فلسطینی آغاز شد، علی رغم توقف علنی عادی سازی روابط 
کشورهای عربی به ویژه عربستان با رژیم صهیونیستی، اما به نظر نمی رسد منجر به 
از میان رفتن اتصال زمینی کشورهای خلیج فارس به سرزمین های اشغالی شود. 
به ویژه اینکه این مسیر در قالب کریدور هند- خاورمیانه و اروپا، حامیان قدرتمندی 
دارد که می تواند چنین روندی را تسریع کند. گذشته از این با توجه به افزایش ناامنی 
دریای سرخ در خلل عملیات طوفان الاقصی، کریدور زمینی می تواند در راستای 
راهبرد کلان قدرت های آسیایی و اروپایی باشد که توافق شرکت های اماراتی با 
صهیونیستی نیز همین مساله را تایید می کند. در این میان عملیاتی شدن راه آهن 
شورای همکاری خلیج فارس و اتصال آن به رژیم صهیونیستی و شکل گیری کریدور 
شـــرق به غرب مد نظر این دولت ها، تبعات راهبردی از حیث امنیتی، نظامی و 
اقتصادی برای جمهوری اسلامی ایران خواهد داشت. بر همین اساس راهکارهای 
جمهوری اسلامی ایران برای جلوگیری از این تهدید )اتصال رژیم صهیونیستی به 
خلیج فارس( را می توان در سه مورد خلاصه کرد: 1- افزایش هزینه های این برنامه 
از طریق اقدامات سلبی و ایجابی، 2- بسیج مردم منطقه جهت مقابله با چنین 
پروژه ای با توجه به باورهای ضد صهیونیستی آنها، 3- همکاری با برخی کشورهای 
هم فکر منطقه همچون مصر که اتصال زمینی- ریلی کشورهای خلیج فارس به 

رژیم صهیونیستی را تهدیدی علیه کانال سوئز می داند. 

راهآهنشورایهمکاریخلیجفارسوارتباطآنبارژیمصهیونیستی؛پیامدهایمنطقهایوبینالمللی

اعراب به دنبال تنفس به صهیونیست ها هستند
امیررضامقومی

پژوهشگرحوزهبینالملل
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داورخارجیدربیراسوتمیزند؟
یک عضو کمیته داوران به »فرهیختگان« خبر داد 

۴ داوری که لایسنس VAR دارند فعلا شانس زیادی برای قضاوت بازی برگشت سرخابی ها ندارند

اصفهانی ها در دوراهی فولاد شهر یا نقش جهان

ذوبی ها دلخور از سازمان لیگ

نکونام با سیستم پایه 3 دفاعه به استقبال نفت می رود

تغییر تاکتیک در کار نیست

وحدت، قربانی خریدهای جدید می شود؟

پرسپولیس به  دنبال
هایجک دوباره از استقلال

یحیی از پرسپولیس قطع امید کرد

 فولاد در آستانه 
توافق با سومین 

سرمربی

یوسف کرمی: 

تکواندو ایران باید برای 
 مدال المپیک بجنگد 

نه کسب سهمیه

شاهرخ بیانی: 
چرا از لیست سوم بازیکنی جذب نشد؟

اگر خطیر واقعا 
 استقلالی است 

خودش باید برود

احتمال جدایی خانبان از پرسپولیس

یحیی دستیارانش را می خواهد
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نخستین جلسه مشترک بین علی خطیر و جواد نکونام بعد از تنش های ابتدای 
فصل بین مدیرعامل و سرمربی استقلال اوایل مهرماه امسال با همت و در حضور 
برخی از پیشکسوتان این تیم از جمله شاهرخ بیانی برگزار شد. در این جلسه که 
کانال رسمی باشگاه استقلال از آن به عنوان جلسه هم اندیشی یاد کرد این دسته 
از پیشکسوتان استقلال از مدیرعامل و سرمربی آبی ها خواستند دوشادوش هم 
برای سربلندی استقلال و رضایت هوادار گام بردارند. جالب اینکه پس از جلسه 
فوق، رسانه باشگاه این طور گزارش داد که مدیرعامل و سرمربی این باشگاه بعد 
از رفع سوءتفاهم ها، از پیشکسوتان و بزرگان استقلال به دلیل حسن نیت شان 
قدردانی کرده و بعد از پایان جلسه هم اندیشی، نشست خصوصی و دونفره ای 

را برگزار کردند که خروجی آن، اتحاد و صمیمیت بیشتر بود. 
کید بر اینکه کنار هم برای موفقیت  در آن زمان این طور مطرح شد که »آنها با تا
اســـتقلال تلاش خواهند کرد، به هواداران و پیشکســـوتان اســـتقلال اطمینان 
خاطـــر دادنـــد کـــه اتحاد و همدلـــی خانواده اســـتقلال پایدار خواهـــد ماند.« 
این در حالی اســـت که بعد از مصاحبه تند و جنجالی دوشـــنبه شـــب جواد 
نکونام مشـــخص شـــد نه تنها اتحادی و همدلی در کار نیســـت بلکه با اعلام 
ســـرمربی آبی ها این موضوع عنوان شـــد که مدیریت و ســـرمربی این باشـــگاه 
با هم در یک کشـــتی نیســـتند و خطیر می خواهد نکونام در اســـتقلال موفق 

عمل نکرده و زمین بخورد. 
در همین خصوص دقایقی با شاهرخ بیانی پیشکسوت استقلالی ها که چندی 
پیش در جلسه هم اندیشی و رفع کدورت ها شرکت کرده بود به گفت وگو پرداختیم 
تا از زبان وی واقعیات جلســـه قبلی را جویا شـــده و به این نتیجه گیری که چه 

یم.  کسی در این دعوا مقصر است بپرداز

گر خطیر نمی تواند، برود  در جلسه اول گفتم ا
شـــاهرخ بیانی در این گفت وگو با »فرهیختگان« درباره اینکه چه نظری درباره 
صحبت های اخیر نکونام دارد اظهار داشت: »متاسفانه شنیدم. در جلسه ای 
که با دوستان داشتیم اعلام کردند نمی توانند در آن مقطع به خاطر پر شدن سقف 
 ، یکن بگیرند و قرار شد نیم فصل با بهتر شدن شرایط مالی و جذب اسپانسر باز
ضمن پرداخت مطالبات بازیکنان، نفراتی که مدنظر سرمربی هستند را خریده 
و تیم را تقویت کنند اما متاسفانه هنوز آن چیزی که سرمربی می خواهد انجام 
نشـــده اســـت. در جلســـه فوق همه چیز دوستانه و به خیر و خوشی سپری شد 
اما همان جا هم گفتم اگر خطیر نمی تواند پول بیاورد جایش را به کس دیگری 
بدهد در غیر این صورت مدیریت که کاری ندارد. من و شما هم می توانیم اما 
مدیریت طوری هست که باید اسپانسر گرفت و بدهکاری ها را داد و مشکلات 
یکن را داد این در حالی است  یکنان را حل وفصل کرد. باید حق و حقوق باز باز
که اســـتقلالی ها هنوز قرارداد پارســـال خود را با باشگاه تسویه نکرده اند و آن روز 
قرار شد تا نیم فصل این مشکل را هم حل کنند. در غیر این صورت با این اعداد 

و ارقام مشکل مالی تیم حل نمی شود.« 

 قطعا مدیریت بدقولی کرد
وی درباره اینکه بعد از جلســـه فوق و تا به امروز چه کســـی بدقولی کرده و زیر 
یکن می خواهد و قصد دارد  حرفش زده است، گفت: »قطعا مدیریت. جواد باز
تیمش را تقویت کند. او دو لیســـت به باشـــگاه داده و اعلام کرده این نفرات را 
طبق اولویت لیســـت اول و دوم می خواهد. بعدا کار به لیســـت سوم کشید و از 
یکن خارجی گرفته اند و سیلوا هم  یکنی جذب نشد. امروز یک باز همان هم باز
یکن از جمله یامگا که بسیار موثر بود را از  برگشته اما کسی نمی بیند که دو باز
دست دادیم. درباره مهری هم که نکونام اعتقاد دارد بدون مجوز و هماهنگی 
وی از تیم جدا شـــده اســـت. اینها ایراد هســـتند و به تیم ضربه می زند. در هر 

صورت این دو با هم هنوز مشکل دارند.« 

 فرقی نمی کند چه کسی مدیر است، باید مشکلات 
حل شود

پیشکسوت استقلال درباره اینکه شنیده می شود عمر مدیریتی خطیر به سر 
آمده اســـت، گفت: »صحبت من هم در این همین ارتباط هســـت. اگر خطیر 
اســـتقلال را دوســـت دارد با این وضعیت نمی توان کاری انجام داد. یک موقع 
هست می گوید می توانم و برایش فرش قرمز هم می اندازیم. ما می خواهیم مشکل 
استقلال حل شود حالا هرکسی می خواهد مدیر باشد برای من پیشکسوت یا 
هوادار فرقی نمی کند بلکه باید مدیری پای کار بیاید که مشکلات را حل کند 
نه اینکه با رفتارش بیشتر تنش درست کند. بقیه تیم ها به خوبی تقویت شدند 
و بی سروصدا کار آماده سازی خود را پیش بردند. چرا اینها مشکل ندارند و چرا 

امروز فقط استقلال باید این مشکلات را داشته باشد. این بد است.« 

 آقامحمدی ورود کند
وی درباره این اظهارنظر نکونام که با خطیر در یک کشتی نیست یادآور شد: 
»بالاخره او هم فهمیده است و دارد هشدار می دهد. نکونام علنا دارد می گوید 
که اینها می خواهند با ضربه زدن به من، نتیجه نگیرم تا عوضم کنند. مشکل 
همین اســـت و همه چیز علنی شـــده اســـت. فکر نمی کردم مشکل تا به اینجا 
کشیده باشد اما وقتی صحبت های نکونام را شنیدم واقعا متعجب شدم. الان 
هم تنها کسی که می تواند مشکل را حل کند اعضای هیات رئیسه و آقامحمدی 
هســـتند. ایشـــان هم استقلالی هســـتند و هم آدم بانفوذی محسوب می شود و 

می تواند در این امر موثر و راهگشا باشد.« 

 مدیریت باید با سرمربی هماهنگ باشد
شاهرخ بیانی درباره اینکه شنیده می شود خطیر با برخی از نفرات لیست اخیر 
نکونام مخالفت کرده اســـت، گفت: »پاســـخگوی همه مســـائل فنی سرمربی 
است. سرمربی هم یک تاکتیک و برنامه دارد. همین طوری که نمی شود بازیکن 
گرفت. البته از قبل این طور بوده که یک سری مربیان می خواهند فقط باشند. 
اما یک سری دیگر می خواهند از صفر تا صد کار دست خودشان باشد، یعنی 
یکن را خودشان جذب کنند و براساس  کتیکی که دارد باز برحسب برنامه و تا
آن برنامه خود را پیش ببرند. الان استقلال در نیم فصل دوم بازی های سختی 

دارد و جواد می خواهد نفراتی را داشـــته باشـــد که تیمش نتیجه بگیرد. شـــاید 
سلیقه ها فرق کند اما مدیریت نمی تواند در این امر دخالت کند. الان نکونام 
سرمربی تیم است. فردا شاید یک نفر دیگر بیاید و یک بازیکن مورد نظر نکونام 
را نپسندد. هر مربی سلیقه خود را دارد و اینها طبیعی است. مدیریت باید با 
سرمربی هماهنگ باشد تا بتوانند آن چیزی که سرمربی می خواهد را انجام 
بدهد. این دو دو تا چهارتای فوتبال است و در همه تیم های دنیا شاهد این 

مسائل هستیم، نه اینکه فقط در ایران شاهد این مساله باشیم.« 

کن، رها کن« نرسیده!  خودشان بروند تا کار به »حیا
مربی اسبق استقلال در پاسخ به این سوال که آیا با این وضعیت باز هم نکونام 

می تواند در نیم فصل دوم هم استقلال را صدرنشین و قهرمان لیگ برتر کند، گفت: 
»اگر تیم تقویت نشود این تیم نتیجه نمی گیرد. ما هم در این فوتبال بودیم و قطعا 
در نیم فصل دوم کار برای همه تیم ها سخت می شود. چون یک سری می خواهند 
در کورس باشند و یک سری هم می خواهند نیفتند و یک امتیاز هم برای آنها یک 
امتیاز است. استقلال هم شرایطی دارد که هوادار از این تیم توقع دارد و باید به آنها 
هم احترام گذاشت. همین مردم سرمایه استقلال هستند و با یک باخت گریه 
می کنند و با یک برد یک هفته جشن می گیرد. باید به هوادار هم احترام گذاشت. 
الان فکر می کنم بهترین نفر آقامحمدی هست که با یک تصمیم قاطعانه استقلال 
را از این وضعیت نجات بدهد. یک موقعی هست استقلالی نیستید و آمدید تا 
تیم را نابود کنید که این جای خود دارد اما وقتی خطیر ادعا دارد استقلالی است 
و در این خصوص شعار هم داده به نظر من اگر نمی تواند و اگر واقعا استقلالی 
است خودش برود. این طوری تکلیف هم مشخص می شود. اگر این ماجراها ادامه 

داشته باشد کار به سکوها و شعار »حیاکن رهاکن« کشیده می شود. 

شاهرخ بیانی در گفت وگو با »فرهیختگان«: چرا از لیست سوم بازیکنی جذب نشد؟

گر خطیر واقعا استقلالی است   ا
خودش باید برود

سرمربی پاسخگوی نتایج است، مدیریت نباید در لیست او دخالت کند

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

تصمیم کمیته داوران برای بازی برگشت سرخابی ها

داور خارجی دربی 103 را سوت می زند؟
دربی 103 پایتخت درحالی قرار است اواخر اسفندماه از هفته بیستم 
رقابت هـــای لیـــگ برتر برگزار شـــود که از حالا گمانه زنی هـــا درباره زمان 
قطعـــی و داور ایـــن دیـــدار آغاز شـــده. این درحالی اســـت کـــه پیش از 
ایـــن در »فرهیختـــگان« خبر دادیم یک احتمال جدی درباره داور این 
دیدار که از حالا مطرح شـــده این اســـت که با توجه به شـــرایط موجود، 
درصورتی کـــه ایـــن دیدار با تکنولوژی کمک  داور ویدئویی برگزار شـــود، 
یک بار دیگر موعود بنیادی فر به همراه همان تیم قبلی، این مسابقه را 
قضـــاوت کـــرده و خبری از تیم جدید داوری نخواهد بود. البته در خبر 
 var فوق به این موضوع اشاره کردیم که احتمالاتی برای صدور لایسنس
برای سایر داوران ایرانی تا زمان برگزاری دربی برگشت وجود دارد که در 
این صورت مطمئنا داوران جدیدی به جز بنیادی فر از شانس قضاوت 
دربی 103 برخوردار خواهند شـــد. نکته قابل توجه اینکه هفته گذشـــته 
دانیال مرادی، رئیس دپارتمان داوری از گرفتن مجوز  VAR توسط مهناز 
ذکایی، حسن اکرمی، امیر عرب براقی و مرتضی منصوریان بعد از حضور 
در کافا و قضاوت مسابقاتی در ازبکستان خبر داده بود. البته از اکرمی 
و عرب براقی به همراه بنیادی فر در دربی های قبلی ازجمله دربی 102 
نام برده شـــده بود. همه اینها درحالی اســـت که یکی از اعضای کمیته 
داوران در گفت وگـــو با »فرهیختگان« درباره گزینه های قضاوت دربی 
103 اعلام کرد: »به دنبال آن هســـتیم تا این بار برای دیدار دربی از داور 

خارجی استفاده کنیم!«

اصفهانی ها در دوراهی فولاد شهر یا نقش جهان

ذوبی ها دلخور از سازمان لیگ
سازمان لیگ در یک اقدام عجیب و با وجود اینکه از تاریخ دقیق بازی 
رفت سپاهان و الهلال مطلع بود، زمان بازی ذوب آهن و ملوان را هم در 
همیـــن روز در نظـــر گرفـــت. به این ترتیب که دیـــدار ذوب آهن و ملوان از 
هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر ساعت 15 در ورزشگاه فولاد شهر 
برگزار خواهد شد و دیدار سپاهان و الهلال هم ساعت 19:30 در همین 
روز )پنجشـــنبه( در ورزشـــگاه نقش جهان برگزار می شـــود. در این میان 
ذوبی ها دلخورند که چرا سازمان لیگ بازی برگشت تیم شان با ملوان را 
امروز یا روز جمعه برگزار نمی کند. از این جهت که به واسطه حساسیت 
بالای بازی سپاهان با الهلال، تماشاگران اصفهانی ترجیح می دهند فردا 

راهی ورزشگاه نقش جهان شوند. 

نکونام با سیستم پایه 3 دفاعه به استقبال نفت می رود

کتیک در کار نیست تغییر تا
تیـــم فوتبـــال اســـتقلال درحالـــی جمعـــه از اولیـــن هفته دور برگشـــت 
رقابت هـــای لیـــگ برتـــر به مصاف نفت آبـــادان می رود که در آســـتانه 
کتیک نکونام برای  برگزاری این دیدار صحبت هایی مبنی بر تغییر تا
گردان ســـهراب بختیاری زاده شـــنیده می شود. در این  مســـابقه با شـــا
خصوص طی روزهای گذشته این طور مطرح شد که با بازگشت سیلوا 
و چشمی به تمرینات و آمادگی نفراتی مانند سلیمی و مرادمند، این 
احتمال وجود دارد که نکونام با دفاع خطی 4 نفره تیمش را ارنج و راهی 
کی از آن است که  میدان کند. این در صورتی است که شنیده ها حا
با وجود وضعیت مناســـب از لحاظ موجودی های اســـتقلال در خط 
کتیکی نداشـــته و  دفاعی، ســـرمربی این تیم قصدی برای تغییرات تا
بـــرای دیدار هفته شـــانزدهم در برابـــر نفت آبادان نیز تیمش را با همان 
سیستم سه دفاعه که در عمده دیدارهای نیم فصل اول از آنها استفاده 

کرده بود به میدان می فرستد. 

احتمال جدایی خانبان از پرسپولیس

یحیی دستیارانش را می خواهد
در روزهای اخیر بحث جدایی مهرداد خانبان از کادرفنی پرسپولیس 
مطرح شد و صحبت از این بود که او هم به مانند محمد عسگری، دیگر 
آنالیزور سرخپوشـــان از این تیم جدا خواهد شـــد. این اتفاق در حال رخ 
دادن بود اما اوسمار مخالفت کرد؛ چرا که این مربی برزیلی کار این آنالیزور 
ایرانی را قبول دارد. اما با خبر شدیم در صورت نهایی شدن حضور یحیی 
گل محمـــدی در فـــولاد احتمال جدایی خانبـــان و رفتنش به اهواز زیاد 
است؛ از این جهت که یحیی خواستار این شده که عسگری و خانبان 
در کادرش باشند. هر چند خانبان خیلی امیدوار بود که یحیی با تغییر 
مدیریت در باشگاه پرسپولیس در همین یکی دو روزه دوباره به این تیم 

برگردد که فعلا این اتفاق رخ نخواهد داد.
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مـــدرک موقـــت فارغ التحصیلـــی فروزان نعمـــت زاده فرزنـــد عبدالمحمد به 
شناســـنامه 434 صادره از اهواز در مقطع کاردانی رشـــته تحصیلی ادبیات 
فارسی صادره از واحد دانشگاهی اهواز به شماره 12/6265 مورخ 1380/08/06 
مفقود گردیده اســـت و فاقد اعتبار می باشـــد. از یابنده تقاضا می شود اصل 
مـــدرک را به دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد اهواز به نشـــانی اهـــواز فلکه کارگر 
( خیابان کارگر جنوبی کد پستی68875-61349 و صندوق  )فرهنگ شهر

پستی 1915 ارسال نماید.

مدرک موقت فارغ التحصیلی سیدمحمدامین هاشمی فرزند سیدمسیح الله 
بـــه شناســـنامه 1741169623 صـــادره از اهواز در مقطع کارشناســـی رشـــته 
تحصیلی مهندســـی مکانیک صادره از واحد دانشـــگاهی اهواز به شـــماره 
12/943984 مورخ 1394/08/13 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. 
از یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک را به دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد 
( خیابـــان کارگر جنوبی کد  اهـــواز به نشـــانی اهواز فلکه کارگر )فرهنگشـــهر

پستی68875-61349 و صندوق پستی 1915 ارسال نماید.

مدرک فارغ التحصیلی سجاد عبیات فرزند صالح به شماره شناسناسنامه 
1740559754 صـــادره از اهـــواز در مقطع کارشناســـی رشـــته تحصیلی برق 
قدرت صادره از واحد دانشـــگاهی ماهشـــهر به شـــماره 9219100533 مورخ 

1394/02/01مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد.
از یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک را به دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد 
ماهشـــهر به نشـــانی بندر ماهشـــهر بلوار امام خمینی)ره( خیابان دانشگاه 

کد پستی6351141111  ارسال نماید.

یـــه اصلاحـــی دعوت به افراز اخطار
ک نور : اداره ثبت اســـناد و املا از

10 /01 ک های 1951/ بـــه: کلیـــه مالکین پلا
کـــه در   1402 /11 یـــه شـــماره 7567 مورخـــه 09/ پیـــرو اخطار
1402 چاپ و منتشـــر  /11 زنامـــه مملکـــت و در مورخـــه 11/ رو

کـــه در آن از مالـــکان جهـــت حضـــور در محـــل  گردیـــده 
یـــخ آن  ز دوشـــنبه دعـــوت بـــه عمـــل آمـــده کـــه تار بـــرای رو
اشـــتباه قیـــد گردیده بود لـــذا جهت انجـــام عملیات افراز 
بـــرای خواهان هـــا به اســـامی حســـن طاهری فرزنـــد منصور 
کمـــال جهـــت معاینـــه  و حمیدرضـــا فلاح دوســـت فرزنـــد 

1402 می باشـــد که  /١١ ز دوشـــنبه مورخه 30/ محـــل بـــرای رو
بدینوســـیله اصلاح می گردد.

1402 /١١ /25 : یخ انتشـــار تار
1667003 میم الف: 
ک نور علی ســـعادتی- رئیس اداره ثبت اســـناد و املا

آگهی مزایده
دانشـــگاه آزاد اســـلامی لارســـتان در نظـــر دارد که به شـــرح ذیـــل مزایده فروش 

لات برگزار نماید: آهن آ
ن تقریبی6.600کیلوگـــرم بـــا قیمـــت  1. تیرآهـــن27 شـــاخه12متری بـــه وز

یال در هرکیلوگرم پایه231.000ر
ن تقریبـــی 9.000کیلوگـــرم بـــا قیمـــت  2. میلگـــرد20، شـــاخه12متری بـــه وز

یال در هرکیلوگرم پایه192.000ر
یال  3. ورق 8و30میلیمتر به وزن تقریبی 4.000کیلوگرم با قیمت پایه206.000ر

در هرکیلوگرم
یال  4. ضایعـــات آهـــن به وزن تقریبـــی 10.000کیلوگرم با قیمـــت پایه142.000ر

در هرکیلوگرم
5. مفتـــول آهنـــی ســـایز8)کلاف( بـــه وزن تقریبـــی 200کیلوگـــرم بـــا قیمـــت 

یال در هرکیلوگرم پایه215.000ر
گهی به مـــدت 40 روز کاری ضمن  متقاضیـــان محترم می توانند پس از انتشـــار آ
بازدیـــد و اخـــذ اوراق مزایده از طریـــق ســـایت  www.iaularestan.ac.ir یا مراجعه 
 حضوری به دایره حقوقی دانشـــگاه و کســـب اطلاع از شـــرایط آن با شـــماره تلفن 
9- 52251002 داخلی233موبایل09177821930 تماس حاصل نمایند. اوراق شرکت 
در مزایده )فیش پرداختی 5درصد کل مبلغ پیشـــنهادی و فرم شـــرکت در مزایده 
همراه با کپی کارت ملی در دو پاکت مجزا به دایره حقوقی دانشگاه تحویل گردد.(
ضمنـــا دانشـــگاه در رد یـــا قبول پیشـــنهادات مختار اســـت و هزینه چاپ و 

گهی برعهده برنده مزایده می باشد. آ
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی لارستان

آگهی مزایدهنوبت اول
دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد ســـاوه در نظر دارد نســـبت به اجاره ســـاختمان 
یخ شناســـایی برنده  آموزشـــی فضیلت2 ســـایت میدان فلســـطین خود از تار
یخ 1403/05/31 )به شـــرح اســـناد مزایده( ازطریق مزایده عمومی  مزایده تا تار
کثر  اقدام نماید. لذا از کلیه افراد واجد شـــرایط دعوت به عمل می آید، حدا
یال  گهی با ارائه اصل فیش بانکی به مبلغ 1،000،000 ر تا ده روز پس از چاپ آ
)یکصدهزار تومان( واریزی به حســـاب ســـیبا شماره 0108293453004 بانک 
ملی ایران در وجه دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد ســـاوه به آدرس ذیل مراجعه 
و نســـبت به بازدید، خرید و عودت اســـناد مزایده اقدام نمایند. ضمانتنامه 
یست و پنجاه هزار  شرکت در مزایده معادل 112،500،000 )یازده میلیون و دو
تومان( بوده که می بایست توسط شرکت کننده در مزایده به صورت نقدی به 
شماره حساب سیبا شماره 0108293453004 بانک ملی ایران در وجه دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد ساوه واریز گردد. همچنین قیمت پایه مزایده )مبلغ اجاره 

یال می باشد.   ماهیانه( مبلغ 450،000،000 ر
آدرس: ساوه – بلوار شهید بهشتی – بلوار شهید فهمیده- کیلومتر 4 جاده 
نورعلی بیک – شـــهرک دانشـــگاهی خاتم الانبیاء - تدارکات دانشـــگاه آزاد 
اســـلامی واحد ســـاوه - تلفن تماس آقای غلامی: 42433041 - 086 و آقای 

مهندس مرادی 086-42433020 .
ضمنـــا دانشـــگاه در رد یـــا قبول هر یک از پیشـــنهادات کامـــلا مختار بوده و 

گهی بر عهده نفر برنده مزایده می باشد. هزینه درج آ

نوبت دوم



پرسپولیس روز گذشته بعد از مدت ها با تیمی کامل تمرینات خود را ادامه داد. 
درواقع برای اولین بار بود که اوسمار تیمش را در تعطیلات نیم فصل با همه نفرات 
تمرین داد؛ هر چند ممکن است سرخپوشان همچنان خریدهای جدیدی داشته 
باشند. محمدحسین کنعانی زادگان و علیرضا بیرانوند بعد از دو روز استراحت 
بیشـــتر از مهدی ترابی در تمرین روز گذشـــته سرخپوشـــان حاضر شـــده و مورد 
استقبال گرم همبازیان خود قرار گرفتند. این در شرایطی بود که بیرو با تعدادی از 
همبازیانش علی الخصوص برخی از کاپیتان ها بر سر حمایت یا عدم حمایت 
از اوسمار به اختلاف خورده بود اما دیروز برخورد گرمی با آنها داشت. ضمن اینکه 
اورونوف خرید جدید پرسپولیس هم در این تمرین حاضر شد و در کنار شاگردان 
اوسمار استارت زد. همچنین عبدالکریم حسن هم بعد از بازگشت از قطر در کنار 

بقیه نفرات تمرین خود را انجام داد. 

 بلاتکلیفی اوسمار
یلی پرسپولیس در شرایط خوبی تیمش را برای بازی روز پنجشنبه  سرمربی برز
ارنـــج نخواهـــد کرد. درواقع او برای انتخاب ترکیب ایده آلش برای این مســـابقه 
تکلیفی محض است. از این جهت که هنوز از سوی باشگاه به  حساس در بلا
وی اطمینان نداده اند که می تواند از خرید های جدید تیمش استفاده کند یا 
نه. در سوی دیگر هم ملی پوشان پرسپولیس ازجمله کنعانی و بیرانوند بعد از 
شش روز استراحت به تمرین ملحق شده و فقط روز گذشته را فرصت کردند در 
کتیکی تیم شرکت کنند. البته بیرانوند به واسطه پستی که دارد خیلی  تمرین تا
کتیکی باشـــد اما شـــرایط کنعانی فـــرق می کند. احتمال  لازم نبـــود در تمرین تا
اینکه اوســـمار تصمیم بگیرد کنعانی را در بازی با آلومینیوم روی نیمکت قرار 
یاد اســـت. در مورد تازه وارد ها هم باشـــگاه پرسپولیس به دنبال پرداخت  دهد ز
مالیات رادوشویچ و طلب رضا اسدی است تا بتواند قرارداد خریدهایش را ثبت 
کند. از آنجا که نهایی شدن این قضیه نزدیک به 15 میلیارد تومان هزینه برای 
پرسپولیس در بر خواهد داشت، درویش تا روز گذشته هنوز نتوانسته بود این 
پول را جور کند. ضمن اینکه پرداخت این مبلغ و صدور مفاصا حساب مالیاتی 
رادوشـــویچ شـــاید زمان بیشتری لازم داشته باشد و تا فردا پنجره نقل و انتقالاتی 

سرخپوشان باز نشود. 

 بازیکنان پیگیر اتفاقات باشگاه و حضور یحیی در فولاد
تمرین روز گذشته پرسپولیس تحت الشعاع یک سری اتفاقات قرار داشت. موضوع 
عدم تغییر مدیرعامل در جلسه صبح روز گذشته مجمع، بازگشت ابراهیم شکوری 
به پرسپولیس حسابی نزد بازیکنان سوژه شد. مساله دیگری که بازیکنان در مورد 
آن اظهارنظر می کردند حضور یحیی گل محمدی در فولاد خوزستان بود. اعتقاد 
برخی از آنها این بود که با ماندن درویش در پرسپولیس یحیی حتما راهی فولاد 
خواهد شد. ناگفته نماند دغدغه اصلی فعلی سرخپوشان بحث عقب افتادن 
حق و حقوق شـــان اســـت و بابت اینکه تا اینجای فصل به جای 50 درصد 35 

درصد از پولشان را گرفته اند، ناراحت هستند. 

 اوسمار مخالف جدایی 2 بازیکن
پرسپولیس برای نیم فصل دوم دو بازیکن خارجی به نام های عبدالکریم حسن 
و اوستون اورونوف را به خدمت گرفته که اگر بخواهد نام آنها را به لیست تیمش 
اضافه کند باید یکی از خارجی هایش را رد کند. این در حالی است که شهاب 
زاهـدی و محمدحسـین کنعانـی چـون از باشـگاه های خارجـی بـه پرسـپولیس 
آمده انـد طبـق قانـون جدیـد ایـن فصـل، جـزء خرید هـای خارجـی ایـن فصـل بـه 
حسـاب می آینـد. در ایـن میـان وحـدت حنانـوف و شـهاب زاهـدی هـر دو بـا 

پیشنهاد خارجی مواجه هستند و تمایل دارند به آن پاسخ مثبت دهند. البته 
در ایـن بیـن ایجنـت حنانـوف مخالـف جدایـی او در ایـن مقطـع اسـت و بـه وی 
تاکید کرده تا تابستان صبر کند و به عنوان بازیکن آزاد تیم جدیدش را انتخاب 
کند. اما شـهاب از شـرایط خود در پرسـپولیس چندان راضی نیسـت و به دنبال 
تـرک ایـن تیـم اسـت. شـهاب بـرای دریافـت رضایتنامـه اش از پرسـپولیس حتـی 
حاضـر اسـت 75 هـزار دلار هـم پرداخـت کنـد. در ایـن میـان باشـگاه پرسـپولیس 
بـدش نمی آیـد هـر یـک از ایـن دو بازیکـن را بفروشـد تـا جـا بـرای اورونـوف بـاز شـود 

اما خواسـته اوسـمار چیز دیگری اسـت. سـرمربی برزیلی پرسـپولیس حنانوف را 
ذخیره مطمئنی برای دانیال اسماعیلی فر می داند و از طرفی او خواستار جذب 
یـک مهاجـم بلنـد زن بـرای جانشـینی مهاجـم سـوئدی تیمـش بـود کـه نه تنها این 
خواسـته اش برآورده نشـد، بلکه بحث جدایی زاهدی هم مطرح اسـت. در این 
میـان بـا خبـر شـدیم مسـئولان باشـگاه پرسـپولیس بـرای حفـظ مهاجـم سـوئدی 
تیم شـان در تلاشـند میـلاد فخرالدینـی کـه در آسـتانه پیوسـتن بـه اسـتقلال قـرار 
دارد را جـذب کـرده و جانشـین وحـدت حنانـوف کننـد. در ایـن صـورت قـرارداد 
اورونـوف هـم به راحتـی قابـل ثبـت خواهـد بـود! در هـر صورت ممکن اسـت قبل از 

شـروع لیگ شـاهد اتفاقات جالبی در پرسـپولیس باشـیم. 

 استقبال نکردن از بازگشت شکوری 
ابراهیم شکوری ساعاتی بعد از تکذیب خبر مدیرعاملی اش در پرسپولیس به 
یکباره به عنوان عضو جدید هیات مدیره به همراه حسن طباطبایی مطرح شد. 
این در شرایطی بود که شکوری به خاطر شرایط نابسامان اوضاع مدیریتی و مالی 
باشـــگاه پرســـپولیس تمایلی برای بازگشت به این باشگاه نداشت. در این میان 
اختلاف شدید او با برخی از افراد نزدیک به درویش باعث شد که از خبر بازگشت 
او به این باشگاه یک عده خوشحال نشوند. مساله ای که نشان می دهد شروع کار 
شکوری در باشگاه پرسپولیس حواشی جدیدی را در این باشگاه در پی خواهد 
داشت. البته در نشست روز گذشته مجمع باشگاه قرار نبود از اعضای جدید 
هیات مدیره نامی برده شود از این جهت که در دستور جلسه مجمع چنین چیزی 
نیامده بود. از این رو حکمی برای شکوری و طباطبایی صادر نشد و قرار بر این 
است تا ظرف یک هفته آینده مجمع باشگاه پرسپولیس مجمع فوری برگزار کرده 
و احـــکام ایـــن دو عضو جدید را صادر کند. چه بســـا در مجمع بعدی اتفاقات 

دیگری هم از جمله تغییر مدیرعامل این باشگاه رخ دهد. 

 2 ادعای عجیب درویش!
مدیرعامل باشـــگاه پرســـپولیس تلاش زیادی برای ادامه کار خود در این باشگاه 
انجـــام می دهـــد، روز گذشـــته بعد از مجمع با روحیه خیلی خوب پاســـخگوی 
اصحاب رســـانه شـــد و هیچ ســـوالی را نیز بدون پاسخ نگذاشـــت. او این بار در 
صحبت هایش باز هم با نقل   قول های عجیب توجهات را جلب کرد. اول اینکه او 
مدعی شد در تابستان دلیل اینکه با علی دایی مذاکره کرده بود این بود که یحیی 
از ســـمتش اســـتعفا داده بود، در حالی که یحیی بعد از هفته ششم و هفتم لیگ 
بود که به باشـــگاه خود نوتیس داده و خواهان ترک پرســـپولیس شد. ادعای دیگر 
درویش در مورد حمایت یحیی از سرمربیگری اوسمار بود. او درواقع مدعی شد 
این مربی برزیلی قبل از انتخابش به عنوان سرمربی پرسپولیس مورد تایید یحیی 
هم قرار گرفته و در واقع یحیی برای جانشین خود به باشگاه پرسپولیس مشاوره 
داده است. ادعایی که به نظر نمی آید صحت داشته باشد از این جهت که یحیی 
در مصاحبه ویدئویی اخیرش حاضر نشد از اوسمار کوچک ترین حمایتی کند 
و ترجیح داد حتی یک کلمه در مورد این مربی حرف نزند. حتی با خبر شدیم که 
اوسمار بابت اینکه یحیی به رخصت گرفتن او قبل از عقد قراردادش به عنوان 
سرمربی هیچ واکنشی نشان نداد، شاکی شده و به این خاطر در عکس تبریک تولد 
به افشین پیروانی چهره یحیی را مخدوش کرد! در چنین شرایطی ادعای درویش 
در مورد حمایت یحیی از سرمربیگری اوسمار نمی تواند با واقعیت جور دربیاید. 

یوسف کرمی، کاپیتان سابق تیم ملی تکواندو کشورمان این روزها هدایت 
تیم ملی پاکستان را برعهده دارد و امیدوار است با تکواندوکاران این کشور 
موفق به کسب سهمیه المپیک 2024 پاریس شود. کرمی همراه با شاگردانش 
این روزها در تهران و تورنمنت های بین المللی تکواندو کشـــورمان حضور 
دارند و خود را برای مسابقات کسب سهمیه المپیک پاریس در قاره آسیا 
آماده می کنند. یوســـف کرمی در گفت وگو با »فرهیختگان« در خصوص 
شرایط تیم ملی تکواندو پاکستان و مسائل مختلف تکواندو ایران صحبت 

کرد که در زیر می خوانید. 

از آخرین شرایط تیم ملی تکواندو پاکستان صحبت کنید. 
 40 روز در پاکستان تمرینات خود را خیلی منظم در دو نوبت صبح و بعد از ظهر 
پشت سر گذاشتیم. بیشتر تمرکز و تلاش ما در این مدت روی بحث های فنی و 
تکنیکی بود تا بتوانیم بچه ها را ارتقا بدهیم. قبل از تورنمنت فجیره امارات کمپ 
دو هفته ای در باشگاه شارجه با چند کشور خوب داشتیم. دو هفته در کنار این 
تیم ها تمرین کردیم و این اتفاق خوبی برای بازیکنان پاکستان بود تا با بازیکنان بهتر 
پا بزنند و به خودباوری و اعتماد به نفس کافی برسند. بعد از آن نیز وارد تورنمنت 
فجیره شـــدیم. در این مســـابقات از چند بازیکن راضی نبودم و چند بازیکن نیز 
خوب بودند و در نهایت به یک مدال برنز رسیدیم. در وزن 54 کیلوگرم به راحتی 
می توانستیم به مدال طلا برسیم، اما همه چیز در مسابقات بحث فنی نیست. 
تمام تلاشم این است تا از لحاظ روحی و روانی بازیکنان را آماده کنم. کار بسیار 
سختی در پیش داریم، اما لذت بخش بودن آن اینجاست که بتوانم این بچه ها 

را به فرم ایده آل برای کسب مدال برسانم. 

با وجود خداحافظی 9ساله شما از دنیای قهرمانی هنوز بسیاری از قهرمانان جوان 
و کم سن و سال در مسابقات با شما عکس می اندازند و این عکس ها را در فضای 
مجازی به اشتراک می گذارند. با توجه به اینکه در دوران قهرمانی شما این نوجوانان 

بسیار کم و سن سال بودند از این موضوع تعجب نمی کنید؟ 
خدا را شکر در دوران ورزشی ام به گونه ای رفتار کردم که هنوز و بعد از کنار گذاشتن 
ورزش، دوستداران تکواندو در سراسر دنیا محبت خود را به من حفظ کنند. وقتی 
در مســـابقات بازیکنان جوان با من عکس می گیرند، بســـیاری از همراهان تیم 
پاکستان سوال می کنند که این ورزشکاران را می شناسم؟ وقتی می گویم که آنها 
را نمی شناسم و آنها من را می شناسند، تعجب می کنند. بازیکنان پاکستان نیز از 
این موضوع حس خوبی دارند و اینها خیلی مهم تر از بحث فنی است تا بازیکنان 
به خودباوری برسند و به کسی که با او کار می کند اعتماد کنند. از طرفی برای من 
نیز خیلی جالب است که بازیکنان نوجوان می گویند مسابقات من را در فضای 

مجازی دیده اند. این موضوع نشان می دهد که نسل به نسل همه چیز می چرخد. 
خود من نیز وقتی با بازیکنان جوان هستم و قهرمانی را می بینم به آنها معرفی می کنم 
تا متوجه شوند شخصیت یک قهرمان جهان و رفتار او چگونه است. به خصوص 
در خصوص بزرگان تکواندو و علی الخصوص قهرمانان خودمان صحبت می کنم، 
اما متاسفانه خیلی ها این کار را نمی کنند و فکر می کنند این کار برای آنها افت 
دارد که بگوید فلانی قهرمان جهان بوده است و من نبودم. در صورتی که اگر من 
بدانم با کارهایم عملکرد بازیکنانم را ارتقا می دهم، حتی در صورتی که به ضررم 

باشد نیز این کار را خواهم کرد. 

قطعا تلاش شما کسب سهمیه المپیک در مسابقات قاره ای است. 
در این مدت تمام تلاش خود را در تیم ملی پاکستان کرده ام. در ابتدا پاکستان 
تیم ملی نداشت و یکی دو بازیکن بودند که هر از چندگاهی به مسابقات اعزام 
می شدند، اما تلاش کردم یک تیم درست کنم و تقریبا توانستم شش هفت بازیکن 
را در قالب تیم ملی بگذارم. در تورنمنت فجیره دو  سه بازیکن جدید را اعزام کردم 
که اصلا تکواندو و مسابقه را نمی شناختند، اما حضور در مسابقات آرام آرام آنها را 
به مرز پختگی و خودباوری می رساند. در مدت حضور در ایران نیز سعی می کنم 
این نفرات با بازیکنان ایرانی پا بزنند و بیشتر یاد بگیرند تا شانس بیشتری برای 

موفقیت در مسابقات کسب سهمیه داشته باشند. 

پس از کسب سهمیه المپیک پاریس ناامید نیستید؟ 
اصـــلا، بـــه هیچ عنوان ناامید نیســـتم و تمام تلاش خود را برای کســـب ســـهمیه 

انجام می دهم. 

شاید برای خیلی از علاقه مندان تکواندو این سوال پیش بیاید که چرا قهرمانانی 
همانند شما و محمد باقری معتمد به جای همکاری با تکواندو  ایران در کشورهای 

دیگر مربیگری می کنید؟ 
بارها و بارها گفته ام و حرف هایم را زده ام. اگر دنبال دلیل این موضوع هستید باید 
از مسئولان بپرسید که چرا فلان افراد نیستند. شاید نفراتی بهتر از من باشند و دلیل 
نمی شود یکی چون مدال دارد مربی خوبی باشد و صحبت های من کلی است. 
ما باید گروه داشته باشیم؛ همانطور که اسم آن کادرفنی است. در یک تیم فوتبال 
یک ســـرمربی حضور دارد و چندین نفر در کنار او راه را نشـــان می دهند و با هم 
مشورت می کنند. کادر خیلی مهم است و در تیم های دیگر حداقل چهار  پنج 
نفر در کنار تیم هایشان حضور دارد. در همین کمپ اخیر کشورهای آفریقایی هر 
کدام چهار  پنج مربی داشتند. این موضوع باعث می شود که سنگینی فشار از روی 
دوش سرمربی برداشته شود. یک جاهایی شاید یک دستیار مساله ای را بگوید 
که به کمک سرمربی بیاید. اعتقاد دارم با کار تیمی همه در کنار هم می توانیم در 
همه رشته ها کار بزرگ انجام بدهیم. در این خصوص نیز باید از دوستان پرسید 
که بتوانیم بهترین عملکرد را در تکواندو داشته باشیم. ما یک گنج به نام منابع 
انسانی را داریم که باید به خوبی از آن استفاده کنیم. وقتی یک مجموعه می خواهد 

موفق شود باید همه در کنار هم باشیم. به نظر من برای رسیدن به موفقیت همه 
باید همدل باشیم. متاسفانه دوستان ما بعضی اوقات از شکست های تیم ملی 
خوشحال می شوند و این را نمی شود پذیرفت. نفع موفقیت تیم ملی تکواندو به 
من هم می رسد و هر کجای دنیا باشم افتخار می کنم. حتی کسی که باشگاه دارد 
و مربیگری هم می کند از این موضوع نفع می برد. پس باید باز نگاه کنیم و همه 
باید دست به دست هم بدهیم و حمایت کنیم، نه اینکه منتظر باشیم شکست 

و اشتباهی صورت بگیرد و همه نقد و انتقاد کنیم. نقد و انتقاد هم جا دارد. 

یکی از انتقادات به فدراسیون فعلی عدم نقد پذیری و استفاده از تمامی ظرفیت بزرگان 
این رشته است. در حالی که در فدراسیون وزنه برداری با حضور یک قهرمان شاهد 

دعوت از قهرمانان دیگر بودیم، اما در فدراسیون تکواندو این موضوع را ندیدیم. 
دلیل این موضوع را باید از عزیزان بپرسید. نمی توانم دلیل عدم حضور بسیاری از 
بزرگان و عزیزان را بگویم. من دیدگاه خود را می گویم و شاید دوستان در فدراسیون 
دیدگاه دیگری داشته باشند که درست تر باشد. دوستان مدیر و مسئول هستند و 
نتایج به عملکرد آنها بر خواهد گشت و به خاطر همین موضوع هر اتفاقی بیفتد 

آنها باید جوابگو باشند. 

پس از قطع همکاری تیم ملی تکواندو با بیژن مقانلو، در ابتدا اعلام شد که مجید 
کی به صورت موقت هدایت تیم ملی را برعهده گرفته است، اما پس از گذشت  افلا
چند ماه هنوز در خصوص اینکه این همکاری تا چه زمانی ادامه خواهد داشـــت 
صحبتی نشده است. در این شرایط در صورت دریافت پیشنهاد حاضر به همکاری 

با تیم ملی هستید؟  
چیزی که اتفاق نیفتاده اســـت را نمی شـــود در مورد آن صحبت کرد و نباید هم 
صحبت کرد؛ چرا که کار درستی نیست. از طرفی  قبول ندارم که یک مربی نداند 
چه مدت در کنار تیمش خواهد بود و این کار حرفه ای نیست و بلاتکلیفی در 

هر زمینه ای قابل قبول نیست. 

کمیته فنی فدراسیون تکواندو برای کسب شانس یک سهمیه دیگر از مسابقات 
قاره ای اعلام کرد که از بین نفرات اوزان یک و چهار  المپیک، یک نفر اعزام خواهد 
شد. با توجه به کسب سهمیه مهران برخورداری در وزن سوم، فکر می کنید ندادن 

شانس به نفرات وزن دوم، تصمیم درستی بود؟ 
دیگر راهی نداریم به جز اینکه یک نفر را انتخاب کنیم؛ چون گزینه  دیگری وجود 
ندارد که بگویم این نباشد و آن باشد. در این زمینه با من صحبتی نشده است 
که چکار باید بکنیم و من نیز در جلســـات نبودم. به عنوان کارشـــناس ســـهمیه 
گرفتن برای ما در آسیا مثل آب خوردن است. در هر وزن نگاه کنید بهترین های 
آسیا سهمیه گرفته اند. کره جنوبی بازیکنی برای کسب سهمیه ندارد. قزاقستان 
در وزن 80- برای سهمیه تلاش خواهد کرد که ما در آن وزن سهمیه گرفته ایم. ما 
کار سختی برای کسب سهمیه در قاره ای نداریم و مهم برای ما گرفتن مدال در 
المپیک است. کشوری مثل پاکستان و خیلی کشورهای دیگر فقط دنبال سهمیه 

هستند، اما ایران باید برای مدال المپیک بجنگند. دوستان نیز شاید بر اساس 
برآوردی که کرده اند به این نتیجه رسیده اند که مدال در المپیک در وزن 58- و 

80- کیلوگرم راحت تر است. 

و در پایان فکر می کنید تکواندو  ایران در المپیک پاریس شانس کسب سهمیه دارید؟ 
خیلی کار سختی است. المپیک قابل پیش بینی نیست و خیلی کار سختی 

داریم، اما غیرممکنی به خصوص برای ایران وجود ندارد. 

وحدت،قربانیخریدهایجدیدمیشود؟

پرسپولیس به  دنبال هایجک دوباره از  استقلال

یوسفکرمیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:درپاکستانکارسختامالذتبخشیدارم

تکواندو ایران باید برای مدال المپیک بجنگد نه کسب سهمیه 
برایایرانکسبسهمیهالمپیکدرآسیامثلآبخوردناست افلاکیبایدبداندتاچهزمانیباتیمملیهمکاریمیکند

ش
ورز

ش
ورز
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مهدی منصرف
خبرنگار

یحییازپرسپولیسقطعامیدکرد

فولاد در آستانه توافق با سومین سرمربی 
همان طور که ابتدای هفته خبر داده بودیم یحیی گل محمدی در مســـیر بازگشـــت به لیگ برتر اســـت. البته او خیلی امیدوار بود که با تغییر 
یش فعلا در این باشـــگاه ماندنی شـــده تا یحیی  مدیرعامل پرســـپولیس بتواند به این تیم برگشـــته و یک قرارداد بلند مدت امضا کند اما رضا درو
گفته نماند گزینه های مدیرعاملی پرســـپولیس به یحیی گفته بودند که در  فعلا شانســـی برای بازگشـــت به جمع سرخپوشـــان نداشـــته باشـــد. نا
صورت حضور آنها در این باشـــگاه او را برای ســـرمربیگری دوباره مدنظر دارند. به هر جهت با اتفاقی که در مجمع روز گذشـــته پرســـپولیس رخ 
داد، یحیی به پیشنهاد فولادی ها پاسخ مثبت داد. البته او پیش از این در مورد مسائل مالی با فولادی ها صحبت کرده بود و روز گذشته هم از 
یکنان مدنظرش را در فصل نقل و انتقالات زمستانی برای تقویت تیم جذب کنند. در مورد لیست خرید  مسئولان باشگاه خوزستانی خواست باز
یکنی هم از پرسپولیس در لیست خرید یحیی باشد. به هر شکل بازگشت  او هنوز اطلاعاتی به دســـت مان نرســـیده اســـت اما ممکن اســـت باز
گفته نماند گل محمدی ســـومین  ی نیمکت فولاد می تواند به جذابیت لیگ برتر در نیم فصل دوم بیفزاید. نا یحیی به لیگ برتر و حضور او رو

یان و مارتینز از سمت خود در این باشگاه برکنار شده بودند. سرمربی فولاد در این فصل است از این جهت که پیش از او علیرضا منصور
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کـه در  ی اسـت  پرسـش از »دانشـگاه ملـی«، از پرسـش های پرتکـرار
چند سـال اخیر مطرح شـده اسـت. در مقام پاسـخ به این پرسـش اما 
، شـیوه خاصی از حکمرانی بر دانشـگاه را ملی بودن  برخی اهل فکر
معرفی کردند. حال سـوال این اسـت که مسـاله دانشـگاه ملی به نوع 
خاصی از مدیریت دانشـگاه مربوط می شـود یا اینکه برای پاسـخ به 
ایـن مسـاله، پیـش از هـر چیـزی بایـد خـود مسـاله دانشـگاه در ایـران 
را مـورد بازخوانـی قـرار داد؟ برخـی بـر ایـن باورنـد کـه ایـن بازخوانـی 
سـبب می شـود پـس از فهـم موقعیتـی کـه در حـال حاضـر دانشـگاه در 
آن قـرار دارد، بتوانیـم بـه دانشـگاه ملـی بـه عنـوان یـک پـروژه فکر کنیم. 
از آنجایی که دامنه این بحث به شدت گسترده بود، تصمیم گرفتیم 
این موضوع را در میزگردی با حضور مصطفی زالی و حبیب رحیم پور 
کـه چنـد سـالی اسـت بـه ایـده دانشـگاه و نظـام آموزشـی ایـران توجـه 

دارند مورد پرسـش قرار دهیم. 

در برنامه امروز می خواهیم به این برسـیم که اساسـا  دانشـگاه ملی چیسـت و 
آمـوزش عالـی مـا اصـا  چگونـه می توانـد بـه ایـن برسـد کـه بـه ملـی اندیشـیدن 

فکـر کند. 
یژگـی و چالـش  زالـی: مـن فکـر می کنـم مسـاله دانشـگاه در ایـران، یـک و
ایـران حاصـل تطـور  کـه دانشـگاه در  ایـن اسـت  خـاص دارد و آن هـم 
یخـی نیسـت. شـما فـرض کنیـد کـه خیلـی از اصنـاف در ایـران  طبیعـی تار
هسـتند کـه بـه صـورت طبیعـی تکویـن و رشـد پیـدا کرده انـد؛ مثـا  صنـف 
جواهرفروش هـا یـا لباس فروش هـا این طـور نبـوده کـه به یکبـاره وارد جامعـه ما 
شـده باشـند، از قدیـم اینهـا در جامعـه بوده انـد و در گـذر زمـان بـا تحولاتـی 
ی بـوده، سـبک کارشـان عـوض شـده اسـت. شـاید در  کـه در حیطـه فنـاور
کـه از هـزاران سـال پیـش  صنـف کشـاورزها از همـه بارزتـر باشـد، کسـانی 
لات جدیـد  یـج بـا ابـزار آ کنـون بـه تدر ی می کرده انـد و ا ، کشـاورز در کشـور

کارشـان را ادامـه می دهنـد. 
کـه مـا یـک نظاماتـی  یژگـی دارد و آن ایـن اسـت  دانشـگاه در ایـران یـک و
یخچه هایـی نیـز در مـورد آن  کـه تار علمـی از قدیـم در ایـران داشـته ایم 
می گوینـد، اینجـا بـه یکبـاره در نقطـه تمـاس مـا بـا دنیـای جدیـد -کـه حـالا 
بـی بشـوم- یـک  مـن نمی خواهـم وارد ایـن نقطـه تمـاس بـا علـم جدیـد غر
ضرورتـی احسـاس می شـود کـه جهـان و علـوم جدیـدی شـکل گرفتـه اسـت 
کـه مـا بایـد اینهـا را اخـذ کنیـم. ایـن منجـر بـه ایـن می شـود کـه یعنـی قبـل از 
دوره امیرکبیـر یـک عـده بـه خـارج از کشـور -عمدتـا فرانسـه در آن دوران- 
کـه فایـده نـدارد  رفتـه و درس می خواننـد. بعـد امیرکبیـر احسـاس می کنـد 
کـه مـا بخواهیـم یـک تعـداد محـدودی ایرانـی را راهـی خـارج کنیـم کـه حـالا 
تعـدادی برگردنـد و برخـی نیـز برنگردنـد، بـه ایـن می رسـد کـه خـود دانشـگاه 
کنـد و همین جـا دارالفنـون را ایجـاد می کنـد. جالـب  بـی را وارد ایـران  غر
گـر اشـتباه  اسـت کـه دارالفنـون نیـز بـا دو شـاخه اولیـه ایجـاد می شـود کـه ا
ی و دیگـری مدرسـه نظـام اسـت. ایـن دو  ی و معـدن کاو نکنـم یکـی راه سـاز
در واقـع یعنـی حـوزه نظامـی و صنعتـی نیـاز آن موقـع کشـور بـوده اسـت. بعـد 
کـه مدرسـه عالـی طـب شـکل می گیـرد. مدرسـه عالـی حقـوق  از آن اسـت 
کـه در دوره  و علـوم سیاسـی در 1287 شـکل می گیـرد. جالـب ایـن اسـت 
یـم  یـم، چـون دانشـگاه ندار پهلـوی اول اینهـا فکـر می کردنـد مـا مشـکل دار
کـه اینهـا دانشـگاه بوده انـد. مـا الان روایـت خیلـی درخشـانی از  در حالـی 
گویـی  کـه  شـکل گیری دانشـگاه را بـه دوره پهلـوی اول نسـبت می دهیـم 
پهلـوی اول یـک لطـف بزرگـی بـه علـم در ایـن کشـور داشـته اسـت و کمتـر 
کسی نیز شاید شجاعت گفتن این را داشته باشد که آن چیزی که پهلوی 
اول ایجـاد کـرد، دانشـگاه نبـود، بلکـه عنـوان »اونیورسـیته« بـود؛ یعنـی همان 
کـه از قبـل وجـود داشـت، تبدیـل بـه یـک مجموعـه یکپارچـه ای  چیـزی را 
تحـت عنـوان دانشـگاه تهـران کـرد. اینهـا نمی دانسـتند کـه اسـم »دانشـگاه« 
ی ایـن مجموعـه گذاشـتن، مشـکلی را حـل نخواهـد کـرد. می گفتنـد کـه  را رو

مـا مثـل کشـورهای پیشـرفته بایـد »اونیورسـیته« داشـته باشـیم در حالـی کـه 
بـه صـرف اسـم عـوض کـردن نیسـت و لـذا هـر چـه بـرای قبـل اتفـاق افتـاده 
بعـد از ایـن عـوض کـردن اسـم هـم ادامـه خواهـد داشـت. مـن فکـر می کنـم 
کـه معضـل مسـاله دانشـگاه ملـی در ایـران بـه ایـن برمی گـردد کـه یـک چیـزی 
کـه بـرای ایـن کشـور نبـوده بـه یکبـاره و یک شـبه بنابـر ضرورتـی وارد شـده 
ولـی بـا سـاختارهای جامعـه پیونـد نخـورده اسـت. بـه همیـن خاطـر هـم 
شـما تـا مدت هـا شـاهد بودیـد کـه یـک نهـاد سـنتی بـه اسـم حـوزه بـا همـان 
یجا به سـمت زوال رفته  محدودیت های خودش در کشـور داشـتیم که تدر
بـود و خیلـی از حوزه هـای علمـی را پوشـش نمـی داد و عمـا یـک سـری از 
علـوم قدیـم همچـون فقـه و اصـول و فلسـفه و از ایـن دسـت بـود. در چنیـن 
وضعیتـی بـه یکبـاره، دانشـگاه بـا تنوعـی از مسـائل در آن ایجـاد شـد و اینهـا 
ک شـان نیـز  ک پیـدا می کردنـد و اصطکا یک جاهایـی بـا همدیگـر اصطـکا
حـل نمی شـد؛ کـه حـالا کار بـه ایـده وحـدت حـوزه و دانشـگاه نیـز کـه بعدهـا 

مطـرح شـد، نـدارم. 
یـم یـا اینکـه چـرا مـا بایـد دانشـگاه ملـی  مسـاله اینکـه مـا دانشـگاه ملـی ندار
داشـته باشـیم یـا اینکـه دانشـگاه ملـی مـا بـه یـک پرسـش تبدیـل می شـود، 
کـه دانشـگاه اساسـا در یـک تطـور طبیعـی در  از اینجایـی شـروع می شـود 
جامعـه مـا شـکل نگرفتـه اسـت. بـه نظـر مـن ایـن مسـاله اصلـی اسـت و ایـن 
اسـت کـه منجـر بـه پرسـیدن سـوالاتی از ایـن دسـت می شـود کـه دانشـگاه 
ملـی چیسـت و چـرا بایـد داشـته باشـیم و مختصـات آن چیسـت. ایـن 
سـوالی اسـت کـه چه بسـا یـک فرانسـوی یـا آلمانـی هیـچ وقـت آن را مطـرح 
نکنـد یـا حداقـل تـا 30 سـال پیـش بـرای یـک فرانسـوی مطـرح نبـود، هر چنـد 
کـه الان ایـن مسـاله دارد بـرای آنهـا نیـز خیلـی جـدی می شـود کـه حـالا وارد 
یـم کـه از  آن نمی شـوم. بنابرایـن ایـن مسـاله هسـت کـه مـا یـک بسـته ای دار
غـرب آورده ایـم و بعـد می خواهیـم ایـن را بـا کلیـت ایـن جامعـه پیونـد بزنیـم 
، پیونـدی فرهنگـی نیسـت بلکـه چیزهـای عمیق تـری  و تـازه ایـن پیونـد نیـز
وجـود دارد. ارتبـاط دانشـگاه و صنعـت از همیـن نمونه هـا و مسـاله ای 
اسـت کـه ربطـی بـه اینکـه علـوم انسـانی غربـی چقـدر بـا مقتضیـات جامعـه 
یکایـی اساسـا ایـن دو جـدا از هـم  شـما سـازگار اسـت، نـدارد. بـرای یـک آمر
نیسـتند، چرا کـه اینهـا در یـک پیونـد متقابلـی تطـور پیـدا می کننـد، شـما ولی 
یـادی می توانیـد  ی غربـی را نیـز تـا حـد ز دانشـگاه غربـی را آورده ایـد و فنـاور
وارد کنیـد، بعـد سـوال ایـن اسـت کـه اینهـا چطـور می خواهنـد بـا هـم پیونـد 
یـم کـه وقتـی شـما عنصـری را از غـرب وارد می کنید،  بخورنـد. می خواهـم بگو
بـا کلیـت شـرایط شـما ناهمخـوان می شـود و بعـد یکـی یکـی ایـن سـوالات 

شـکل می گیـرد و چالش هـا به وجـود می آیـد. 
به نظرم مسـاله اصلی این اسـت که دانشـگاهی که به صورت غیرارگانیک 
در این جامعه شکل گرفته است و رشد طبیعی نداشته است، می خواهد 
چـه کارکـردی بـرای مـا داشـته باشـد؟ بعـد تـازه بـه پرسـش های دیگـری هـم 
گـره می خـورد. یکـی از پرسـش ها، شـاید سـوالی عمیقـا علم شناسـانه باشـد. 
گـر شـما رفتیـد و یـک چیـزی را از یـک جامعـه دیگـر بـه عنـوان نهـاد  آیـا ا
علـم وارد کردیـد، ایـن در هـر جامعـه ای، کارکـردی کـه در مبـدا داشـته را در 
آن مقصـد هـم پیـدا می کنـد؟ یـک نفـر ممکـن اسـت خیلـی سـاده بیایـد و 
یـد کـه علـم اساسـا امـر آفاقـی اسـت و از یـک حقیقتـی حکایـت می کنـد  بگو
و مثـا در همـه جهـان آب در 100 درجـه می جوشـد و گزاره هـای علمـی نیـز 
یکـی کشـف کننـد، بـه  گـر غربی هـا یـک سـری قوانیـن فیز همیـن اسـت کـه ا
ی همیـن حسـاب اساسـا چالشـی بـه اسـم  درد جامعـه شـما می خـورد و رو
دانشـگاه بومـی وجـود نـدارد، امـا بـه نظـر می رسـد کـه مسـاله فراتـر از عینیـت 
یا عدم عینیت گزاره های علمی و مسـتقل از هر پاسـخی که ما به عینیت 
گزاره هـای علمـی می دهیـم، اسـت. وقتـی بـه یـک مسـاله نهـادی در قالـب 
دانشـگاه بـدل می شـود، چالش هـای خـودش را پیـدا می کنـد، یعنـی آن 
وقـت نهـاد دانشـگاه در نسـبت بـا نهادهـادی دیگـر بایـد تعیین تکلیـف 
شـود و وقتـی ایـن تطـور طبیعـی نباشـد، آن تعیین تکلیـف، پیچیـده شـده 
و مسـاله ای می شـود کـه مـا امـروزه بـا آن مواجـه هسـتیم. ایـن یـک مقدمـه و 
توضیح و توصیفی از مسـاله دانشـگاه ملی بود. در یک جمله، توضیحات 
یخـی ای  مـن ناظـر بـر ایـن بـود کـه چـرا بـرای مـا ایرانی هـا بـا توجـه بـه تجربـه تار

کـه داشـته ایم، دانشـگاه ملـی تبدیـل بـه مسـاله می شـود. 
ی دیـد آقـای زالـی هسـت  : بـه نظـرم یـک نقطـه ورود شـبیه و مسـاو رحیم پـور
یـم  یـخ پیدایـش دانشـگاه در ایـران بگذار بـه ایـن معنـا کـه مـا دسـت بـر تار
کـه ذیـل فلسـفه دانشـگاه یـا ایـده دانشـگاه  یه هایـی  یابـی از نظر یـا یـک ارز
یـه دیـد، بـه سـه  صورت بنـدی شـده اسـت. فکـر می کنـم غیـر از ایـن دو زاو
کـرد. نکتـه اول، اینکـه آیـا امـروز دانشـگاه ملـی  نکتـه دیگـر می شـود اشـاره 
ی مـا قـرار  در موقعیـت پرسـش و بـه نحـوی تنـش معرفتـی یـا ذهنـی پیـش رو
گرفتـه اسـت؟ یـک بخشـی از ایـن تنـش از ایـن ناشـی می شـود کـه دانشـگاه 
گرفتـه اسـت؛  یـخ معاصـر ایـران ذیـل دو طـرح سیاسـی شـکل  در طـول تار
یعنـی پیـش از انقـاب اسـامی متاثـر از یـک طـرح سیاسـی بـوده اسـت و 
. بالطبـع هـر یـک  پـس از انقـاب اسـامی متاثـر از یـک طـرح سیاسـی دیگـر
از ایـن طرح هـای سیاسـی، صورت بنـدی ویـژه ای از علـم داشـتند و کارکـرد 
ویـژه ای نیـز بـرای نهـاد علـم متصـور بودنـد. یـک بخشـی از ایـن تنـش ناشـی 
ینـی از طـرح سیاسـی بـه جـای طـرح سیاسـی دیگـر اسـت؛ بالطبـع  از جایگز
ایـن دو طـرح سیاسـی در تضـاد بـا هـم قـرار داشـتند و عـوارض ویـژه ای نیـز 

بـر نهـاد علـم در ایـران تحمیـل کردنـد. 
، مسـاله امر ملی -فارغ از بحث از دانشـگاه ملی- اسـت.  یک بخش دیگر
مـا امـروز اصـولا در وضعیتـی قـرار گرفته ایـم کـه خـود صورت بنـدی امـر ملـی 
بـرای مـا یـک موقعیـت پرابلماتیـک و پرتنـش به وجـود آورده اسـت. فـارغ از 
اینکـه ایـن ملـی بـودن بـار بـر چـه چیـزی بشـود از رسـانه ملـی، از دانشـگاه 
کـه می خواهـد بـار یـک ملـت را بـه دوش  ملـی، دولـت ملـی یـا هـر چیـزی 
کـه ایـران  بکشـد. ایـن نیـز بـه دلیـل بافـت و مختصـات سیاسـی اسـت 
امـروز پیـدا کـرده اسـت. مسـاله اساسـی در ایـن بیـن ایـن اسـت کـه اساسـا 
یتـی -بـا تلقـی  دانشـگاه ملـی، گویـی تکلیـف دوجانبـه ای دارد و یـک مامور
دو طـرح سیاسـی کـه یـاد شـد- داشـته اسـت کـه بـه نحـوی سـاخت دولـت 
یخـی هرچنـد بـا قرائت هـای  و برسـاخت ملـت بـوده اسـت. ایـن طـرح تار
متفاوت، هنوز به سـرانجام نرسـیده اسـت و شـاید چیزی هم نیسـت که ما 
بتوانیـم اصـولا سـرانجام متعینـی بـرای آن متصـور باشـیم کـه بگوییـم کـه در 
یخـی، دولت-ملـت بـه تمامـی شـکل گرفـت؛ ولـی هـر آنچـه  ایـن لحظـه تار
یم،  یخـی سـاخت دولـت و برسـاخت ملـت پیـش می رو مـا در ایـن فرآینـد تار
اصـولا دانشـگاه ملـی بایـد بتوانـد خـودش را در ایـن دوگانـه جانمایـی کنـد. 
نکتـه سـوم ایـن اسـت کـه شـاید مسـاله مـا بیـش از آنکـه مسـاله ملـی باشـد، 
خود دانشـگاه اسـت. به نظر می رسـد ما نهاد دانشـگاه را به معنای نهادی 
گـر بخواهـم اشـاره مختصـری کنـم و  کلمـه تـا انـدازه ای از دسـت داده ایـم. ا
تفسـیرش را بـه ادامـه گفت و گـو محـول کنـم، مـن فکـر می کنـم بیـش از آنکـه 
یـخ را قرائـت کنیـم، بایـد یـک  یه هـا را مـرور کـرده یـا تار امـروز مـا بخواهیـم نظر
گـر مـن بخواهـم  ی در خصـوص وضعیـت فعلی مـان حـرف بزنیـم. ا مقـدار
شـرایط کلی مـان را بـه یـک نفـس انسـان تشـبیه کنـم ، بـه نظـر می رسـد مـا در 
یـک وضعیتـی قـرار گرفته ایـم کـه بـا ضعـف عقـل، لکنت زبان و شـدت اراده 
در نظـام حکمرانـی روبـه رو هسـتیم. ایـن سـه راس -ضعـف عقـل، لکنـت 
زبـان و شـدت اراده- اقتضائاتـی را پیـش پـای نهـاد علـم قـرار می دهـد. بـه 
نظـر می رسـد کـه اصـولا دانشـگاه یـا نهـاد علـم کـه شـاید کارکـرد اصلـی اش 
یـر  ینـی تصو قـدرت هم آفر یخـی،  تار گاهـی  یـت عقـل جمعـی، خودآ تقو
کلـی اسـت، اصـولا اینهـا در مقـام  آینـده یـا قـدرت انتـزاع و صورت بنـدی 
کـردم نهـاد دانشـگاه تـا  کـه عـرض  عقـل قابـل دسـتیابی اسـت. آن چیـزی 
انـدازه ای دارد از دسـت مـی رود، هـم بـه دلیـل خوانش هایـی اسـت کـه دارد 
کـه وجـود دارد ایـن  از علـم صـورت می گیـرد... چـون یـک مسـاله بنیادیـن 
یم. ما  ی از انسـان دانشـگاهی و دانشـگاه دار اسـت که ما اساسـا چه انتظار
یخ دانشـگاه ایرانی داشـته ایم که  چند تیپ انسـان دانشـگاهی در طول تار
البتـه منحصـر بـه ایـران هـم نیسـت ولـی مصادیـق ایرانـی اش نیـز قابـل ذکـر 
اسـت. از اینکـه گمـان کنیـم اصـولا کارکـرد انسـان دانشـگاهی، دانشـمندی 
ینـی اسـت؛ یـا ممکـن اسـت بگوییـم کـه کارکـرد  ی یـا علم آفر یه پـرداز یـا نظر
انسـان دانشـگاهی، روشـنفکری و منتقـد اجتماعـی اسـت؛ یـا اینکـه مثـا 
ی و اصـاح و بهبـود نظـام حکمرانـی اسـت؛ یـا مثا  کارکـردش، سیاسـتگذار
کارکـرد انسـان دانشـگاهی اسـت؛  کارشـناس نظـام اداره،  ی و  دیوانسـالار

ی  ی و تکنیک سـاز کارکـرد انسـان دانشـگاهی، فن سـالار یـا اینکـه بگوییـم 
کـه بـه نظـر می رسـد، هـم در  و تعابیـری شـبیه بـه ایـن اسـت. آن چیـزی 
صورت بندی کارکرد و مسـئولیت و رسـالتی که ما برای انسـان دانشـگاهی 
در ایران متصور هستیم، و هم به نحو نهادی، کارکردی که برای خود نهاد 
دانشـگاه قائـل هسـتیم، بـه نظـر می رسـد کـه هـر دو ایـن مـوارد تـا انـدازه ای 
سـر بـه ابهـام و در مـواردی نیـز رو بـه زوال گذاشـته اسـت. مـن فکـر می کنـم 
کـه پیـش از دانشـگاه ملـی بایـد در خصـوص وضعیـت خـود نهـاد دانشـگاه 
صحبت کرد، چرا که بافتی بر مبنای همان سـه راسـی که اشـاره کردم، پیدا 
یابـی  کـه دانشـگاه دارد موضوعیتـش را از دسـت می دهـد. شـاید باز کـرده 

نهـادی دانشـگاه نیـز از همیـن نقطـه پیگیـری شـود. 

کـه در  ی  نمی خواهـم بـا طـرح پرسشـی جدیـد، بحـث از مسـیر سـوال محور
ابتدای گفت و گو طرح شد، خارج شود ولی شاید طرح این پرسش، فتح بابی 
گـر مـا بخواهیـم پسـاانقاب و ایـن چهـار دهـه  بـرای توسـعه بحـث مـا بشـود. ا
را مـورد بحـث قـرار بدهیـم، بـه نظـر می رسـد متوجـه اینکـه اساسـا از دانشـگاه 

چـه می خواسـتیم نبوده ایـم. آیـا ایـن تلقـی درسـت اسـت؟ 
گفتـم ایـن  زالـی: بـه نظـر مـن بـاز بحـث مـا بـه مسـاله اول مـان برمی گـردد. 
یـم و شـاید مهم تریـن مشـکل مـا، عقب ماندگـی  تی دار تصـور کـه مـا مشـکا
نسـبت بـه دنیـای جدیـد باشـد و نقطـه پمپـاژ پیشـرفت بـه دانشـگاه، نهـاد 
کنیـم بایـد دانشـگاه داشـته  گـر مـا نیـز بخواهیـم پیشـرفت  علـم اسـت و ا
کنیـم. بـه نظـر  یـم دانشـگاه می زنیـم تـا پیشـرفت  باشـیم، پـس مـا نیـز می رو
گـر شـما گفتیـد  مـن ایـن مسـاله بعـد از انقـاب هـم وجـود داشـت، یعنـی ا
کـه مـا در سـردرگمی نسـبت بـه نهـاد علـم بودیـم، یـک دلیلـش همیـن بـوده 
کـه فکـر می کردیـم نفـس اینکـه دانشـگاه داشـته باشـیم، مشـکل مـا  اسـت 

حـل خواهـد شـد. 

البتـه مـن یـک توضیحـی بدهـم و آن اینکـه مـا در هـر مقطعـی یـک شـکل از 
دانشـگاه را راه حـل دانسـته ایم. الان مثـا در نسـخه های متاخـر یـک شـکلی 

از اسـتارتاپ ها هسـتند. 
زالی: اینها باز متاثر از فضای جهانی هسـتند، یعنی دوره ای که دانشـگاه، 
کـه  کـه دانشـگاه، پژوهش محـور شـد و دوره ای  آموزش محـور بـود، دوره ای 
یخـی دانشـگاه  دانشـگاه بـه سـمت دانشـگاه کارآفریـن رفـت. اینهـا سـیر تار
در جهان است که در ایران نیز منعکس شده است. من می خواهم این را 
ی که ما از دانشـگاه داشـتیم، انتظار روشـنی نبوده  بگویم که اساسـا انتظار
اسـت و تصـور مـا ایـن بـوده اسـت کـه یـک جامعـه پیشـرفته بایـد دانشـگاه 
داشته باشد و حالا اینکه این دانشگاه قرار است در نسبت با این جامعه 
ی می تواند انجام دهد؛ هیچ وقت خیلی  ی انجام بدهد و چه کار چه کار
مورد پرسـش نبوده چرا که برایمان بدیهی می آمده اسـت. مثال عوامانه اش 
گـر بخواهـد فرزندشـان بـه  ایـن اسـت کـه پـدر و مادرهـا فکـر می کردنـد کـه ا
کامپیوتـر داشـته باشـند. در  لحـاظ تحصیلـی موفـق بشـود، بایـد در منـزل 
دهـه 70 بـه 80 دقیقـا ایـن نـگاه وجـود داشـت، حـالا اینکـه ایـن کامپیوتـر کـه 
آمـد، بعـدش قـرار اسـت چـه بشـود، خیلـی جـواب روشـنی نداشـت و شـاید 
الان به این نتیجه رسـیده باشـند که خیلی برای سـال های قبل از دانشـگاه 
بـرای بچه هـا ضرورتـی نداشـته باشـد. بدتـر از آن ایـن بـود کـه هـر چقـدر مـا 
گسـترش بدهیـم، بهتـر اسـت. در یـک دوره ای  بیاییـم و آمـوزش عالـی را 
بـه همیـن دلیـل کـه کارکردهـای دانشـگاه روشـن نبـود، از نیمـه دهـه 60 کل 
تمرکـز مدیـران مـا در حـوزه آمـوزش عالـی، گسـترش کمـی آمـوزش عالـی بـود. 
کـه الان در کشـور مـا از آن بـه عنـوان یـک دسـتاورد یـاد  ایـن چیـزی اسـت 
می شـود. می گوینـد کـه تعـداد دانشـجوها قبـل از انقـاب فـان تعـداد مثـا 
بیـن 50 هـزار تـا 200 هـزار بـوده و الان 4 میلیـون شـده اسـت. خـود دانشـگاه 
کـه سـر جـای خـودش  کـرد  آزاد در دهـه 60، رشـدی از ایـن جنـس پیـدا 
بـردی و  قصـه ای دارد. بعـد ایـن منجـر بـه گسـترش دانشـگاه های علمی کار
دانشگاه های پیام نور شد و بعد به این رسیدند که دانشگاه های جامع را 
در تمام شهرها ایجاد کنند. الان ما در شهرهای کوچک هم دانشگاه های 
یـم. اینهـا همـه نشـان دهنده ایـن اسـت کـه تصـور مـا از دانشـگاه  جامـع دار
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خیلـی روشـن نبـوده اسـت و صرفـا بـا یـک بـاور اجمالـی، بدیهـی و بعضـا 
عوامانـه و سـاده انگارانه تصـور می کردیـم کـه صـرف گسـترش کمـی آمـوزش 
عالـی می توانـد برایمـان آورده داشـته باشـد. مـن یـک آمـار جالـب بـه شـما 
ی در ایـران  بدهـم. مـا قبـل از انقـاب، پنـج مجتمـع آمـوزش عالـی کشـاورز
کـه ذیـل دانشـگاه های  ی اسـت  داشـتیم. منظـورم دانشـکده های کشـاورز
بزرگ بوده اسـت و چه بسـا مجتمع های مسـتقلی نیز بوده اسـت. الان فقط 
گر اشتباه نکنم، دانشگاه  یم. ا ی دولتی دار 60 دانشکده و دانشگاه کشاورز
یـم. ایـن غیـر از دانشـگاه های آزاد اسـت.  ی در مازنـدران دار علـوم کشـاورز
ی، 2500 هیـات علمـی  ی، مسـتقل از دانشـکده های کشـاوز وزارت کشـاور
کـه هر چقـدر بیاییـم و تعـداد هیـات علمـی و  دارد. ایـن تصـور را داشـتیم 
کـه جامعـه بـه  کمـک می کنـد  فارغ التحصیـل را افزایـش بدهیـم، بـه ایـن 
سـمت توسـعه یافتگی و پیشـرفت حرکت می کند. خود این یک جاهایی، 
دسـتاوردی -مثـا حوزه هـای فنـی مهندسـی و پزشـکی- داشـته اسـت. بـه 
، در حوزه هـای فنـی و مهندسـی و پزشـکی، ایـن  نظرتـان آقـای رحیم پـور

دسـتاورد بـزرگ چـه بـوده اسـت؟
یـک بـوده اسـت دیگر : حتمـا پیشـرفت تکنولوژ رحیمپـور

یز علـم در جامعه ما در  زالـی: نـه، حتـی آن نبـوده و مـن فکـر نمی کنـم کـه سـرر
ی بوده باشد. افزایش تعداد مقالات ما در سامانه های علمی سنجی  فناور
ییـم سـرعت رشـد علمـی مـا در  بـوده اسـت، یعنـی اینکـه الان مـا می گو
یز حوزه هـای علـوم پایـه، پزشـکی،  جهـان فـان و بهمـان اسـت کامـا سـرر
ی و مهندسـی اسـت، یعنـی خیلـی هـم اینهـا شـاید در حوزه هـای  کشـاورز
یز نداشـته اسـت و شـما نمی توانید بگویید که فان کارخانه  ی، سـرر فناور
ی مـا...  یز علـم در آنجـا صـورت گرفتـه اسـت، عمـا در حـوزه فنـاور مـا سـرر

: در حوزه پزشـکی بوده اسـت اما...  رحیمپور
زالـی: در حـوزه پزشـکی نیـز حتـی نبـوده اسـت. عمـده تجهیزاتـی کـه مـا در 

یـم از خـارج وارد می کنیـم.  حـوزه پزشـکی دار
: نه در مهندسـی پزشـکی، بلکه در خود پزشـکی منظورم اسـت.  رحیمپور

زالـی: بلـه، بـه ایـن معنـا کـه پزشـک تربیـت کردیـم. ایـن بـاز یـک قـدم عقب تـر 
اسـت. همان چیزی که خودتان اشـاره کردید و من یادداشـت کردم، یعنی 
آدم هـای کارشـناس تربیـت کردیـم، یعنـی تعـداد پزشـک ها و مهندس هـای 
یز علمـی یعنـی  یز علمـی نبـوده اسـت. سـرر یـاد شـده اسـت ولـی سـرر مـا ز

اینکـه آیـا متدهـای... 
: یعنـی ارزش افـزوده ای بتوانـد تولیـد کند...  رحیمپـور

زالـی: نـه، متدهـای جدیـد در ایـن حـوزه آیـا شـکل گرفتـه اسـت، آیـا مـا بـه 
پیشـرفت های فناورانـه در حـوزه پزشـکی رسـیدیم؟ یـک تعـدادی پزشـک 
به مثابـه کارشـناس تربیـت کردیـم. دانشـگاه دو کارکـرد دارد، یـک کارکـردش 
کـه سـطح تخصـص شـما را بـالا می بـرد و قطعـا از آن جهـت  ایـن اسـت 
دانشـگاه در حـوزه فنـی و مهندسـی نیـز دسـتاورد داشـته اسـت امـا خـود 
نهـاد دانشـگاه منظـورم اسـت. شـما همیـن دسـتاورد را نیـز در علـوم انسـانی 
نداشـتید. چـرا؟ جـواب ایـن سـوال بـاز بـه همـان پرسـش دانشـگاه ملـی 
ی داشـتیم  برمی گـردد چـون در حوزه هـای فنـی و مهندسـی مـا یـک ارتـکاز
یکا خیلی فرقی نمی کند.  که دانشـگاه ملی در ایران با دانشـگاه ملی در آمر
یـس کـه آنهـا آنجـا دارنـد  مـن همـان علـوم و کتاب هـا و منابـع و شـیوه ها تدر

را برمـی دارم و اینجـا مـی آورم... 
ی نیسـت.  : یعنـی اصـا تکنیـک، مفهـوم ملی بردار رحیمپـور

زالـی: احسـنت. ایـن را منتقـل می کنـد ولـی در حـوزه علـوم انسـانی کـه شـما 
کـه وضعیـت شـما، وضعیـت  ایـن را نپذیرفتیـد، اتفاقـا آن حـوزه ای اسـت 
پـا در هوایـی اسـت، یعنـی نـه توانسـته اید در سـطح جهانـی تولیـد علـم 
گـر در سـطح جهانـی تولیـد علـم  کـه ا داشـته باشـید و نـه مشـخص اسـت 
نداشتید، مابه ازای این در حوزه های علوم انسانی در سطح ملی چه بوده 
اسـت. دانشـگاه ملـی در حوزه هـای فنـی و مهندسـی و پزشـکی، ما بـه ازای 
کشـید. آقـای  گرچـه می تـوان از جهاتـی آن را بـه چالـش  محسوسـی دارد ا
کـرده اسـت و ایـن  بیـت  گفـت پزشـک تر گفـت.  رحیم پـور خیلـی جالـب 
یز فناورانـه نداشـته اسـت و ایـن  دسـتاورد ملـی اسـت. مـن گفتـم ولـی سـرر
ی اطاعـات، کلـی مهنـدس  یـک چالـش اسـت. الان شـما در حـوزه فنـاور
یادی شـرکت داشـته باشـید  کامپیوتـر تربیـت کردیـد، پـس می توانیـد تعـداد ز
که  ید؛ چرا ولی فان. در حوزه علوم انسانی ولی آن خط قبل از »ولی« را ندار
ایـن کار را نکـرده تـا بگوییـم »ولـی فـان« و ایـن بـه نظـرم بـه همیـن برمی گـردد 
ی مسـاله دانشـگاه ملـی و هویت خاص  کـه آنجایـی کـه آمدیـم و یـک مقـدار
علـم و جغرافیـای علـم را برجسـته بکنیـم، چـون الگویـی بـرای آن نداشـتیم، 

عمـا علـوم انسـانی ما به ازایـی بـرای مـا نداشـته اسـت. 

اینکهباامر دهه،فارغاز اینتلقیدرستاستکهسیاستگذاریاینچهار
مواجههبا وزمرهبودهاست،یعنیدر ر جهانیبودهاست،خیلیاقتضاییو

مشکلی،سعیمیکردهاستتایکتعریفکمیراایجادکند؟ بحرانو
: مسـاله اصلـی بـه نظـر مـن، پاسداشـت مقـام عقـل اسـت. مـن بـه  رحیمپـور
بـان و شـدت اراده اصـرار دارم. شـاید  آن سـه گانه ضعـف عقـل، لکنـت ز
شـدت اراده ناشـی و زاده همـان ضعـف عقـل و لکنـت زبـان اسـت، یعنـی 
شـما در وضعیتـی قـرار گرفته ایـد کـه گمـان می کنیـد آن ضعـف و لکنـت را 
بینی هایی  باید با شدت بخشیدن به اراده جبران کنید و از قضا چون کور
گاهـی  یـد  گام برمی دار نیـز دارد، هـر چقـدر شـدیدتر فشـار آورده و تندتـر 
دورتـر نیـز می شـوید. دانشـگاه اصـولا بـه منزلـه نهـادی اش، از نظـر مـن بایـد 
یابـی مقـام عقـل باشـد حـالا ایـن عقـل می توانـد عقـل  کارکـردش، همـان باز
کـه در رشـته هایی شـبیه بـه فلسـفه خـودش را  کلـی در مقـام کلیـت باشـد 
کـه در رشـته های تکنیکالـی مثـل  ز و ظهـور می دهـد تـا عقـل جزئـی  بـرو
ی  ، مقـدار مهندسـی و اینهـا. نکتـه ایـن اسـت کـه مـا از دو منظـر و دو سـو
بـه ایـن مقـام عقـل بی اعتنـا بوده ایـم؛ یکـی همیـن کـه اصـولا گمـان کردیـم بـا 
ی عقـل را جبـران کـرد و دوم اینکـه  ی زبـان و اراده می شـود کـم کار اضافـه کار
گر به سراغ عقل رفتیم سراغ مراتب جزئی تر عقل رفتیم. این صورت بندی  ا
کلـی اسـت، یعنـی هـم اصـولا وضعیـت فرسـایش نهـادی دانشـگاه را بایـد در 
کله کلـی خـودش را در حکمرانـی علـم  همیـن مختصـات فهمیـد. ایـن شـا
مـا نشـان داده اسـت. خـودش را در تصمیمـات سیاسـتی ناظـر بـر دانشـگاه 
یابـی چـه بـرای نهـاد دانشـگاه و چـه  گـر هـم نقطـه باز نشـان داده اسـت. ا
کنیـم، همیـن موقـف عقـل اسـت و موقفـی  دانشـگاه ملـی بخواهیـم پیـدا 

ن از ایـن نمی تـوان پیـدا کـرد.  بیـرو
یـا در مـورد  کـرد،  درخصـوص سـوال قبلـی شـما نیـز دو تعبیـر می شـود 
انسـان دانشـگاهی یـا خـود دانشـگاه حـرف بزنیـم. بـه نظـرم یـک مسـاله 
ی دانشـگاه بخواهیـم  گـر بـه آنتولـوژ کـه ا یـم ایـن اسـت  کـه مـا دار دیگـری 
کـه ناظـر بـر دانشـگاه متصـور هسـتند، نوعـی  کنیـم، هستی شناسـی  فکـر 
کـه دانشـگاه را بـه منزلـه  هستی شناسـی فـردی اسـت. بـرای همیـن اسـت 
کـه الزامـات سیاسـتی پیـدا می کنـد بلکـه  نهـاد صورت بنـدی نمی کننـد 
دانشـگاه برایشـان قابـل فروکاسـت بـه انسـان دانشـگاهی اسـت. نه تنهـا 
آمـوزش عمومـی هـم همیـن  آمـوزش عالـی این گونـه اسـت بلکـه در  در 
بیـت رسـمی ایـران  یـم. وقتـی شـما بـه سـند تحـول نظـام تر وضعیـت را دار
کـه تقریبـا آخریـن خیـز سیاسـتی و نظـری دولـت در ایـران  نـگاه می کنیـد 
کـه  بیـت رسـمی اسـت آنجـا شـما می بینیـد  بـرای صورت بنـدی نظـام تر
بیـت رسـمی متصـور  تر نهـاد  بـرای  نـوع هستی شناسـی اجتماعـی  هیـچ 
نیسـت. درنهایـت به نحـوی بـه یـک هستی شناسـی فـردی تـن می دهـد. 
در بـاب دانشـگاه نیـز همیـن اسـت. ایـن پرسـش کـه کارکـرد نهـاد دانشـگاه 
در ایـران امـروز چیسـت و لـوازم سیاسـتی ایفـای نقـش نهـادی دانشـگاه 

بـه  بتـوان  دانشـگاه  ز  ا ن  بیـرو کـه  نیسـت  پرسشـی  باشـد  نـد  می توا چـه 
بلـه تصمیم گیـری درخصـوص آن در قبـال پاسـخ های  آن پاسـخ داد. 
ن دولـت اسـت، یعنـی  ن دانشـگاه نیسـت بلکـه در درو پیشـنهادی درو
کـه وقتـی دارم از نقـش نهـادی دانشـگاه حـرف می زنـم  مـن فکـر می کنـم 
 ، کـه چطـور می شـود روابـط نهـادی بیـن بـازار مسـاله اصلـی اینجاسـت 
یختـه  دولـت و دانشـگاه را دومرتبـه نظـم داد. ایـن روابـط نهـادی بـه هـم ر
اسـت. مشـخصا دانشـگاه بـه تعابیـر مختلـف و گاهـی به شـدت پربسـامد 
مثـا در ادبیـات ناظـر بـر آمـوزش عالـی ایـران گفتـه می شـود؛ به خصـوص 
کلماتـی  کـه بـه نحـو سیاسـی عرصـه بـر دانشـگاه تنـگ می شـود،  وقتـی 
یـاد  کادمیـک، اسـتقال دانشـگاه و تعابیـری شـبیه بـه ایـن ز مثـل آزادی آ
گفتـه می شـود ولـی اینجـا بـاز مسـاله قابـل فروکاسـت بـه اسـتقال انسـان 
کـه آیـا  کنیـم  دانشـگاهی نیسـت. اینکـه مـا او را محـدود یـا مقیـد بـه ایـن 
کـه بایـد بـه نوبـه  اسـاتید بایـد اخـراج بشـوند یـا نـه، آن مسـاله ای اسـت 
بـاره صورت بنـدی مفهـوم اسـتقال  کـرد ولـی مسـاله در خـودش پیگیـری 
کـه آیـا دانشـگاه می توانـد در قامـت یـک نهـاد در  دانشـگاه ایـن اسـت 
نظـم عمومـی جامعـه ایـران برابـر نهـاد بـازار و نهـاد دولـت بایسـتد و در 
ز  دیالکتیـک ایـن سـه بـا همدیگـر مـا بـه یـک نظـم عمومـی برسـیم. امـرو
به طـور واضـح معلـوم اسـت کـه نهـاد دانشـگاه، یـارای برابـری بـا نهاد دولت 
کارکـرد نهـادی اش  و نهـاد بـازار را نـدارد و از قضـا حتـی نهـاد دانشـگاه، 
کـه بتوانـد مقدمـه، زمینـه و درگاه ورودی یـا بـه بـازار یـا  ایـن شـده اسـت 
دولـت باشـد. دانشـگاهی کـه بـه نحـو نهـادی خـودش را درگاه ورودی دو 
یـف می کنـد و نمی توانـد مـراوده برابـر و همـاوردی بـا اینهـا  نهـاد دیگـر تعر
برقـرار کنـد، معلـوم اسـت کـه ایـن نهـاد تضعیـف می شـود. گفتـم کـه از هـر 
دو سـو نیـز در حـال تضعیـف شـدن اسـت. اصـولا هـم رفتـار و کنشـگری 
انسـان دانشـگاهی در دانشـگاه های ایرانی، دانشـگاه را تضعیف می کند 
چـون کامـا تلقـی بـه منزلـه درگاه ورودی بـازار یـا دولـت پیدا می کند و خود 
کـه دارنـد، نهـاد  دولـت و بـازار نیـز بـه نحـو بالادسـتی و بـا سـازوکارهایی 
یابـی نهـادی  دانشـگاه را تضعیـف می کننـد. اصـل ماجـرا بـه نظـر مـن، باز
یابـی را انجـام بدهیـم، حـالا بعـد در  گـر بتوانیـم ایـن باز دانشـگاه اسـت. ا
ی از دانشـگاه  بـاب زوایـای دیگـرش می تـوان حـرف زد کـه مثـا چـه بافتـار
ملـی هسـت یـا ملـی نیسـت. از تقـدم زمانـی بیـن اینهـا حـرف نمی زنـم ولـی 
بـه نظـرم تقـدم رتبـی دارنـد. آن چیـزی کـه امـروز از دسـت رفتـه اسـت، خـود 

دانشـگاه اسـت و نـه دانشـگاه ملـی. 
زالی: من می خواهم یک چیزی را در تکمیل و بعد در ادامه این صحبت ها 

عرض کنم. چرا دانشگاه در نسبت با نهاد دولت از دست رفته است؟ 
 . : یـا نهاد بازار رحیمپـور

یـدآقایزالی؟ اصـاشـماهمیـنراقبـولدار
یـم. دانشـگاه مـا در قیـاس بـا نهادهـای  زالـی: مـن می خواهـم همیـن را بگو
یـت تزئینـی داشـته اسـت.  یـت نهـادی نداشـته اسـت و یـک هو ، هو دیگـر
یـاد جالـب نیسـت ولـی بایـد آن را گفـت. مـن بـه یـاد  ی وجـود دارد کـه ز آمـار
دارم که اواخر دولت خاتمی، سـازمان بازرسـی کل کشـور گزارشـی را منتشـر 
کـه  کـه در دولـت اصاحـات، سـه هـزار نفـر بورسـیه شـدند. می دانیـد  کـرد 
ی بـوده بـرای اینکـه بدنـه علمـی دانشـگاه در  بورسـیه همیشـه یـک سـازوکار
ی انسانی دارد، تقویت شود. از دوره قبل از انقاب هم  شرایطی که خلأ نیرو
که مـا فارغ التحصیل  بـود، بعـد از انقـاب هـم بـود. ضـرورت هم داشـت؛ چرا
کـم داشـتیم. بـا همـان سیاسـتی کـه امیرکبیـر آمـد و دارالفنـون را ایجـاد کـرد 
کـه مـا دوره هـای دکتـری را از  بورسـیه هـم همیشـه ادامـه داشـت. از زمانـی 
کـه دیگـر  سـال 68 در داخـل به شـدت گسـترش دادیـم، بـه نظـر می رسـید 
بورسـیه بـه آن معنـا ضـرورت نداشـته اسـت ولـی شـما می بینیـد کـه سـه هـزار 
نفـر در سـال 83 صدایـش در می آیـد کـه بورسـیه شـده اند. سـال 92 نیـز کـه 
دولـت احمدی نـژاد کنـار رفـت، دقیقـا یـک جنجالـی در همیـن خصـوص 
شـکل گرفت که تعداد نیز دقیقا سـه هزار مورد بود. این عدد خیلی جالب 
اسـت، یعنـی یـک رقابـت پایاپایـی بـرای بورسـیه داشـتند آن هـم در دوره ای 
کـه شـما دوره دکتری  کـه بـه نظـر می رسـید بورسـیه دیگـر ضـرورت نـدارد؛ چرا
یـد فارغ التحصیـل  یـد و تقریبـا در همـه رشـته ها دار را در داخـل کشـور دار
یـادی خودشـان آن طـرف رفته انـد  تربیـت می کنیـد و از آن طـرف نیـز تعـداد ز
ی همین  یـد کـه از غـرب برمی گردنـد و رو یـادی فارغ التحصیـل دار و تعـداد ز

حسـاب نیـاز بـه بورسـیه کـردن وجـود نـدارد. 
اینجـا بـه نظـرم مسـاله همـان اسـت، یعنـی نهـاد دانشـگاه در برابـر نهـاد 
سیاسـت از اسـتقال لازم برخـوردار نبـوده اسـت. چـرا از اسـتقال لازم 
برخـوردار نبـوده اسـت؟ دلیلـش ایـن اسـت کـه امـروز آیـا کسـی می توانـد برود 
کـه مـن می خواهـم سـه هـزار  یـد  و از طـرف دولـت بودجـه ای بگـذارد و بگو
یـق  نفـر مجتهـد تربیـت کنـم و اینهـا را در حوزه هـای علمیـه سراسـر کشـور تزر
یـم کـه در ایـن  کنـم؟ نـه، نمی توانـد. چـرا نمی توانـد؟ چـون سـنت علمـی دار
ی خـودش را غربـال  و اسـتانداردهای خـودش را  سـنت علمـی، علـم حـوزو
ن غیرارگانیـک در آن  یـف می کنـد و به راحتـی نیـز مداخله هـای بیـرو تعر
امکان پذیـر نیسـت. چـون سـنت علمـی دارد و معلـوم اسـت کـه صفـر کجـا 
و صـد کجاسـت. ولـی در دانشـگاه نقطـه صفـر شـما کجـا و نقطـه صـد شـما 
کجاسـت؟ می دانیـد کـه وقتـی نهـاد علـم شـکل گرفـت، نهـاد علـم خـودش 
یـف می کنـد. یکـی از دوسـتان مـن  می آیـد و اسـتانداردهای خـودش را تعر
یـف می کـرد و می گفـت کـه امـروز در حـوزه علمیـه قـم، 250 درس خـارج  تعر
رسـمی وجـود دارد. بـه ایـن عـدد دقـت کنیـد. بـه زبـان سـاده گویـی کـه یـک 
دوره دکتـرای فقـه وجـود دارد و هـر درسـی در ایـن دوره دکتـرا توسـط 250 نفـر 
دارد ارائـه می شـود. آیـا در دوره اقتصـاد دانشـگاه های مـا، چنیـن وضعیتـی 
گر شـما بخواهید  ؟ نه. یعنی اساسـا ا وجود دارد؟ نه. در دوره فلسـفه چطور
بگوییـد کـه اسـتاد خـوب فلسـفه کیسـت، در متـن کـدام سـنت و بـا کـدام 
کنیـد؟ وقتـی ایـن سـنت شـکل نگرفـت یعنـی  ک می خواهیـد تعییـن  مـا
نهـاد دانشـگاه شـکل نگرفتـه اسـت و وقتـی نهـاد دانشـگاه شـکل نگیـرد، 
کـه  کـه اساسـا چیـزی وجـود نـدارد  راه بـرای ایـن مداخلـه بـاز می شـود چرا
کـه در نسـبت بـا ایـن صفـر و صـد، نهـاد  صفـر و صـد شـما را تعییـن کنـد 
دانشگاه، خودغربالگری انجام بدهد. امروز مثا کانت شناس برجسته ما، 
هگل شناس برجسته ما، فیلسوف اخاق برجسته ما، اقتصاددان برجسته 
ی اسـت؟ شـما خودتـان ببینیـد  مـا و در حوزه هـای مختلـف، چـی و چطـور
کـه  کـه دعواهـای مـا در ایـن حوزه هـا چقـدر دعواهـای ژورنالیسـتی اسـت 
ید که بگویید که این دعوای ژورنالیستی  شما نقطه مقابلی نیز برایش ندار
یـم دسـتت را بگیـرم و در دانشـگاه، یـک دعـوای علمـی بـه  اسـت ولـی بیـا برو
تـو نشـان بدهـم. وقتـی نهـاد دانشـگاه شـما آنقـدر بـه لحـاظ علمـی ضعیـف 
بـود و در یـک فرآینـد ارگانیـک شـکل نگرفـت و یک شـبه وارد شـد، یعنـی 
صرفـا یـک اسـم بـود. ایـن باعـث می شـود کـه شـما رحیم پـور را بـا زالـی عوض 
کـه اساسـا ایـن دو اسـم  کنیـد یـا برعکـس و هیـچ اتفاقـی هـم رقـم نخـورد؛ چرا
یت منـد نیسـتند. بـه همیـن دلیـل به راحتـی می شـود  بـه لحـاظ علمـی هو
کـرد و هیـچ اتفاقـی نیـز نمی افتـد. بـه نظـر مـن ایـن خیلـی  جابه جایشـان 
مسـاله جدی اسـت. من می خواهم به همان سـوال شـما در نسـبت با همه 
کـه دانشـگاه ملـی چطـور  گـر از مـن بپرسـند  کـه اینجـا زدیـم. ا حرف هایـی 
کـه دانشـگاه ملـی وقتـی شـکل می گیـرد کـه شـما  یـم  شـکل می گیـرد، می گو
به نقطه ای رسـیده باشـید که دانشـگاه شـما، هویت ارگانیک داشـته باشـد 
و خـودش بـر مبنـای یک سـری هنجارهـای علمـی خـط قرمزهـای خـودش را 
یخی داشـته  تعییـن کنـد. امـروز حـوزه علمیـه شـما ایـن را دارد، یـک تطـور تار
اسـت، بـه یـک نقطـه ای رسـیده، ایسـتاده و هنجارهایـش را نیـز تعییـن کـرده 

اسـت. معیـار سـواد و بی سـوادی اش را نیـز تعییـن کـرده اسـت. 

آقایزالی!اینسـنتشمالخودمابودهاسـت.اینکهمالمانبودهاسـت...
. این از آن خود کردن اتفاق نیفتاده است.  زالی: مشکل همین است دیگر
یـد بـه چـه علـت  کـه دانشـگاه ندار یـد  کـه آقـای رحیم پـور می گو آن چیـزی 
اسـت؟ بـه ایـن خاطـر اسـت کـه علـم در متـن یـک سـنت شـکل می گیـرد و 
سیاسـتگذار آموزش عالی در ایران باید تاشـش در همین مسـیر باشـد که 
گـر نیسـت،  گـر سـنت های علمـی هسـت، تقویـت شـود و ا در دانشـگاه مـا ا
کـه ایـن نباشـد، نهـاد علـم تبدیـل بـه نهـاد طفیلـی  شـکل بگیـرد. مادامـی 
سیاسـت می شـود. سیاسـت یـک نهـادی بـا همـه ضـرورت خـودش اسـت. 
بـازار یـک نهـادی بـا همـه ضـرورت خـودش اسـت. دانشـگاه نیـز باید نهادی 
یـر  در کنـار اینهـا بـا همـه ضـرورت خـودش باشـد و نـه یـک هویـت طفیلـی ز
ن اینکـه بخواهـد هویـت نهـادی مسـتقل خـودش  نظـر نهـاد سیاسـت، بـدو
کـه آقـای رحیم پـور  یـم. آن چیـزی را  را داشـته باشـد. مـا الان ایـن را ندار

ینـد، مـن این طـور می فهمـم.  می گو
: یکـی دو نکتـه محـل تامـل در فرمایشـات آقـای زالـی وجـود دارد.  رحیمپـور

میشـود گـر نهـاددانشـگاههـما کـهانسـاندانشـگاهیو بـابتفاوتـی در
توضیـحبدهیـد.

: چـرا نهـاد دانشـگاه شـکل نمی گیـرد؟ بـه نظـر می رسـد کـه مـا یـک  رحیمپـور
کـه می توانـد چیـز  مقـدار در بـاب خـود مفهـوم ضـرورت، یعنـی آن چیـزی 
دیگـری را ایجـاب کنـد و وقتـی آن را ایجـاب می کنـد، بالطبـع آن را ایجـاد 
کـه سـایه ضـرورت قـدرت را درک می کنیـم، بـه  نیـز می کنـد، مـا بـه میزانـی 
کـه سـایه ثـروت را درک می کنیـم، بـه آن میـزان سـایه ضـرورت و  آن میزانـی 
معرفـت را درک نمی کنیـم. یعنـی پرسـش ایـن اسـت کـه ضـرورت علـم بـرای 
حیـات اجتماعـی مـا چیسـت. ایـن کـه نهـاد شـکل می گیـرد ناشـی از یـک 
ضرورت و نه به نحوی اراده افراد است. این ضرورت در هستی اجتماعی 
مـا بایـد پدیـدار شـود. ایـن یـک نکتـه اسـت کـه اصـولا نهادهـا زاده ضـرورت 
یا تعین ضرورت اسـت. نهاد اجتماعی صورت  هسـتند. به تعبیری نهاد گو
تعین یافتـه ضـرورت هستی شـناختی -بـه معنـای هسـتی اجتماعـی اش-

اسـت. نکتـه ای کـه در ایـن بیـن وجـود دارد ایـن اسـت کـه مسـاله دانشـگاه 
ن اسـت، یعنـی مـا نمی توانیـم مناسـبات بیـن  ن وابسـته بـه دولـت مـدر مـدر
یـم و درنهایـت اینکـه مـا  ن را نادیـده بگیر ن و دانشـگاه مـدر دولـت مـدر
یشـه اش  یـم، بـه نظـرم ر اغتشاشـات نهـادی و معنایـی در بـاب دانشـگاه دار

بـاز بـه دولـت برمی گـردد. 
من این فرمایش آقای دکتر را کاما قبول دارم که مساله در باب شکل گیری 
گر سـنت علمی شـکل گرفت و علم صورت انباشـتی  سـنت اسـت، یعنی ا
یافـت بـه ایـن سـادگی نمی تـوان در صـورت انباشـتی علـم تصـرف کـرد ولـی 
نکته اش این است که اولا ما این زمان را نداشتیم و دوم اینکه در وضعیت 
گـر حتی  فعلـی شـکل نگرفتـه و سـوم اینکـه چـه تمهیـدی بایـد اندیشـید کـه ا
کـه بـه صرف  زمـان هـم پیـدا کنیـم، ایـن صـورت انباشـته علـم رخ بدهـد، چرا
گـذر زمـان رخ نمی دهـد. شـاید تفاوتـی کـه مسـاله حـوزه و دانشـگاه دارد کـه 
بشـود در ایـن صورت بنـدی دکتـر زالـی مناقشـاتی کـرد، ایـن اسـت کـه حـوزه 
نیـز بـه آن میـزان نتوانسـته خـودش را از تصرفـات سیاسـت در امـان بـدارد. 
شـاید بتوانیم بگوییم که در مقایسـه با دانشـگاه بیشـتر توانسـته از تصرفات 
بی مورد سیاسـت خودش را در امان نگه دارد اما در نهایت به طور مطلق، 
در امـان نمانـده اسـت. از هـر سـو کـه نـگاه می کنیـم، سیاسـت بـه حـوزه نیـز 
کـه دانشـگاه اصـولا  کـرده اسـت. ولـی نکتـه اش ایـن اسـت  ی  دسـت انداز
بـرای دولـت در قیـاس بـا حـوزه، مصـرف پذیرتـر اسـت. حداقـل بـه این دلیل 
بردی تـری پیدا  علومـی کـه در دانشـگاه وجـود دارد، لایه هـای تکنیـکال و کار
می کننـد و دولـت می توانـد اینهـا را مصـرف کنـد. مـن فکـر می کنـم بـا اینکـه 
نمی توانیـم دانشـگاهیان را کا تبرئـه کنیـم ولـی در نهایـت انگشـت اشـاره را 
بایـد بـه سـمت خـود دولـت گرفـت. بلـه، درسـت اسـت کـه کار را در نهایـت 
دانشـگاهیان می کننـد ولـی نکتـه ایـن اسـت کـه ایـن امـکان نهـادی را چـه 
کسـی بایـد بـرای دانشـگاه فراهـم کنـد؟ می دانیـد شـما بـا فرمـی از سیاسـت 
ایـن ظهـور  نیـز  بـه رو هسـتید - و در دولت هـای متفـاوت  و در دولـت ر
می کنـد- کـه آنقـدر دولت هـا مسـاله دارنـد، گمـان می کننـد کـه ایـن مسـاله 
ی بـه سـرمایه دانشـگاه و بـا مصـرف سـرمایه دانشـگاه بایـد  را بـا دسـت انداز
کـه او اصـولا بـه یـک فهـم نهادی و هستی شناسـی اجتماعی  حـل کننـد؛ چرا
یخـی، خیلـی فکـر نمی کنـد. شـاید در موقعیتـی هسـت کـه  و امـر زمانبـر تار
یخمنـد فکـر  یـد مـن ناچـار بـه ایـن هسـتم و نمی توانـم الان نـه خیلـی تار بگو
گـره امـروزم را  کنـم و نـه خیلـی بـه فـردا و پس فـردا بیندیشـم، بلکـه مجبـورم 
کـه دانشـگاه بـه نسـبت حـوزه، در نهایـت  کنـم. ولـی مـن فکـر می کنـم  بـاز 

مصرف پذیرتـر بـرای دولـت بـه شـمار مـی رود. 
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یـد. نهـاددانشـگاهشدار شـکلبدهیـم،چـهانتظـاریاز
یـم. اینکـه  : یـک نکتـه نیـز در خصـوص فرمایشـات آقـای زالـی بگو رحیمپـور
واقعـا اول بایـد دانشـگاه شـکل بگیـرد و آیـا می شـود اصـا چنیـن تفکیـک و 
گـر ایـن  تقدمـی را در شـکل گیری دانشـگاه و  سـنت های علمـی برشـمرد. ا
گـر تقـدم و تاخـری نیـز بیـن ایـن دو وجـود  ی هسـتند و ا دو قابـل جداسـاز
دارد، یعنـی دو پیش فـرض اسـت، پـس کـدام بـر دیگـری مقـدم اسـت. یـک 
نکتـه ایـن اسـت. نکتـه دیگـر ایـن اسـت کـه مسـاله مـا اتفاقا سیاسـت زدایی 
از دانشـگاه نیسـت. مـن وقتـی دارم از اسـتقال نهـادی دانشـگاه حـرف 
می زنـم، یعنـی بـه نحـوی از قـدرت سیاسـی دانشـگاه حـرف می زنـم. قدرتـی 
، تصرفاتـی در نهـاد دانشـگاه بکنـد کـه آن را از  کـه نمی گـذارد دولـت یـا بـازار
 شـأن نهادی اش بیندازد. آن فرمایشـی که شـما ناظر بر انسـان دانشـگاهی یا 
یشـه اش در همان جامعه شناسـی  دانشـگاه گفتید، واقعا همین اسـت که ر
و فلسـفه جامعـه قابـل طـرح و پیگیـری اسـت. بالاخـره مـا یـک موجودیـت 
ی که فروکاسـت  حقیقی برای دانشـگاه قائل هسـتیم یا یک حقیقت اعتبار
بـه افـرادش اسـت. مـن لااقـل بـرای نهـاد علـم، قائـل بـه هسـتی اجتماعـی 
هسـتم و قابـل فروکاسـت بـه افـراد، آن را نمی دانـم و بـه مجـرد اینکـه مـا آن را 

بـه افـراد فـرو می کاهیـم، همـان لحظـه اسـت کـه قـدرت نهـادی دانشـگاه را 
یـم. سـوال مهـم امـروز ایـن اسـت کـه مـا چطـور می توانیـم امـکان  از آن می گیر
نهـادی را بـه دانشـگاه برگردانیـم. دانشـگاه در طـول همیـن چهـار دهـه اخیـر 
کـرده اسـت و تطوراتـش بـه طـور واضـح  در حکمرانـی علـم، تطوراتـی پیـدا 
زاییده تصور ما از عقل بوده است. اینکه شما یک روز به موازات دانشگاه، 
یکرد بنیادی به علم دارند  پژوهشـگاه می زنید، پژوهشـگاه ها اساسـا یک رو
، به موازات  ی علمی در این کشور ولی از یک دوره ای به بعد در سیاستگذار
دانشـگاه ها، بـه سـمت توسـعه پژوهشـگاهی نرفتیـد بلکـه بـه سـمت توسـعه 
یکـرد بنیـادی بـه  اندیشـگاهی رفتیـد. مشـخصا در ایـن موقعیـت از نوعـی رو
بـردی رو برمی گردانید. همانطور که  یکـرد راهبـردی و کار علـم، بـه یـک نـوع رو
گفتـم بـه نحـوی از عقـل کلـی بـه عقـل جزئـی رو می گردانیـم. می دانیـد چـرا؟ 
چـون کـه ایـن ذهنیـت بـرای سیاسـت و دولـت در ایـران شـکل گرفـت کـه 
یـم، قابـل اغمـاض اسـت یـا اینکـه  گـر دار یـم یـا ا یـک ندار مـا مسـاله حـاد تئور
ی و  حتـی در وضعیـت فعلـی قابـل صـرف نظـر اسـت. آنقـدر مسـائل فـور
ی میـز سیاسـتمدار و دولـت قـرار  مرئـی پیـش رو آمـد و در دسـتور کار و رو
گرفتـه شـد. در  گویـی از آن  کـه امـکان پرداختـن بـه مسـائل نامرئـی  گرفـت 
پرانتـز بایـد عـرض کنـم کـه ایـن صورت بنـدی بـه معنـای تبرئـه مطلـق نهـاد 
دانشـگاه یـا دانشـگاهیان نیسـت ولـی مـن واقعـا فکـر می کنـم کـه گیـر اصلـی 
بـرای ایـن وضعیتـی کـه بـرای دانشـگاه بـه وجـود آمـده، ناشـی از وضعیتـی 
کـه بـرای خـود دولـت بـه وجـود آمـده اسـت. عوارضـی بـه دولـت بـار  اسـت 
یز کـرده اسـت. بـرای همیـن  ی نهـاد دانشـگاه سـرر شـده و دولـت اینهـا را رو
یشـه  یشـانی دانشـگاه، ر یشـان اسـت. می دانید پر اسـت که امروز این نهاد پر
یشـان بـه بـار مـی آورد.  یشـان، دانشـگاه پر یشـانی دولـت دارد. دولـت پر در پر
بـرای همیـن اسـت کـه امـروز از او می پرسـید کـدام تلقـی از علـم در دسـتور 
گـر تلقی هـای متفاوتـی هسـت، ایـن بـا چـه هندسـه و نظمـی  کار اسـت یـا ا
قـرار اسـت پیگیـری شـود یـا کارکـرد دانشـگاه امـروز در ایـران چـه هسـت؟ یـا 
کـدام از  کارکـرد متصـور از هـر  کردیـم،  گـر انـواع دانشـگاه را صورت بنـدی  ا

ایـن دانشـگاه ها، چـه می خواهـد باشـد؟ 
بـه عنـوان عـرض آخـر وقتـی بـه ایـن چهـار دهـه نـگاه می کنیـم، در تجربـه 
ی طرح هـای معرفتـی را در  ی اسـامی بسـیار حکمرانـی علـم در جمهـور
یـب بـه اتفـاق ایـن طرح هـای معرفتـی را نیمـه کاره  دسـتور کار قـرار دادیـم و قر
رهـا کردیـم. تجربه هایـی مثـل وحـدت حـوزه و دانشـگاه، دانشـگاه اسـامی، 
ی و نهضت تولید علم. اینکه شما  تحول در علوم انسانی، جنبش نرم افزار
مـدام پرونـده معرفتـی بـاز می کنیـد و ایـن پرونده هـا را پیگیـری نمی کنیـد، 
روشن است. می گویم که ناشی از نحوه حیات جمعی ماست که ضرورت 
قـدرت و ثـروت را ملموس تـر از ضـرورت معرفـت درک می کنیـم. وقتـی آن 
ضـرورت خـودش را بیشـتر عیـان کنـد، معلـوم اسـت کـه نهادهـای متناظـر با 
آن نیـز بیشـتر شـکل می گیـرد. سـوال اصلـی اینجاسـت کـه چطـور می توانـد 
ضـرورت معرفـت دومرتبـه بـر مـا اثبـات شـود. یـک وقـت شـما می گوییـد 
کنـم. مـا الان در  ن معرفـت، امـور را بگذرانـم و اداره  کـه مـن می توانـم بـدو
ی از نقـاط، اصـولا بحرانـی بـه نـام  یـم. در بسـیار ایـن وضعیـت بـه سـر می بر
کـه »می دانیـم«،  بحـران نمی دانـم، وجـود نـدارد. معمـولا بحـران ایـن اسـت 
فقـط بایـد اجرایـش کنیـم. آن ناشـی از ایـن اسـت کـه بحـران جهـل بـه منزلـه 
ی مـا قـرار نمی گیـرد. بی علمـی بـه منزلـه بحـران، پیـش  بحـران، پیـش رو
ی مـا پدیـدار نمی شـود، بیشـتر بی عملـی دارد پدیـدار می شـود. معلـوم  رو
اسـت که در این وضعیت یا دانشـگاه موضوعیتش را از دسـت می دهد یا 
لایه هایـی از دانشـگاه موضوعیـت پیـدا می کنـد کـه خیلـی ممـاس بـا عمـل 
ایسـتاده اسـت. به همین خاطر اسـت که رشـته های تکنیکال اینقدر فربه 
گزیـر از انتخـاب شـود،  گـر دولـت نا گرفتـه می شـود. همیـن الان ا و جـدی 
واضح است که بین مهندسی و رشته های بنیادی - منظورم حتی فلسفه 
کـدام را انتخـاب می کنـد. یعنـی هـم  یم- نیسـت بلکـه علـوم پایـه را می گو

بـازار و هـم دولـت، حکمـش را سـر ایـن قضیـه می دهـد. 

یـدبفرمایید نکتهایدار گر گفتنـدا آقـایزالـینسـبتبـهآنچـهآقـایرحیمپـور
خدمتهسـتیم. ید،در صحبتیدار گر خصوصچهبایدکردهما در و

زالـی: در مـورد نکاتـی کـه آقـای رحیم پـور گفتنـد، می خواهـم دو چیـز را از هم 
تفکیـک کنـم. ایـن چالـش بـازار بـرای نهـاد علـم در کل دنیـا هسـت. یعنـی 
یـد، ایـن معضـل کـه برخـی دانشـگاه ها در برخـی  یـکا برو گـر الان بـه آمر شـما ا
رشـته ها چـون دانشـجو ندارنـد، دارنـد ظرفیت شـان را محـدود می کننـد، 
وجـود دارد. در مـورد ژاپـن نیـز شـنیدم کـه یـک دانشـگاه برخـی رشـته هایش 

را بـه دلیـل نداشـتن مشـتری تعطیـل کـرده اسـت. 
: خـود رشـته فلسـفه در انگلسـتان در دوره ای ایـن وضعیـت را  رحیمپـور

کـرد.  پیـدا 
کـم مشـتری می شـوند و طبیعتـا  زالـی: بلـه. بـه هـر حـال بعضـی رشـته ها 
مسـائل اقتصـادی هـم دخیـل اسـت. یـک چیـز ولـی وجـود دارد  و آن ایـن 
کـم در هـر جامعـه ای  اسـت کـه دانشـگاه بالاخـره یـک نهـاد اسـت و نهـاد حا
نیـز دولـت اسـت. دولت هـا در نسـبت بـا دانشـگاه چـه می تواننـد بکننـد؟ 
می خواهم قبل از پاسـخ به این پرسـش این را مطرح کنم که مساله شناسـی 
مـا از دانشـگاه چیسـت؟ شـما از خیلی هـا بپرسـید می گوینـد کـه دانشـگاه 
در ایـران، دانشـگاه ملـی نیسـت چـون تـوان حـل مسـائل ملـی را نـدارد. 
می خواهـم درواقـع بـه پرسـش اول شـما برگـردم. اصـاً پرسـش ایـن اسـت 
یـم، جامعه شـناس ها بـه مسـائل  کـه مـا الان دار کـه در ایـن دانشـگاهی 
علـوم اجتماعـی در ایـران پاسـخ نمی دهنـد. اقتصاددان هـا نیـز بـه مسـائل 
اقتصاد ما پاسخ نمی دهند و علوم سیاسی دان های ما و سیاستمداران ما 
متناسـب با اقتضائات ما نیسـتند، پس درنتیجه دانشـگاه ما ملی نیسـت. 
گـر ایـن دانشـکده ها  یـم کـه ا مـن می خواهـم یـک قـدم عقب تـر بیایـم و بگو
نمی تواننـد بـه مسـائل شـما پاسـخ بدهنـد، قبـل از اینکـه بـه ایـن برگـردد کـه 
اینهـا پیونـدی بـا مسـائل ملـی ندارنـد، بـه ایـن دلیـل اسـت که بـه دلایلی اینها 
تبدیـل بـه یـک نهـاد توانمنـد علمـی کـه حـل مسـاله انجـام دهنـد، نشـدند. 
شـاید ایـن حـرف سـاده و پیـش پـا افتـاده بـه نظـر برسـد ولـی بـه عنـوان کسـی 
کـه سال هاسـت در دانشـگاه بـه عنـوان معلـم و محصـل حضـور داشـتم، 
یـم کـه مهم تریـن کمکـی کـه دولت هـا می تواننـد بـه دانشـگاه  بکننـد،  می گو
ایـن اسـت کـه اجـازه بدهنـد و تـاش کننـد دانشـگاه را بـه سـمتی هدایـت 
کننـد کـه انضبـاط علمـی در دانشـگاه ها تثبیـت شـود. هـر چقـدر انضبـاط 
علمـی در دانشـگاه ها بیشـتر تثبیـت شـود و هـر چقـدر ضابطه هـای علمـی 
یـت شـود و بـه رسـمیت شـناخته شـود، بـه شـکل گیری  در دانشـگاه ها تقو
ن دادی  نهادی کمک می کند که می خواهد از نقطه نظر عقل و علم یک برو
ن دادهـا می توانـد حـل مسـائل آن جامعـه  کـه ازجملـه آن برو داشـته باشـد 
باشـد. ممکـن اسـت شـما بگوییـد کـه ایـن در همیـن چنـد سـاله بـوده، چـه 
کـه اتفاقـا در ایـن چنـد سـال نبـوده.  یـم  اتفاقـی افتـاده اسـت؟ مـن می گو
یعنـی چیـزی کـه مـا بـه عنـوان برنامه هـای درسـی رشـته های فلسـفه، علـوم 
یـس  یـخ در دانشـگاه هایمان آورده ایـم و تدر سیاسـی، جامعه شناسـی و تار
کرده ایـم، هیـچ ربطـی بـا آن بدیـل غربـی خـودش نداشـته اسـت. مثـا ایـن 
یس  برنامه دوره فلسفه ای که در دانشگاه تهران و در دانشگاه های ایران تدر
می شـود، هیـچ معادلـی در هیـچ جـای جهـان ندارنـد. ایـن معـادل نداشـتن 
یـم،  یـاد دار را شـاید برخـی بگوینـد بـه ایـن دلیـل اسـت کـه فلسـفه اسـامی ز
یـد، درس فلسـفه اسـامی هسـت و اصـا  درحالی کـه شـما تورنتـو هـم کـه برو
ربطی به این ندارد. این مساله یک چیز دیگر است. اساسا فارغ التحصیل 
تربیـت نمی کنیـم کـه پیـش از حـل مسـاله، بتوانـد در آن اسـتاندارد پیشـین 
رشـته خـودش، یعنـی حتـی در آن اسـتاندارد غربـی هـم تولیـد علـم کنـد. در 
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رشـته های فنی مهندسـی چه اتفاقی افتاده اسـت؟ در این رشـته ها گفتند 
یـم علـم در اردر جهانـی تولیـد  یـم و می رو کـه مـا اسـتاندارد غربـی را می پذیر
یزی  یـم کـه البتـه آن سـرر ی می بر یزش را نیـز بـه حـوزه فنـاور می کنیـم و سـرر
ی  کـه انتظـار داشـتیم، محقـق نشـده و بایـد محقـق شـود. در رشـته کشـاورز
یزش  کـه سـرر یـم و در سـطح جهانـی، علـم تولیـد می کنیـم  گفتیـم می رو
گـر فرصـت  ا کـه  محقـق نشـده اسـت. آن، محـل آسیب شناسـی اسـت 
شـد، شـاید در مـورد آن نیـز حـرف زدم. اساسـا در علـوم انسـانی کـه احتمـالا 
پرسـش اصلـی مـا نیـز در خصـوص همیـن علـوم انسـانی اسـت، انضبـاط 
علمـی را شـکل ندادیـم. مـن بعضـا می بینـم کـه مـا در دپارتمان هـای علـوم 
انسـانی در مـورد چیزهایـی مناقشـه می کنیـم کـه مثـا فـان کار بایـد باشـد 
یـا نباشـد کـه بـه نظـر می رسـد بـودن یـا نبـودن اینهـا جـزء بدیهیـات اسـت. 
گـر باشـد یـا نباشـد مسـلم اسـت کـه بـودن یـا نبودنـش  ایـن چیزهـا کـه دیگـر ا
یـم بحـث می کنیـم.  قابـل پرسـش نیسـت ولـی می بینیـم کـه مـا سـر اینهـا دار

بـرای مـن خیلـی جالـب اسـت. 

؟  یـک مثـال می زنیـد آقای دکتر
زالی: یادم هست چند سال قبل در رشته های پزشکی، سرقت های وسیع 
علمـی رو شـد. بعـد بافاصلـه خبـر آمـد کسـانی کـه ایـن کارهـا را کردنـد، بـا 
ن شـدند. برایشـان مسـلم بـود کسـی کـه  آنهـا برخـورد شـده و از دانشـگاه بیـرو
سـرقت علمـی کـرد، خـط قرمـز را رد کـرده و کار مـا بـا او تمـام اسـت ولـی در 
رشته های علوم انسانی، اتفاقات مشابه هیچ بازخوردی ندارد. این خیلی 
جالـب اسـت. ایـن نشـان می دهـد کـه در حـوزه علـوم انسـانی، شـما هنـوز بـه 
کادمـی نرسـیده اید. مـن هنـوز کسـانی را می شناسـم کـه تصـور  نقطـه تکویـن آ
می کنند که در دانشگاه با یک سری منابع دست چندم ترجمه ای می شود 
یس کرد. یک روز من در دانشکده های فنی که بودم،  سر کاس رفت و تدر
ی که خارج شـدم، چندین  ی که وارد شـدم تا روز برنامه درسـی ما از آن روز
بـار تغییـر کـرد، یعنـی می گفتنـد ایـن درس دیگـر بـه درد نمی خـورد و درس 
جدیـد را بـه جایـش می گذاشـتند. ایـن کتـاب یـک ویراسـت جدیـدی از او 
یـس کنیـم یـا مثـا ایـن کتـاب دیگـر خـوب نیسـت و  آمـده و بایـد آن را تدر
بایـد فـان کتـاب کـه فانـی نوشـته را درس دارد. مـا در حـوزه علـوم انسـانی 
هنـوز تصورمـان ایـن اسـت کـه بیاییـم، برنامه هـای درسـی بنویسـیم کـه ایـن 
برنامه هـا از لحظـه تدویـن تـا لحظـه ابـاغ حداقـل چهـار سـال زمـان می بـرد؛ 
یعنـی زمانـی کـه ایـن ابـاغ می شـود، خـود بـه خـود دمـده شـده و دیگـر به درد 
یـف کنیـم و قاعدتا وقتی شـما  نمی خـورد و بعـد متناسـب بـا اینهـا، منبـع تعر
یـف می کنیـد، مشـخص  بـه ایـن شـکل و بـا ایـن دسـتورالعمل منبـع را تعر
یـم کـه  یـس کنیـد. می خواهـم بگو اسـت کـه قـرار اسـت 30 سـال نیـز آن را تدر
ی بـرای نهـاد علـم را هنـوز به رسـمیت نشـناختیم.  یک سـری انضبـاط  ضـرور
کـه می خواهـد در دانشـگاه  کسـی  ز باشـد و  بالاخـره دانشـگاه بایـد بـه رو
یـس کنـد بایـد یـک پژوهشـگر پیشـرو باشـد. وقتـی اینهـا وجـود نداشـت و  تدر
کمیـت سیاسـی  سیاسـتگذار علـم کمکـی نکـرد کـه اینهـا تثبیـت شـود و حا
این مقوله را در دانشگاه به رسمیت نشناخت و دانشگاه را همواره طفیلی 
سیاسـت دیـد، ایـن اتفاقـات خـود بـه خـود می افتـد. دانشـگاهی کـه طفیلـی 
یـس می کنـد و  کـه چـه کسـی در آن تدر سیاسـت اسـت چـه اهمیتـی دارد 

اصـا چطـور درس می دهـد. 
را مصـرف می کنـد،  کـه نفـت  اینکـه دولـت همانطـور  : ضمـن  رحیم پـور

نیـز مصـرف می کنـد.  را  دانشـگاه 
زالی: و این به دانشگاه ضربه می زند. من اصا نمی خواهم از این ژست ها 
کادمیـک  یـم نهـاد علـم بایـد نهـادی باشـد کـه در آن آزادی آ بگیـرم کـه بگو
ی کـه  بـه رسـمیت شـناخته شـده باشـد و دولـت بـه مـا پـول بدهـد تـا هـر کار

خواسـتیم را انجـام دهیـم. 

ایـن هـم نکتـه ای اسـت. آقـای رحیم  پـور هـم گفتنـد کـه دولـت همچـون نفـت، 
دانشـگاه را نیـز مصـرف می کنـد. دولت هـا بـا توجـه بـه مقتضیـات خودشـان، 

یفـی دارنـد.  یـک تعار
کنـم و ابهـام آن را  زالـی: مـن می خواهـم حـرف آقـای رحیم پـور را تکمیـل 
رفـع کنـم. اساسـا مسـاله ایـن نیسـت کـه دولـت بایـد از دانشـگاه انتظاراتـی 
داشـته باشـد. هیـچ تردیـدی در ایـن نیسـت، مسـاله ایـن اسـت کـه از ایـن 
نهـاد بـا توجـه بـه اقتضائـات خـودش، چـه انتظاراتـی را چطـور بایـد داشـت. 
کـردن بـا انتظـار داشـتن فـرق دارد. شـما  : پـس می بینیـد مصـرف  رحیم پـور
کـه اصـولا باعـث قلـب ماهیـت آن  ی را داشـته باشـید  نمی توانیـد انتظـار
می شـود. علـم بـه منزلـه ظهـور حقیقـت، لوازمـی را بـا خـودش مـی آورد و شـما 
نمی توانیـد در نهـاد علـم، رفتـار غیرعلمـی داشـته باشـید یـا زمینه سـاز رفتـار 
غیرعلمـی باشـید و بگوییـد مـن پولـت را می دهـم و ایـن انتظـار را نیـز از تـو 
دارم. آن نحـوه مصـرف کـردن چیسـت؟ یـک نـوع انتظـار نابخردانـه اسـت... 
زالی: اصا من می خواهم به شـما بگویم که آن انتظار نیز الان وجود ندارد. 
ی کـه شـما می گوییـد یعنـی مصـرف دانشـگاه توسـط نهـاد  حتـی آن انتظـار

سیاسـت در آن نقطه نیز نیسـت. 
ی از سیاسـیون  : همیـن کـه شـما می گوییـد، بـه فـرض مثـال بسـیار رحیم پـور
گـر از دانشـگاه وارد دولـت نشـده باشـند، از زمانـی کـه ورود بـه دولـت-  مـا ا
کـرده  یـه نیسـت بلکـه نظـام سیاسـی اسـت- پیـدا  منظـورم فقـط قـوه مجر
کـه بعـدی از شـأن را ندارنـد و ایـن شـأن را بـا اسـتادی  گمـان می کننـد 

کننـد.  دانشـگاه جبـران 
زالی: احسـنت، خیلی هم شـایع اسـت. 

یابـی  کـه دانشـگاه را فضـای بازار ی  : معلـوم اسـت سیاسـتمدار رحیم پـور

سیاسی خودش می داند، فضای کسب اعتبار سیاسی خودش می داند... 
ی خـودش می دانـد...  زالـی: و نقطـه گـذران وقتـش در دوران بیـکار

البتـه عکـس ایـن قضیـه هـم وجود دارد. 
: بلـه، عـرض کـردم کـه از دانشـگاه وارد دولـت می شـوند یعنی شـما  رحیم پـور

مـازم بـه ادب علم نیسـتید. 
کـه آقـای رحیم پـور  زالـی: ولـی همـه اینهـا بـه ایـن برمی گـردد ایـن پدیـده ای 
دارنـد از آن حـرف می زننـد، در دانشـکده های فنـی مهندسـی و پزشـکی، 
بسـیار حداقلی اسـت. من ندیدم کسـی به دانشـکده های فنی و مهندسـی 
صرفا با زور سیاسـی برود، چون آنجا اسـتاندارد نهادی علم باعث می شـود 
گـر دو جلسـه سـر کاس بـرود و نتوانـد درس بدهـد، حـذف شـود.  کـه طـرف ا
ایـن درواقـع پدیـده دکتـر -سیاسـتمدار بـرای دانشـکده های علـوم انسـانی 
- دولتمـرد دو  یـد آن آقـای دکتـر گـر شـما اسـتاندارد علـم را بـالا ببر اسـت. ا
جلسـه کـه سـر کاس رفـت و تپـق زد، بعـدش خـود بـه خـود و بی سـروصدا و 
ن مـی رود، چـون می دانـد  محترمانـه، کیفـش را برمـی دارد و از در پشـتی بیـرو
جایـش اینجـا نیسـت و نمی توانـد. بالاخـره هیـچ آدمـی نمی خواهـد تمسـخر 
شـود یعنـی شـما لازم نیسـت قانونـی تصویـب کنیـد کـه تبصـره دو مـاده فـان 
ی بـه ایـن کارهـا نیسـت، شـما همیـن کـه اسـتاندارد نهـاد  و اینهـا، اصـا نیـاز

یـد، خـود بـه خـود غربالگـری صـورت خواهـد گرفـت.  علـم را بـالا ببر
گـر بـه  نحـوی نهـادی زنـده باشـد، آن را پـس  : یعنـی دانشـگاه ا رحیم پـور
خواهد زد ولی مساله ای وجود دارد که من آن را دوباره به مفهوم »ضرورت« 
اجتماعـی شـکل  در حـوزه حیـات  نهادهـا  اصـولا  ارجاعـش می دهـم. 
می گیرنـد. ضرورت هـا عوارضـی را بـه بـار می آورنـد. ضرورت هـا، کنشـگر و 
کـه  تصمیم گیـر را وادار بـه نحـوی انتخـاب می کننـد. ایـن بـه خـودی خـود 
ی دیدیـم بـا توسـعه کمـی دانشـگاه در  گـر روز کـه مـا ا شـکل نگرفتـه اسـت 

ایـران روبـه رو بودیـم، صرفـا بـه تشـخیص های اشـتباه افـراد، فروبکاهیـم. 
زالـی: اصـا آن انتظـار اجتماعـی بوده اسـت. 

کـه انتظـار اجتماعـی بـوده اسـت مثـا  بـه فـرض  : بلـه، ضرورتـی  رحیم پـور
رت خـودش را تحمیـل می کنـد. اینکـه  مثـال نقطـه تـورم جمعیـت؛ ضـرو
یابـی  امـروز مـن از ایـن سـوال می کنـم انـگار شـرط امـکان شـکل گیری یـا باز
نهادی دانشگاه یا به تعبیر بهتر شرط امکان شکل گیری نهادی دانشگاه، 
یابـی ضـرورت علـم اسـت. ضـرورت علـم از کجـا برمی خیـزد. ایـن جایـی  باز
کـه خیلـی مـا در ایـن نقطـه گیـر می کنیـم، به نظـرم ایـن لحظـه اسـت که اصولا 
کـه علـم یـا لااقـل شـئونی از علـم،  دولـت بـه فرمـی از عمـل رسـیده اسـت 
جـزء ضرورت هـای آن فـرم عمـل نیسـت. ببینیـد دولـت کـه رابطـه هم تـراز و 
برابـر بـا سـایر نهادهـا نـدارد، سـایر نهادهـا در سـایه دولـت اسـت کـه شـکل 
کـه شـما در عرصـه سیاسـت بـه خوانـش و قرائتـی  می گیرنـد. همان طـور 
ی سیاسـت باشـند، وقتـی ایـن اتفـاق  کـه مـردم ضـرور از سیاسـت برسـید 
یت  ی سیاسـت تفسـیر شـوند، فرم جمهور بیفتد و مردم لازمه ذاتی و ضرور
ی سیاسـت نباشـند، معلـوم اسـت  شـکل می گیـرد امـا وقتـی کـه مـردم ضـرور
ی به سـمت  یـت شـکل می گیـرد و اساسـا همیـن جمهـور کـه فـرم ناجمهور
ی زدایـی برمی گـردد. در مـورد علـم هـم همین طـور اسـت. اینکه آقای  جمهور
دکتـر می فرماینـد مسـاله بـر سـر انضبـاط علمـی اسـت، سـوال اینجاسـت 
کـه کـی دولـت بـه آن تـن می دهـد؟ وقتـی کـه احسـاس کنـد علـم، ضـرورت 
عملش اسـت. برای همین اسـت که شـما نمی توانید متصور باشـید دولت 
ایـران در ایـن بافـت منطقـه ای و در ایـن تنش هـای نظامـی و امنیتـی کـه قـرار 
گرفتـه اسـت، بـه ایـن ضـرورت برسـد کـه ارتـش را تضعیـف کنـد. همین طـور 
کردنـد، صرفـا  کـه نهادهـای نظامـی و امنیتـی مـا ناشـی از ضرورتـی رشـد 
تصمیمـات فـردی نبـوده و ضرورت هـای عینـی بودنـد، همـه مسـاله به نظـر 
من به فرم سیاسـت برمی گردد. برای همین اسـت که طرح من اصولا نحوی 
سیاسـت زدایی از دانشـگاه نیسـت، بلکـه به نحـوی برگردانـدن نهـاد علـم بـه 
کـه دانشـگاه در رشـته های علـوم  نقطـه سیاسـت اسـت. مهم تریـن چیـزی 
انسـانی بایـد ابـژه اش کنـد، خـود فـرم سیاسـت در ایـران اسـت کـه سیاسـت 

ی آن نیسـت.  امـروز بـه چـه فرمـی در آمـده اسـت کـه علـم، ضـرور

گـر مثالـی نقـض بخواهـم هـم بـرای صحبـت شـما و هـم صحبت هـای  حـالا ا
کـه شـکلی از  گـر دولتـی بیایـد و از دانشـگاه بخواهـد  دکتـر زالـی بگویـم، ا
سیاسـت زدایی را برای من اجرا کن یا سیاسـت زدایی را به شـکلی از معرفت 
کنـم، اینجـا تکلیـف چـه می شـود؟ ممکـن اسـت  کـه مـن اجرایـش  کـن  بـدل 
کلاسـیک  یـد مـن نمی خواهـم امـر سیاسـی بـه معنـای  دولتـی بیایـد و بگو
یـگان  کـه تاچـر و ر ی  دیگـر در دانشـگاه باشـد و می خواهـم مثـلا همـان کار
انجـام دادنـد را بـه نحـوی انجـام دهیـد. شـاید آن مثالـی کـه درخصـوص عـدم 
ی کـه تاچـر کـرده،  اقبـال بـه فلسـفه درانگلیـس زدیـد شـاید بی ربـط بـه آن کار
ی را نهـاد دانشـگاه خواسـت انجـام دهـد، همـه ایـن  کار گـر چنیـن  نباشـد. ا

ود.  یـر سـوال مـی ر صحبت هـا ز
یر سـوال می رود؟  ی ز : چطـور رحیم پـور

بالاخـره مـن به عنـوان کسـی کـه در دولـت هسـتم، از دانشـگاه می خواهـم کـه 
طرح هایـی را بـه اجـرا در بیـاورد کـه... 

زالـی: دانشـگاه کـه طرح اجـرا نمی کند. 

می توانـد کـه سیاسـت زدایی را اجـرا کند. 
: مسـاله مـا اصـا بحـث از سیاسـت زدایی نبـود. ببینیـد سـوال  رحیم پـور
کـه  از دانشـگاه بخواهـد. زمانـی  ییـد دولـت  کـه شـما می گو ایـن اسـت 

یابـی قـدرت نهـادی  دولـت از دانشـگاه می خواهـد، همـان لحظـه امـکان باز
دانشـگاه اسـت. 

یـم از ایـن جهـت، دولـت از دانشـگاه ها  زالـی: اتفاقـا ایـن را می خواهـم بگو
خیلـی راه حـل می خواهـد. راه حـل نیـز بـرای مسـائلی می خواهـد کـه خیلـی 
گـر شـما ببینیـد،  مسـائل نامعقولـی نیسـت یعنـی اتفاقـا از ایـن جهت هـا ا
کـه دانشـگاه ها بـه آنهـا راه حـل بدهنـد.  دولت هـا خیلی هـا دوسـت دارنـد 
ز جلسـاتی در بنیـاد  بودجه هایـی دارنـد، فضاهایـی وجـود دارد. سـه رو
ملـی نخبـگان داشـتیم، نکتـه جالـب آنجـا ایـن بـود کـه بنیـاد ملـی نخبـگان 
می گفـت دپارتمان هـای علـوم انسـانی خیلـی بـه طـرح مسـاله های مـا توجـه 

 . نمی کننـد

 . این خودش شـکلی از سیاسـت زدایی اسـت دیگر
زالـی: نـه، ایـن به نظـرم شـکلی از سیاسـت زدایی نیسـت. بالاخـره مـا بایـد 
بـرای دولتمـردان نیـز عقلـی قائـل باشـیم، هیـچ وقـت دولتمـردان نمی آینـد 
کـه مـا بسـته سیاسـتی سیاسـت زدایی می خواهیـم و شـما بـه مـا  ینـد  بگو
یـم  کنیـم. می خواهـم بگو از جامعـه سیاسـت زدایی  کـه چطـور  ییـد  بگو
دولـت مساله هایشـان معلـوم اسـت، مسـاله نیـز معقـول و نامعقـول نـدارد، 
یـد بیاییـد آن را حـل کنیـد. آن چیـزی  معضلـی در جامعـه هسـت و می گو
کـه معضـل اسـت، ایـن نیسـت کـه دولت هـا سـمت دانشـگاه می رونـد، شـما 
ی را که پیدا کنید، به صراحت در جمع اسـاتید دانشـگاه  هر رئیس جمهور
یـد مـا از اینکـه شـما بـه مـا راه حـل بدهیـد، اسـتقبال می کنیـم. مسـاله  می گو
ایـن نیسـت کـه دولت هـا از وجـود نهـاد دانشـگاه اطاعـی ندارنـد یـا اهمیت 
آن را بـرای طـرح راه حـل درک نمی کننـد. بالاخـره بـرای دولـت مـرد هـم بایـد 

یـک عقلـی قائـل باشـیم. 
: می دانیـد آقـای دکتـر آن لحظـه ای کـه دانشـگاه بـه دولـت راه حـل  رحیم پـور

نمی دهـد. 
زالـی: مسـاله ایـن اسـت کـه شـما بایـد یـک پیش زمینه هایـی را فراهـم کنیـد 

کـه دانشـگاه بـه نقطـه حل مسـاله برسـد و بـه نظـر مـن نرسـیده اسـت. 
کـه  ایـن معنـا  بـه  ایـن بخشـی اسـت یعنـی  نـه، قبـول اسـت؛   : رحیم پـور
الزامـات نهـادی حل مسـاله در دانشـگاه ایرانـی چیسـت. مـن می خواهـم 
کـه دولـت از دانشـگاه راهـکار  کنـم، آن لحظـه ای  از منظـر دیگـری نـگاه 
ی بـه مسـاله اش نـدارم- و دانشـگاه بـه هـر دلیلـی  کار می خواهـد - الان 
کـه نمی توانـد معلـق بمانـد و بالاخـره  بـه دولـت راهـکار نمی دهـد، دولـت 
ی از  کـه دولـت بی آنکـه راهـکار تصمیمـی اخـذ می کنـد. همـان لحظـه ای 
کـه می توانـد  گرفتـه باشـد، تصمیـم می گیـرد، آموختـه می شـود  دانشـگاه 

پا بمانـد.  ن دانشـگاه سـر بـدو
زالـی: کمـا اینکـه الان در اقتصـاد همین طـور اسـت. 

: در آن لحظـات اسـت کـه اصـولا ضـرورت علـم از بیـن می رود.  رحیم پـور

ی از  جایـی هـم می تـوان ایـن را نقـض کـرد. خیلـی از دولتمـردان مـا در بسـیار
مقاطـع بـا خیلـی از اقتصاددان هـا مشـورت کردنـد و بـه راه حلـی نیـز نرسـیدند. 
زالـی: ایـن دقیقـا بـه ضعـف نهـاد علـم برمی گـردد کـه نهـاد علـم شـما آنقـدر 
قوی نیست که بتواند در آن لحظه به داد شما برسد. بعد اینجا دو دیدگاه 
وجود دارد یکی اینکه می گوید علم اقتصاد به درد نمی خورد. خیلی شایع 
اسـت کـه می گوینـد اقتصاددان هـا چـرت و پـرت می گوینـد. واقعیـت ولـی 
ایـن اسـت کـه شـما سـطح علـم اقتصادتـان بـه نقطـه ای نرسـیده اسـت کـه 
توانمنـد بـه ایـن باشـد بـه شـما راه حل هـای ملمـوس و قابـل دفاعـی بدهـد. 

در جامعه شناسـی و علـوم سیاسـی نیـز همین طـور اسـت. 
: نـه، ببینیـد آقـای دکتـر وقتـی هسـت کـه شـما بالاخـره بـه نحـوی  رحیم پـور
ی  یـا بـا فهمـی ارتـکاز گو بـه سیاسـت غریـزی تـن می دهیـد یعنـی دولتمـرد 
گزیر از تصمیم است. هر اندازه که  که اصولا دولت نا تصمیمی می گیرد؛ چرا
شـما دولـت را بـه نقطـه بی تصمیمـی بکشـانید، انـگار بـه وضعیـت بی دولتی 
دامـن می زنیـد. دولـت از اسـاس یعنـی تصمیـم، چـون سیاسـت از بنیـادش 
به معنای تصمیم اسـت. آن لحظه هایی که به دولت آموخته می شـود علم 
ضرورتـی نـدارد. پـس یـک اینکـه در همیـن مناسـبات نهـادی بنابـر تجربـه فـرا 
می گیـرد. دوم نیـز منطـق هـدف- وسـیله اسـت. اینکـه مـن می گویـم ایـن از 
عقلـی کلـی هـی تنـزل می کنـد و بـه سـمت عقـل جزئـی می آیـد، ایـن مسـائلی 
یـد بـه مـن  کـه دولـت بـه سـمت دانشـگاه دسـت دراز می کنـد و می گو نیـز 
راهـکار بـده، دیگـر انـگار در لایـه وسـیله اسـت. اتفاقـا همیـن لحظـات اسـت 
کـه سیاسـت زدایی از دانشـگاه رخ می دهـد. می گویـد در بـاب اهـداف مـن 
دیگر با شما گفت وگو نمی کنم. در باب بنیادها با شما گفت وگو نمی کنم. 
ید،  گر اینها را مفروض نگیر شـما این بنیادها و اهداف را مفروض بگیرد و ا
یسـیون سیاسـی صورت بنـدی می کنـد،  انسـان دانشـگاهی را در قالـب اپوز
یعنـی دیگـر در قالـب زبـان علـم، ایـن را بـرای خـودش متصـور نمی شـود بلکه 
این را به نحوی در قالب کنشگر و زبان سیاست متصور می شود، به همین 
خاطـر اسـت کـه در برابـر آن صف آرایـی می کنـد. ایـن نیـز مهـم نیسـت کـه 
گـر بخواهـی بـه اهـداف و بنیادهـای مـن  از کـدام سـو باشـد. او می گویـد تـو ا
نزدیـک شـوی، مـن از تـو ترجمـه سیاسـی ارائـه می دهـم. تـو تنهـا وقتـی قابـل 
ترجمـه علمـی بـرای مـن هسـتی کـه در نقطـه وسـیله بـا مـن گفت وگـو کنـی، به 
همین خاطر از تو راهکار می خواهد. برای همین است که من فکر می کنم 
یکی از دلایلی که نظام دانشگاهی ما از منطق پژوهشگاهی به سمت منطق 
اندیشـگاهی رفـت، بـه همیـن خاطـر بـود. چـون منطـق اندیشـگاهی همیـن 
یـف می کنـد و  اسـت. منطـق اندیشـگاهی در لایـه عقـل جزئـی خـودش را تعر
راهکار از تو می خواهد و در باب بنیاد و مسائل کلی خیلی ورود نمی کند. 

بـا ایـن صحبت هـا شـاید بشـود گفـت کـه صحبـت از دانشـگاه ملـی، شـکلی 
ی اسـت. مـا الان درخصـوص خـود نهـاد دانشـگاه  یکاتـور کار از پرسـش 

یـم.  ضعف هـای جـدی دار
: همان طور که مسـاله دانشـگاه اسـامی همین اسـت.  رحیم پور

زالـی: مـن معتقـدم درخصـوص دانشـگاه ملـی بایـد گفت وگـو کـرد. در مـورد 
یـم  گـر رشـته های علـوم انسـانی را کنـار بگذار خـود دانشـگاه ملـی و اینکـه ا
و آیـا رشـته های فنـی و مهندسـی و پزشـکی جـزء دانشـگاه ملـی هسـتند یـا 
گانـه در مـوردش بحـث کـرد. نکتـه ایـن اسـت کـه  نیسـتند به نظـرم بایـد جدا
یـم پرسـش  در ایـن نقطـه مـا بـه آن مقدمـه نرسـیدیم. مـن نمی خواهـم بگو
یـم پیش نیازهایـی  یکاتـور اسـت ولـی می خواهـم بگو کار دانشـگاه ملـی، 
کـه قبـل از  دارد. اینکـه چـرا دانشـگاه ملـی بـرای مـا مسـاله می شـود، گفتـم 
آن بایـد درکـی از خـود وضعیـت دانشـگاه در ایـران داشـته باشـیم و ایـن 
قیـد را هـم بزنـم زمانـی می تـوان از دانشـگاه ملـی پرسـش کـرد کـه مـا بـه درک 
کـه الزامـات نهـادی  درسـتی از مسـاله دانشـگاه رسـیده باشـیم و مادامـی 
ی ها درک نشـود، طـرح پرسـش دانشـگاه ملـی  کادمیـک در سیاسـتگذار آ
کـه در جـای  ی باشـد؛ چرا یکاتـور کار بی مـورد اسـت. نـه اینکـه آن پرسـش 

خـودش پرسـش بسـیار مهمـی اسـت. 

به نظـر می رسـد آنچـه در ایـن گفت وگـو خیلـی مهـم اسـت، ایـن اسـت کـه نهاد 
وی  دولـت در وضعیتـی در هـر شـکل و گفتمانـش، مهم تریـن عنصـر و عامـل ر
کـه چـه شـکلی از وضعیـت  ی دانشـگاه اسـت. سـوال ایـن اسـت  تاثیرگـذار
کـه مـا بتوانیـم در یـک  را دولت هـا بایـد در نسـبت بـا دانشـگاه پدیـد آورنـد 

موقعیـت بهتـری قـرار بگیریـم. 
ی در مسـیر شـکل گیری انضباط  زالی: در یک جمله می گویم سیاسـتگذار

و سـنت های علمی اسـت. 

سـنت های علمـی زمان بـر اسـت دیگـر یعنـی حتمـا بایـد پـروژه ای راهبـردی 
بـرای دو سـه دهـه تعریـف شـود.

یـف شـود بـرای اینکـه سـنتی خـاص بـا  زالـی: پـروژه راهبـردی لازم نیسـت تعر
یف شـود.  محتوایـی خـاص تعر

نـه، ولـی بایـد بـه یک افق مشـترکی... 
یـج  زالـی: نـه همیـن کـه شـما انضبـاط در نهـاد علـم را تثبیـت کنیـد، بـه تدر

بـه شـکل گیری آن سـنت منجـر می شـود. 

این کارکردی که دولت باید در افق دانشـگاه به آن نظر داشـته باشـد.
کـه انتظاراتـش از دانشـگاه دارد  زالـی: و بعـد می توانـد شـاهد ایـن باشـد 
ی نکننـد، مـا  بـرآورده می شـود. یکـی از همـکاران مـا می گفـت دولت هـا کار
یـم و پژوهش هـای خودمـان را انجـام می دهیـم. منظـورش ایـن  پـول می گیر
یـم در خانـه کتـاب می خوانیـم. خـب بـرو کتابت را بخوان، این  بـود کـه می رو
ی را  دیگـر چـه ربطـی بـه جامعـه دارد. دولـت دارد بـه تـو پـول می دهـد انتظـار
بـرآورده کنـی. مـن فکـر می کنـم هـر چقـدر بـه انضبـاط علمـی کمـک شـود، 
سـطح دانشـگاه های مـا ارتقـا پیـدا می کنـد و بعـد دانشـگاه مـا، دانشـگاه 

بـه درد بخـور بـرای جامعـه و دولـت می شـود. 

هـر پرسشـی کـه در ایـن دانشـگاه مطـرح شـود، پرسشـی بـرای وضعیـت جامعـه 
اسـت. ایـن شـکلی از تقلیل گرایـی اسـت ولـی... 

زالـی: نـه، شـکلی از تقلیل گرایـی نیسـت. خیلی هـا برمی گردنـد و بـه مـن 
، یـک دانشـگاه خـوب غربـی می شـود. خیلی ها  می گوینـد اینکـه دسـت آخـر
ید این  این را می گویند. من می گویم اتفاقا این اتفاق نمی افتد. شما بگذار
فضـای انضبـاط علمـی شـکل بگیـرد، خـود بـه خـود از دل آن تضارب ها، آن 
حقیقـت و آن حـرف برتـر متولـد می شـود. نمی توانیـم از اول بگوییـم کـه ایـن 
دانشـگاه غربـی می شـود پـس انضبـاط و قاعـده را بـه هـم بزنیـم تـا ایـن اتفـاق 
نیفتد. وقتی قاعده به هم خورد شـما از دانشـگاه غربی به سـمت دانشـگاه 
ید.  ید بلکه از سـمت دانشـگاه به سـمت نادانشـگاه می رو اسـامی نمی رو
کـه برخـی تفاسـیر از  : بلـه، مـن متوجـه منظـور آقـای دکتـر هسـتم  رحیم پـور
کادمیک به نظر من  کادمیک، تفاسـیر فانتزی اسـت. آزادی آ تعبیر آزادی آ
ی دیگـری از همیـن تـن دادن بـه انضبـاط علمـی اسـت یعنـی بـه حـدود  رو
علـم تجـاوز نکـن، لـوازم علـم را انـکار نکـن. جـواب بـه پرسـش شـما به نظـر 
مـن ایـن اسـت کـه تـا زمانـی کـه دولـت نتوانـد خودش را از وضعیت روزمرگی 
ی نمی شـود. الان  در بیاورد، اصولا دانشـگاه برای ما تبدیل به نهادی ضرور
شـما ببینید، ما نزدیک به سـند چشـم انداز 1404 هسـتیم. چیزی نزدیک به 
یـم. اصـولا دولتـی کـه گرفتـار اداره امر  یک سـال بـا ایـن چشـم انداز فاصلـه دار
روزمره اسـت، این دولت نیازش به دانشـگاه، یا منتفی می شـود یا به شـدت 
نیـاز مبتذلـی می شـود. بـرای همیـن اسـت کـه در ایـن وضعیـت و ایـن افـق، 
کـه ایـن سـنت های  کـه مثـا سـنت علمـی شـکل بگیـرد  چنیـن فرمایشـی 
علمـی نقـش لایه هـای محافظتـی را نسـبت بـه دانشـگاه در برابـر دولـت ایفـا 
می کنند، ببیند در وضعیتی که دولت گرفتار امر روزمره اسـت، می گویم یا 
یژه ای به آن نیسـت.  ی خیلی اساسـی و و ی به دانشـگاه نیسـت یا نیاز نیاز
مـن فکـر می کنـم دولـت بایـد بتوانـد نسـبتش را بـا زمـان عـوض کنـد و از ایـن 
ی امـور ابتدایـی در بیایـد تـا دانشـگاه به عنـوان نهـادی  گرفتـار روزمرگـی و 
بلنـد نظـر بتوانـد موضوعیـت پیـدا کنـد. بـرای همیـن اسـت کـه مـا هرچقـدر 
یـم، فرم هـای  بیشـتر گرفتـار روزمرگـی شـویم، فرم هایـی کـه از علـم انتظـار دار

، دم دسـتی تر و ایـن تیپـی خواهنـد شـد.  مصرف پذیـر
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مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـلامی

آگهی مزایده حضوری
سازمان مرکزی دانشگاه آزاد اسلامی در نظر دارد از طریق برگزاری مزایده 

لات، آلومینیوم، کاغذ،  ی نســـبت به فـــروش ضایعات آهـــن آ حضور

...اقدام نماید. لذا از کلیه متقاضیان واجد شـــرایط دعوت  کارتـــن و

یال )غیر قابل استرداد(  به عمل می آید پس از واریز مبلغ 2.000.000 ر

به شماره حساب0116735645007 به نام دانشگاه آزاد اسامی، نزد 

بانک ملی به همراه اصل فیش واریزی و مدارک احراز هویت به نشانی: 

تهران، انتهای بزرگراه ستاری )شمال(، میدان دانشگاه، بلوار شهدای 

ی، طبقه  حصارک، سازمان مرکزی دانشگاه آزاد اسامی، بلوک 6 ادار

چهارم، اداره امور قراردادها، مناقصات و مزایدات مراجعه یا با شماره 

یافت اسناد و برگ  47916474 تماس حاصل نموده و نسبت به در

گهی بر  شـــرایط شـــرکت در مزایـــده اقدام نمایند. هزینه هـــای چاپ آ

عهده برنده مزایده بوده و دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادات دارای 

یافت و عودت اســـناد، ده روز  اختیـــار تام اســـت. آخریـــن مهلت در

گهی خواهد بود. ی پس از انتشار آ کار

معاونت پشتیبانی مرکز اداری،مالی و پشتیبانی 

سازمان مرکزی دانشگاه آزاد اسلامی

مـــدرک موقـــت فارغ التحصیلـــی امیـــن قاســـمی فرزنـــد ابوالقاســـم بـــه شناســـنامه 

1183 صـــادره از اندیمشـــک در مقطـــع کاردانـــی رشـــته تحصیلـــی عمـــران – آب 

و فاضـــاب صـــادره از واحـــد دانشـــگاهی اهـــواز بـــه شـــماره 12/943679 مـــورخ 

1394/07/22  مفقـــود گردیـــده اســـت و فاقـــد اعتبـــار می باشـــد. از یابنـــده تقاضـــا 

می شـــود اصـــل مـــدرک را بـــه دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد اهـــواز بـــه نشـــانی اهـــواز 

( خیابـــان کارگـــر جنوبـــی کـــد پســـتی61349-68875  فلکـــه کارگـــر )فرهنگ شـــهر

و صنـــدوق پســـتی 1915 ارســـال نمایـــد.

کبـــر بـــا شـــماره  مـــدرک فارغ التحصیلـــی اینجانب ناصـــر بصیـــری فرزنـــد علی ا

شناســـنامه 3341 و کد ملی 2121773258   متولد گرگان صادره از دانشـــگاه 

یاضـــی  آزاد اســـامی گـــرگان در مقطـــع کارشناســـی )کاردانـــی در رشـــته( رشـــته ر

مفقـــود گردیـــده و فاقـــد اعتبـــار می باشـــد. از یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل 

کانتـــری خیابـــان دانشـــگاه  گـــرگان –بزرگـــراه شـــهید  مـــدرک را بـــه نشـــانی  

گـــرگان اداره  امـــور دانش آموختـــگان  مجتمـــع دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد 

ارســـال نمایـــد. 

گواهـــی موقـــت مـــدرک تحصیلـــی اینجانـــب فـــرزاد امیری ابوالعبـــاس  اصـــل 

فرزنـــد فتاخـــون بـــه شـــماره شناســـنامه 1740480643 صـــادره از اهـــواز در مقطـــع 

کارشناســـی رشـــته حقـــوق صـــادره از واحـــد دانشـــگاهی آزاد آبـــادان بـــا شـــماره 

ــار می باشـــد. از یابنـــده  ــود گردیـــده اســـت و فاقـــد اعتبـ 147 – 1393/1/25 مفقـ

تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک موقـــت را بـــه دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد آبـــادان بـــه 

ی بیمارســـتان طالقانـــی دانشـــگاه  نشـــانی آبـــادان – ایســـتگاه 12 - فیـــه – روبـــه رو

آزاد آبـــادان بـــه کـــد پســـتی 6317836531 و صنـــدوق پســـتی 666 ارســـال نمایـــد.

مـــدرک دانشـــنامه محمـــد صفـــری  فرزنـــد محمدصـــادق دارای شناســـنامه بـــه 

شـــماره  33961صـــادره تهـــران رشـــته کاردانـــی صنایـــع فلـــزی صـــادره از دانشـــگاه 

آزاد اســـامی واحـــد ســـاوه مفقـــود گردیـــده و فاقـــد اعتبـــار اســـت. از یابنـــده تقاضـــا 

می شـــود گواهینامـــه مذکـــور را بـــه آدرس: اســـتان مرکـــزی- ســـاوه-کیلومتر 4جـــاده 

ــگاه آزاد اســـامی  ــاء)ص( دانشـ ــهرک دانشـــگاهی خاتم الأنبیـ نورعلیبیـــک- شـ

واحـــد ســـاوه بـــه صنـــدوق پســـتی39187-366 ارســـال نمایـــد.

ی فرزنـــد جعفـــر  بـــا شـــماره  مـــدرک فارغ التحصیلـــی اینجانب منـــا حیـــدر

کاردانـــی پیوسته رشـــته  شناســـنامه 2374 تهـــران متولـــد  تهـــران در مقطـــع 

یابنـــده  از  فاقـــد اعتبـــار می باشـــد.  و  گردیـــده  کامپیوتـــر مفقـــود  نرم افـــزار 

تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک را بـــه نشـــانی  گـــرگان – بزرگـــراه شـــهید کانتـــری 

گـــرگان اداره  امـــور  خیابـــان دانشـــگاه مجتمـــع دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد 

دانش آموختـــگان ارســـال نمایـــد. 



گیـری  موسـیقی انـگار جنسـش متفـاوت از هنرهـای دیگـر  اسـت. فرا
ایـن هنـر کـه بـا لحظـه لحظـه زندگـی و روح مـا سـروکار دارد، یکـی از 
نقـاط متمایـزش بـا دیگـر وجـوه هنـری اسـت و آن را تبدیـل کـرده بـه 
وز هـا  اکسـیری بـرای جـا دادن روح آدمـی. وقتـی وقایـع و اتفاقـات ر
و سـال های اخیـر را از سـر می گذرانیـم، بـا خـود می گوییـم ای کاش 

فرصتی پیش می آمد و تدبیری بود تا همه مردم ایران در یک جمع 
کنـار هـم بنشـینند و اکسـیر موسـیقی، روح جمعـی آنهـا را  باشـکوه 
کنـد. قطعـا جشـنواره موسـیقی فجـر می توانـد   بـرای لحظاتـی آرام 
یکی از این گریزگاه ها برای فرار از تشـویش عمومی باشـد. مدیران 
موسـیقی یک سـال فرصت داشـتند که فضای اجتماعی ایران را از 
سـال پرتنـش خـارج کننـد و رخصتـی کـه بـه اهالـی موسـیقی دادند با 
اقبـال آنهـا و هنرمنـدان موسـیقی مواجـه شـد. بـا نگاهـی بـه جـدول 
اجراهـای مختلـف، می تـوان تنـوع و گسـتردگی حضـور خواننـدگان 

ایـن دوره را ببینیـد. 
یـاد دارد و قطعـا تدبیـر  جشـنواره موسـیقی فجـر بـا ایده آل هـا فاصلـه ز
کنسـرت های موسـیقی عرصـه  کـه  و ذکاوت خاصـی لازم اسـت 
گـر بخواهیـم  عمومی تـری را در بیـن مـردم ایـران به دسـت آورد؛ امـا ا
کـه در  گفـت  کنیـم، می تـوان  فقـط بـه ایـن دوره از جشـنواره نـگاه 
مقـام مقایسـه از یـک نظـر بـه نسـبت جشـنواره مـوازی خـودش یعنـی 
جشـنواره فیلـم فجـر پیشـتاز بـوده اسـت؛ اینکـه حداقـل تـاش شـده 
بـرای بازگشـت هنرمنـدان موسـیقی بـه جشـنواره فجـر راهبنـدان نکنند 

و بـا حفـظ رواداری بـرای بازگشـت حضـور جمـع متنوعـی از اهالـی 
موسـیقی، بـه مخاطبـان ایـن هنـر احتـرام بگذارنـد. در گـزارش امـروز به 
سـراغ سـی و نهمیـن دوره جشـنواره موسـیقی فجـر رفتیـم تـا بدانیـم در 
بخش هـای مختلـف ایـن جشـنواره چـه خبـر اسـت و چـه اتفاقاتـی 
قـرار اسـت رقـم بخـورد. گفت وگویـی بـا رضـا مهـدوی، دبیـر ایـن دوره 
از جشـنواره داشـتیم تـا برایمـان از اتفاقـات خـاص جشـنواره بگویـد 
کـه در ایـن سـال بـر حـوزه موسـیقی  ی از 9 ماهـی  و همچنیـن آمـار

گذشـت، ارائـه می شـود. 

   همه آمدند
کرونـــا و درگیـــری چند ســـاله بـــا آن و بعـــد هم اتفاقـــات ســـال 1401 انگار جان 
موســـیقی را گرفـــت و همـــه اهالی موســـیقی از این نبـــودن در صحنه ناراضی 
یادی برگزار شد و در جشنواره امسال  بودند اما از ابتدای سال کنسرت های ز
یادی از خوانندگان پاپ و ســـنتی دیده می شود که حداقل یک  هم اســـامی ز
 ، اجرا را دارند. علی زندوکیلی، محمد معتمدی، ســـالار عقیلی، آرون افشـــار
، علی طلیسچی، آرمین زارعی، اشوان، آرش و مسیح، مهدی  مسعود صادقلو
کزاد، حمید هیراد و مصطفی راغب و محســـن یگانه از  احمدوند، ســـهراب پا
جمله خوانندگانی هســـتند که در این دوره از جشـــنواره حضور دارند و نشان 
از این دارد که هنرمندان پاپ و سنتی در اجراهای صحنه ای پرقوت حاضر 

شدند و به قول معروف همه آمد ند. 
امیرحســـین ســـمیعی، مدیـــرکل دفتـــر موســـیقی که حـــدودا یک و مـــاه و نیم 
اســـت برای این ســـمت حکم گرفته اســـت، جشـــنواره امســـال را متفاوت با 
یابی می کند و حضور خوانندگان پاپ را در این دوره مثبت  سال گذشته ارز

یابی می کند و می گوید: »من موســـیقی پاپ را سرچشـــمه همه جریان های  ارز
موســـیقی می دانم که می تواند از بســـتر موســـیقی ایرانی و موســـیقی نواحی ما 
بهترین محل برای آشـــتی مخاطب با جریان جدی موســـیقی باشـــد. اصلا ما 
بـــرای معرفـــی موســـیقی خوب بـــه جوان ها چه کرده ایم؟ ما نبایـــد ورود جریان 
جدی و تخصصی موســـیقی به موســـیقی پاپ را نادیده بگیرم. این موسیقی 
ی بسزایی دارد که باید با اضافه کردن یک نگاه کیفی خوب آن  سهم شنیدار
،  بخش قابل توجهی از اجرا های   را به نقطه مطلوب برسانیم. برای نخستین بار
گونه   »پاپ« این نوبت از جشنواره را به فرهنگسرای بهمن تهران و توجه دهی 
کم ســـکنه و نیز جوان بودن ترکیب جمعیتی و جغرافیای پیرامونی این  به ترا

فرهنگسرا اختصاص داده شده است.« 

   بیش از هزار اجرای صحنه ای در سال 1402
ی که ســـید عباس صالحی، وزیر ســـابق ارشـــاد در  در ســـال 1398، طبق آمار
اختتامیه سی و پنجمین دوره موسیقی فجر اعلام کرد، »92 درصد مردم ایران 

موسیقی گوش می دهند. همچنین میانگین مصرف روزانه ایرانی ها در سن 
15 تا 22 سال، 92 درصد است. مردم ایران روزانه یک ساعت و 12دقیقه و در 
ســـن 15 تا 29 ســـال دو ساعت به موســـیقی گوش می دهند.« این آمارها همه 
نشـــان از علاقه بســـیار مردم به این هنر اســـت. در گزارش های مختلف این 
ی کنســـرت ها منتشـــر کردیم و طبق آمار  چند ماه آمارهای متعددی از برگزار
جدیدی که دفتر موسیقی در اختیار روزنامه »فرهیختگان« قرار داده است؛ 
طی 9 ماه ســـال، 1205 اجرای صحنه ای، 2924 اجرای صحنه ای موســـیقی، 
 ، 189 آلبوم موسیقی، 14 آلبوم تصویری موسیقی، 2832 تک آهنگ، 6051 شعر
12 گروه برای اجراهای صحنه ای از کشور خارج شده اند و 153 نماهنگ، 63 

کتاب گویا و 6 جشنواره برگزار شده است. 

   عدالت فرهنگی؛ نقطه قوت جشنواره 
کنسـرت های موسـیقی همیشـه یکـی از مـواردی بـوده  گـران  بلیت هـای 
کـه باعـث می شـود مـردم نتواننـد خیلـی از آن لـذت ببرنـد، بـرای  اسـت 

یـژه ای  کـه جشـنواره امسـال بـرای ایـن موضـوع تـدارک و همیـن اسـت 
ی آبـاد را  دیـده و بـا شـعار عدالـت  فرهنگـی فرهنگسـرای بهمـن در ناز
کنسـرت ها انتخـاب می کننـد تـا مـردم بتواننـد  ی برخـی از  بـرای برگـزار
ایـن کنسـرت ها را درک کننـد و البتـه بهـای بلیـت را هـم کمتـر انتخـاب 

کردنـد تـا ایـن مشـارکت بیشـتر شـود. 
امیرحســـین ســـمیعی، مدیرکل موسیقی در مورد عدالت فرهنگی و مدلی که 
برای جشـــنواره امســـال تدارک دیده اند، در پیامی که برای این جشـــنواره داده 
اســـت، می گویـــد: »مردمی بودن و برای مردم بـــودن  برنامه ریزی ها، فعالیت ها 
یدادهـــای خـــرد و کلان موســـیقایی اســـت و بر این اســـاس،  ســـی و  و ارائـــه  رو
نهمین جشـــنواره   بین المللی موســـیقی فجر ، ضمن حفظ و تداوم  تجربیات 
ی عدالت  جشنواره های پیشین، در راستای تحقق بخشیدن به شعار محور
یع فرصت های هنری  فرهنگی و تعادل جغرافیایی ، مجموعه رخدادها و توز
، به طور همزمان، به ظهور  این جشـــنواره، علاوه بر تهران، در 14 اســـتان کشـــور

و بروز  رسیده است.« 

رضا مهدوی، کارشناس، مدرس و نوازنده سنتور و منتقد حوزه موسیقی 
اســـت. او در مدرســـه هنر و ادبیات صدا و ســـیما از محضر محمدتقی 
کیان و  صادقـــی و اســـفندیار قره باغـــی و بعد ها از محضر وارطان ســـاها
یوش صفـــوت و تقی بینش بهـــره برد. مهدوی  ، دار محمدعلـــی بهارلـــو
نشان درجه یک هنری ۱۳۸۰ و ۱۳9۲ در دو گرایش هنرآموزی و نوازندگی 
هم تراز با درجه تحصیلی دکترا همراه با نشـــان فرهنگ و هنر دارد. وی 
عضـــو شـــورای تخصصی فرهنگســـتان هنـــر دارای ســـوابق مدیریتی در 
هنرســـتان موســـیقی سوره، دانشگاه ســـوره، مدیرکل مرکز موسیقی حوزه 
هنری و دفتر کتب موســـیقی ســـوره اســـت. او امســـال دبیری جشـــنواره 
موسیقی را به عهده دارد و برای اینکه بدانیم در این حوزه چه اتفاقاتی 

افتاده است با او گپ  و گفتی داشتیم. 

اگر بخواهیم مقایســـه ای داشـــته باشـــیم بین جشـــنواره   امسال و ســـال گذشته، 
به نظرتان بین این دو جشنواره چه تفاوت هایی وجود دارد؟ 

یم و بخش پاپ دو برابر  ما در جشـــنواره   امســـال اجرا و سالن های بیشتری دار
از سال گذشته است. بخش کودک و نوجوان برای اولین بار در این 38 سال 
به طور خاص اضافه شـــده اســـت. کودکان بین 7 تا 18 ســـال از سراســـر ایران 
ی می پردازند که در نوع  ی و بداهه نواز آمده انـــد و 21 کـــودک به اجرای تک نواز
خودش ویژه اســـت، با توجه به سن شـــان، دختر ها و پســـرها اجراهای قوی ای 
دارند. بخش پژوهش هرسال در رادیو توسط خودم برگزار می شد و به گفت وگو 
می پرداختیم. اما پایان نامه های کارشناســـی ارشـــد و رشته های غیرمرتبط با 
موسیقی ولی با موضوع موسیقی، رساله های دکتری رشته هایی مثل پژوهش 

هنر و موسیقی اضافه شده و اینها را بررسی کرده ایم. 
نکته   دیگر این اســـت که جشـــنواره   امســـال به نســـبت ســـال گذشـــته بیشـــتر 
یم  گون دار حالت رقابتی پیدا کرده است و ما جوایز بیشتری در مباحث گونا

و امیدوارم که این بخش رقابت در زمینه های مختلف کارش بیشتر شود. 

مقـــداری بیشـــتر درباره   بخش رقابتی جشـــنواره توضیح دهیـــد که چه اتفاقی در 
روند این رقابت ها انجام می گیرد؟ 

در هر بخش که رقابتی اعلام شـــده اســـت، کارشناســـان و اســـتادان خبره ای 
ی ها که  حضور دارند و موشـــکافانه بررســـی می کنند. به عنوان مثال خبرگزار
یادداشـــت، مصاحبه و نقد و بررســـی دارند یا رادیو و تلویزیون و یا کسانی که 
پادکســـت و مســـتند می سازند همگی بررسی می شوند. در دیگر بخش ها هم 
به همین ترتیب کارشناســـان حضور دارند و و مواردی را طبق شـــاخصه های 
علمی و تجربه های گذشـــته لحاظ و بررســـی می کنند. در بخش پژوهش هم 
بـــه همیـــن ترتیب در اجـــرای صحنه ای که بالاترین جایزه جشـــنواره را که 100 
میلیون تومان است، دارد... داوران در تالار رودکی می نشینند و اجرای کامل 
آنها را بدون حضور مردم و مثل یک کنسرت تماشا و از زوایای مختلف بررسی 
یتـــم، ملودی، تلفیق، آداب صحنه، نوع خوانندگی، اوج و فرودها  می کننـــد. ر
را با توجه به موضوع امســـال جشـــنواره که ســـبک زندگی ایرانی است، بررسی 

می کنند که چقدر به این سبک نزدیک است. 
هرکســـی که دوســـت دارد در رقابت شـــرکت کند آثارش را می فرستد تا بررسی 
شود. کتاب هایی که در طول سال به دبیرخانه فرستاده شده است، خیلی ها 
دوست دارند جشنواره رقابتی باشد تا حضور پیدا کنند.  البته جشنواره در دو 
بخش رقابتی و غیر رقابتی برگزار می شود. ولی ما فکر می کنیم بخش رقابتی 
را بایـــد در دیگـــر بخش ها هم تقویت کنیم و همه بخش ها را به جایزه نزدیک 
کنیم. یا اینکه جوایز دیگر با عناوین دیگر تولید کنیم و اینها را مصوب کنیم، 
یم.  چرا که من معتقدم ما خیلی جایزه در حوزه موســـیقی در کشـــورمان کم دار
یم، باید یک جایزه به اسم  یم؛ استاد صبا را دار شخصیت های برجسته ای دار
یم در گونه های نواحی و موسیقی تلفیقی  یم. استادان دیگری دار صبا بگذار
... مـــا در دوره هـــای مختلف می توانیـــم جایزه های مختلف و  و کلاســـیک و
جشنواره های متعدد داشته باشیم که خروجی آن در جشنواره موسیقی فجر که 
کلان جشنواره کشور است و حساسیت بالایی دارد بیاید. این جوایز می تواند 
برای کسانی که دوست دارند در جشنواره حضور پیدا کنند به ویژه نسل جوان 
انگیزه ایجاد کند تا برای یک رقابت تازه تر حضور پیدا کنند، چه کسانی که 
جایزه گرفته اند چه آنهایی که نگرفتند. برای همین باید این فراوانی را توسعه 

دهیم و به فکر همه حوزه ها و هنرمندان موسیقی کشور باشیم. 

یکـــی از نکاتـــی که به جشـــنواره امســـال وارد اســـت مردمی بودن آن به نســـبت 
سال های پیش است، در این باره توضیح دهید. 

یم، رقص هـــای آیینی و  اینکـــه مـــا در پهنـــه تالار وحدت اجـــرای خیابانی دار
یم که از موسیقی خراسان هستند و مردم می توانند از آن  ی  های آیینی دار باز
یم که به صورت کاپلا و کاپلا و بدون  استفاده کنند. یک گروهی از کرمان دار
ســـاز اجرا می کنند که تداعی گر دهه 60 و ابتدای انقلاب اســـلامی اســـت. در 
یم؛ سرود پاپ و مداحی است که در  کنار آن بخش سرود به شکل دیگری را دار
مجموعه آب و اتش اجرا می شود و مردم می توانند رایگان اینها را ببینند و  دیگر 
اینکه ما امسال فرهنگسرای بهمن را انتخاب کردیم که از مرکز هم تمرکززدایی 
کنیم. این فرهنگســـرا، تالار معتبری در این فرهنگسراســـت که امکانات ویژه 
دارد و می توان در آن کنســـرت برگزار کرد. امســـال  کنســـرت ستاره های پاپ را 
یم، نســـل قبل تر از نســـل جدید هم در برج میلاد اســـت که آنها هم  در آنجا دار
یم در ســـال های بعد هم بتوانیم  معتبر و مردم هوادارشـــان هســـتند. امیدوار
ی برای مردم داشته  دیگر سالن ها را به عنوان توسعه فرهنگی و عدالت محور
باشیم و هر ساله به یک سری سالن های محدود در مرکز شهر بسنده نشود. 

این خوب اســـت  که فرهنگســـرای بهمن امســـال انتخاب شـــده، به دلیل اینکه 
شـــاید در آن محـــل مـــردم نتوانند بـــا توجه به قیمت بلیت ها خیلی به کنســـرت 

بروند، برای قیمت بلیت ها چه کاری انجام داده اید؟ 
یم  قیمت بلیت ها را امسال نسبت به سال قبل کاهش دادیم چرا که اعتقاد دار
مردمی که در طول ســـال به هر دلیلی نمی توانند کنســـرت بروند -یا به خاطر 
- فرهنگسرای بهمن این امکان را ایجاد می کند  ی مسیر قیمت بلیت یا دور

که کنســـرت اولی ها به آنجا بروند. درســـت اســـت ظرفیت کم است اما قدمی 
است که همه مردم بتوانند از آن استفاده کنند. در 14 استان دیگر هم اجرای  
یم. پیشـــنهادم این بود از تهران هم گروه های خارجی و داخلی  مناطق را دار
بتوانند به شهرســـتان ها بروند. اما ایاب و ذهاب و ســـالن های اســـتان ها هم 

نکته مهمی است که باید برای سال بعد به آن فکر کرد. 

دربـــاره بعـــد بین المللی جشـــنواره و گروه هایی که امســـال آمدنـــد و تفاوت این 
بخش با سال گذشته بگویید. 

بخش بین الملل تفاوت چندانی با سال پیش ندارد. ما افغانستان، تاجیکستان، 
یم. می خواستیم گروه های بیشتری  هلند، آلمان، هندوستان و ارمنستان را دار
داشـــته باشـــیم، منتهی بودجه جشنواره اجازه نداد. پیش بینی من این بود که 
حداقل 10 کشور را داشته باشیم که این اتفاق نیفتاد چون هزینه های سنگینی 
ی کردیم و  دارد، دلار و یورو هر روز گران تر می شود، یورویی که ما امروز خریدار
ی کنیم، بالای 60 هزار تومان شـــد. بحث هتل و  موظف هســـتیم به روز خریدار
دستمزد این عزیزان است اما این کشورهایی که حضور دارند  را بر اساس نگاه 
پایی هم حضور  جاده ابریشـــم انتخاب کردیم و در کنارش یکی دو کشـــور ارو
دارنـــد. ایـــن انتخاب هـــا به دلیل این بود که موســـیقی کلاســـیک هم در ایران 
یم و خواســـتیم گوش های  جایگاهی دارد. ما ارکســـتر ســـمفونیک تهران را دار
علاقه مند به این نوع موسیقی را پوشش دهیم. قطعا باید به بخش بین الملل 
یم و امســـال این توفیق را نداشـــتیم.  به لحاظ رقابتی در ســـال های بعد  بپرداز
گر ببیننـــد جایزه رقابت چنگی به  چرا کـــه خود خارجی ها هم دوســـت دارند ا
دل می زند و ارزش دارد به لحاظ مادی، البته با همه ایران هراسی که برایشان 
ایجاد شده جایزه برایشان ارزش معنوی دارد، دوست دارند بیایند، بعضی از 
آنها حتی باور نمی کنند بانوان ایرانی در کنار مردان موسیقی اجرا می کنند یا 
موســـیقی مســـتقلی دارند. دوست دارند بیایند ببینند. ما باید بحث رقابت را 
ایجاد کنیم و سالن های استاندارد داشته باشیم. تفاوت این بخش ما با سال 
گذشته در نوع انتخاب شخصیت های هنری است. ما سعی کردیم کمترین 

ی را چه داخلی چه خارجی امسال داشته باشیم.  اجراهای تکرار

یک ویژگی امسال جشنواره که برای خودتان به عنوان دبیر پررنگ بوده است، 
چه چیزی است؟ 

بخش کودک و نوجوان برای ما بسیار بسیار مهم است. چون اینها آینده سازان 
موسیقی هستند و هیچ وقت اجازه نداشتند که به تنهایی برای اجرا بیایند و 
توانایی هایی شان را نشان بدهند. گاهی به صورت نمادین از هنرستان های 
موسیقی دعوت می شد که در جشنواره حضور داشته باشند اما خب رقابتی 
وجود نداشت. امسال اما به صورت تک نوازی هم دعوت کردیم و بخش کودک 
گانه تدارک دیده شد و به نظرم نقطه قوت  و نوجوان به صورت یک بخش جدا
ایـــن دوره ایـــن بچه ها هســـتند.  بخش پایان نامه هم در این دوره مهم اســـت 
یم و با ایـــن بخش کمک می کنیم  چـــون مـــا خلأ رقابت را در دانشـــکده ها دار
که پایان نامه ها به رقابت برسند تا از آن طرف ایده هم به دانشجو داده شود. 

یکی از بخش های مهم این جشنواره اجراهای صحنه ای در حوزه پاپ است، 
برای این دوره چه تدارکی دیده شده است؟ 

یادی در حوزه پاپ در جشـــنواره حضور دارند. مردم هم  امســـال خوانندگان ز
از این مورد اســـتقبال کردند. فرهنگ ســـرای بهمن 2 هزار نفر و ســـالن میلاد 2 
هزار و 500 نفر گنجایش دارد که از همه این کنسرت ها استقبال شده است 
و بلیت ها به فروش رســـیده اســـت. ما چه بخواهیم چه نخواهیم کســـانی که 
در این حوزه فعالیت می کنند، بخش مهمی از بدنه جامعه موســـیقی کشـــور 
یم قطعا خدمت بزرگی  گر اینها را در عرصه رقابت بیاور را تشکیل می دهند. ا
گر اینها هدایت شـــده باشـــد و  به خودشـــان و فرهنگ عامه جامعه کرده ایم. ا
بـــا هویـــت خالص ایرانی پاپ را بشـــنویم... ما می توانیم بـــا هدایت این کار را 
انجام بدهیم. با اینکه پاپ وطنی نیســـت  اما در جشـــنواره رقابتی برایشان در 
ی  نظر بگیریم، با کمک اســـاتید این حوزه می توان خط ســـیر و سیاست گذار

برایشان مشخص شود. 
موسـیقی پـاپ ایرانـی، بعـد از انقـلاب شـکل خـود را پیـدا کـرده اسـت. بدنـه 
ی وسـیع شـده کـه رسـانه ها را تحـت تاثیـر خـود  قـرار داده  ایـن سـبک بـه قـدر
گونه هـای مختلـف و البتـه  حجـم  کـه تک شـیار ها در  اسـت. تـا جایـی 
بیشـتری در موسـیقی مـردم وار بیشـترین وقـت مجوزهـای مرکـز موسـیقی 
وزارت فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی را بـه خـود اختصـاص داده اسـت. بـا توجـه 
به حضور موسیقی پاپ در بخش جنبی جشنواره بین المللی موسیقی فجر 
در سـال های گذشـته، باید به این بخش از موسـیقی کشـور نگاه جدی تری 
پیـدا کنیـم. در کنـار دیگـر گونه هـای موسـیقی ملـی ایـران، قبـل اینکـه نـگاه 
جشـنواره ای بـه ایـن موضـوع  باشـد بایـد سـعی کنیـم موسـیقی مـردم وار بـا 
عنایت به ایرانی بودن در راستای سبک زندگی و خانواده ایرانی آن مدنظر 
باشـد. از اصطـلاح پـاپ ایرانـی بـه جـای پـاپ اسـتفاده کنیـم، چرا کـه هویـت 
ی شناسـه خـود را داراسـت  و در ایـران بـا تنظیم هایـی  پـاپ بـرای هـر کشـور
از دیگـر کشـورها بـه گـوش مـردم می رسـد کـه هماننـد هجـوم دیگـر زبان هـا بـه 
زبان معیار فارسی محسوب می شود.  در مرحله اول باید برای آن جایگاهی 
قرار دهیم. می شود برای سال آینده جشنواره اختصاصی موسیقی تلفیقی 

بـا پـاپ ایرانـی داشـته باشـیم. 
گیر و رسانه ای دارد و مردم به این میزان از آن  موسیقی پاپ ایرانی جایگاه فرا
استقبال می کنند و از لحاظ اقتصادی هم آورده خوبی نسبت به موسیقی های 
ی کرد و به آن جایگاه ویژه قائل شـــد.  دیگر دارد، باید برای آن شـــاخص گذار
پـــس از پایـــان جشـــنواره می توانیم بهتریـــن آنها را شناســـایی کنیم و با حضور 
ی و  چهره های شـــاخص و برتر پیشکســـوت موســـیقی پاپ دهه 60 الگوســـاز
نمونه آفرینی داشته باشیم. یعنی وجه سومی را با این حرکت استخراج کنیم 
ی هم بکشـــانیم و جایزه خاص و یا جایزه باربد را هم به آنها  که آنها را به داور
اختصاص دهیم. نباید این دید را داشته باشیم که پاپ برای سرگرمی مردم 
و درآمدزایی بخشی از جشنواره است و فقط به دنبال سود بردن از آن باشیم. 
امیدوارم برای این نگاهی که عرض کردم سال بعد بتوانیم بخش هایی از آن 

را اجرایی کنیم. متاسفانه امسال شرایط آن فراهم نیست. 

جشنواره موسیقی فجر با حضور پررنگ خواننده های مشهور به فرهنگسراهای جنوب شهر تهران رسید

ستارههایموسیقیدرنازیآباد

دبیر سی و نهمین دوره جشنواره موسیقی فجر در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد
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براساس آمار انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران میزان تولید محصولات 
فولادی در طی 9 سال در حدود 4 هزار تن افزایش یافته است. حجم 
فـولاد میانـی از سـال 96 تـا امسـال در حـدود 9 هـزار تـن افزایـش یافتـه 
کنـون بالـغ بـر یـک  اسـت. همچنیـن تولیـد آهـن اسـفنجی از سـال 96 تا
هـزار و 200 تـن افزایـش داشـته اسـت. میـزان مصـرف کل محصـولات 
کنـون تقریبـا یـک عـدد ثابـت و در کانـال 16 هـزار  فـولادی از سـال 94 تا
تـن بـوده اسـت. میـزان مصـرف فـولاد میانـی نیـز از سـال 96 تـا 1402 بـا 
افزایـش حـدود 700 هـزار تنـی بـه محـدوده 20 هـزار تـن رسـیده اسـت. 
حجـم مصـرف آهـن اسـفنجی از 10 ماهـه نخسـت سـال 96 تـا مـدت 
ی بـا افزایـش حـدود 10 هـزار تنـی بـه حـدود 28  یـاد شـده در سـال جـار
هـزار تـن رسـیده اسـت. صـادرات کل محصـولات فـولادی از سـال 94 
تـا 10 ماهـه امسـال در حـدود یـک هـزار تـن افزایـش پیـدا کـرده اسـت. 
کنـون در حـدود هـزار تـن  حجـم صـادرات فـولاد میانـی از سـال 96 تا
رشـد کـرده اسـت. از سـوی دیگـر نیـز حجـم صـادرات آهـن اسـفنجی 
در طـول 7 سـال یعنـی از 10 ماهـه سـال 96 تـا مـدت مذکـور در سـال 
یبـا دو برابـر شـده اسـت. در میـان ارقـام یـاد شـده، حجـم  1402 تقر
99 رشـد بی سـابقه ای داشـته و  آهـن اسـفنجی در سـال  صـادرات 
تقریبـا 4 برابـر میانگیـن )از سـال 96 تـا 1402( و حوالـی 6 هـزار و 666 
کنون تقریبا  هزار تن بوده اسـت. همچنین این عدد از سـال گذشـته تا

دو برابـر شـده اسـت. 

   رشد تولید فولاد در سایه تحریم
بررسـی نشـان می دهـد میـزان تولیـد محصـولات فـولادی در 10 ماهـه نخسـت 
ی 18 هزار و 225 هزار تن بوده که نسبت به مدت مشابه در سال  سال جار
گذشـته 63 هـزار تـن کاهـش یافتـه اسـت. ایـن عـدد از سـال 94 کـه معـادل 
ی در حـدود 4  14 هـزار و 871 هـزار تـن بـوده تـا 10 ماهـه ابتـدای سـال جـار
هـزار تـن افزایـش را تجربـه کـرده اسـت. حجـم تولیـد محصـولات فـولادی از 
کرونـا یعنـی در بـازه زمانـی سـال های  گرفتـن شـیوع پاندمـی  زمـان شـدت 
99 و 1400 ابتـدا اندکـی افزایـش و سـپس کاهـش را بـه ثبـت رسـاند. بـه بیـان 
بهتـر حجـم تولیـد محصـولات فـولادی در سـال 98 در نیمـه کانـال 16 هـزار 
تـن بـود، پـس از شـیوع کرونـا در اواخـر اسـفندماه سـال 98 و سـپس 10 ماهـه 
کانـال 17 هـزار تنـی فراتـر گذاشـت امـا در  سـال 99 بـا یـک جهـش پـا را از 
سـال بعـد، یعنـی در سـال 1400 احتمـالا در اثـر تبعـات ناشـی از همه گیـری 
یـروس و همچنیـن محدودیت هـای فعالیـت در آن برهـه زمانـی بـه  ایـن و
کـه سـال  کـرد و دوبـاره بـه همـان نقطـه ای برگشـت  انـدازه هـزار تـن سـقوط 
98 در آن قـرار داشـت. رشـد فـولاد میانـی در بـازه زمانـی سـال های 96 تـا 10 
ماهـه ابتـدای امسـال بـه نظـر منطقـی و صعـودی بـوده اسـت؛ بـه ایـن ترتیـب 
میـزان تولیـد محصـولات میانـی فـولاد از 18 هـزار و 362 تـن در سـال 96 بـه 
حجـم 27 هـزار و 95 تـن در سـال 1402 رسـیده اسـت. رونـد صعـودی تولیـد 
آهـن اسـفنجی نیـز حکایـت از افزایـش بالـغ بـر یـک هـزار و 200 تـن و صعـود 
کانـال 18 هـزار تنـی بـه قلـه بالـغ بـر 3 هـزار تنـی در 10  از ایسـتگاه میانـی 
ی دارد. براسـاس آمارهـای رسـمی منتشـر شـده  ماهـه ابتدایـی سـال جـار
از سـوی انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد می تـوان ادعـا کـرد کـه میـزان مصـرف 
یـادی نداشـته و همچنـان  کنـون تفـاوت ز محصـولات فـولادی از سـال 94 تا
کانـال 16 هـزار تنـی تـردد می کنـد و در طـی ایـن سـال ها در حـدود 3  در 
هـزار تـن افزایـش را ثبـت کـرده اسـت. میـزان صـادرات ایـن محصـولات امـا 
از حـدود یـک هـزار و 800 تـن در سـال 94 بـه بالـغ بـر 2 هـزار و 800 تـن در 10 
ی رسـیده اسـت. از سـوی دیگر نیز میزان مصرف  ماهه نخسـت سـال جار
فولاد میانی و آهن اسـفنجی از سـال 96 تا امروز به ترتیب با افزایش حدود 
700 هـزار تـن و حـدود یـک هـزار و 100 تـن بـه 2 هـزار و 780 و 28 هـزار و 728 

تـن رسـیده  اسـت. در زمینـه صـادرات نیـز حجـم صـادرات فـولاد میانـی از 
حـدود 5 هـزار و 367 تـن در سـال 96 بـه عـدد 6 هـزار و 318 تـن در 10 ماهـه 
ی رسـیده اسـت. میـزان صـادرات آهـن اسـفنجی نیـز از  نخسـت سـال جـار
کنـون بیـش از دو برابـر شـده و از 567 هـزار تـن بـه حـدود یـک  سـال 96 تا

هـزار و 300 تـن رسـیده اسـت. 

   گاز و برق همچنان در صدر  محدودیت های تولید
خوشـبختانه اعـداد و ارقـام منتشـر شـده از سـوی انجمـن تولیدکننـدگان 
فولاد نشان می دهد فولادسازان به رغم محدودیت های شدید برق در فصل 
کثـر تولیـد  تابسـتان و گاز در فصـل زمسـتان و بـه کمـک اسـتراتژی های حدا
ی و جبـران کسـری در دو فصـل تابسـتان و  در زمـان عـدم محدودیـت انـرژ
زمسـتان موفـق شـده اند از خوابیـدن چـرخ تولیـد جلوگیـری کـرده و گام هـای 
مثبتـی در راسـتای افزایـش تولیـد محصـولات فـولادی، فـولاد میانـی و آهـن 
ی  ی، برقـرار اسـفنجی را رقـم بزننـد. امـا نبایـد از یـاد بـرد کـه محدودیـت انـرژ
کمبـود  خلق السـاعه،  نیـن  قوا بـاغ  ا  ، کشـور علیـه  جهانـی  یم هـای  تحر
، حـذف مشـوق های صادراتـی و مـواردی از ایـن  ک، افزایـش نـرخ گاز خـورا
دسـت همچنـان دسـت و پـای تولیدکننـدگان را بسـته و اتفاقاتـی نظیـر 
کـه رقابـت سـنگینی  ابـاغ بخشـنامه های عـوارض صادراتـی در شـرایطی 
یـان  در حـوزه صـادرات جهانـی و البتـه دامپینـگ کشـورهای رقیـب در جر
اسـت فولادسـازان را از ورطـه رقابـت عقـب خواهـد انداخـت. همچنیـن 
تحقـق تولیـد 55 میلیـون تنـی فـولاد تـا افـق 1404 نیـز ازجملـه اهدافـی اسـت 
کـه نیازمنـد وجـود بسـترهای مناسـب اسـت و تنهـا صـدور مجـوز فعالیـت 
در ایـن حـوزه بـرای چشـم اندازهای روشـن در ایـن زمینـه کافـی نخواهـد بـود. 
ی هـای مربـوط بـه انقـاب چهـارم  هرچنـد کـه در حـال حاضـر هنـوز تکنولوژ
صنعتی و حتی هوش مصنوعی به طور موثر و همه گیر در کشـور رونق پیدا 

نکـرده امـا فولادسـازان هنـوز بـا تمـام تـوان ادامـه می دهنـد. 

   جای خالی برنامه ثابت در تولید فولاد 
سـعید عسـکرزاده، دبیـر انجمـن سـنگ آهـن در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« 
اظهار داشـت: »به نظر من مهم ترین چالش سـال های اخیر صنعت فولاد، 
عـدم وجـود برنامـه ثابـت و مشـخص از سـمت نظـام حکمرانـی بـوده اسـت. 
ایـن چالـش خـود بـه مشـکات جـدی دامـن می زنـد. به عنـوان مثـال وقتـی 
قوانیـن بـرای رفـع مشـکات آنـی طراحـی و تدویـن می شـوند، طبیعتـا امـکان 
یـزی بلندمـدت را از بخـش تولیـد می گیرنـد و در برخـی مـوارد ایـن  برنامه ر
موضـوع در بخـش تجـارت نیـز دیـده می شـود. بخـش تجـارت تاثیـر بسـیار 
کـه  مسـتقیم و جـدی بـر فرآیندهـای تولیـدی می گـذارد، بنابرایـن مشـکلی 
از سـوی ذی نفعـان به عنـوان بخشـنامه های خلق السـاعه تعبیـر  عمومـا 
می شـود بـه موضـوع کان تـری مرتبـط اسـت. اتفـاق دیگـری که در سـال های 
ن  اخیر ذیل همان ایراد نداشتن برنامه  مشخص افتاده، عدم توسعه متواز
یرساخت هاسـت. فـرض بخـش فـولاد ایـن بـوده کـه همزمـان بـا توسـعه  در ز
ایـن بخـش بقیـه دسـتگاه ها نیـز در حـال توسـعه بـوده و نیازهـای اولیـه ایـن 
یرسـاختی ماننـد بـرق، گاز و آب بـرآورده خواهنـد  صنعـت را در حوزه هـای ز
کرد اما در عمل چنین اتفاقی نیفتاده اسـت. شـاید مسـئولان معتقد باشـند 
ی  ایـن کان چالـش واقعـی نیسـت و مـا برنامـه و اسـناد بالادسـتی بسـیار
کاغـذ درسـت باشـد  ی  ینـد و همه چیـز رو یـم. بلـه شـاید درسـت بگو دار
کـه بـه آنهـا عمـل شـود. واقعـا کشـور از  ولـی منظـور مـن برنامه هایـی اسـت 
کمیـت بـه  کـه تمامـی سـاختار حا نبـود ایـن دسـت برنامه هـای عملیاتـی 
آن معتقـد و متعهـد باشـد، آسـیب فـراوان دیـده اسـت، هـم در فـولاد و هـم 

در سـایر بخش هـا.« 

   قطعی برق از جدی ترین مشکلات تولید است 
ی بـر  ی افـزود: »طبیعـی اسـت در صنعتـی کـه به عنـوان یکـی از صنایـع انرژ و
از آن یاد می شود، قطعی برق می تواند به عنوان یکی از مهم ترین مشکات 

تولیـد شـناخته شـود و کسـری تولیـد مسـتقیما بـه قطعـی بـرق مرتبـط باشـد. 
ی در زمان های محدودیت  میزان تخصیص برق به کارخانه های فولادساز
کـه صرفـا بـه آنهـا اجـازه اسـتفاده از  مصـرف بـرق، بـه حـدی پاییـن اسـت 
سیسـتم های روشـنایی و تجهیزات بارگیری را می دهد و عما فرآیند تولید 
در زمان قطعی برق متوقف اسـت. بنابراین چنانچه برق کارخانه به مدت 
یک ماه قطع باشـد عما یک دوازدهم ظرفیت اسـمی کارخانه حذف شـده 
گـر ایـن زمـان دو مـاه شـد، عمـا قطـع بـرق می توانـد از ظرفیـت  اسـت. حـال ا
تولید سالانه به میزان 17 درصد بکاهد. بنابراین قطعی برق می تواند عامل 
یـت قطعـی بـرق برمی گـردد  مهمـی باشـد. بخشـی از افزایـش تولیـد بـه مدیر
امـا علـت اصلـی افزایـش تولیـد منبعـث از وارد شـدن کارخانه هـای جدیـد 
بـه چرخـه تولیـد اسـت. ایـن اتفـاق بـرای سـال های آتـی نیـز قابـل پیش بینـی 
اسـت هرچنـد بـرای سـال های آتـی بـه نظـر می رسـد عامـل محدود کننـده 
یرسـاخت ها باشـد. در سـال های آتـی عاوه بر  صرفـا مربـوط بـه محدودیـت ز
گن، اسـکله  یل، کشـنده، وا ، جاده، ر یرسـاخت ها همچون گاز برق، سـایر ز

و مـواردی از ایـن دسـت نیـز بـه شـکل پررنگـی خودنمایـی خواهـد کـرد.« 

   تولید کردیم اما کشتی و اسکله نداریم 
عسـکرزاده ادامـه داد: »بـه نظـر مـن راه حـل افزایـش صـادرات و افزایـش 
درآمدهـای صادراتـی صرفـا از تغییـر نـگاه بـه بخـش خصوصـی حـادث 
خواهـد شـد. وضعیـت صـادرات بخـش فـولاد بـه شـکلی اسـت کـه می تـوان 
گفـت تمـام یـا حداقـل بخـش اعظمـی از بضاعـت صادراتـی کشـور محقـق 
شـده اسـت. کمبـود کشـتی و اسـکله موضوعـات مهمـی اسـت کـه متولیـان 
یـم کـه میـزان تولیـد مـا بـه بیش  امـر بـه آن توجـه کافـی نداشـته اند. فـرض بگیر
یـف موضوعاتـی  از 100 میلیـون تـن برسـد. میـزان مصـرف داخلـی نیـز بـا تعر
همچـون نهضـت ملـی مسـکن بـه حـدود 20 میلیـون تـن افزایـش یابـد. سـوال 
اساسـی مـن ایـن اسـت کـه آیـا مـا تـوان صـادرات مـازاد آن، یعنـی 80 میلیـون 
یم؟ مطمئن باشید هیچ کارشناسی به شما جواب مثبت نخواهد  تن را دار
داد. چـون می دانیـم کـه بضاعـت کافـی بـرای تامیـن کشـتی، پهلودهـی آن و 
یـم. آنچـه  بارگیـری بـرای حجـم بیشـتری از آنچـه الان اتفـاق می افتـد را ندار

بیـان کـردم درخصـوص میـزان کمـی صـادرات فـولاد اسـت.« 

   مشوق های دولت آب نرود 
ی موضـوع دیگـری  کـرد: »میـزان ارزآور یـح  دبیـر انجمـن سـنگ آهـن تصر
گر قرار باشد حجم صادرات را تا حد معقولی افزایش دهیم،  است. یعنی ا
یم هـا  کـه تحر نیازمنـد اسـتفاده از ظرفیت هـای بخـش خصوصـی هسـتیم 
یادی بر عملکرد آنها ندارند. بخش خصوصی شیوه های  تاثیر مستقیم و ز
مخصـوص بـه خـود را دارد و مشـکل را بـه شـیوه خـود حـل می کنـد. بنابرایـن 
کافـی اسـت دولـت بـا ایجـاد مشـوق هایی، بخـش خصوصـی را درگیـر تامین 
موضوعاتـی ماننـد کشـتی کنـد. ایـن مشـوق ها بـه شـکل غیرقابـل بـاور و بـه 
سـرعت بـه دولـت برخواهـد گشـت. حداقـل اتفـاق آن اسـت کـه دولـت بـه 
یک است  میزان 25 درصد در سود این شرکت ها، تحت قالب مالیات شر
ی شـده جـزء سـرمایه های  یـدار و از طـرف دیگـر بـه هـر حـال کشـتی های خر
ی، صرفـا عامـل کاهـش  مانـدگار کشـور اسـت. امـا در ارتبـاط بـا میـزان ارزآور
یـا افزایـش نـرخ جهانـی فـولاد را نبایـد به عنـوان عامـل اصلـی دانسـت؛ 
کـه ایـن موضـوع بحثـی بـا منشـأ خارجـی اسـت و نهادهـای داخـل کشـور  چرا
گـر صرفـا ایـن عامـل به عنـوان عامـل اصلـی  تاثیـر چندانـی در آن ندارنـد. ا
ی نخواهیـم داشـت.  تلقـی شـود، قاعدتـا هیـچ راه حلـی بـرای افزایـش ارزآور
کـه می تـوان بـرای بهبـود آنهـا  حـال آنکـه موضوعـات دیگـری نیـز هسـتند 
یـک تقاضـای خارجـی  یـزی کـرد. به عنـوان مثـال ورود دولـت بـه تحر برنامه ر
ینـه  و انجـام توافقـات بین المللـی بـا کشـورهای دوسـت، مبنی بـر کاهـش هز
تمام شـده صـادرات و همچنیـن ایجـاد بازارهـای مناسـب در کشـورهای 
ی  نزدیـک و همسـایه و حتـی کسـب سـهم مناسـب از بـازار فولادهـای آلیـاژ
و بـا ارزش افـزوده بـالا قابـل انجـام اسـت. درخصـوص بخـش آخـر این سـوال 

معتقـدم افزایـش تقاضـای داخلـی بـا اتفاقاتـی همچـون طـرح نهضـت ملـی 
مسـکن تاثیـر چندانـی بـر وضعیـت مصـرف نخواهـد داشـت. حجـم فـولاد 
، بـه  مـورد نیـاز بـرای ایـن طـرح و مـوارد مشـابه بـه نسـبت میـزان تولیـد کشـور
کـه نمی تـوان آن را عامـل افزایـش تقاضـای داخلـی  ی پاییـن اسـت  قـدر
گـرو تحقـق بودجه هـای عمرانـی  دانسـت. بـالا رفتـن تقاضـای داخلـی در 
دولـت و افزایـش ساخت وسـازهای مرتبـط بـا سـازه های بزرگـی همچـون 

یل هـا و مـواردی از ایـن دسـت اسـت.«  سـدها، پل هـا، ر

   وضعیت ناپایدار سنگ آهن در کشور
او در پایـان یـادآور شـد: »موضـوع سـنگ آهـن موضـوع بسـیار مهمـی اسـت. 
وضعیـت سـنگ آهـن در سـال های آتـی نمی توانـد براسـاس فرمول هـای 
موجـود ادامـه یابـد. چنانچـه ذخایـر سـطحی سـنگ آهـن رو بـه اتمـام بـرود، 
ذخایـر کم عیـار و ذخایـر عمیـق، بـا وضعیـت فعلـی قیمتـی سـنگ آهـن، 
ن به صرفـه نخواهـد بـود. از طرفـی واردات سـنگ آهـن نیـز کامـا منتفـی  مقرو
که قیمت سـنگ آهن وارداتی تفاوت فاحشـی با قیمت داخلی  اسـت؛ چرا
فعلـی سـنگ آهـن دارد ، بنابرایـن بایـد موضـوع سـنگ آهـن را جـدی گرفـت. 
برای گرفتار نشدن در وضعیتی که معتقدم منجر به تعطیلی کارخانه های 
ی لازم  فولاد خواهد شـد، از الان می بایسـت بخش عمده ای از سـرمایه گذار
ی صرفـا مربـوط بـه موضـوع  در حـوزه معـدن اتفـاق بیفتـد. ایـن سـرمایه گذار
ی، خصوصـا  اسـتخراج نیسـت بلکـه شـامل تمامـی بخش هـای معـدن کار
کتشـاف و اسـتخراج اسـت. از طـرف دیگـر واحدهـای صنایـع معدنـی،  ا
اعـم از واحدهـای تولیـد کنسـانتره، گندلـه، آهـن اسـفنجی، فـولاد و مقاطـع 
کننـد. ایـن بـدان معنـی اسـت  فـولادی، از الان بایـد تمریـن رقابت پذیـری 
کـه بتواننـد برابـر شـرایط جهانـی نسـبت بـه تولیـد اقـدام کننـد. در غیـر ایـن 
ی مواجـه خواهیـم بـود کـه  صـورت بـا واحدهـای صنایـع معدنـی غیربهـره ور
قطعـا تـوان رقابـت بـا کارخانه هـای مشـابه خارجـی را نداشـته و مجبـور بـه 
ی و ایجـاد نیازمندی هـای  تعطیلـی خواهنـد شـد. تمریـن افزایـش بهـره ور
ی های  ، نه تنهـا ضامـن دوام فعالیـت در سـرمایه گذار لازم بـرای تولیـد بهـره ور
انجـام شـده خواهـد بـود، بلکـه از الان از هدررفـت منابـع ملـی جلوگیـری 

خواهـد کـرد.« 
زنامـه  رئیـس اتحادیـه آهـن و فـولاد و فلـزات تهـران نیـز در این بـاره بـه رو
کشـور اسـت و از  گفـت: »فـولاد یکـی از سـرمایه های ملـی  »فرهیختـگان« 
گذشـته صاحب نظـران ایـن حـوزه  صنایـع مـادر محسـوب می شـود. در 
یـف  1404 تعر تـا افـق  55 میلیـون تنـی  ی بـرای تحقـق تولیـد  چشـم انداز
کردنـد. در حـال حاضـر به طـور میانگیـن چیـزی در حـدود 32 میلیـون تـن 
فـولاد در سـال تولیـد می کنیـم. متاسـفانه بـا توجـه بـه اینکـه تنهـا دو سـال تـا 
فرارسـیدن افـق 1404 باقـی مانـده، می تـوان گفـت از برنامـه عقـب هسـتیم و 
یم به آن چشم انداز نمی رسیم و در این صورت  گر با روال موجود پیش برو ا
قطـع بـه یقیـن تولیـد و پیشـرفت مـا در ایـن حـوزه تحـت تاثیـر قـرار خواهـد 
ی نداشـته ایم و صاحب نظـران اثـر  گرفـت. متاسـفانه در ایـن برنامـه پایـدار
گـر قـرار  ی دربـاره زنجیره هـای فـولادی ندارنـد. ا واقعـی از نظـر فکـری و رفتـار
یـزی بـرای تولیـد وجـود داشـته باشـد مسـتلزم تضامینـی بـرای  باشـد برنامه ر
فعالیـت اسـت. فـولاد کالایـی اسـت کـه هـم تولیـد و هـم فـروش آن مسـائل 
یـزی اسـت. تولیـدات مـا  و مشـکات خـاص خـود را دارد و مسـتلزم برنامه ر
تقریبـا 10 میلیـون تـن بیشـتر از مصـرف داخلـی اسـت، درنتیجـه نیازمنـد 
کشـورهایی هسـتند  کنـار مـا  گفـت در  صـادرات هسـتیم. تقریبـا می تـوان 
یـد تولیـدات فـولادی مـا را دارنـد و ایـن امـکان وجـود دارد  کـه آمادگـی خر
کـه بـازار هـدف مـا باشـند. کشـورهای همجـوار مـا ازجملـه کشـورهای حـوزه 
ی مثـل عـراق مصـرف فـولاد دارنـد و ترجیـح می دهنـد  خلیج فـارس و کشـور
آهن خام از ایران وارد کنند، یعنی ارزش افزوده ای که به دنبال آن هستیم، 
نـدارد. بایـد در بـازار رقابتـی بـه جـز قیمـت، کیفیـت کالا را هم افزایش دهیم. 
خوشـبختانه جـزء 10 کشـور برتـر در حـوزه تولیـد فـولاد هسـتیم، تجهیـزات، 

یـم.«  ... را نیـز در اختیـار دار ی انسـانی و مـواد اولیـه، نیـرو

»فرهیختگان«گزارشمیدهد
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